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ورودی

منابعتمامشدنیاند
دولت و نهادهای حاکمیتی در کدام لایه ارائه خدمت 
بایــد حضور یابند؟ آیــا دولت می توانــد توزیع کننده 
خوبی به شمار آید یا باید در لایه زیرساخت قرار گیرد 
و توزیع نهایی و رســاندن خدمات را به دست بخش 

خصوصی بسپارد؟
هرچند صورت ســوال بسیار ســاده به نظر می رسد 
و اولیــن گزینــه ای کــه به ذهــن همه خطــور می کند 
واگــذاری لایــه خدمــت نهایــی به بخــش خصوصی 
اســت؛ اما واقعیت این است که در بسیاری از مواقع 
دستگاه های دولتی یا حاکمیتی یا حتی دستگاه های 
عمومــی فرامــوش می کننــد کــه وظیفه  اصلی شــان 
ایجــاد بســترهای ارائه خدمات اســت و اگــر بتوانند 
بستر ارائه خدمات را فراهم کنند و در نهایت استفاده 
از آن و عرضــه محصولاتــش را بــه بخش خصوصی 
بســپارند، علاوه بر اینکه خودشــان منتفع می شوند، 
کاربــران آن ســرویس نیــز منتفع خواهند شــد؛ آنها 
بــا این تفکر که ارائه سرویســی خاص به شــهروندان 
می توانــد بخشــی از هزینه هایشــان را جبــران کند یا 
درآمــد چشــمگیری عایدشــان کنــد اقدام بــه عرضه 
ســرویس می کنند اما معمولًا در عرضه این سرویس 
ناموفــق عمــل می کنند و در نهایت نه تنها کاربر از  آن 
سرویس راضی نیست بلکه درآمدی نیز که خودشان 

پیش بینی کرده بودند به دست نیاورده اند.
از ســویی بخــش دولتــی در بســیاری از مواقــع 
زیرســاختی در اختیــار دارد کــه بــا اشــتراک گذاری آن 
عــلاوه بــر اینکه می توانــد بخشــی از هزینه هایش را 
جبران کند می تواند زیرساخت خود را به روز نگه دارد 
و در توســعه بخش های دیگر از بهره ببرد. اما به نظر 
می رســد این بخش خط قرمز نهادهای دولتی است. 
وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعــات در دوره فعلی 
برنامــه توســعه فیبر نــوری را در دســتور کار خود قرار 
داده اســت و ســعی می کند این زیرســاخت کشــور را 
توسعه دهد اما آیا استفاده از توان بخش های دیگر 
نیز امکان پذیر اســت و آیا بخش های دیگر کشــور در 
اشــتراک گذاری زیرســاخت خود با هدف توسعه فیبر 

با وزارت ارتباطات همکاری می کنند؟
آیا شــهرداری حاضر می شود زیرساخت فیبر شهری 
خــود را در اختیار زیرســاخت قرار دهــد و اپراتورهای 
بخــش خصوصــی آن را به فــروش برســانند و در 

نهایت از این بازار منتفع شود یا اینکه تلاش می کند 
خودش در قامت یک اپراتور حاضر شــود و فیبر را به 

منزل مشــترکان تهران یا هر شهر دیگر برساند؟ 
بی شک ارائه سرویس اینترنت کار شهرداری نیست 
و اگــر وارد ایــن حیطه شــود، نــه تنها کابــران منتفع 
نمی شــوند بلکه شــهرداری نیــز از آن نفعی نخواهد 
برد؛ این در حالی اســت که اشتراک گذاری زیرساختی 
کــه در اختیــارش قرار دارد بــا اپراتورها و زیرســاخت 
نــه تنهــا منجر به درآمد برای شــهرداری خواهد شــد 
بلکــه می تواند توســعه شــبکه فیبر داخل شــهرها را 

نیز تسریع کند.
البته اگر این نگاه در شــهرداری در مورد اپلیکیشــن 
شــهرزاد نیــز اجرایی می شــد احتمال اینکــه این اپ 
ســریع تر بــه نقطــه مطلــوب خود می رســید بیشــتر 
بــود. شــهرداری به  جای اینکــه خــود را در جایگاهی 
قــرار دهــد کــه پول هــای خــرد را از مردم جمــع کند، 
باید در جایگاهی می نشســت که ســرویس مناســب 
را تعریــف کنــد و از بخــش خصوصی بــرای ارائه این 
ســرویس بــر اســاس اســتانداردهای مــورد نظــرش 
کمک می خواســت و آنها این ســرویس را به او ارائه 

می دادند. 
امــا چنیــن نگاهــی نــه تنهــا در شــهرداری بلکه در 
نهادهــای دیگــر نیــز وجــود نــدارد؛ چراکــه اگــر نگاه 
اشــتراک گــذاری منابــع و در نهایــت اســتفاده بهینه 
از زیرســاخت وجود داشــت شــاید توانیر زیرساخت 
دکل هــای بــرق خــود- در اصــل زیرســاختی کــه برای 
توزیــع بــرق از آن اســتفاده می کنــد- را در اختیــار 
زیرســاخت یــا اپراتورهــای ایــن بخش می گذاشــت 
و آنــان می توانســتند بــرای توزیــع فیبــر نــوری در 
شــهرها از دکل های توانیر اســتفاده کنند و در مقابل 
خدمتــی متقابــل از آنــان دریافــت می کــرد. در این 
صــورت بی شــک نه تنهــا هزینه توســعه فیبر کاهش 
می یافــت بلکــه توانیر نیــز می توانســت در مقابل از 
زیرســاخت یا اپراتورها بخواهد که شــبکه توزیع برق 
را هوشــمند کنند اما واقعیت آن اســت که کســی به 
فکر اشــتراک گذاری منابع نیست و همه می خواهند 
ســود بیشــتری از منابــعِ در اختیارشــان ببرنــد امــا 
 فرامــوش می کننــد کــه ایــن منابــع روزی بــه پایــان 

می رسد 

گنجقارونمخابرات
و  ارتباطــات  وزارت  نــزاع  اوج  در   ،92 ســال 
ایــران، مدیرعامــل وقــت  شــرکت مخابــرات 
مخابــرات )مظفــر پوررنجبــر( در واکنــش بــه 
اتفاقــات پیش آمده در جمع خبرنــگاران گفت: 
 »مخابــرات گنــج اســت و همیشــه ســر گنــج 

دعواست.«
اگــر بخواهیم منصفانه نــگاه کنیم، مخابرات 
واقعــاً 10 ســال پیش »گنــج« بود. حتــی بدون 
توجه به بخش همراه، باز هم مخابرات بســیار 
ارزشــمند بود. به گونه ای کــه منتقدان واگذاری 
آن می گفتند »ارزان فروشی« شده است. اما یک 

دهه بعد، آیا مخابرات هنوز هم گنج است؟
یــک دهــه پیــش، مخابرات شــرکتی بــود با 
شــبکه ای به گســتردگی کل ایــران. از بزرگ ترین 
شهرها تا دورافتاده ترین روستاها. ده ها میلیون 
مشــترک تلفــن ثابــت داشــت و چنــد میلیون 
مشترک دیتا و کار تمام سرویس دهندگان دیگر 
هم به صورت مســتقیم به این شــرکت وابسته 
بــود. آن روزها نه خبری از اینترنت همراه بود و 
نه FTTH و حتی VDSL. حداکثر ADSL وجود 
داشــت که آن هــم محدودیت های رنگارنگی بر 

سر راهش گذاشته بودند.
شبکه سیم مسی مخابرات به همراه مسیرها 
و داکت هــا و حوضچه هــا و ســوییچ ها آن قدر 
ارزش داشــت کــه وقتی از لفظ »گنــج« برای آن 

استفاده می شد، هیچ کس مخالفت نمی کرد.
در سال های بعد، وزارت ارتباطات بارها تلاش 
کرد این سرمایه عظیم را به کار گیرد. از الحاقیه 
پروانه مخابرات که در پایان ســال 93 بر ســر آن 
توافق شــد تا مصوبه بیت اســتریم و وعده پنج 
میلیــون VDSL. امــا همه این تلاش ها با ســد 

مخابرات روبه رو شد.

مهرک محمودی، سردبیر 
mehrak.mahmoodi@peivast.com

میثم قاسمی
meitham.ghasemi@peivast.com
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ازمالکیتدادهتامالکیتمانده
از گذشــته تاکنــون یکــی از مهم تریــن دغدغه هــا که از 
سوی ســرویس دهندگان خدمات core bankingها و 
بانک ها مطرح می شود مربوط به حفظ امنیت اطلاعات 
مشــتری اســت. بانک ها اطلاعــات مشــتریان را جزئی 
از دارایی هــای بانــک می داننــد کــه باید تحــت اختیار 
آنهــا باقــی بمانــد. طی ســال های اخیــر و بــا توجه به 
رشــد کســب وکارهای مبتنی بر پلتفرم به عنوان واســط 
بین ســرویس گیرندگان و ســرویس دهندگان، اهمیت 
دسترســی بــه اطلاعــات مشــتریان حقیقــی و حقوقی 
از بانــک بیشــتر شــده اســت. ایــن در حالــی اســت که 
همچنان در بســیاری از بانک ها ارائه لاگین کارتی وجود 
 OAuth 2.0 نــدارد یــا اینکه ارائه این ســرویس تحــت
که مبتنی بر اســتانداردهای جهانی اســت، امکان پذیر 
 ،PSD2 نیســت. اگــر بر اســاس اســتانداردهای جهانی
اطلاعات ســهم مشــتری اســت، پــس چــرا به راحتی و 
 بــدون دلیــل خاصــی ایــن خدمــات بــه مشــتری ارائه 

نمی شود؟
در حال حاضر با افزایش تعداد کسب وکارهای مبتنی 
بــر اطلاعــات مشــتری ماننــد لیزینگ هــا و لندتک هــا، 
دسترســی آزادانه و ایمن به اطلاعات مشــتریان جزئی 
از نیاز این کســب وکارها به  شــمار می رود تا با توجه  به 
صــدور مجوز از ســوی مشــتری، اطلاعات درخواســتی 
اختیــار  در  و...  صورت حســاب  موجــودی،  ماننــد 
کســب وکارها قــرار  گیــرد. امــا در حال حاضــر همچنان 
ایــن امکان برای مشــتریان حقیقی وجــود ندارد؛ حتی 
در بعضــی مواقــع بــرای کســب وکارهای حقوقــی نیز با 

اختلال، موانع و محدودیت هایی روبه روست. 
به  عنوان  مثال، در حال حاضر بسیاری از کسب وکارها 
نیــاز بــه واریز وجه آنــی و بدون کارتابــل دارند. این به 
معنی پذیرفتن ریســک های مختلف از سوی کسب وکار 
مربوطه و شرکت های حقوقی است در حالی که هنوز در 
بعضی بانک ها چنین فرایندی که ما آن را به نام انتقال 

وجه آنی می شناسیم، وجود ندارد.
اکنون سرویس های بسیار زیادی به عنوان نیاز اصلی 
کســب وکارهای امروزی در زمره سرویس های بانکداری 
بــاز وجــود دارد کــه همچنــان اقدامی برای رفــع موانع 
دسترســی به آنها صورت نگرفته اســت. به نظر می رسد 
در بعضــی مواقــع ارائه ســرویس نامناســب، ناشــی از 
ایــن کســب وکارها  بــا  نامرتبــط  قانون گذاری هــای 

باشــد. بــه  عنــوان  مثــال در خصوص ســرویس جدید 
»پــل« در بســیاری از مــوارد دیده شــده که امــکان ارائه 
ایــن ســرویس در پلتفرم هــا وجــود نــدارد و بــه دلیــل 
موانــع فنــی و مغایرت هــای موجــود بــه  طور کلــی کنار 
گذاشــته شده است. در حالی که بازار فعلی و همچنین 
کاربران به ســرویس های جدیدی که قابلیت کاربردی و 

تسهیل گری دارند به شدت نیازمند است.
الزاماً سرویس های بانکی باید در خدمت کسب وکارها 
و بــا هــدف کاهــش ریســک   مشــتریان در ارتبــاط بــا 
دریافــت خدمــات ارائه شــوند، نــه مانع کســب وکارها 
کــه منجــر بــه محدودیت های ســخت بــرای کاربران و 

سرویس دهندگان به  طور همزمان شود. 
در نهایت اینکه صاحبان کسب وکارها به سرویس های 
موســوم به دوطرفه و ســه طرفه نیاز دارنــد تا اطلاعات 
حساب را در اختیار سایر کسب وکارها و مالکان داده ها، 
که همان مشــتریان هســتند، قرار دهند. این اطلاعات 
در نهایت در راستای همان هدف اصلی که ارائه خدمت 
بی واســطه مالی و بانکی به مشــتریان اســت، استفاده 

می شود.
به عنوان مثال در بحث محصول برداشــت مستقیم 
از حســاب »پیمــان« شــرکت فرابــوم، این اتفــاق تا حد 
زیادی افتاده اســت. مشــتری از طریــق مجوزهایی که 
در اختیــار کســب وکارها قــرار می دهد به ایشــان اجازه 
برداشــت مستقیم از حســاب خود را تا سقف مبلغی و 
تعداد دفعات محدود می دهد. از همین تجربه نســبتاً 
موفق می توان در ســایر ســرویس ها و درخواســت های 
مشــتریان نیز استفاده کرد تا صرفاً با بهانه های مربوط 
بــه حفــظ امنیت اطلاعــات، جلوی ارائه ســرویس های 

متنوع به مشتریان گرفته نشود. 
راســتای درخواســت  در  نزدیــک  آینــده  در  شــاید 
کســب وکارها، بانک ها سرویس ها را با پایداری بالا و به 
همراه on boarding مناسب و سریع در اختیار مشتری 
قرار دهند. در دنیای دیجیتالی و پرسرعت امروز نباید با 
ایجاد صف، موجب تاخیر در ارائه خدمات به مشــتری 
شــد؛ بنابرایــن خدمت گرایــی، کاهش زمان دسترســی 
مشــتری بــه خدمــات  و همچنیــن تســهیل گری بــرای 
مشــتری و جلوگیری از اتلاف وقت ایشــان، ارزنده ترین 
خدمتی اســت که می توان به مشتریان خدمات مالی و 

بانکی ارائه کرد 
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مخابــرات در این ســال ها تقریباً هیچ گاه 
حاضــر نشــد امکانات زیرســاختی خود را با 
دیگــر اپراتورها به اشــتراک بگــذارد و حتی 
در مواردی، تلاش کرد شرکت های کوچک تر 
را از بــازار بیــرون کنــد و خــود به تنهایی کار 
خرده فروشــی ADSL را در اختیــار بگیرد. در 
عوض هر روز و هر ساعت بر سر تعرفه تلفن 
ثابــت جدال کرد. بدین ترتیب نه شــبکه ای 
توسعه یافت و نه درآمد جدیدی خلق شد.
یــک دهه بعد، اینترنت همراه تا دورترین 
نقاط کشــور هم رفته اســت. فنــاوری ثابت 
تغییــر کــرده و دیگــر ADSL دل کســی را 

نمی برد.
آیا حالا هم می توان داشته های مخابرات 
را گنــج نامیــد؟ شــاید اگر آنهــا را به صورت 
عمده بفروشــد، درآمد خوبی بــرای یک بار 
کســب کند؛ اما دیگر نه شــبکه ســیم مسی 
مهم اســت و نه حوضچه ها اهمیت دارند. 
مســیرها و داکت های مستقل از مخابرات 
در دســت ســاخت هســتند و به زودی دیگر 
بــه داشــته های بزرگ تریــن اپراتــور ثابــت 

خاورمیانه نیازی نخواهد بود.
بــا ایــن همه هنــوز هم مخابــرات حاضر 
نیســت با دیگران همکاری کنــد. همچنان 
را  خــود  شــبکه  به تنهایــی  می خواهــد 
به روزرســانی کنــد؛ امــا چــون پــول نــدارد، 
از قافلــه عقــب مانــده اســت. مخابــرات 
نخواســت داشــته هایش را بــا دیگــران به 
اشــتراک بگذارد و سرنوشــتش نمونه عینی 
این بیت حافظ شــد که: »احوال گنج قارون 
کَایّــام داد بــر باد/ بــا غنچه بازگوییــد تا زر 

نهان ندارد«  
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۱۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰
پیوســت- گــزارش عملکــرد پنج ســاله حرکــت 
اول »بــازوی ســرمایه گذاری همــراه اول« نشــان 
می دهــد ایــن شــرکت تاکنــون هــزار میلیــارد 
تومــان ســرمایه گذاری کــرده و ۳۰ هــزار میلیارد 
تومــان فــروش ناخالص داخلی داشــته اســت. 
ایــن شــرکت پیشــتر وعده هــزار میلیــارد تومان 
سرمایه  گذاری خطرپذیر را داده بود. در این گزارش 
انحــال »آدرس« هــم بــه عنوان اولین شکســت 
ســرمایه گذاری حرکــت اول اعــام شــده اســت. 
در بخــش دیگــری از ایــن گــزارش متوســط عمر 
کســب وکارهای حرکت اول پنج ساله عنوان شده 
و بیشــترین رشد در مدت ســرمایه گذاری مربوط 
به جاجیگا، فای تودی، آچاره، نبض و نت باکس 
بوده است. در این گزارش آمده است بیش از ۲۰ 
میلیــون ســفارش در کســب وکارهای حرکت اول 
ثبت شــده که بیشــترین سهم از این عدد مربوط 
به میاره و بیشــترین رشــد در سفارش متعلق به 

جاجیگا، فای تودی و نبض بوده است.

٪۵.۴
پیوســت- ســهم ابزارهــای پذیــرش اینترنتــی 
یــا درگاه هــای پرداخــت اینترنتــی در پذیــرش 
تراکنش هــا طبق گزارش شــاپرک در شــهریورماه 
بــه ۵.۴ درصد افزایــش یافته و این رقم هرچند 
نســبت به مردادماه ۱۴۰۲ رشد کرده اما هنوز به 
تعداد تراکنش ها در شــهریورماه ۱۴۰۰ نرســیده 
اســت. ســهم ابــزار پذیــرش اینترنتــی از تعداد 
تراکنش ها در شهریورماه ۱۴۰۰ در گزارش شاپرک 
هفــت درصــد اعام شــده اســت و ایــن رقم در 
شهریورماه سال گذشته ۴.۸۵ درصد اعام شد.

٪۱۰
ایرنا- معاون فنی و بازرگانی شــرکت ملی پســت 
گفت: سهم شرکت ملی پست از حجم مرسولاتی 
کــه در کشــور جابه جــا می شــود، نزدیــک  بــه ۱۰ 
درصد اســت و ۸۰ درصد مرسولات را بخش های 
متعددی که در این صنعت مشــغول فعالیت اند 
توزیع می کنند که این بخش ها باید ســاماندهی 
شوند. محمد احمدی افزود: میانگین هزینه های 
توزیــع در کشــورهای توســعه یافته معــادل ۶ تا 
هفت درصد و این عدد در ایران دو برابر میانگین 
جهانی است. او گفت: چالش اصلی شرکت ملی 
پســت زیرســاخت اســت و باید ســرمایه گذاری 

گسترده ای در این حوزه انجام شود.

وزارت ارتباطات به دنبال سرمایه گذار در 
قطب های مرکز داده است

پیوســت- معاون وزیر ارتباطات از رفــع موانع احداث قطب های مراکز داده با 
مشارکت بخش خصوصی در فولادشهر، مشهد و منطقه ویژه اقتصادی پیام 
و شــیراز خبــر داد. علی اصغر انصــاری از جمله پروژه های بزرگی که در راســتای 
تحقق اهداف شــبکه ملی اطلاعات است را ایجاد و بهره برداری از قطب مراکز 
داده عنــوان کــرد و گفــت: طبــق مطالعــات مــا در وزارت ارتباطات، شــهر های 
اصفهان، مشــهد و منطقه ویژه اقتصادی پیام در اســتان البرز و در ادامه شهر 
شــیراز به عنوان مراکز احداث قطب های داده تعریف شــده اند و این موضوع 
به تایید شــورای راهبری توســعه شبکه ملی اطلاعات نیز رسیده است که باید 

با مشارکت بخش خصوصی احداث شوند.

موافق پلتفرم های سلامت هستیم
پیوســت- وزیر بهداشــت تاکید کرد در فرایند توزیع دارو به شکل آنلاین، باید 
بــر داروخانه ها نظارت شــود. معاون اول رئیس جمهور نیــز موافقت خود را با 
فعالیــت ایــن پلتفرم ها اعلام کرد. این در حالی اســت که ســازمان غذا و دارو 
همچنان بر غیرقانونی بودن فعالیت این پلتفرم ها اصرار دارد و کسب وکارهای 
توزیع دارو در انتظار پایان مناقشــات هســتند. محمد مخبر در گفت وگویی با 
صداوســیما اعلام کرد: موافق این هســتیم که به صورت نرم افزاری خدمات به 
مردم داده شود منتها چون حساسیت در حوزه سلامت بالاست نگرانی هایی 
وجود دارد که باید این فرایندها و نظارت ها به دقت صورت گیرد تا بتوانند این 

کار را انجام دهند. ما مصریم این اتفاق بیفتد.

خرید رمزارز با منشاء خارجی، خروج ارز است
پیوست- مدیر اداره نظارت بر نظام های پرداخت بانک مرکزی در توییتی خرید 
ارز یا رمزارز با منشــاء خارجی را خروج ارز از کشــور دانســت. این نخستین بار 
است که یکی از مقامات بانک مرکزی، خرید رمزارز حتی از صرافی های داخلی 
را بــه منزلــه خروج ارز از کشــور قلمــداد می کند. محمدرضا مانــی یکتا در یک 
رشته توییت به روش های مختلف خروج ارز از کشور پرداخت و خرید رمزارز با 

منع خارجی را یکی از این روش ها به شمار آورد.

هوش مصنوعی مولد قدرت نرم در سطح 
ملی است

پیوســت- رئیس ســابق مرکز ملی فضای مجازی در مراســم بزرگداشت هوش 
مصنوعی گفت: اگر زمانی حوزه رقابتی ابرقدرت ها حوزه تسلیحاتی بود، امروز 

بحث رقابت در چند فناوری است که در رأس آنها هوش مصنوعی قرار دارد.
ابوالحســن فیروزآبــادی ســرمایه گذاری در هــوش مصنوعــی را کم هزینه تــر از 
ســرمایه گذاری در صنایعی از جمله صنایع نیمه هادی دانست و افزود: بخش 
ســاختگی در حــوزه نانوالکترونیک اهمیت زیــادی دارد که ما کمتر به آن توجه 
می کنیــم و تصــور می کنیم اگر یــک صنعت مثلًا ســه نانومتری ایجاد کنیم، در 
صنعــت نیمه هــادی توانمند شــده ایم در حالــی که این طور نیســت. صنعت 

نیمه هادی انتهای زنجیره است و مقدمات زنجیره باید فراهم باشد.

علی اصغر انصاری 
معاون وزیر ارتباطات

ابوالحسن 
فیروزآبادی 

رئیس سابق مرکز ملی فضای 
مجازی

محمد مخبر 
معاون اول رئیس جمهور

محمدرضا مانی یکتا 
مدیر اداره نظارت بر نظام های 

پرداخت بانک مرکزی
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در ممنوعیت واردات آیفون بازنگری کنید
ایســنا- رئیــس کمیتــه اقتصــاد دیجیتــال مجلــس در نامه ای به معــاون اول 
رئیس جمهــوری، ممنوعیــت واردات گوشــی های آیفــون ۱۴ و بالاتــر را موجب 
ایجاد انحصار در بازار و همچنین زیان کســانی که از قبل این گوشــی ها را وارد 

کرده بودند دانست. 
همچنیــن او اعــام کــرد مجلس در زمینه تولید گوشــی تلفن همــراه در داخل 
کشــور نیــز بــه رانت های شــل گرفته احتمالی رســیدگی خواهد کــرد. مجتبی 
توانگــر، رئیــس کمیته اقتصاد دیجیتــال مجلس، در نامــه ای دلایل مخالفت 
خود را با ممنوعیت وادرات گوش های آیفون ۱۴ و بالاتر برشــمرده و خواســتار 
شــفافیت در روند تخصیص ارز به واردات تلفن همراه و رجیستری گوشی های 

شیائومی و سامسونگ شده است.

شهرداری باید هزار تاکسی  به تپسی بدهد
ایسنا- سخنگوی قوه قضائیه اعام کرد تپسی مکلف شده است وجوه والدینی 
را که از ســرویس مدرســه تپسی انصراف داده اند بازگرداند و شهرداری نیز باید 

تاکسی های لازم را در اختیار این شرکت قرار دهد.
مسعود ستایشی درباره طرح سرویس مدرسه که قرار بود از ابتدای سال جاری 
در تهران اجرا شــود اما تنها برای بخش اندکی از متقاضیان اجرایی شــد گفت: 
مدیرعامل شــرکت پیشــگامان فناوری و دانش آرامیس )تپســی( در ارتباط با 
ایــن قضیــه در دادســتانی حضور یافته  اســت و خود دادســتان هم در جلســه 
تشــریف داشته اند. در این جلســه مقرر شده والدینی که درخواست انصراف از 
ســرویس خدمات این شرکت را داده اند وجه  پرداختی به حساب شان بازگردد. 
او همچنیــن گفــت معاونــت حمل ونقل و ترافیک شــهرداری تهــران باید هزار 
دســتگاه تاکســی در اختیار تپســی قرار دهد تــا کاربرانی که انصــراف نداده اند، 

خدمات دریافت کنند.

سیم کارت گردشگری تا این لحظه وجود 
خارجی ندارد

ایرنا- وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات گفت: سیم کارت گردشگری تا این لحظه 
وجود خارجی ندارد. عیســی زارع پور در حاشــیه جلســه هیــات دولت در مورد 
ســیم کارت های گردشــگری گفت: ســیم کارت گردشــگری وجود خارجــی ندارد. 
هرکس وارد خاک ما شود، اپراتورهای ما با بیش از ۲۵۰ اپراتور قرارداد رومینگ 

دارند و گردشگران می توانند اینترنت کشور خود را فعال کنند.

تامین انرژی برای استخراج رمزارز از 
ظرفیت های بورس است

خبرگــزاری صداوســیما- مدیرعامــل بــورس انــرژی، تامیــن انــرژی مــورد نیاز 
صنعت اســتخراج رمزارز را یکی از ظرفیت های بورس انرژی به شــمار آورد. علی 
نقــوی دربــاره بازار برق ســبز و بورس انــرژی اعام کرد: بازار برق ســبز می تواند 
تامین کننــده انرژی مورد نیاز صنایع در فصل هایی باشــد که قطعی برق پیش 
می آید. همچنین ســهامداران حقیقی با خرید این برق از طریق سبدگردان ها، 

می توانند در بازار برق سبز سرمایه گذاری کنند.

آیفون ۱۴ و ۱۵ ممنوع شد
قــرارگاه مبارزه بــا قاچاق کالا و ارز در ابلاغیه ای از 
برخــورد با عرضه آیفــون ۱۴ و بالاتر و دانگل های 
آیــکاس خبر داده و گفته اســت با توجه به عدم 
واردات قانونــی ایــن موبایل ها در تمام رویه های 
تجــاری و مســافری و پســتی بــا عرضه کنندگان 
ایــن کالا برخــورد می شــود. ایــن موضــوع در 
نامه ای که با فوریت آنی و ســطح مهم از ســوی 
مصطفی پورکاظم، رئیــس قرارگاه مرکزی مقابله 
با قاچاق کالا و ارز، به دبیر کمیسیون برنامه ریزی 
هماهنگــی و نظارت بر مبــارزه با قاچاق کالا و ارز 

استان تهران ارسال شده، آمده است.

ایجاد انحصار به نفع اسنپ در کیش
شــورای رقابــت در پانصد و نود و نهمین جلســه 
خــود، ســازمان منطقــه آزاد کیــش را بــه ایجــاد 
انحصار به نفع اســنپ محکوم و دستور بر توقف 
رویــه مذکور و انعقاد قرارداد حمل ونقل مســافر 
در جزیــره کیش با ســایر شــرکت های متقاضی را 
صــادر کــرد. مدتــی قبل هــم طبق اعلام شــورای 
رقابت، اســنپ با خرید هزار سیم کارت و پیشنهاد 
به رانندگان تپســی، مرتکب رویه ضدرقابتی علیه 
تپســی شــده بود. پیرو شکایت شــرکت تپسی از 
سازمان منطقه آزاد کیش و شرکت اسنپ مبنی بر 
اعطای مجوز فعالیت انحصاری شرکت اسنپ در 
جزیره کیش و جلوگیری از ورود رقبا، این شکواییه 

در جلسه ۵۹۹ شورای رقابت بررسی شد.

دریافت اسناد کاغذی ممنوع شد
در چهارمیــن جلســه شــورای اجرایــی فنــاوری 
اطلاعات در دولت ســیزدهم تصمیم گرفته شــد 
دریافت اســنادی که ســرویس برخط استعلامی 
آن وجــود دارد ممنوع و خدمات دســتگاه ها در 
پنجــره ملــی خدمات دولــت هوشــمند تکمیل 
شود. همچنین رئیس جمهور با تاکید بر تسهیل 
ارتباطــات ایرانیــان خارج از کشــور بــا مجموعه 
دســتگاه های اجرایــی و حاکمیتــی، وزارت امــور 
خارجــه را مکلف کرد با بهره گیری از بســتر پنجره 
ملــی خدمات دولت هوشــمند، ارتبــاط و تبادل 
اطلاعــات ایــن قشــر از شــهروندان ایرانــی را نیز 
تسهیل کند. رئیس جمهور در این جلسه، تکمیل 
طــرح دولــت هوشــمند را از اولویت هــای مهــم 
دولت به شــمار آورد و با اشاره به اهتمام ناکافی 
در بــه ســرانجام رســاندن دولــت الکترونیکی در 
دوره هــای گذشــته گفــت : تلاش دولــت مردمی 
بــرای تکمیــل دولــت هوشــمند، گامــی مهم در 

راستای تسهیل زندگی مردم است.

مجتبی توانگر 
رئیس کمیته اقتصاد دیجیتال 

مجلس

مسعود ستایشی 
سخنگوی قوه قضائیه

عیسی زارع پور 
وزیر ارتباطات و فناوری 

اطلاعات

علی نقوی 
مدیرعامل بورس انرژی
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زمانی از سرمایه گذاری خطرپذیر استفاده کنید که  21
راه دیگری نمانده باشدمهر

پنل تخصصی مراســم بزرگداشــت روز فناوری هوش مصنوعی چهارشــنبه ۱۹ مهر در صندوق نوآوری 
و شــکوفایی ریاســت جمهوری برگزار شد. علیرضا ماهیار، مدیرعامل گروه ملی انفورماتیک، در پاسخ 
بــه ســوال دبیر این نشســت مبنــی بر امکان اســتفاده از منابــع بانک مرکزی برای هــوش مصنوعی 
گفــت: بخــش خصوصــی در نظــام صنفی رایانه ای نشــان داده کــه منابع و قدرت بیشــتری از بانک 
مرکــزی دارد. او در ادامــه با اشــاره به جایگاه ایــران در حوزه هوش مصنوعــی در خاورمیانه و جهان 
افزود: سرمایه گذاری دیرهنگام بدتر از این است که امروز شروع کنیم. محمدحسین سجادی نیری، 
مدیرعامل تکنوتجارت، در خصوص ســرمایه گذاری در هوش مصنوعی گفت: ما با اکوسیســتمی در 
حوزه ســرمایه گذاری های خطرپذیر مواجه هســتیم که یک عمر ۱۰ســاله دارد و در این ۱۰ ســال فراز و 
فرودهای جدی ای پشــت سر گذاشته اســت. امروز در نسل دوم این سرمایه گذاری ها هستیم و یک 
نسل شکوفا از نظر میزان منابع نقدی و مالی را پشت سر گذاشته ایم. سرمایه در کشور بسیار »ترسو« 
شده است، در حوزه های خطرپذیر ورود نمی کند و به نظر می رسد حوزه های نوآورانه سهم خود را در 
جذب آن از دســت داده اند. با توجه به شــرایطی که بر تصمیم گیری ما در سرمایه گذاری حاکم است، 

باید به کسب وکارهای در حال رشد بیشتر توجه کنیم.

هوش مصنوعی لازمه تحول  1۹
دیجیتالی استمهر

در نخســتین همایش بین المللی تحول دیجیتالی در صنعت فولاد، 
معــدن و صنایــع معدنی شــرکت ارتباطــات مبین نت و شــرکت بنیان 
نــوآوری هوش مصنوعــی تفاهم نامه همکاری امضــا کردند. طبق این 
تفاهم نامه قرار شد مبین نت با همکاری بنیان نوآوری هوش مصنوعی 

وارد تولید محصولات مبتنی بر هوش مصنوعی شود.
مهــدی غیناقــی، رئیــس هیات مدیــره مبین نت، در این بــاره گفت: 
هدف ما از امضای این تفاهم نامه تکمیل توانمندی های اکوسیســتم 
اســت. چــون دریافته ایــم توانمندی هایــی در کشــور وجــود دارد کــه 
می توانیم از کنار هم قرار دادن آنها امکان ارائه ســرویس های حرفه ای 

و تخصصی را فراهم کنیم.
احســان ظفری مدیرعامل شرکت بنیان نوآوری هوش مصنوعی هم 
دربــاره ایــن تفاهم نامه گفت: در واقع کشــور ما زیرســاخت های لازم را 
برای اجرای پروژه های هوشمندســازی در صنایع و معادن ندارد و این 
عرصــه بازیگران کمــی دارد. دلیل امضای ایــن تفاهم نامه خلق ارزش 
افــزوده بیشــتر و همرســانی اســت. هرچه ایــن اکوسیســتم بزرگ تر و 

قوی تر باشد اعتمادپذیری به این اکوسیستم بیشتر می شود.

حمایت از تولید داخلی در حد  10
شعار استمهر

شــرکت تسکو تصمیم دارد با تولیدات داخلی به نیازهای جامعه در 
حوزه ســخت افزار و گیمینگ پاســخ دهد. به گفته مدیرعامل تســکو، 
تولیــد داخلــی برایشــان نه  تنها انتفاعــی ندارد بلکه هیــچ حمایتی از 
ســمت دولت نمی شــود و در بحث تخصیص ارز دچار مشکلات جدی 

هستند؛ اما برای کارآفرینی در کشور به تولیدات داخلی می پردازند.
جمــال جعفــری با تاکیــد بر تولیدات داخلی تســکو در ایــران گفت: 
شــرکت تســکو نه در این دولت و نه در دولت های قبلی هیچ حمایتی 
نشــده اســت و همه شــعارها در عمل دروغی بیش نبوده اســت؛ زیرا 

هیچ حمایتی از سمت دولت برای تسکو صورت نگرفته است.

ارزش معاملات تجارت  24
الکترونیکی ۷۵ درصد رشد کردمهر

ارزش اســمی معاملات تجارت الکترونیکی در 6ماهه ابتدایی امســال 
به هزار و ۳45 همت رسید که نسبت به مدت مشابه در سال گذشته 

رشد ۷5 درصدی پیدا کرده است.
معــاون تجــارت و خدمــات وزارت صمــت، علیرضا شــاه میرزایی، با 
اعلام این خبر در مراســم آیین بزرگداشــت روز ملی تجارت الکترونیکی 
گفت: متوســط تراکنش های تجارت الکترونیکی در چهارماهه ابتدایی 
امسال ۷۳4 هزار تومان بوده است که نسبت به مدت مشابه در سال 
گذشــته ۳۷ درصد رشــد کرده اســت، همچنین ۱۸۳ هزار واحد دارای 
اینماد فعال بوده که نســبت به نیمه نخســت سال گذشته 45 درصد 

رشد کرده است.

1۹
مهر

10
مهر

24
مهر

21
مهر
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سامانه ای برای رهگیری کلیه مرسولات پستی  18
راه اندازی می شودمهر

وزیــر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات در حاشــیه آیین رونمایی از ۱۰ پروژه نوین شــرکت ملی پســت، 
در پاســخ بــه ســوال پیوســت درباره راهکارهــای وزارت ارتباطات برای ســاماندهی سیســتم توزیع و 
پســت های خصوصــی گفت: اپراتورهایی که از ســازمان تنظیــم مقررات و ارتباطــات رادیویی مجوز 
دارند، تحت نظارت ما هســتند و اگر هموطنان هرگونه شــکایتی از این اپراتورها دارند، می توانند با 
ســامانه ۱۹5 تماس بگیرند، این ســامانه در هر ســاعت از شبانه روز به شــکایات شهروندان رسیدگی 
می کنــد. عیســی زارع پور افزود: مشــل اصلــی در رابطه با اپراتورهایی اســت که از ســازمان تنظیم 
مقررات مجوز دریافت نکرده اند و تحت نظارت ما نیســتند. بســیاری از جابه جایی های محصولات 
بدون نظارت های حاکمیتی انجام می شود و وزارت ارتباطات نیز امکان نظارت بر توزیع این مرسولات 
را ندارد. برای رفع این مشــل پیشــنهاد دادیم که در قانون برنامه هفتم، نظارت و ساماندهی توزیع 
مرسولات به طور کامل و از سوی تمامی اپراتورها در نظر گرفته شود که در نسخه نهایی نیز به این امر 
اشاره شده است. از همین رو قرار است به زودی سامانه ای ملی راه اندازی شود تا رهگیری مرسولات 
و محصــولات در آن صورت بگیرد و شــرکت های فعال در حــوزه توزیع محصولات نیز در چارچوب آن 

سامانه فعالیت کنند.

چالش های تخصیص ارز را با  5
تولید داخلی حل می کنیممهر

شــرکت المــاس رایان ایرانیان بــا وجود تحریم ها با شــرکت  D-Link به 
همــکاری پرداخت و برنامه دارد با رفع مشــکلات، ایــن برند را در داخل 
تولید کنند. این شــرکت چند سالی اســت می کوشد با برنامه ریزی برای 
تولید داخلی، مشکلات تخصیص ارز را حل کند. وحید غرویان در پاسخ 
به ســوال پیوســت مبنی  بر مشکلات ارزی برای واردات گفت: همه ما با 
توجه به سیاســت ها و قوانین ارزی که شــبانه روز اتفاق می افتد دچار 
مشل هستیم. ما در راستای رفع این مشکلات برای واردات تلاش های 
زیادی کردیم که بتوانیم مشــکلات ارزی را پشــت  سر بگذاریم. غرویان با 
اشــاره به مشــکلات واردات و روی  آوردن به تولیــد داخلی توضیح داد: 
مــا تولیــد مموری و SSD را در ایران داریم. زمانی ما به فکر تولید داخل 
افتادیم که فشــار برندها هر روز بــا قوانین و زیاده خواهی های جدید بر 
ما بیشتر می شد و خیلی اوقات به دلیل تحریم ها در بعضی از خدمات 
دیگر از ما حمایت نمی شــد. ما بسیار درگیر تحریم ها هستیم به طوری 
که برای تهیه چیپ ســت، درخواســت مان در پنج کشــور می چرخد تا در 

نهایت کالا به دست مان برسد.

راهی برای جذب سرمایه  1۶
استارت آپ هامهر

برگزارکنندگان نمایشگاه آیتکس مهم ترین هدف برگزاری این نمایشگاه 
را امــکان جــذب ســرمایه بــرای اســتارت آپ های نوپا و ایجــاد فرصتی 
هرچنــد کوچک برای رفع مشــل مهاجــرت بین نخبگان دانشــگاهی 
می دانند. دومین دوره نمایشگاه ایران آیتکس )کسب وکارهای مرتبط 
با فناوری اطلاعات و ارتباطات( از ۱6 تا ۱۸ مهرماه در دانشــگاه شــریف 
برگزار شــد. علی روزی طلب، دبیر رویداد آیتکس، در روز افتتاحیه این 
نمایشگاه گفت: دلیل انتخاب دانشگاه شریف برای برگزاری نمایشگاه 
این اســت که آیتکس در واقع با همکاری گروه فناوری اطلاعات شریف 
Sharif ICT Group و دانشگاه صنعتی شریف شل گرفته و به همین 
خاطر این نمایشــگاه را تبدیل به فرصتی مناســب بــرای تبادل نظرها 
و برقــراری ارتباطات مناســب کرده اســت. او همچنین اعــلام کرد این 
نمایشگاه بار اول در سال ۹۹ و در اوج همه گیری کرونا به صورت آنلاین 

و مجازی برگزار شده است.

پروژه جی نف باید تا ۱۴۰۴ به  1۶
اتمام برسدمهر

مدیرعامل شــرکت ملی پســت می گوید از این شــرکت خواســته شده 
اســت پــروژه جی نف را تا ســال ۱4۰4 بــه پایان برســاند. در عین حال 
او تاکید کرد قرار اســت در ســال ۱4۰۳ برای این پروژه بودجه مناسبی 
تخصیص داده شــود. در نشســت خبری ای که به مناسبت روز جهانی 
پســت برگــزار شــد، محمود لیائــی گزارشــی از عملکرد این شــرکت در 
زمینه هــای هوشمندســازی پســت، تدوین ســند تحــول دیجیتالی از 

سوی شرکت ملی پست و پروژه جی نف ارائه کرد.

5
مهر

1۶
مهر

1۶
مهر

نیم نگاه

18
مهر
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تعداد مشــترکان 5G در ســال 2۰22 حدوداً ۸6 
درصد رشد کرده و به یک میلیارد و ۱5۰ میلیون 
عدد رســیده اســت. 5G با اتمام 2۰22 توانسته 
به تلفن هــای ۱۰.۷ درصد از مشــترکان اینترنت 
همــراه در جهــان راه پیــدا کنــد و پیش بینــی 
می شــود تا پایان ســال جاری میــلادی این عدد 
بــه ۱6 درصــد بــا یــک میلیــارد و ۷۷۰ میلیــون 

دستگاه برسد.
در ایــران نیز عیســی زارع پور، وزیــر ارتباطات، 
گفته اســت تا پایان ســال ۱4۰4 مشترکان نسل 
پنجم باید ســهمی  ۱۰ درصدی از ارتباطات سیار 
کســب کند، این در حالی اســت که پیش بینی ها 
نشــان می دهــد، زیرســاخت های نســل پنجــم 
ارتباطــات )5G( تا ســال 2۰۳۰ بــه حجم بازاری  
حــدوداً ۳5۰ میلیاردی دســت پیدا کند، عددی 
که در حال حاضر 2۰ میلیارد دلار است. نرخ رشد 
مرکب ســالانه 5G نیز عدد بســیار بــالای 45.2 

درصدی را نشان می دهد.

در ایــن شــرایط، طبــق اعــلام مشــاور وزیــر 
ارتباطــات، حجــم ســرمایه گذاری اپراتورهــا تــا 
یک پنجــم کاهش یافته اســت. یکــی از مدیران 
همــراه اول نیز از اقتصادی نبــودن 5G در ایران 
سخن گفته است. در این حال 5G به چه سمتی 

حرکت می کند؟

بی پولی، متهم ردیف اول
وحید شاه منصوری، مدیر مرکز تحقیق و توسعه 
 5G همــراه اول، در مراســم افتتــاح آزمایشــگاه
ایــن اپراتور که به تازگی برگزار شــد از نبود توجیه 
اقتصــادی بــرای 5G در ایــران ســخن گفــت. او 
توضیــح داد: »بحث مهم در این رابطه بیزینس 
و اقتصاد اســت.  5Gبا تعرفه های فعلی توجیه 
اقتصــادی ندارد و بازگشــت ســرمایه آن صورت 

نمی گیرد. در شرایط فعلی ما در همراه اول هیچ 
برنامه بلندمدتی برای تبدیل ســایت هایمان به  

5Gنداریم.«
به عقیده او، بازگشــت سرمایه این فناوری در 
همــه جای دنیا در طولانی مدت صورت می گیرد: 
»هیــچ اپراتوری در دنیا نتوانســته اقتصاد 5G را 
توجیه پذیر کند و ســرمایه گذاری در این صنعت 
زیان دهی دارد اما بازگشت سرمایه در پنج شش 

سال ممکن است.«
و  اصلــی می دانــد  را مقصــر  »بی پولــی«  او 
می گویــد: »بزرگ تریــن مشــل ایــن صنعــت، 
زیــادی  ســرمایه گذاری   5G اســت.  بی پولــی 
می خواهد و از نظر قیمت تمام شــده ســه چهار 
برابــر نســل های دوم و ســوم و چهــارم هزینــه 
دارد. با این شــرایط اقتصادی اپراتور، اگر پروانه 
داشــته باشــیم و حتی فرکانس را هم رایگان در 
اختیارمان قرار بدهنــد، راه اندازی 5G به همین 

زودی ها اتفاق نمی افتد.«
تمــام چالــش 5G امــا مربــوط بــه هزینه هــای 
ســرمایه گذاری و تــوان مالــی اپراتورها نیســت. 
دریافــت لایســنس  از جملــه  مــوارد دیگــری 
تولیدکننــدگان تلفــن همراه بــرای بهره برداری از 
نســل پنجــم نیــز ماجراهایــی به دنبال داشــته 
اســت. شــاه منصوری در گفت وگــو بــا پیوســت 
 5G درباره گوشــی های تلفن همراهی که در ایران
بــرای آنها فعال شــده اســت توضیــح می دهد: 
»فرکانســی که در اختیار اپراتورهاست، اصطلاحاً 
فرکانــس b42  و b43 اســت کــه روی آن تنهــا 
شیائومی در ایران باز شده است. یعنی آیفون و 
هــواوی  5Gرا برای فرکانس هایی باز کرده اند که 
منطبــق با فرکانس 5G ما نیســت. اپل در ایران 
 5G فرکانــس 2۳۰۰ را بــاز کــرده اســت که بــرای
خیلی فرکانس مرســومی نیســت و بیشــتر برای 

4G استفاده می شود.«
او دربــاره علت ســخت گیری برندهای موبایل 
بــرای ارائــه 5G به کاربــران ایرانــی می گوید: »ما 
جواب مستقیمی از شرکت ها دریافت نکرده ایم. 
دفتر سامســونگ در ایران گفته اســت باز شــدن 
ایــن قابلیــت جدیــد نیــاز بــه تســت و تاییــد 
سامســونگ دارد زیرا می خواهند مطمئن شوند 
مشتریان شــان تجربــه خوبــی از 5G خواهنــد 
داشــت، به همین خاطر هم تست های میدانی 

انجام می دهند و ما در لیست انتظار هستیم تا 
این تســت ها را بگیرند؛ البته زمان انتظار اندکی 
طولانی شــده اســت. البته سامســونگ یکسری 
گوشــی مخصــوص بــازار چین دارد کــه 5G روی 
آنها باز است که در ایران تنها حدود 5۰۰ عدد از 

آنها وجود دارند.«
بــه گفتــه او، در خصــوص پروانه های مــورد نیاز 
از ســازمان تنظیم مقــررات و ارتباطات رادیویی 
مشــکلی وجود نــدارد زیرا در پروانــه  قبلی ای که 
به اپراتورها داده شــده اســت اجازه بهره داری از 

فناوری 3G و بالاتر وجود دارد.

وصلت ثابت و همراه
صادق عباســی شــاهکوه، رئیس سابق شرکت 
ارتباطــات زیرســاخت و رگولاتوری که حالا کارش 
را در ســمت مشاور وزیر ارتباطات در توسعه فیبر 
نــوری دنبــال می کند، ایــن روزها ســخت درگیر 
ایــن پروژه اســت. عباســی اما به عنــوان یکی از 
باســابقه ترین مدیــران این وزارتخانــه به نقش 
5G در توسعه فیبر نوری واقف است و از اهمیت 

اختلاط فناوری  های ثابت و همراه می گوید.
او در گفت وگــو بــا پیوســت در این بــاره توضیح 
می دهد: »یکی از آورده های ما در پوشش شبکه 
فیبــر امــکان اتصال BTSهای موبایل اســت که 
کمک بزرگی به شبکه موبایل است. در 5G اصلًا 
بــدون فیبر نمی توانیم کار کنیم. وقتی 5G بیاید 
زمانی است که شبکه ثابت ما باید با همراه یکی 
شــود. خیلی ها معتقدند آینــده اصلًا متعلق به 
5G و اختلاط ثابت و همراه است و FTTH فقط 

در کسب وکارها کارایی خواهد داشت.«
مشــاور وزیر ارتباطات اما بــر وضعیت نامطلوب 
اپراتورهــا برای ســرمایه گذاری صحــه می گذارد 
و می گویــد: »مــن قبــلًا هــم گفتــه ام که بــا این 
وضــع ســرمایه گذاری نــه تنهــا در 5G بلکــه در 
4G هــم مشــل داریــم. دلیلش هم این اســت 
کــه مثــلًا در ســال های ۹4 و ۹5 هــر اپراتــوری 
یــک میلیــارد و 2۰۰ میلیون دلار ســرمایه  گذاری 
می کــرد اما این عدد الآن به 2۰۰ تا ۳۰۰ میلیون 
دلار رســیده اســت. این یعنی ســرمایه گذاری به 
یک چهــارم و یک پنجــم کاهش پیدا کرده اســت 
چــون تجهیزات، دلاری اســت بنابراین در چنین 
وضعیتــی اپراتــور به ســمت جلو نمــی رود بلکه 
صرفاً می خواهــد موقعیت خودش را ثابت نگه 

 دارد.«
عباســی شاهکوه اضافه می کند: »با وجود این 
مــا امیدواریــم اپراتورها بتواننــد در حوزه 5G از 
همیــن حــالا ســرمایه گذاری کنند ضمــن اینکه 
ایرانســل اکنون این کار کرده است و 6۰۰ تا ۷۰۰ 

سایت را وارد کرده که آنها را نصب می کند.« 

چرا هنوز پای 5G به سفره ارتباطات مردم باز نشده است؟

پول نیست، 5G نیست

علی مؤمنی

فرکانسی که در اختیار اپراتورهاست، فرکانس 
b42  و b43 است که روی آن شیائومی در ایران 

باز شده؛ یعنی آیفون و هواوی فرکانس هایی باز 
کرده اند که منطبق با فرکانس 5G ما نیست
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آیا ماده ۷۵ برنامه هفتم توسعه ناقض حریم خصوصی افراد است؟

رصد مردم در غیاب قانون حریم 
خصوصی

مجلسوآیتی

مســائل مربوط به حریم خصوصی و حفاظت از 
داده هــای شــخصی کاربــران در اینترنت همواره 
یکی از دغدغه های اساسی کاربران، کسب وکارها 
و تصمیم گیــران در تمامــی نقــاط جهــان بــوده 
است. در ایران نیز حفاظت از داده های شخصی 
کاربران، در شــرایطی که قانون مشخصی در این 

خصوص وجود ندارد، بحث برانگیز است.
حــال در لایحه برنامه هفتم توســعه بخشــی 
گنجانــده شــده که البته تــا لحظه نــگارش این 

گزارش تصویب نشــده اســت اما در این شرایط 
هــم نگرانی هایــی پیرامــون آن وجــود دارد. در 
مــاده ۷5 برنامــه هفتم توســعه کــه برخی آن را 
به طرح صیانت دوم شــبیه دانسته اند، در مورد 
راه انــدازی رصــد و پایش شــاخص های فرهنگ 
عمومــی آمده اســت: »به  منظــور احصای دقیق 
و برخــط داده هــای آمــاری مــورد نیــاز به جهت 
تســهیل پــردازش، تحلیل دقیق و ایجاد بســتر 
مناسب برای آینده پژوهی روندهای سبک زندگی 

جامعــه ایرانــی و همچنین انتشــار آنهــا، وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی با هماهنگی مرکز آمار 
ایران مکلف اســت نســبت به راه اندازی سامانه 
رصد، پایش و ســنجش مســتمر شــاخص های 
 فرهنــگ عمومــی و ســبک زندگــی مــردم اقدام 

نماید.«
در ادامــه حتی ذکر شــده اســت دســتگاه های 
اجرایی و دارندگان پایگاه های داده موضوع این 
بند باید به ارائه مســتمر و جامع داده ها به این 

سامانه به صورت برخط اقدام کنند.
تــا لحظه نــگارش این گزارش آخریــن اخباری 
کــه در ایــن بــاره وجــود دارد ارجــاع این بخش 
از مــاده ۷5 به کمیســیون تلفیــق برنامه هفتم 
بــرای بررســی بیشــتر اســت. غلامرضــا نــوری 
قزلجه، نماینده بســتان آباد و رئیس فراکسیون 
مســتقلین مجلس، در این باره به پیوست گفته 
است: »خوشــبختانه این بخش از برنامه هفتم 
به کمیســیون تلفیق فرستاده شد تا تغییر کند. 
برخــی از اضافــه شــدن الــزام رعایــت اصل 25 
قانــون اساســی در این قانــون می گویند اما این 
اصل نیز به صــورت موردی برای متخلفان قابل 
اســتناد اســت. بنابراین بخش  قابــل توجهی از 

این ماده باید اصلاح شود.«
برخــی منتقدان این ماده از برنامه هفتم را در 
تعــارض با اصل 25 قانون اساســی می دانند که 
در آن آمده اســت: »بازرســی و نرساندن نامه ها، 
ضبــط و فاش کــردن مکالمــات تلفنی ، افشــای 
مخابــرات تلگرافــی و تلکــس ، سانســور، عــدم 
مخابره و نرساندن آنها، استراق سمع و هر گونه 

تجسس ممنوع است مگر به حکم قانون .«
نوری قزلجــه همچنین پیش از این گفته بود: 
»افرادی با نوع نگاه خاص خود عطش شدیدی 
برای ورود به حریم شــخصی افراد و نقض حریم 
خصوصی آنها دارند؛ در حالی که ســرک  کشیدن 
بــه حریم شــخصی افــراد مذمــوم و غیرقانونی 

است.«
او راه انــدازی چنین ســامانه ای را مصداق بارز 
ورود بــه حریــم خصوصی مردم و برخلاف روح و 

برخی اصول قانون اساسی دانسته بود.
جــلال رشــیدی کوچــی، نماینــده مرودشــت، 
پاســارگاد و ارسنجان که یکی از دو منتقد جدی 
طرح صیانت در کمیسیون این طرح در مجلس 
اســت، در مــورد ایــن مــاده گفته اســت: »ماده 
۷5 برنامــه هفتم نگران کننده اســت، اســم این 
کار دیگر ســرک  کشــیدن در حریم شــخصی افراد 
نیست؛ چون وقتی آن را کنار برخی تکه های پازل 
در جاهــای دیگــر قرار می دهم، متوجه می شــوم 
برخی قصد دارند همه شــئون زندگی خصوصی 

مردم را رصد کنند.«
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بخش خصوصی نگران است
در پیش نویــس برنامــه هفتم توســعه به جای 
عبارت »دارنــدگان پایگاه های داده« به صراحت 
ذکر شــده بود »ســامانه های دولتی و خصوصی 
و ســکوهای کســب وکار مجازی« باید داده ها را 
به سامانه رصد و پایش سبک زندگی ارائه کنند 
امــا بــا وجود ایــن تغییــر، نگرانــی در خصوص 
داده های »دارندگان پایگاه های داده« همچنان 

پابرجاست.
مردادماه امسال اشکان آرمندهی مدیرعامل 
دیــوار در نشســت انجمــن تجــارت الکترونیک 
تهــران در حضــور دبیــر شــورای عالــی فضــای 
مجــازی، دبیــر کارگــروه تعامل پذیــری دولــت 
الکترونیکی و معاون ســازمان فناوری اطلاعات 
دربــاره دوطرفه شــدن مســیر تبــادل اطلاعات 
میــان بخش دولتــی و خصوصی هشــدار داد. 
او در این باره به ماده ۷5 برنامه هفتم توســعه 
اشاره کرد و آن را مسیری برای تجمیع اطلاعات 
و داده هــا و به نوعــی ورود به حریــم خصوصی 

کسب وکارها به حساب آورد.
البته حامد منکرســی، معاون سیاست گذاری 
و اعتباربخشــی ســازمان فنــاوری اطلاعات، در 
همان جلســه در واکنش به این گفته آرمندهی 
اشــتراک داده ها را به پرداخت زکات تشبیه کرد 
و گفت: »داده هایی که کســب وکارها جمع آوری 
کرده انــد بــا حفــظ حریــم خصوصــی افــراد و 
شــرکت ها می تواند در اختیار دیگر کسب وکارها 
قــرار گیرد؛ چراکه این کســب وکارها نیز بر مبنای 
ایــن داده هــا شــل گرفته اند و بایــد زکاتش را 
پرداخت کنند تا مســیر برای دیگر کســب وکارها 

باز شود.«

قانــون مدیریــت داده ها و اطلاعــات ملی که 
بــه دوام شــهرت دارد و در ســال ۱4۰۱ مجلــس 
آن را تصویــب کــرد، در مورد اشــتراک داده های 
دســتگاه های حاکمیتــی برای اســتفاده بخش 
خصوصی محل اســتناد قــرار می گیرد. در ماده 
66 برنامه هفتم توســعه نیــز وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات مکلف شــده اســت بــا رعایت 
ایــن قانــون و البتــه حفــظ امنیــت و حریــم 
خصوصــی، امــکان دسترســی کســب وکارهای 

اقتصــاد دیجیتالی به این داده ها را فراهم کند 
امــا آن طور کــه به نظر می آید، مــاده ۷5 برنامه 
هفتم توســعه ارتباطی بــا قانون دوام ندارد، از 
این روســت که نگرانی بخــش خصوصی درباره 
بــه اشــتراک گذاری داده هــای شــخصی کاربران 

جدی تر می شود.
از ســویی بــا تصویب این ماده ممکن اســت 
کاربران نیز به کسب وکارهای اقتصاد دیجیتالی 
که اطلاعات آنها را در اختیار دارند بدبین شوند 
و این ضربه دیگری بر اکوسیســتم نوآوری کشور 

است.

جای خالی قانون
از  حفاظــت  دربــاره  قانــون صریحــی  هنــوز 
داده های خصوصی مردم وجود ندارد اما پیش 
از این تلاش هایی در این زمینه انجام شده بود 

که تاکنون نتیجه خاصی در بر نداشــته است.
قانون گــذاری برای حفاظت از داده های مردم 
قدمتــی نزدیک به دو دهه دارد. ســال ۸۳ بود 
کــه دولــت اصلاحات لایحه حریــم خصوصی را 
تصویــب کرد. آن زمان با وجود اینکه اســتفاده 
از اینترنــت بــه انــدازه امــروز فراگیــر نبــود اما 
بخشــی از این لایحــه به این حــوزه اختصاص 
یافته بود. در ماده شصت و سوم آن آمده بود: 
»رهگیــری ارتباطــات از راه دور )نظیــر ارتباطات 
از طریــق تلفــن، تلگراف، تلکــس، فکس، انواع 
بی ســیم و ســایر وســایل( و پایــش ارتباطــات 
کلامــی و حضــوری افــراد ممنوع اســت مگر با 

رعایت قانون.«
در مــاده دیگــری از آن نیز آمــده بود رهگیری 
در شــرایطی مجاز اســت که مقام صلاحیت دار 
قضایــی بدانــد می توانــد از وقوع جرم، کشــف 
ادلــه جرم در حــال وقوع یا جرمــی که رخ داده 

است جلوگیری کند.
در خصوص ارتباطات اینترنتی، ماده  شــصت 
و نهــم ایــن لایحــه ۱۸ســاله به صراحــت بیــان 
می کنــد شــنود، ضبــط، ذخیــره یــا دیگــر انواع 
رهگیری ارتباطات خصوصی اینترنتی اشــخاص 
بــدون رضایــت آنهــا مجــاز نیســت مگــر آنکه 
شــرایطی که در خــود لایحه پیشــنهادی عنوان 

شده بود رعایت شود.
لایحــه مذکــور امــا پــس از اینکــه محمــود 
احمدی نــژاد ســکان دولت نهم را در ســال ۸4 
در دســت گرفــت از ســوی نماینــدگان مجلس 
وقت رد شــد اما ضرورت تصویب چنین قانونی 

هیچ گاه از بین نرفت.
بعدهــا مردادمــاه ۹۷ بــود کــه محمدجــواد 
آذری جهرمــی، وزیر ارتباطــات دولت دوازدهم، 
در حاشــیه بیســت و چهارمین دوره نمایشگاه 

از  حفاظــت  و  صیانــت  لایحــه  از  الکامــپ 
داده های شــخصی رونمایی کرد و آن را مشــابه 
مقــررات حفاظــت از داده اتحادیــه اروپــا یــا 
GDPR دانســت؛ اما این لایحه دولت دوازدهم 

نیز هیچ گاه به نتیجه نرسید.
مردادمــاه امســال بود که تصویــری از یکی از 
ســامانه های پیام رسان بله منتشر شد که در آن 
پیام های خصوصی کاربران قابل مشــاهده بود. 
پــس از بروز نگرانی بابت نقض حریم خصوصی 
عیســی  داخلــی،  پیام رســان های  در  کاربــران 
زارع پــور، وزیــر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات، 
در ایــن بــاره گفــت: »پیام رســان بلــه و ســایر 
پیام رســان ها حافــظ امنیــت و حریم خصوصی 
کاربــران هســتند و خــط قرمز مــا همین حفظ 

حریم خصوصی افراد است.«
زارع پور پیشــتر از توجه دولت به بحث حریم 
خصوصی ســخن گفته و حتــی دی ماه ۱4۰۱ در 
مــورد قانون گذاری در ایــن زمینه گفته بود: »در 
این خصوص تاکنون کارهای زیادی انجام شده 
کــه یکی از آنهــا لایحــه داده و حریم خصوصی 
اســت که اکنون در حال طی مراحل نهایی برای 
ارســال بــه مجلــس اســت. تدوین ایــن لایحه 
یعنی ما از داده های شــخصی مــردم در پلتفرم 

داخلی حفاظت می کنیم.«
او البتــه بــه این نکته نیز اشــاره کــرده بود که 
این کار با ســازوکار قانونی  انجام می شود: »البته 
در حال حاضر ســازوکار قانونی وجود دارد و من 
در مجلــس هــم گفتم که بر اســاس بخشــنامه 
رئیــس قــوه قضائیه، داده هــا و اطلاعات مردم 
در ســکوهای داخلی مشــمول اصــل 25 قانون 
اساسی است که تاکید بر حفظ حریم خصوصی 
مردم دارد. مقام معظم رهبری نیز پیش از این 
فتــوا داده انــد و داده هــای مردم را جــزو حریم 
خصوصــی دانســتند و تاکیــد کردنــد کــه باید 

حفظ شود.«
مشخص نیست این لایحه به مجلس ارسال 
شــده اســت یــا خیــر. در صورتی که ایــن اتفاق 
افتــاده باشــد پارلمان هنوز آن را در دســتور کار 
خــود قــرار نداده و بــدون حضور چنیــن قانون 
مهمــی در ســاختار قانونــی کشــور، نگرانی هــا 
در خصــوص تصویــب مــاده ۷5 برنامــه هفتم 

توسعه، به قوت خود باقی است.
حــال بایــد منتظــر مانــد و دیــد آیــا دولت و 
دغدغــه کســب وکارهای  منتقــد،  نماینــدگان 
بخــش خصوصی در ارتباط بــا حریم خصوصی 
کاربــران و بــه اشــتراک گذاری داد هــا را برطرف 
می کننــد یــا ســامانه رصــد و ســنجش ســبک 
زندگی مردم به همان شکلی که در لایحه برنامه 

هفتم آمده، ایجاد خواهد شد 

نوری قزلجه: افرادی عطش شدیدی برای ورود 
به حریم شخصی افراد و نقض حریم خصوصی 

آنها دارند؛ در حالی که سرک  کشیدن به حریم 
شخصی افراد مذموم و غیرقانونی است
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خارجازمحدوده

آیا هوش مصنوعی قرار است همه مردم را بیکار کند؟

خودکارسازی یا بیکاری انسان ها

هوش مصنوعی، عنوان پرحاشــیه  امروزی که با 
انجام وظایف مشــابه انسانی و تکمیل کارهای 
نیمه رهــا شــده او، ترس بزرگی به جــان بازار کار 
انداختــه اســت. بایــد دید ایــن فنــاوری که در 
محیــط کار برای انســان ها از هــر تهدید دیگری 
خطرناک تــر اســت، در جهــت تضعیــف نیــروی 
انسانی پیش می رود یا به سان ابزاری تسهیل گر 

به کمک انسان ها می شتابد.
ترس از دســت دادن شــغل ناشــی از فناوری 
موضوع تازه ای نیست و از زمان انقلاب صنعتی 
بارهــا تکــرار شــده اســت. جــان مینــارد کینــز، 
اقتصــاددان برجســته قرن بیســتم، در این باره 
هشــدار داده و بــا بیماری خوانــدن این اتفاق، 
بیکاری تکنولوژیکی را عامل محرومیت انســان 

از امرار معاش دانسته بود.
امــا به رغــم پیش بینی  های بدبینانــه از آینده 
بازار کار در دهه های گذشــته، استفاده از فناوری 
بــه بیــکاری انبــوه منجــر نشــد و نرخ اشــتغال 
در کشــورهای OECD بــا بهره منــدی از انــواع 
فناوری هــا افزایــش یافــت. بــا این حــال با هر 
موج جدیدی از پیشرفت های هوش مصنوعی، 
دلهره از دســت دادن موقعیت شغلی همچنان 

پابرجاست.
تحقیقــات در مــورد تاثیر هــوش مصنوعی بر 
بازار کار اخیراً گســترش یافته اســت. بر اســاس 
مطالعات جدید، اثر فناوری های جدید بر نیروی 
کار به ســه اثــر جابه جایــی، بهــره وری و بازیابی 
تقســیم می شود. طبق این رویکرد، فناوری های 
جدیــد می توانند بــا انجام یکســری از وظایف، 
بســتری بــرای تکالیف جدید به  وجــود آورند که 

باید به وســیله نیروی دیگری انجام شود.
طبــق بررســی سیســتماتیکی کــه در مــورد 
تغییــرات تکنولوژیکــی و تاثیــر آن بــر اشــتغال 
در ســال 2۰22 صــورت گرفته، تعــداد مطالعات 
انجام شــده بــا محوریت اثــر جایگزینــی نیروی 
کار از مطالعاتــی با موضوع ایجــاد یا بازگردانی 
اســت. همچنیــن حجــم  بیشــتر  نیــروی کار 
مطالعاتی که اثر مســتقیم فناوری بر اشــتغال را 

تحلیل می کند نمایان کننده این اســت که تاثیر 
خالص فناوری بر نیروی کار اساســاً مثبت است 
تــا منفــی. از دســت دادن شــغل در بخش های 
خاص به دلیل ظهور فناوری های جدید با کسب 
سود کلان در کل درآمد متعادل شده است. زیرا 
به کارگیــری فناوری موجب خلق و تولید کالاها و 
خدمــات با کیفیت بالا و قیمت پایین می شــود 
کــه این روند، افزایش درآمــد همگام با کاهش 
هزینه ها را به همراه دارد و از منظر اشتغال زایی 
موجــب افزایش تقاضــای نیروی کار می شــود. 
بنابرایــن بــا توجه بــه این بررســی و نقش موثر 
جایگزینی مشــاغل، به زعم بســیاری، نگرانی ها 
درباره تاثیرگذاری مســتقیم هوش مصنوعی بر 

مشاغل اندکی اغراق آمیز است.
کارشناسان و متخصصان این حوزه معتقدند 
هــوش مصنوعــی در دو حالت بر بازار کار اثرگذار 
اســت. عــده ای نگاهــی خوش بینانــه دارنــد و 
عــده ای نیز صرفاً از ابعــاد منفی و پرمخاطره به 

این ماجرا نگاه می کنند.
در ســال 2۰۱۳ پیش بینــی شــد در ســال های 
پیــش رو 4۷ درصد از شــاغلان ایــالات متحده 
به دلیل اتوماســیون در معرض از دســت دادن 
شــغل خــود هســتند. همچنین در ســال 2۰۱4 
تخمین زده شد 54 درصد از مشاغل کشورهای 
مســتعدند  به شــدت  اروپــا  اتحادیــه  عضــو 
کامپیوتری شــوند و در واقع باید منتظر کمرنگ 

شــدن نقش و حضور انسان در بازار بود.
بعــد از آخریــن پیش بینی هــا و فراگیر شــدن 
اســتفاده از کامپیوتــر در اقصــی  نقــاط جهــان، 
نظــرات متوجه اهمیت مهارت در میدان رقابت 
شــانه به شــانه فناوری و انســان شــد. در ســال 
2۰۱5 گفتــه شــد بــازار کار در آینــده بــه ســمت 
مشــاغل کم مهــارت و بامهــارت خواهــد رفت و 
ایــن فضای دوقطبی وضعیت را برای مشــاغلی 
با مهارت متوســط سخت خواهد کرد چون این 
دســته از مشــاغل در برابــر اتوماســیون مقاوم 
خواهند بود. در نهایت در سال 2۰2۰ این نتیجه 
حاصل شــد که انقلاب هوش مصنوعی برخلاف 

انقــلاب کامپیوتــری و رباتیــک امنیت شــغلی را 
متاثر می کند و بر مشاغل کم مهارت، با مهارت و 

مهارت متوسط اثر می گذارد.
در مقابــل، کســانی کــه خوش بینانــه بــه این 
بهــره وری و  اثــر  قضیــه می نگرنــد معتقدنــد 
جایگزینــی هوش مصنوعی بیش از انداره کافی 
خواهــد بــود. برخــی از کارشناســان پیش بینی 
می کننــد هــوش مصنوعی و صنعــت رباتیک تا 
ســال 2۰25 حداکثــر ۹۰ میلیــون شــغل ایجاد 
خواهد کرد که این رقم نشان دهنده تاثیر مثبت 

این فناوری بر بازار کار است. 
در ایــن راســتا، مجمــع جهانــی اقتصــاد در 
ســال 2۰2۰ اذعــان کــرد بــا وجــود حــذف ۸5 
میلیون شــغل تا پایان ســال 2۰25 به واســطه 
هــوش مصنوعــی، ۹۷ میلیــون شــغل جدیــد 
در زمینه هــای مختلــف اعــم از محاســبه داده ، 
امنیــت اطلاعاتــی و بازاریابــی دیجیتالی ایجاد 

خواهد شد.
این دسته از افراد می گویند احتمال اثرگذاری 
منفــی هوش مصنوعی بر بازار کار با وجود تولید 
چند میلیون شغل بعید است. هوش مصنوعی 
بــه دنبال پیامدهای مثبت اثــر جایگزینی، وجه 
بحرانی از دســت دادن شغل در بازار کار را خنثی 
می کنــد و می تواند یــک تخریب ســازنده تلقی 

شود.

هوش مصنوعی در راه نیست، اکنون 
اینجاست

اســتفاده از هوش مصنوعی برای انجام کارهای 
افزایــش  به شــدت  در دهــه گذشــته  روزمــره 
یافته اســت. بیشــتر کاربران از طریــق ابزارهای 
گوناگــون این فناوری پرهیجان مشــغول انجام 
فعالیت های مختلف و بازی و سرگرمی هستند.
ChatGPT محصول شــرکت OpenAI، نمونه 
بــارز ایــن فنــاوری، هم اکنــون بــا بیــش از یک 
میلیــارد کاربر روزانــه به یکــی از محبوب ترین و 
پرکاربردترین ابزار هوش مصنوعی تبدیل شــده 
اســت کــه در کدنویســی و نوشــتن مطالــب از 
آن اســتفاده می شــود. این ابزار تنها با گذشــت 
6۰ روز توانســت بــه ۱۰۰ میلیــون کاربــر دســت 
یابــد. عــددی کــه اینســتاگرام برای رســیدن به 
 ChatGPT آن دو ســال را طی کــرد. به تازگی نیز
Enterprise نســخه جدیــد ایــن شــرکت ارائه 
شده که گفته می شود قابلیت های جدیدی را در 

اختیار کاربران تجاری قرار خواهد داد.
همچنین گزارش های اخیر دانشگاه استنفورد 
نشــان می دهــد تعــداد اختراع های ثبت شــده 
بــه وســیله این فنــاوری طی ســال های 2۰۱5 تا 
2۰2۱ حدود ۳۰ برابر رشــد کرده است. همه این 

یسنا امان پور
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آمــار و ارقــام نشــان می دهد هــوش مصنوعی 
بیشــتر و زودتر از آنچه تصور می شــد به زندگی 
مــا راه یافته و جای خودش را پیدا کرده اســت. 
امــا نفوذ هــوش مصنوعی به یک یــا چند ابزار 
یاری گــر محــدود نماند و با ورود بــه محیط کار 
و اعمــال تغییراتی در ســبک اشــتغال، بــازار کار 
را متاثر کرده اســت. خودکارســازی فرایند انجام 
وظایــف موجب حذف نیروی انســانی در برخی 
از قســمت های کاری شــده و وجــود ربات ها در 
صنایع گوناگون احساس نیاز به حضور انسان را 

در سراســر روند تولید کاهش داده است.
فناوری های مبتنی بــر هوش مصنوعی اکنون 
می تواننــد طیــف وســیعی از وظایــف از جملــه 
بازیابــی اطلاعــات، هماهنگی لجســتیک، ارائه 
خدمــات مالــی، نوشــتن گزارش هــای تجاری و 
حتــی تشــخیص بیماری هــا را انجــام دهنــد. 
عــلاوه بــر این، تجهیز ایــن فناوری بــه یادگیری 
ماشــین، کارایــی و دقــت در انجــام وظایــف را 

بهبود می بخشد.
هــوش  ویژگــی  اصلی تریــن  اتوماســیون 
مصنوعی اســت. ایــن قابلیت با خودکارســازی 
وظایــف متعــدد از تولیــد و تــدارکات گرفتــه تا 
تجزیــه و تحلیل داده، منجــر به افزایش کارایی 
و کاهش خطای انســانی شده است. همچنین 
اتوماســیون رونــد انجــام وظایــف را تســریع 
کرده اســت و یکــی از عوامل اصلی گســترش و 
به کارگیری هوش مصنوعی محســوب می شود. 
چنین برآورد شده است که ۳۰ درصد از مشاغل 
بــا محوریت کارهای تکراری و ۸2 درصد کارهای 
رســتورانی در معــرض خودکار شــدن کامل قرار 
دارنــد. همچنیــن گفتــه شــده در انگلســتان 
۱.5 میلیــون نفــر بــه همین علت ممکن اســت 
موقعیت شــغلی خود را از دست بدهند. امکان 
شخصی ســازی تجربه کاربر بر اســاس داده های 
دریافتــی و واکاوی آنهــا از دیگر امکاناتی اســت 
کــه این فنــاوری پدیــد آورده اســت. ربات ها در 
تلاش انــد جانشــین خود انســان در زندگی آنها 
شــوند. چیــن با در اختیــار داشــتن ۱4 میلیون 
ربــات تا ســال 2۰2۳ بیشــترین تعــداد ربات را 
دارد. همچنین احتمال دارد 4۹ درصد مشاغل 
در ژاپــن تــا کمتــر از دو دهــه دیگــر بــه ربات ها 

سپرده شود.

چه  چیزی هوش مصنوعی را از سایر 
فناوری ها متمایز می کند؟

هــوش مصنوعــی تنها فناوری و عاملی نیســت 
کــه موجــب دگرگونــی بازار کار شــده اســت. در 
ادوار گوناگون عوامل متعددی امنیت شــغلی را 
تهدید کرده اما برخی از ویژگی ها و قابلیت های 

هوش مصنوعی باعث شــده سطح گسترده تری 
از مشاغل تحت تاثیر قرار بگیرند. 

همه منظــوره بــودن: فنــاوری هــدف عمومــی 
)GPT( شــاخصه  مهم فناوری هایی است که به 
دلیل کاربرد گســترده آنها در بســیاری از مشاغل 
و بخش هــای اقتصــادی تاثیــر قابــل توجهی بر 
جامعــه و محیط کاری خواهند گذاشــت. کاربرد 
اصلــی GPTها اغلــب در پلتفرم هایی اســت که 
می تــوان بــر اســاس آنهــا برنامه هــای مختلفی 

طراحی و چرخه پیوسته نوآوری ایجاد کرد. 
انجــام کارهــای غیرمعمــول:  یکــی از تاثیــرات 
چشــمگیر هــوش مصنوعی بر کارهــای معمول، 
نیــاز به مهارت کم اســت. برای مثــال تاثیر موج 
اولیــه ربات هــای صنعتــی متوجــه فرایندهــای 
تولیــد بــود. امــا در حــال حاضــر قابلیت هایــی 
چــون حل مســاله و اســتدلال، ربات هــا را قادر 
ســاخته تا برخی از وظایف شناختی غیرمعمول 
را انجام دهند. در نتیجه می توان گفت با وجود 
توانمندتر شــدن هرروزه هوش مصنوعی، برخی 
از مشاغل با مهارت بالا مانند رادیولوژیست ها و 
تکنیســین های آزمایشگاهی در معرض از دست 
دادن موقعیــت شــغلی خود قــرار می گیرند. اما 
اگر فعالان این حرفه ها از این فناوری در راستای 
تقویت توانایی و آگاهی خود استفاده کنند و از 
آن برای پیشــبرد اهداف شان بهره ببرند تا حدی 
شــرایط تغییــر می کنــد و ممکن اســت برخلاف 
آنچــه گمان می شــد موقعیت حرفــه ای آنها نیز 
بهبــود یابــد. امــا وضعیت همچنان برای قشــر 
کارکنان کم مهارت اســفناک اســت. در مشــاغلی 
کــه مهــارت فــردی حــرف آخــر را می زنــد هوش 
مصنوعی به سرعت جایگزین می شود و وظایفی 
کــه تــا پیش از این بر عهده انســان ها بود، حال 
به وســیله یک فناوری به نتیجه می رســد و این 
جایگزینی، نابرابری درآمدی را بیشــتر از آنچه که 

هست افزایش می دهد.
ارائــه فرصــت و چالش هــا: هــوش مصنوعی با 
توانایــی جمــع آوری و پــردازش مقادیــر فــراوان 
داده تبدیــل بــه ابــزار جذابــی شــده کــه از آن 
بــرای تصمیم گیــری ، نظــارت و کارهایــی از ایــن 
دســت اســتفاده می شــود. این قابلیت ها که بر 
محبوبیت هوش مصنوعی افزوده و استفاده از 
آن سازوکار استخدام، تصمیم گیری و مدیریت را 
دگرگون ســاخته در کنار تمام مزایا، چالش هایی 
بــه  وجــود آورده اســت. فقــدان شــفافیت و 
پاسخگویی در مورد پیش بینی های الگوریتمی و 
نامطمئن بودن آنها، همچنین نظارت گســترده 
بــر رفتــار کاربر، نحوه تفســیر از داده ها را پرابهام 
و تصمیم گیری را ســخت تر کرده اســت. علاوه  بر 
این موارد، انســان ها زیر سایه سنگین تکنولوژی 

در این مقطع از شل بدیع و منحصربه فرد کاری 
فاصله می گیرند. 

هوش ساختارشکن
در حــال حاضر که در چشــم انداز نوآوری، راحتی 
و پیشــرفت هوش مصنوعی انکارناپذیر اســت، 
نگرانی هــا در مــورد عواقــب ایــن فنــاوری بــر 
اشــتغال به قوت خود باقی اســت. مختصصان 
و کارشناســان این حوزه با تاکید بر نقاط قوت و 
دســتاوردهای مثبت هــوش مصنوعی، همواره 
و  لحــاظ می کننــد  را  آن  پیامدهــای مخــرب 
معتقدنــد ابزار هــوش مصنوعی برای مشــاغل 
خــاص خطراتی ایجــاد می کند. ایــن نگرانی ها 
ریشــه در چشم انداز جابه جایی شغلی و تجدید 
اجتناب ناپذیــر ســاختار صنایــع دارد. بــا وجود 
اختــلاف نظــر در مقیــاس  عواقــب پرمخاطــره، 

همگان بر ســر وقوع آن اتفاق نظر دارند. 
بــه موازات رشــد و توســعه این حــوزه، توجه 
بــه چالش های مرتبط با بازار کار ضروری اســت. 
برقراری تعادل میان بهره مندی از پیشرفت های 
ایــن فناوری و حفاظت از معیشــت یک وظیفه 

محوری است.
انقــلاب ادامه دار هوش مصنوعــی در صنایع، 
قابلیت بر هم زدن ساختار سنتی کسب وکارها را 
فراهم آورده اســت. مشاغلی با محوریت انجام 
کارهــای معمولــی و تکــراری، همچنین صنعت 
تولیــد کــه در آن وظایف خط مونتــاژ کاندیدای 
اصلی خودکارســازی اســت در خــط اول تغییر و 
تبدیــل قــرار دارند. پیش بینی می شــود تا پایان 
ســال 2۰2۳ بیش از 2۰ میلیون شــغل تولیدی 
منحــل و فراینــد کاری دچــار دگرگونی اساســی 

شود.
مشــاغل اداری، امــور مالــی، حمل ونقــل کــه 
بــا ورود خودروهــای خــودران به بــازار، وظیفه 
و نقــش راننــدگان را بازتعریــف کــرده همگــی 
دســتخوش تغییراتــی هســتند. الگوریتم هــای 
طراحی شــده این فناوری ها، در تصمیم گیری ها 
نفوذ پیدا کرده اند و از تصمیمات پزشکی گرفته 
تــا حقوقــی کل فراینــد اتخاذ تصمیــم را تحت 

تاثیر قرار می دهند.
اما همچنان مشــاغلی که بــه ارتباط و تعامل 
انســانی نیــاز دارند- به ویــژه ارتبــاط حضوری با 
مشــتری- کمتر در معــرض خطرند و بــه عبارتی 
هــوش مصنوعــی در ایــن زمینه هنــوز ناموفق 
بــوده اســت. چالش هایــی پیــش روی فناوری 
اســت که به نظر می رســد به ایــن راحتی ها حل 
نمی شــود و عاملیت و محوریت انســان در این 
دســته از کســب وکارها چالــش بزرگــی ســر راه 

هوش مصنوعی است 
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فکر می کنــم بچگی پرماجرایی داشــتید که 
همه اش هم در ایران نگذشته. 

در   ۱۳۵۷ ســال  متولــد  اســت!  درســت 
تهــران هســتم. ۹ماهه بودم کــه از ایران به 
آمریــکا رفتیــم چون پــدرم می خواســت در 
رشته مهندســی کامپیوتر دانشــگاه تگزاس 
ادامــه تحصیل بدهــد. پدرم بورســیه نیرو 
هوایــی بــود و بــه همیــن دلیــل بــا وجــود 
اینکــه در آن زمــان دانشــجوی ممتــاز بــود 
و پیشــنهادهای بســیار جــدی و خوبــی از 
کمپانی ها و شــرکت های مختلف داشت به 

ایران برگشتیم.
مــن هم کــه از کودکی به همــراه خانواده در 
آمریکا بودم زبان اولم را انگلیسی یاد گرفتم. 
بعــد ترکــی آذری و بعدها تازه فارســی را یاد 
گرفتــم. دلیلش هم این بود که بعد از اتمام 
تحصیــل پدرم و برگشــت به ایــران، من که 
پنج ساله بودم و به دلیل شاغل بودن مادرم 
روزهــا پیش مادربزرگم می ماندم که او فقط 
ترکی بلد بود. همین باعث شــد زبان دوم ام 
ترکی آذری باشد. برای مدرسه هم باید زبان 
فارســی را یــاد می گرفتــم این شــد که کم کم 
شــروع بــه یادگیــری زبان فارســی کــردم که 

اوایلش هم خیلی برایم سخت بود.
مجموعه هایــی  رأس  در  را  شــما  الآن 
می بینیــم که کارشــان فناوری اســت. از روز 

اول این علاقه به تکنولوژی را داشتی؟

فکر می کنم ما نســلی هستیم که در مدرسه 
خیلی اســتعدادهایمان کشــف نشــد. تنها 
زنگ محبوبم در مدرســه زنگ ورزش بود که 
خیلــی هم در آن اســتعداد عجیب و خوبی 
داشــتم و دارم امــا پــدر و مــادرم می گفتند 
کــه تو حتمــاً باید مهندس بشــوی یا دکتر. 
من هم بچه چارچوب شــکنی نبودم و اتفاقاً 
خیلــی هــم تابع بودم. با وجــود اینکه از دو 
ســالگی شــنا کرده بــودم و مقام های خوبی 
هم داشتم تا یک مقدار موضوع برایم جدی 
می شــد و حتی می توانســتم به مســابقات 
کشــوری بــروم، از طــرف پــدر و مــادرم نهی 
می شــدم که بنشینم و درســم را بخوانم. در 
ریاضی هم بســیار خوب بودم. اما همچنان 
یکــی از محبوب تریــن کارهــا برایــم ورزش 

است.
در دانشگاه چه رشته ای خوانده اید؟ 

بــه پزشــک شــدن که اصــاً فکــر نمی کردم! 
بــه دلیل شــغل مادرم کــه ســوپروایزر اتاق 
عمــل بــود، همــکار مــادرم از روی محبــت 
می خواســت کــه فضــای کاری مــادرم را هم 
ببینــم. یــک روز همــان بچگــی مرا بــه اتاق 
عمــل بــرد. آنجــا یــک دایــره قرمــز دیــدم 
پرســیدم : »این چیه؟« گفت: »خب مریضیه 
که می خوایم کمــرش رو عمل کنیم.« دیدن 
آن صحنه باعث شد که غش کنم. از نزدیک 
دیدن اتاق عمل باعث شــد ســمت پزشکی 

نروم و رشته مهندسی صنایع را انتخاب کنم 
و در دانشــگاه علم و صنعت مشغول به کار 
شــوم. الآن خیلی خوشــحالم که مهندســی 

صنایع را انتخاب کردم.
به نظر می رســد بــرای آدمی بــا گرایش های 
کاری شــما صنایــع رشــته خیلــی مناســبی 

باشد. انتخاب این رشته آگاهانه بود؟
نــه خیلــی اتفاقــی و شانســی این رشــته را 
انتخاب کردم و در آن قبول شدم چون اولین 
انتخابــم معماری بود. به مهندســی عمران 
و مکانیــک هم آن زمان به شــدت برچســب 
»مردانه« می زدند. اصــاً آن زمان هیچ کس 
را پیدا نمی کردید که شما را به انتخاب رشته 
مــورد عاقــه ات ترغیب کنــد و همه معتقد 
بودنــد »بــازار کار« بایــد اولویــت اصلی برای 
انتخاب رشــته باشــد. انــگار اصــاً آن زمان 

توجه به عاقه فردی، مُد نبود. 
دانشــگاه را دوست داشــتید؟ همچنان به 

ورزش کردن ادامه دادید؟
محیط دانشــگاه را دوســت داشــتم و البته 
کــه خیلــی زود و در ۲۰ ســالگی ازدواج کردم 
بنابرایــن برخاف امروز کــه خیلی فعالم، آن 
زمــان چنــدان اهــل عضویــت در انجمن یا 

فعالیت های جانبی و... نبودم.
با این حســاب تا 3۰ ســالگی بخش کوچکی 
از شــخصیت امروز شما شــل گرفته بوده. 

موافقید؟ 

پنج دقیقه بعد از آنکه به کافه رسید، داشتیم درباره دخترهایش، اینکه حس 
می کند موهایش پوک شده و پشت پرده رفتنش از فینوا حرف می زدیم. 

خیلــی راحــت حضورش به ام یــادآوردی کرد چــرا 43 دقیقه متولد شــد. چرا 
شــروع کردیــم داســتان آدم هــای واقعــی را تعریــف کنیــم و چرا شــما مریم 
نجفــی را ندیده ایــد. چشــمان مــا بــه دیــدن آدم هایــی مانند مریــم عادت 
ندارد. او ورزشــکار، اجتماعی، زیبا و تنهاســت. عادت داریم انگشت شــماری 

از مدیــران زن اگــر مادر و پرتجربه باشــند، چنین نباشــند ولــی مریم معتقد 
اســت تــازه بازی برای او و امثالش شــروع شــده اســت. آشــنایی عمیق تر با 
زنــی کــه همچنــان در مســیر حرفــه ای اش تجربه گــرا، ســرزنده و خوش بین 
اســت بــرای مــا فرصتــی خوشــایند بود. حــالا شــما هــم ایــن 43 دقیقه را 
 مهمان ما باشــید و بگویید آیا او نماینده مناســبی برای نســلی دیده نشــده 

است؟

۴۳ دقیقه با مریم نجفی مدیری که می شد ورزشکار باشد

سرکشی بلد نبودیم

آرش برهمند
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بلــه دقیقــاً. فکــر می کنــم بــا وجــود همــه 
تفاوت های فردی و سلیقه ای اما ما از نسلی 
بودیــم که پرسشــگری و تابع نبودن نســبت 
بــه چارچوب های شــل گرفته و سرکشــی و 
ســوال دربــاره آنهــا را خیلــی بلــد نبودیم و 
بعدهــا کم کــم آن را یاد گرفتــم. من ورودی 
ســال ۷۵ بــودم و در تیــر ۸۰ فارغ التحصیل 
شــدم. دختر اولم متولد ســال ۸۳ اســت و 

الآن ۱۹ سال دارد.
در دانشــگاه دانشــجوی برتــر بــودم چــون 
معدلم خوب بود. همین معدل خوب باعث 
شــد با کارآمــوزی مــن در مجموعه ســاپکو 
موافقت شــود و به این ترتیب ۹ سال در آن 

مجموعه ماندگار شدم. 
برایم جالب است بدانم در اوج مشغله های 
درسی و ازدواج و بچه داری چطور توانستید 
در محیط کاری ســاپکو که بسیار مردانه بود 
دوام بیاوریــد و نزدیــک به یک دهه در آنجا 

کار کنید؟ 
تمام تاشــم این بوده و هســت کــه کاری را 
کــه دوســت دارم بــه بهتریــن شــل انجام 
بدهــم و البتــه فکر می کنــم مهم ترین هنر و 
تــوان ما باید این باشــد که تعــادل و توازن 
درســتی بیــن نقش هایــی کــه داریــم برقرار 
کنیــم. واقعاً هدف زندگــی را این می بینیم. 
دلیــل اینکــه جذب ســاپکو شــدم ایــن بود 
کــه یکــی از بهتریــن شــرکت هایی بــود کــه 
یــک نفر می توانســت در آن کار کند. فضایی 
به شــدت خوب و حرفه ای داشــت. هر کدام 
از دانشــجویانی کــه دوره کارآمــوزی خــود 
را در ســاپکو آن زمــان گذرانــده بودنــد بعد 
از فارغ التحصیلــی در بهتریــن و قَدَرتریــن 
شــرکت ها و کمپانی ها مشغول به کار شدند 
چون در محیط کاری ســاپکو بسیار حرفه ای 
آمــوزش می دیدنــد. مطمئنم خیلــی از آنها 
حالا مدیرانی هســتند که مخاطب ماهنامه 

شما به شمار می روند. 
مســئولیت های شما در این حدود یک دهه 

کار ساپکو چه بود؟
دلیل عاقه ام به ســاپکو این بود که در آنجا 
بــا مفاهیم مختلــف و جذاب مثــل تحلیل 
سیســتم آشــنا و بــه آن عاقه منــد شــدم. 
اولیــن برخــورد و تماســم با ایــن مجموعه 
دقیقاً پروژه کارآموزی درس تحلیل سیستم 
بــود. وقتــی بــه ســاپکو رفتــم و دیــدم یک 
بخــش مجــزا و بــزرگ اختصاصــی بــرای 
تحلیــل سیســتم دارد، تــازه متوجه شــدم 
گرایشــی که در مهندســی صنایــع می خوانم 
چقــدر جــدی و جــذاب اســت. این شــد که 

اصاً دوســت نداشتم آن محیط را رها کنم. 
واقعاً شــانس داشــتم که با این مجموعه و 
نیروهای انســانی شــاغل در آن آشــنا شدم 
چــون دائمــاً در حال یادگیــری از آنها بودم. 
ایــن اتفاق تقریباً برای همه کارآموزانی که به 
این مجموعه می آمدند رخ می داد. عاوه بر 
حرفه ای بودن نیروی انسانی محیط شرکت 
بســیار مرتــب و منظــم و سازماندهی شــده 
بــود. سیســتم یکپارچــه در آن حاکــم بود و 
شــاید ویژگی امروز من که به همه چیز نگاه 
سیســتمی دارم از همین امر ناشی می شود؛ 
ضمــن اینکــه مــا در ســاپکو در حوزه هــای 
جانبی منابع انسانی هم دوره های مختلفی 
مثل عکاســی، کتابخوانی و باشــگاه ورزشی 
و... داشــتیم. من خودم عضــو تیم والیبال 
ســاپکو بــودم. همه اینها باعث شــد تجربه 

خوبی از ساپکو کسب کنم.
در ایــن مــدت در زندگــی شــخصی تان چــه 

اتفاقی افتاد؟
دختــرم ســتایش ســال ۸۳ بــه دنیــا آمــد. 
متاســفانه آن زمــان مرخصــی زایمان فقط 
چهــار ماه بود، با وجود ایــن، با مدیرانی کار 
می کــردم که بســیار حمایتگر بودنــد. ما آن 
زمان در شهرک دانشگاه شریف بین تهران و 
کرج زندگی می کردیم. ستایش را مهدکودک 
گذاشــتم. شــاید اگر مادر نمی شــدم در این 
دوره ماجراجوتــر بودم. به هر حال به عنوان 
یــک مــادر و کارمنــد نقش هــای مختلفــی 
داشتم و تاشــم تقسیم شده بود. تقریباً از 
ســال های ۸۵ و ۸۶ سراشیبی ساپکو شروع 
شده بود. دوست داشتم در اوج و با خاطره 
خــوب از آنجا بیرون بیایم. من همان ســال 
۸۶ فوق لیسانس مدیریت اجرایی دانشگاه 

تهران قبول شدم. 
آن زمــان من مســئولیت کل پروژه مدیریت 
فرایندهــا در ســاپکو را بــر عهــده داشــتم. 
مدیــر بالادســتم بــه مــن اطمینــان داد که 
اگــر بتوانــم پروژه را بدون اختال و مشــل 
پیــش ببــرم، از من برای حضــور همزمان در 
دانشــگاه حمایــت کنــد. واقعــاً هــم تاش 
کــردم تا ایــن اتفاق بیفتد بــه طوری که یک 
زمان هایــی فقــط مــن در مجموعــه بودم و 
آتش نشــان های ســاپکو. گاهــی تا ســاعت 
۱۰ و نیم شــب در مجموعــه می ماندم و کار 
می کــردم طوری که بتوانــم همه بخش ها از 
بخش مشتریان تا تامین قطعات و ارزیابی 

قیمت و مالی و... را راضی نگه دارم.
آمدیــد  بیــرون  ســاپکو  از  هنگامــی کــه 

فوق لیسانس را گرفته بودید؟

بله. از ســاپکو که بیرون آمدم همراه با یکی 
از مدیرانم به شــرکت مگفــا که بازوی آی تی 
سازمان گســترش است رفتیم. ایشان مدیر 
SBU شد و من هم معاون او شدم. خیلی از 
مدیران ســایپا و ایران خودرو آن زمان بیرون 
آمدند و در شــرکت های بزرگ و قدر مشغول 

به کار شدند. 
فکر نمی کنم مگفا در آن زمان خیلی شــرکت 

رو به جلویی بود. 
اتفاقــاً مگفــا هم تجربــه جذابــی برایم بود 
چــون هــر چقــدر در ســاپکو روی مباحــث 
تحلیــل سیســتم و مدیریت هــای فرایندی 
متمرکــز بودم، در مگفا تجربــه دیگری برایم 
رقــم خــورد و انــگار یک مرتبه وارد کــف بازار 
شــده بودم و باید این بازاریابی و شرکت در 
مناقصــه و مباحثــی از این دســت را تجربه 

می کردم. 
بعــد از مدتی مدیر بالادســت مــن به جای 
دیگــری رفت و من به عنوان معاونش مدیر 
SBU شــدم و مــدت دو ســال و نیــم هم در 
این پســت کار کــردم تا اینکــه فرزند دوم ام 
را باردار شــدم. ســال ۹۲ از مگفا هم استعفا 
دادم چــون یک مرتبــه قیمــت دلار بالا رفت 
و ســختی های کار ما به شــدت افزایش پیدا 
کرد. این همان دوره ای اســت که از آنجا که 
آرام و قرار نداشــتم، در آزمون دکتری شرکت 
کردم. ســال ۹۳ تا ۹۵ دکتــری را خواندم اما 
PhD candidate درســم را رها کردم. ســال 

۹۴ بود که وارد کارایا شدم.
چه رشته ای خواندید؟

بعــد از به دنیا آمدن دختر دوم ام در رشــته 
مدیریــت بازرگانی تحصیل کــردم. آن زمان 
یــک مقــدار تــازه مفاهیمــی مثــل دورکاری 
و آمــوزش از راه دور و... مطــرح شــده بــود 
همیــن شــد کــه وارد کارایا شــدم. آن زمان 
هیچ کــس کارایــا را تحویــل نمی گرفت. من 
خیلــی جنگیــدم تــا بتوانــم مجموعــه را در 

اکوسیستم مطرح کنم. 
شــاید به این خاطر بود که نســبت به ســایر 
بازیگــران عــدد و رقم هایــش خیلی کوچک 

بودند؟
شــاید اما موضوعــات دیگری هــم در میان 
بود. ماجــرا تین بود که عده ای از کارآفرینان 
موفــق تصمیم گرفته بودنــد مجموعه ای را 
بــا ایــده ای شــبیه Angel Group راه اندازی 
کنند که ایده اش از طرف آقای رضا روحی که 

ساکن کانادا بود مطرح شده بود.
چطور شد به همکاری با شما رسیدند؟

بــه  و  ایــده مطــرح می شــد  ایــن  وقتــی 
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انتخــاب کارآفرین هــا  نفــرات  جمع بنــدی 
رســیدند، این طور بــود که هیچ کــس واقعاً 
نســبت به این Angel GROUPها ذهنیتی 
نداشت و اصاً نمی دانست چیست. من در 
واقع به واســطه همســر سابقم که در یکی از 
جلسات حضور داشته، به این جمع و آقایان 
روحــی و حســن شــکرریز، که رئیــس هیات 

موسس این مجموعه بود، معرفی شدم. 
جالــب ایــن بود کــه مــن رفتــم مصاحبه و 
نگاه هــا به من بــه عنوان زنی کــه دوتا بچه 
دارد خیلــی مســاعد و جدی نبــود. آن زمان 
اصــاً درباره موضوع اســتارت آپ و مفاهیم 
پیرامونــش دانش عمومــی خیلی زیاد نبود 
و ادبیاتــش جــا نیفتــاده بود. من با ســرچ 
و جســت وجو در منابــع خارجــی توانســتم 

اطاعات زیادی در این باره پیدا کنم. 
فکــر کنیــد منــی کــه در مگفــا در ســال ۹۴ 
تومــان  میلیــون   ۱۰ حــدود  دســتمزدی 
می گرفتم پیشــنهاد این مجموعه برای کارم 
یــک میلیــون تومــان بود. بــه لحــاظ مالی 
ســقوط زیادی بود اما من قبول کردم با یک 
و نیــم  میلیون تومــان و در مقابل مخالفت 
شــدید دوستان و آشــنایانم این کار را قبول 
کنــم چون هم دوســت داشــتم از این حوزه 
جدید ســر دربیاورم و هم اینکه مزیت هایی 
مثــل دورکاری و کار نیمه وقــت هم داشــتم 
که چون دختــرم کوچک بود برایم موقعیت 

خوبی به شمار می آمد. 
خب، شما به سرعت در کارایا رشد کردید.

بله درست است. به هر حال من با پوزیشن 
دبیــر اجرایی و تاکید بر اینکــه مدیر اجرایی 
نیســتم کارم را شــروع کردم و جالب اســت 
کــه بعد از ســه مــاه همــه اعضــا و مدیران 
تاکیــد کردنــد نظم و ســاماندهی بی نظیری 
بــا وجــود  ایجــاد کــرده ام.  در مجموعــه 
ســختی های زیــاد در حجــم کار و نگهــداری 
بچه کوچکم اما جدیت زیادی در کار داشتم 
و مصمم بودم که بنا بر برنامه مشخصی که 
داشــتم پیــش بروم. این طور شــد که بعد از 
ســه ماه موضوع افزایش حقوق و وضعیتم 
در شــرکت از طــرف خــود هیــات موســس 
مطــرح شــد چون می دیدند که ســبک کاری 

جدی و منسجمی دارم.
کارایا نماند اما شــما باقی ماندید. حداقل 

بازیگر جدی و بزرگی در اکوسیستم نشد. 
کارایا هســت هنــوز. مثل بچه من اســت و 
دوســت ندارم بگویم باقــی نمانده اما قبول 

دارم که جای کار و توسعه زیادی دارد. 
بعــد از کارایا، شــما به طــرز عجیبی به طور 

شــخصی در اکوسیستم رشــد کردید و حتی 
وارد اکوسیســتم تخصصی مثل فین تک ها 
شــدید. چه اتفاقی افتاد که بــه چنین برند 
شخصی و معتبری در اکوسیستم رسیدید؟

 فکر می کنم اگر امروز به جایگاهی رسیده ام 
که دیده شــده ام یا به برند شــخصی دست 
پیــدا کــرده ام، طــوری کــه الآن با شــما گپ 
می زنــم، چنــد دلیــل مهــم دارد. اول اینکه 
بســیار آدم پرتــاش و مصممــی هســتم و 
دوم اینکه ذاتاً شــبکه و قــدرت ارتباط گیری 

بالایی دارم.
امر مشــخص این اســت که حضور در کارایا 

منجر به دیده شدن تان شد. 
لطف شماســت امــا فکر می کنــم مهم ترین 
عامــل کاری تیمــی اســت. همیشــه ســعی 
کــرده ام بــا آغــوش بــاز از دیگران اســتقبال 
کنــم و واقعاً تاش می کنــم با توان و تاش 
زیــاد هر چیزی را یاد بگیرم. من بعد از کارایا 
بــه خانــه کارمان رفتــم. خانم مونا شــکرریز 
بنیان گذار این مجموعه اســت. شــاید یکی 
از دلایلی کــه به حوزه فین تک رفتم این بود 
که بعد از یک رویدادی که به زبان انگلیســی 
در حــوزه D8 برگــزار شــد و مــن در یــک پنل 
گفت وگو حاضــر بودم، آقای مصطفی ثابتی 
از بانــک انصار بــه من پیشــنهاد همکاری و 

مشاوره داد.
پس ســابقه همــکاری با بانک انصــار را هم 

دارید. 
بــه هــر حــال بانــک انصــار آن زمــان یکی از 
برندهــای پرقــدرت بــود کــه با تصــور ذهنی 
من فاصله داشــت اما مشاوره را قبول کردم 
چــون می دیــدم در دنیا حــوزه فین تک ها و 
مباحث پیرامونی اش به شــدت در حال رشد 
و توســعه اســت بنابراین در کنار کارمان این 
کار را هم قبول کردم. به نظر من کارایا اولین 
Angel GROUP ایــران بود هرچند بازیگران 
دیگــر هــم حضــور داشــتند چــون حداقــل 
توانســت باقــی بمانــد. کارمــان هــم اولین 
  Businees Group کلــوپ تجاری یا همــان
ایران بوده و هنوز هم هست؛ بنابراین خیلی 
دوســت داشــته و دارم چنین اولین هایی را 
تجربــه کنــم و یاد بگیــرم. بعــد از کارمان و 
بانــک انصار مدتی هــم در »نیک ونچرز« کار 

کردم و سپس به فینوا رفتم.
مشــخص اســت در همه کارهــا دغدغه ات 
در وهلــه اول ایــن نبوده که چقــدر آن را بلد 
هســتی. دغدغه اصلی ات در این دوره های 

کاری چه بود؟
برایــم خیلی مهــم بود که با چه کســانی کار 
می کنــم و چقــدر به آن عاقــه دارم و چقدر 
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پول به دســت می آورم. طبعاً در نیک ونچرز 
هــم من کارهــای یــک مدیرعامــل را انجام 
مــی دادم و البتــه هنــوز هــم باقی اســت و 
کار می کنــد. یــک صنــدوق ۱۰ میلیاردی بود 
امــا بــه دلیل اختافاتی که در ســطح بالا در 
خصوص مــدل ســرمایه گذاری وجــود دارد 

هنوز پیشرفت چندانی نکرده است. 
بعــد از آنجــا بــه فینــوا رفتــی در حالــی  که 
حداقل شخصاً فکر می کردم انتخاب خیلی 
جسورانه ای بود. چه شد که به فینوا رفتی؟

بــه نظــرم یکــی از ویژگی های اصلــی ام این 
اســت کــه کاری را کــه بــر عهــده گرفتــه ام 
بــا تعهــد و جدیــت کامــل پیــش می بــرم. 
وقتــی می بینم که من کارم را درســت انجام 
می دهــم اما در ســایر بخش هــا این جدیت 
وجود نــدارد نمی توانم ادامه بدهم. یکی از 
دلایــل جدایی ام از نیــک ونچرز همین بود. 
ماجــرای فینوا هم بدین شــل بــود که من 
در اینوتکس ســخنرانی داشــتم؛ مدیرعامل 
ارتباط فردا آقای آرش بابایی مرا دیده بود و 

دنبال مدیرعامل می گشت. 
از ســمت دیگــری هــم دوســتان مشــترکی 
داشــتیم که وقتی بحث فینوا و مدیرعاملی 

آنجــا پیش می آید من بــه عنوان گزینه اول 
مطــرح می شــوم. اینجــا بــود کــه بــا وجود 
مســائلی که در نیــک وجود داشــت ترجیح 

دادم به فینوا بپیوندم. 
اینجا جایی بود که جدی گرفته شــدی. این 

احساس را داشتی؟
من خودم را همیشــه جدی می گیرم! درباره 
فینــوا هم من این اتفاق را دوســت داشــتم 
اما برایم اقناع کننده نبود. دوســت داشــتم 
بتوانــم در نیک بیشــتر از پیش موثر باشــم 
امــا متاســفانه شــرایطش به پیــش نیامد. 
الآن خیلــی خوشــحالم کــه بــه فینــوا رفتم 
اما چــون هر چیزی را لزوماً با کســب درآمد 
بیشــتر و پوزیشــن بالاتــر ارزیابــی نمی کنم 
و همیشــه دوســت دارم بیشــتر یاد بگیرم، 
می تــوان بگویــم فینــوا آن زمــان در ابتــدا 
برایم چندان وسوســه کننده و پیشنهاد تاپ 

راضی کننده ای نبود. 
مثــاً مــن در کارایا خیلی چیزهــا یاد گرفتم، 
در کارمــان هم بــا آدم های بســیار باکیفیت 
و بزرگی آشــنا شــدم اما حالا قبــول دارم که 

حضور در فینوا سکوی بزرگی برایم بود.
خودت دو ســال و نیــم کار در فینوا را چطور 

ارزیابی می کنی؟ 
تحویــل گرفتــن فینوا مثل این بــود که یک 
بگیــری.  را تحویــل  شــرکت چندمنظــوره 
واقعیــت این اســت کــه فینوا بــا آن چیزی 
کــه از بیــرون به نظــر می آمد متفــاوت بود. 
مخصوصــاً وقتی مدیر زنی به مجموعه وارد 
می شــود خیلــی زیــر ذره بین اســت. مجبور 
شــدم با قاطعیت و شــدت زیادی رفتار کنم 
تا حاشــیه ها کمتر شود. این تجربه ای است 
که بدون شک اولین  بار از فینوا یاد گرفتم. 

فکــر می کنــی مهم تریــن کاری کــه در فینــوا 
انجام دادی چه بود؟

مــا دو رویــداد بــزرگ داشــتیم. دانشــگاه 
کســب وکار ویــن، رویدادی برگــزار می کرد که 
ما با پیشــنهاد اتــاق ایران-اتریش به عنوان 
بــازوی فنــی ایــن رویــداد انتخاب شــدیم. 
رویــداد اســتارت آپ اونیــو را شــل دادیــم 
کــه بعــد از فضــای کرونــا اتفاق بزرگــی بود 
و بیــش از ۵۰۰ طــرح بــه مــا رســید هرچند 
خروجی تیمی نداشــت که البته دلیلش فقر 

اکوسیستم ما بود. 
دومــی هم یــک رویداد به اســم »فینوهک« 
بود که وب سایتی هم برایش طراحی کردیم. 
۱۸ کارگاه خیلی تخصصی در آن برگزار شد. از 
فاندرهای قدر فین تک ها دعوت به همکاری 
کردیم تــا درباره محتــوای جزئی، تخصصی 

و عملیاتــی این حوزه حــرف بزنند. پنج هزار 
ثبت نامی و ۱۰۰ نفر مهمان آناین داشــتیم 
که با اتفاقات پاییز پارســال دیگر نشد ادامه 

پیدا کند. 
تصمیــم بعد از فینوا را چطــور گرفتی؟ الآن 

چه کار می کنی؟
بعــد از فینــوا یــک مقطعــی در »علی بابــا« 
مشــغول کار بودم و روی قانون دانش بنیان 
زمانــی  بــازه  ایــن  در  بودیــم.  متمرکــز 
پیشــنهادهای زیــادی داشــتم کــه تــاش 
می کــردم تــا با تمرکز و متناســب بــا روحیه 
و عاقــه ام انتخــاب کنــم. متاســفانه چون 
حال اکوسیســتم اســتارت آپی چندان خوب 
نیســت تمــام پیشــنهادی اســتارت آپی را 
کنــار می گذاشــتم تا اینکه بالاخره توســن را 

انتخاب کردم.
در توسن چه می کنی؟

الآن مدیــر ارشــد بخش توســعه بین الملل 
شــرکت توســن هســتم و قرار اســت برنامه 
منســجمی برای حضــور در بازارهای جهانی 
داشــته باشــیم. شــاید در آینده برای شما از 

این بازه بیشتر تعریف کنم. 
مشخص اســت از فرصت های شبکه سازی 
خوب استفاده می کنید. حضورت در انجمن 
تجارت الکترونیک را در همین راستا تعریف 
می کنــی؟ به نظــرت چــرا خانم هــا اغلب از 

فعالیت صنفی استقبال نمی کنند؟
چــون در دور اول انجمــن اتفــاق خاصــی 
نیفتــاده بــود، بــرای دور دوم تصمیم جدی 
گرفته بودند که اتفاق و تحولی را رقم بزنند. 
برای پوزیشــن دبیری انجمــن رقبای زیادی 
داشــتم کــه در نهایت در مصاحبــه پذیرفته 
شــدم. خــودم خوشــحالم که دبیــر انجمن 
هســتم چــون متاســفانه در اکثــر جاهایــی 
کــه حضــور دارم تنهــا خانــم جمع هســتم. 
گاهــی همین باعــث می شــود از جمع های 

تصمیم گیر حذف شوم.
خانم هــا  بــرای  شبکه ســازی  بحــث  در 
معذوریت ها و مشــکات زیادی وجود دارد 
و محدودیت هــا زیاد اســت اما متاســفانه 
فکر می کنم مشل اصلی را باید در طرز فکر 
خانم ها پیدا کنیم. بســیاری از زن های ما ته 
ذهن شــان فکر می کنند کــه جاه طلبی خوب 
نیســت در حالی  کــه به نظرم اگــر جاه طلبی 
را دوســت داشــته باشــی خیلی مهم است. 
اصــاً از اینکــه بگویم زن جاه طلبی هســتم 
خجالــت نمی کشــم و حتــی فکــر می کنم از 
آنچه امروز هســتم می توانم قوی تر باشم و 

بالاتر بروم 
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و  نقاشــی های کودکانــه  اتــاق کوچکــی کــه 
عکس های ساده و بدون روتوش روی در و دیوار 
آن آویزان شــده اســت و فضای بی ســروصدایی 
که چند خانم پشــت میزهایشــان آرام مشغول 
کار هســتند. همــه چیز اینجا به همین ســادگی 
و اختصار در جریان اســت؛ اینجا مومنت است، 
اســتارت آپی که با اســتفاده از فناوری باک چین 
با برگزاری کمپین هایی با همکاری ســازمان های 
غیرانتفاعــی، اقدام به »ثبت لحظه های اثرِ کمکِ 
افراد« می کند و این لحظه ها را در قالب تصویر و 
فیلم به شل NFT در اختیار آنها قرار می دهد.

تیــم مومنــت از ســال ۱۴۰۱ فعالیــت خــود 
را در اســتارت آپ اســتودیو چینــووا آغــاز کــرده 
اســت و آنها به تازگی یک ســاله شــده اند. سوگل 
 ثابت فــر هم بنیان گــذار و مدیرعامــل مومنــت 

بــا فعالیت هــای   ۹۲ از ســال  اســت. ســوگل 
اســتارت آپی و کســب وکارهای نوپا آشــنا شــده 
اســت: »از اوایل دهه ۹۰ بــا کار در مجموعه  های 
اســتارت آپی و نوآورانــه آشــنا شــدم. اصــاً آن 
ســال ها این طور نبود، الآن تقریباً همه با مفهوم 
اســتارت آپ  ها و نوع فعالیت آنها آشنا هستند. 
مــن هــم بــه واســطه برنامه نویســی پــا در این 
مجموعه هــا گذاشــتم. کم کــم وارد دوره هــای 
آموزشــی کســب وکارها و مقیاس پذیــر کــردن 
)اسکیل( و مفاهیم استارت آپی شدم. در همان 
ســال ها بود کــه فهمیدم چقــدر به اینکــه برای 
خودم کســب وکاری داشته باشــم عاقه مندم و 
از همان جا حوزه برنامه نویســی و بخشی از یک 
کســب وکار شــدن به یکــی از ایده آل های ذهنی 

من تبدیل شد.«

امــا در واقــع نقطــه عطــف زندگــی ســوگل و 
فضاهای اســتارت آپی با حضور در چینووا شل 
می گیــرد: »بــه مرور زمــان و کار در ایــن فضا، با 
اســتودیوهای  اســتارت آپ  و  شــتاب دهنده ها 
مختلف آشــنا شدم. از سال ۱۴۰۰ و حضورم در 
استارت آپ اســتودیوی باک چین چینووا کم کم 
ایــده مومنت هــم به ذهنم رســید. در حقیقت 
ایده از دل اســتارت آپ اســتودیو چینووا شــل 
گرفــت و تیــم را همان جا بســط دادیــم. فضای 
چینــووا به گونه ای بود کــه با NFT و باک چین 
به قدرکافی آشــنا شــده بودیم و می خواســتیم 
از دل ایده هــای فناورانــه بــه ســمت کارهــای 
نوآورانه پل بزنیم. بازارهای بین المللی را بررسی 
کردیم. موضوع NFT برایمان به شــدت جذاب 
شــده بــود و از همیــن ورودی به ایــده مومنت 

رسیدیم.«

تنها بلاک چین است که می ماند
NFT یا توکن های غیرقابل تعویض، دارایی های 
دیجیتالــی منحصربه فــرد و غیرتکراری هســتند 
که می توانند در هر فرمتی ایجاد شوند، NFTها 
می توانند از آثار هنری گرفته تا موســیقی، بازی، 
عکــس و غیــره را در بر گیرند. توکن های غیرقابل 
تعویــض روی باک چیــن ذخیره می شــود و هر 
توکــن غیرقابل تعویــض، ویژگی هــا و اطاعات 
خــاص خــود را دارد و این اطاعات آن را از دیگر 
NFTهــا متمایز می کند. شــاید ایــن کوتاه ترین 
تعریف  NFT باشــد اما ایــن مفهوم برای خیلی 
از مــا ناآشناســت، ســوگل تعریــف ســاده تر و 

کاربردی تری از NFT دارد.
بــه نظر ســوگل، با کمــک باک چیــن می توان 
لحظــات را مانــدگار کــرد و همیــن موضوع هم 
مومنت را به ســمت NFT برده است: »استفاده 
از NFT بــه قدری جذاب بود که می توانســت به 
ارزشــمند کــردن لحظه هــا و ماندگار کــردن آنها 
کمــک کنــد و همین کاربــردی بــودن NFT ما را 
به ســمت کســب وکار مومنت برد. هــدف ما در 
مومنــت ثبت کــردن لحظه ها به شــل ماندگار 
اســت، در عین حال که بتوانیم ارزشــی نیز به آن 
اضافــه کنیم. با NFT کردن مالکیت معنوی هم 
به افراد منتقل می شــود و چه لحظه ای بالاتر از 
لحظه هایی که بــه دیگران کمک می کنیم. ما در 
مومنــت لحظه اثر کمک افــراد را ثبت می کنیم. 
بــه این شــل هم خود فــرد تاثیر خوبــی از این 
موضــوع می گیــرد و هم دیگرانی که شــاهد این 
 NFT کار هستند، انگیزه پیدا می کنند. ما بحث
در مومنــت را از ثبــت کار خیر شــروع کرده ایم تا 
کاربــران و نیکــوکاران هــر آنچه را خلــق و تولید 

می شود با شفافیت مشاهده کنند.« 
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ســوگل رونــد فعالیــت مومنــت را بــر اســاس 
کمپین هــا تعریف می کنــد: »مومنت پلتفرمی بر 
بســتر باک چین است که البته حتی کاربرانی که 
راجع به باک چین و NFT هم اطاعاتی نداشته 
باشــند، می توانند از ســرویس های آن استفاده 
کننــد. روند فعالیــت ما و قــدم ابتدایی کارمان 
در مومنت بر اســاس کمپین ها تعریف می شود. 
بســتر باک چین، بستری ابدی است و محتواها 
روی آن بــدون نگرانی از حذف یا تغییر، ماندگار 
باقی می مانند. برای توســعه فعالیت هایمان در 

مومنت ســه ســرویس مختلف ارائــه می دهیم، 
یکی اینکه ســمن ها )ســازمان های مردم نهاد( و 
خیریه هــا می توانند لحظــات خاص کمپین های 
خــود را در مومنــت مانــدگار کننــد و لحظــات 
محقق شده را به عنوان NFT با مالکیت معنوی 
بــه افــراد نیکــوکار هدیــه بدهند، بخــش دیگر 
موضوع فروشگاه است که کاربران می توانند آثار 

را خریداری کنند.«
ســوگل یکــی از مســیرهایی کــه آنهــا توجــه 
ویــژه ای بــه آن داشــته اند را بحث اطاع رســانی 
و ســواد خیریه هــا راجع به ایــن موضوع عنوان 
می کنــد: »ما به خوبی می دانســتیم که مســیری 
کــه پیش رویمان اســت بــرای بســیاری از مردم 
و نهادهــای نیکــوکاری ناآشناســت، پس تاش 
 NFT کردیــم در این مســیر به جــای تعریف واژه
از نحــوه تاثیرگــذاری NFT در چرخــه مالــی و 
تاثیرگــذاری آن صحبت کنیــم. ضمن اینکه حالا 
اگــر هم کســی مفهــوم NFT را درک نکند، همه 
تقریباً با مفهوم IT آشنایی کافی دارند و مفهوم 
مزایــای تکنولــوژی و تکنولوژی محــور بــودن را 
درک می کننــد؛ مثاً یکــی از راه حل هایی که برای 

ایــن موضــوع پیدا کردیم این اســت کــه نیاییم 
اســمی از NFT بیاوریــم، بلکــه از ویژگی هــای 
NFT بــه عنوان یک دارایی دیجیتالی و مالکیت 
معنــوی آن صحبت کنیم. روی نیاز و مشــکات 
خود خیریه ها دســت گذاشــتیم و ســعی کردیم 
مشکات شــان را در ارتبــاط بــا اکوسیســتم حل 
کنیــم. بــا خیریه هایــی نام آشــناتر مثــل محک 
شــروع کردیــم امــا قــول و قرارمــان بر ایــن بود 
کــه محــدود بــه معروف هــا و شناخته شــده ها 

نباشیم.«
مدیرعامل مومنــت از خاطرات روزهای اول و 
چالش هــای آغاز فعالیت هایشــان هم صحبت 
می کند: »ما در چینووا کار را شروع کرده بودیم و 
به خوبی با مفهوم کار گروهی و مشورت و تعامل 
آشنا بودیم. در اولین قدم من و حاتمه مجرد که 
حــالا مدیرمارکتینگ ماســت کار را پیش بردیم. 
ســراغ خیریه هــا رفتیم و ارتباط  گرفتن را شــروع 
کردیم. مســاله اعتماد در خیریه ها بسیار مطرح 
بــود و ما بایــد پایه کارمان را بــر همین موضوع 
می گذاشــتیم. می خواســتیم در مومنت کارمان 
روی پایه شــفافیت و اعتماد باشــد تا ما را بهتر 

باور کنند.«

با خانه امید
مومنتی هــا بــا خیریه خانــه امید اســتارت کار را 
می زننــد: »بــا خانــه امید شــروع کردیــم. کاماً 
متوجه شرایط ما بودند و ما حرف های مشترکی 
بــا هم داشــتیم. بــرای اول مهــر با آنهــا کمپین 
مشــترکی ترتیب دادیم تا در این کمپین بتوانیم 
لــوازم تحصیلی دانش آمــوزان نیازمند را تامین 
کنیم. برای بار اول از شــبکه دوســتان و آشنایان 
خودمان هم اســتفاده کردیم و از آنها خواستیم 
کــه در ایــن کمپیــن شــرکت کنند، خوشــبختانه 
بــه قــدری بازخوردهــای خوبــی دریافــت کردیم 
کــه مشــوق خوبــی برایمــان شــد و پــس از آن 
دوســتان و آشــنایان مان از ما سراغ کمپین ها را 
می  گرفتند. ما در یک ســال گذشــته ۳۵ کمپین 
برگــزار کردیــم. من اگــر حتی یک نفــر هم در یک 
کمپین شــرکت کند آن کمپین را موفق می دانم، 
اما موفق ترین کمپین های ما اغلب کمپین هایی 
هســتند که به کودکان، زنان سرپرســت خانوار و 
موضوع توانمندســازی زنان، آزادسازی زندانیان 

و موضوعاتی خاص مثل زلزله پرداخته اند.«
ســوگل یکی از سیاســت های مومنت را توجه 
بــه خیریه های کمتــر شناخته شــده می داند: »از 
شــروع کار تمرکزمان را روی این اصل گذاشــتیم 
کــه بــا موسســه هایی که افــراد آنهــا را به خوبی 
نمی شناســند هم ارتباط بگیریم. این طور نباشد 
کــه فقــط همــان معروف هــا را بیشــتر معروف 

کنیم. ما متوجــه کمبود نقدینگی در خیریه های 
ضعیف تر هســتیم، به همین خاطر هم در مسیر 

بازاریابی همه اینها را لحاظ کرده ایم.«

در جست وجوی سرمایه
او جذب سرمایه را هم یکی از مهم ترین اهدافی 
به شمار می آورد که در مومنت پی گرفته اند: »در 
بحــث جــذب ســرمایه، فقط بحث پــول مطرح 
نیســت. ما در تاشیم ســرمایه گذاری پیدا کنیم 
که شــرایط ما را درک   کند. در واقع سرمایه گذاری 
هوشــمندانه می خواهیم. هر اســتارت آپی برای 
رشــد بــه دنبال جــذب ســرمایه  اســت و ما هم 
قطعــاً بــرای بهینــه کــردن مومنــت فکــر جذب 
ســرمایه هســتیم و از این قاعده هم مســتثنی 
نیســتیم. امــا خــب حــالا کار ســخت تر شــده و 
مشــکات مالــی و اتفاقاتی که در حــوزه فناوری 
در ایــران رخ می دهد کار را پیچیده کرده اســت. 
اما خوشــبختانه تیم فنی ما در تاش اند در حد 

مطلوب مومنت را توسعه بدهند.«

در مسیر تندباد
به باور ســوگل، فعالیت اســتارت آپ ها با چالش 
معنــی پیــدا می کند و آنهــا هر روز خودشــان را 
برای یک مشل جدید آماده می کنند: »اصاً ما 
کارمان را با چالش شــروع کردیم. شــهریور ۱۴۰۱ 
آغــاز فعالیت هایمان بود، دقیقــاً همان دورانی 
کــه فیلترینــگ بــه اوج رســیده بــود و اینترنــت 
هــم بــه مشــل خــورده بــود. امــا خب ســعی 

کردیــم کــم نیاوریــم و کوتاه نیاییــم. می خواهم 
بگویــم همه جــوره هر روز دچار مشــکات جدید 
شــدیم و سعی کردیم برایشــان راهی پیدا کنیم. 
ضمــن اینکــه در تاشــیم زیرپوســتی و آرام آرام 
مفهــوم NFT را هــم وارد کارهــای خیــر کنیــم 
و دیگــر نیکــوکاران کیــف پــول شــخصی خود را 
داشــته باشــند. دل مــان می خواهد در راســتای 
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شفاف ســازی این مفهوم را هم وارد چرخه کنیم 
تــا خیرین تکنولوژی باک چین را بهتر درک کنند 
امــا همچنــان در مســیر مارکتینگــی مســتقیم 
وارد ایــن مفهــوم نشــده ایم و بیشــتر از اثر این 

تکنولوژی صحبت کرده ایم.«
حاتمه مجــرد مدیرمارکتینگ مومنت اســت. 
او بــه طــور کلــی فعالیت هــای مارکتینگــی برای 
خیریه هــا و فعالیت هــای مربوط به آن را نه تنها 
در ایــران بلکه در جهــان چالش برانگیز می داند: 
»به نظر من کارهای مارکتینگی همیشــه ســخت 
اســت، اما برای حوزه خیریه ها سخت تر. عده ای 
می گوینــد کمپین بــرای کار خیر می گذارید؛ خب 
اگر پول تبلیغات دارید، چرا همان را خرج کار خیر 
نمی کنیــد. درصورتی کــه یکی از راه های توســعه 
دامنــه فعالیت مــان روش های بازاریابی اســت. 
امــا بــه طــور کلی ما در شــرایط فعلــی از راه های 
بــرای مارکتینــگ  غیرمســتقیم تر و خاقانه تــر 
اســتفاده می کنیــم. روش هایــی بــا هزینه های 
پایین تــر را انتخــاب می کنیــم امــا خاقیــت را 
فراموش نمی کنیم. ارتبــاط با خیریه های جدید 
و تبلیغــات در شــبکه های اجتماعی هم از جمله 
همیــن راه هــای ماســت. دل مــان می خواهــد 
فرهنگ ســازی کنیــم. تاش مان بر ایــن بوده که 
مومنت شــروعی برای خیریه های سنتی ها باشد 

و آنهــا را هــم بــا تکنولوژی هــای جدیــد  آشــتی 
دهد.«

یکــی از نــکات جالب توجهی کــه حاتمه به آن 
اشــاره می کند ســن و ســال نیکــوکاران مومنت 
اســت: »نیکوکارانــی کــه در مومنــت نیکــوکاری 
می کنند ســن و سال  شــان شــبیه به خیریه های 
سنتی نیست. ما در کارهای خیر دقیقاً در همان 
بخشــی قرار داریم که خیلی ها روی آنها حســاب 
نکرده اند. ۲۵ تا ۳۵ ســاله ها بیشــترین خیرین 

مومنت هستند.«
حاتمه در ادامــه از حضور پررنگ تر مومنت در 
آینــده هم صحبــت می کند: »ما قطعــاً در نیمه 
دوم ســال ۱۴۰۲ حضورمــان پررنگ تــر می شــود 
و برنامه هــای منســجمی بــرای ســال ۱۴۰۳ هم 
داریــم. در همین یکــی دو ماه آینده می خواهیم 
یک رویــداد حضوری برگزار کنیم. در شــبکه های 
اجتماعی لینکدین و اینســتاگرام پررنگ تر ظاهر 
خواهیم شــد. کمپین ۶ هــزار لحظه ماندگار هم 
یکــی از کمپین هایی بود کــه کاربران خودجوش 
آن را برایمــان تبلیــغ کردنــد. کمپیــن »۶ هــزار 
لحظه ماندگار« به این شل است که ما از افراد 
تاثیرگذار جامعه و عاقه مند به امور نیکوکاری و 
فعالیت هــای داوطلبانه دعــوت کردیم تا با ثبت 
لحظه هــای نیک و بــا هر موضوعی کــه به نوعی 

بــه دیگــران و جامعــه کمــک کرده انــد روایتگــر 
اقدام هــای خیرخواهانــه خود باشــند؛ تا هم در 
پلتفــرم یک میراث مانــدگار از فرهنگ نیکوکاری 
ثبــت کننــد و هم از ایــن طریق زمینــه لازم برای 
حمایــت از کــودکان بیمــار و کم برخــوردار فراهم 
شــود. من می دانم خیلی ها نظر منفی نسبت به 
خیریه ها دارند و برخی از خیریه ها تصورات بدی 
در افراد ایجــاد کرده  اند اما ما اتفاقاً قصد داریم 
نشــان بدهیم کــه مومنت می خواهد مســیری 
شــفاف داشته باشــد و آدم ها با اعتماد کار خیر 
بکننــد. دل مــان می خواهــد وقتی از شــفافیت 
حرف می زنند مومنت جلوی چشم شان بیاید.«

او در آخــر می گوید: »بازاریابی ما غیرمســتقیم 
اســت و همیــن کــه آدم  هــا از تجربه ناب شــان 
در مومنــت صحبــت کننــد یعنــی مــا موفــق 
شــده ایم؛ اگر به ســمت مشــارکت دوباره بیایند 
و دوستان شــان را بــه ســمت مومنــت بیاورنــد 
یعنــی قدم هایمان را خوب برداشــته ایم. ضمن 
اینکه حالا خیلی از شــرکت ها در مسئولیت های 
اجتماعی خود آثار ما را برای کارمندان شان تهیه 
می کننــد، در نهایــت بایــد بگویــم مومنــت قرار 
است جایی باشــد که لحظه های نیک انسان ها 
را ماندگار می کند و من و ســوگل خوشحالیم که 

بخشی از این ماجرا هستیم.«  
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در حالی  که اســنپ و تپســی هیچ  کدام شــان در 
برابــر اول مهــر یا همان ســوم مهر امســال تاب 
نیــاورده بودند و ما هم آژانس گرفتن را از خاطر 
بــرده  بودیــم، پــس از تحمل ترافیکــی مهلک ۹ 
صبــح بــه تفتا رســیدیم. خودمان هــم دیدن و 
رســیدن به ســاختمان ســفیدرنگ و دنــج تفتا 
در خیابان ســی و ســوم الوند را باور نمی کردیم. 
بــا اینکــه صبح مان را با یک عقب گــرد جانانه به 
دوران »آقا دربســت؟ تا آرژانتین چند می گیری؟ 
نــه قیمت خیلی بالاســت« شــروع کــرده بودیم 
امــا دیدن محمد فرجــود، مدیرعامل تازه نفس 
تفتــا و تیم اجرایی بازوی فناوری و نوآوری بانک 
تجــارت، انگیزه ای بود که خاطره اســیدی اولین 

روز مهرماه رو به فراموشی رود. 
هلدینــگ فنــاوری و نــوآوری بانــک تجــارت یا 
همان تفتا ســال گذشــته تغییراتی بنیادی پیدا 
کرد و انتخاب محمد فرجود به مدیرعاملی تفتا 
هــم گواه ایــن ادعا بود که تفتا قرار اســت بیش 
از گذشــته در حکم بازوی فناوری و نوآوری بانک 
تجارت خدمــات دیجیتالی این بانک را افزایش 

دهد.

محمد فرجود بیش از یک ســالی اســت که به 
هلدینگ تفتا پیوســته و به گفته خودش ســعی 
کرده در همین مدت کوتاه نیازهای بانک تجارت 
و شــرکت های زیرمجموعــه آن را بشناســد و در 
جهت رفع آنها قدم بردارد: »همیشه سعی کردم 
در هــر ســازمانی که وارد می شــوم، فنــاوری را به 
تمام بخش های آن تسری دهم و روند شرکت  ها 
را در مســیر پویایــی قرار دهم. خوشــبختانه و از 
نــگاه من، تفتــا ظرفیــت خوبی داشــت و تمام 
زیرســاخت ها و بسترهای آن برای رشد و توسعه 
فراهــم بود. من معتقدم فناوری می تواند چهره 
و ســاختار شرکت ها را تغییر دهد و شرکت هایی 
کــه با فنــاوری عجین هســتند عاوه بر پیشــرو 
بودن در حوزه خود، در اذهان عمومی هم وجهه 

بهتری دارند.«
فرجــود قدمــت و اصالــت بانــک تجــارت را 
پتانســیلی کاربردی بــرای تفتا می دانــد: »بدون 
شک مطمئنم تفتا هر آنچه برای رشد لازم است، 
در اختیــار دارد. یعنی مدیران قبلی این هلدینگ 
هر یک به  خودی  خود امکانی برای توســعه تفتا 
فراهم کرده اند که زمینه فعالیت امروز ما را مهیا 

کرده است. گرچه در برخی موارد خلأهایی وجود 
داشــت؛ امــا در همان ابتدا به درک مشــترکی با 
تیم رســیدیم کــه بایــد ماموریت هــای تیم ها و 
شــرکت ها را شفاف تر کنیم. شرکت های مختلفی 
داشــتیم که هر کدام خدماتی را که بانک تجارت 
بــه آن نیــاز داشــت، تامین می کردنــد؛ اما نکته 
اینجــا بود کــه نظم خاصی بین آنهــا برقرار نبود 
و اگر هماهنگی و یکپارچگی بیشــتری میان شان 
صــورت می گرفــت، کار روال منســجم تری پیــدا 
می کــرد. تاش کردیم با نظــارت، فرایندی ایجاد 
کنیــم که یک به یــک اینها درســت تر عمــل کنند 
و تفتــا بتوانــد به هــر یک جهت  بدهــد. به  این 
 ترتیــب خــود تفتا هــم چارچوب مند تر می شــد 
و می توانســت بــه اهــداف بزرگ تــری برســد و 
بــا همیــن رویکــرد تغییــرات در تفتا را اســتارت 
زدیــم. ماموریــت هــر شــرکت را بررســی کردیــم 
و بنــا بــر پیش بینــی آینــده و شــناخت از بانک، 
ماموریت ها را اصاح کردیم. با این کار مشخص 
شــد شــرکت ها در چه مواردی هم پوشانی دارند 
و ســعی کردیم تفتــا را تنها از حالــت ابزاری و از 

سبک حاکمیت شرکتی دربیاوریم.«
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فرجــود فعالیت هــای تفتــا را از راهبردی ترین 
برنامه  هــای بانــک تجارت نیز به شــمار می آورد: 
»تفتــا بــرای بانــک تجارت به شــدت مهم اســت 
و یکــی از کارهایــی که بــرای مــا در همین مدت 
اهمیــت و اولویت پیدا کرد، توجه به جزئی ترین 
بخش هــای فعالیت مان بود. اما الآن همه چیز 
روال منســجم تری پیــدا کــرده اســت و موضوع 
حاکمیت شــرکتی بادقت دنبال می شــود؛ نحوه 
انتصابــات، نحــوه ثبــت تغییــرات هیات مدیره، 
تدوین برنامه وبودجه، موضوعات روابط عمومی، 
منابــع انســانی، ســرمایه گذاری و غیــره را مــد 
نظــر قــرار دادیــم. در برخی شــرکت ها جلســات 
هیات مدیره هم منظم تشکیل نمی شد، اما حالا 
حتــی بــرای برگزاری جلســات هم دســتورالعمل 
مشخص داریم. سعی کردیم با توجه  به ماهیت 
هلدینــگ فناوری اطاعات در حوزه شــرکت داری 

و حاکمیــت شــرکتی نیــز ورود کنیــم و بــرای 
موضوعــات مختلــف در این حوزه ســازمان های 

تخصصی و داشبوردهای متعددی هم داریم.«
در واقــع فرجــود مهم ترین مســئولیت تفتا و 
خــودش را به نوعی راهبری می دانــد: »تفتا باید 
راهبــر شــرکت های زیرمجموعه باشــد و من هم 
تاش می کنم تیم را راهبری کنم. روی پروژه های 
کلیدی و مهم دســت گذاشــته ایم. شــرکت داری 
و ارتباط ها از یک ســو و ســودآوری شــرکت ها از 
ســمت دیگر برایمان مهم اســت. دیتا و تحلیل 
داده می توانــد نیازهــای پیشــرفته بانــک را حل 
کنــد، از همیــن رو تمرکز را روی توانمندســازی و 

توسعه کسب وکار گذاشته ایم.«
یکــی دیگــر از فصل هایــی کــه تفتــا روی آن 
متمرکــز شــده، نگهداشــت مشــتری اســت: »از 
جمله رویکردهایی که برای نگهداشــت مشــتری 
از ســوی بانک هــا دنبــال می شــود، هم افزایی با 
بازیگــران دیگــری اســت کــه ارائه خدمــات آنها 
به مشــتریان بــه طــور همزمــان، رضایت مندی 

بیشــتری فراهم می آورد؛ بنابراین در اکوسیستم 
به سایر بازیگران حوزه مالی هم متصل شده ایم 
را  از طریــق مشــارکت، کارهــا  و می خواهیــم 
بهتــر پیش ببریــم؛ »تخفیفان«، »ازکــی« و »تارا« 

نمونه  ای از این شرکت ها هستند.«
فرجــود به شــرکت های زیرمجموعــه تفتا هم 
اشاره می کند: »شــرکت های زیرمجموعه هر یک 
فعالیت هــای متنــوع و گاه نزدیک به هم دارند؛ 
اما همیشه سعی داریم رقیب هم نباشند چراکه 
هــدف مــا فراهــم  آوردن بیــش  از پیــش بســتر 
دیجیتالــی برای بانک اســت و زیرســاخت ها نیز 
بایــد در همیــن فضا شــل بگیــرد. نکته مهمی 
کــه باید بــه آن توجه شــود این اســت که زمان 
زیــادی از عمــر تفتــا نگذشــته و در برخــی موارد 
شــرکت هایش بعد از خود تفتا ایجاد شــده اند، 
طبیعتاً ما کارهــای زیادی برای ایجاد هماهنگی 
داریــم و بــر همیــن اســاس هــم تغییراتــی در 
اســتراتژی های تفتــا ایجــاد کــرده و برون گراتــر 
شده ایم. به دنبال این هستیم که در راستای این 
برون گرایی بانک ها، شــرکت ها و استارت آپ ها را 
بشناســیم. خیلی دنبال کارهای صرفاً ترندشــده 
نیســتیم، برای مثال الآن متمرکــز روی نئوبانک 
و مانند آن نیســتیم بلکه روی اصالت ســرویس 

تمرکز کرده ایم.«

در سایه دیجیتالی  شدن
حســام مقصودلو عضــو هیات مدیــره هلدینگ 
تفتــا نیز با فرجود هم عقیده اســت و به نظرش 
اصالــت بانــک تجــارت بــر فعالیت هــای تفتــا 
تاثیرگذار اســت و به آن ارزش می بخشــد: »تفتا 
دقیقــاً در چارچوب هــای بانک اصلــی خود یعنی 
بانــک تجارت فعالیت می کند و بر اســاس اینکه 
بانک تجارت بانک بزرگی است باید برنامه هایش 
هم اصولی و مدون باشــد. در واقع بانک تجارت 
جــزو پنــج بانــک بــزرگ کشــور اســت و نیازهای 
فناورانــه زیــادی دارد کــه بــا کمک تفتا و شــبکه 
متصل به آن باید ساماندهی شود. فعالیت های 
فناورانه هلدینگ در دو دسته قابل تقسیم بندی 
اســت: دســته اول ارائــه خدمات مشــاوره ای در 
استفاده از فناوری های نوین به شرکت های گروه 
در راســتای ارائه توســعه خدمــات و محصولات 
خود و دســته دوم گســترش زنجیره ارزش بانک 
بــا همــکاری شــرکت های فناورانــه و نوآورانــه. 
مــا در هلدینــگ تــاش می کنیــم تا اســتفاده از 
فناوری  را در شــرکت های تابعه تســهیل کنیم که 
تسهیل سازی در بخش مقرراتی، دستورالعملی و 
سرمایه گذاری و هم در ایجاد زمینه های همکاری 
با ســایر بازیگــران زیســت بوم دیجیتال کشــور، 

بخشی از این تاش  هاست.«

بــه اعتقــاد مقصودلــو آنهــا در تفتا بــه دنبال 
تعــدد شــرکت ها نیســتند: »مــا در هلدینــگ 
تفتــا زمینه هــای تعامل بــا اکوسیســتم نوآوری 
را بــرای شــرکت ها ایجــاد می کنیــم. از ســویی 
دیگــر، بــا توجه  بــه گســترش خدمــات بانکی و 
در راســتای تکمیــل زنجیــره ارزش بانک تجارت 
و نیــز ایجــاد زمینه هــای لازم بــرای همــکاری و 
تعامــل با اکوسیســتم نــوآوری و ارائــه خدمات 
جدیــد بانکــی، تصمیــم گرفتیــم از ظرفیت های 
موجود در شــرکت های تابعه اســتفاده کنیم. ما 
بــه دنبال زیاد کــردن شــرکت ها نبودیم و هدف 
غایــی ما توانمند کردن هر شــرکت در اســتفاده 
از فناوری هــای نویــن و گســترش همــکاری بــا 
اکوسیســتم نــوآوری و فناوری اســت. ماموریت 
اساســی هلدینگ تفتا خدمت بــه بانک تجارت 
در راستای تبدیل  شــدن به یک بانک دیجیتالی 
بــوده و هســت. بــه همیــن خاطر تکالیــف ما و 
شــرکت های زیرمجموعــه دائماً به روز می شــود  
تــا بتوانیم ماموریت خود را به نحو شایســته ای 
انجــام دهیــم. مــا در هلدینگ تفتا در تاشــیم 
در ایــن زمینــه هم پوشــانی و مشــکلی بــرای 
شرکت های تابعه رخ ندهد و از مسیر دیجیتالی  

شدن خارج نشویم.«
بــه بــاور مقصودلو، بانک تجارت بــه  قدر کافی 
در صنعــت بانکــداری ایــران ســهم دارد: »بانک 
تجــارت در صنعــت بانکداری ایران ســهم خوبی 

دارد، و از بین حدوداً ۳۰ بانک، ۱۰ درصد ســهم 
از صنعــت بانکداری کشــور را به خود اختصاص 
داده اســت. جدا از اینکه بانک تجارت جزو پنج 
بانک اول کشــور است، در عملیات ارزی هم رتبه 
اول را دارد. از حیــث اثرگــذاری تفتــا در بانــک 
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تجــارت، می خواهم تاکید کنــم نباید عمر تفتا را 
با عمر بانک تجارت مقایسه کرد؛ چون سن تفتا 
حتی از بسیاری از شرکت های زیرمجموعه بانک 
تجــارت هــم کمتر اســت. بانک تجــارت بیش از 
نیم  قرن اســت که فعالیــت می کند، حالا بیایید 
این بانک قدیمی را با تفتا که هنوز ۱۰ســاله هم 
نشده مقایسه کنید. از طرف دیگر، در مقایسه با 
سایر هلدینگ فناوری اطاعات بانک های کشور، 
هلدینگ های فنــاوری اطاعات بانک هایی مثل 
پاســارگاد و پارســیان با تولد خود بانک  یا بسیار 
نزدیــک بــه تولــد بانک ایجــاد شــده اند و چون 
در ســال هایی تاســیس شــده اند کــه دیگر همه 

بانک هــا مفهوم تکنولــوژی را درک می کردند، در 
نتیجه کنار هم بزرگ شــدند و رشد کردند. اما در 
بانــک تجارت روال این طــور نبود و این هلدینگ 
اســت کــه باید خــودش را هرچه ســریع تر به روز 
کنــد. در حال حاضر در تاشــیم باســرعت کارها 
را پیــش ببریــم؛ امــا به  هــر حال صف زیــادی از 
کارهــا را پیــش  رو داریــم و در همیــن مدت هم 
اقدامات مناســبی چه در جذب و سرمایه گذاری 
استارت آپ ها و چه در ایجاد زمینه های همکاری 

با فین تک ها انجام شده است.« 
با همه تعاریفــی که مقصودلو از بانک تجارت 
می کنــد امــا منکر ایــن موضوع هم نیســت که 
گاه تصمیمات درســت، به موقع در بانک تجارت 
گرفته نشده و احتمالًا همین موضوع بی ربط به 
تولد دیرهنگام تفتا نبوده اســت، با این  حال به 
این نکته هم اشاره دارد: »درست است که به نظر 
می رســد گاه در بانک تجارت تصمیمات ســخت 
به موقع گرفته نشــده، اما در بســیاری موارد هم 
بانک تجارت پیشرو بوده است. برای مثال بانک 
تجارت اولین بانکی بود که چک الکترونیکی را به 
صنعت بانکداری ایران معرفی کرد و در بســیاری 
مواقع نشــان داد که بانــک، تمایل به دیجیتالی 
 شــدن دارد. یــک نمونــه دیگــر از پیشــرو بودن 
بانک تجارت، همکاری این بانک در پیاده ســازی 

آزمایشــی کالابرگ الکترونیکی در کشــور است که 
در این  خصوص نیز نســبت به ســایر بانک هایی 
که در طرح آزمایشــی پیاده سازی بودند، جایگاه 
مناسبی را به دست آورد. همچنین لازم است به 
همکاری این بانک با بانک مرکزی در پیاده سازی 
ریــال دیجیتالی نیز اشــاره کنــم. در حال حاضر، 
بانــک تجارت در حال انتقال هســته بانکی خود 

به هسته جدید است.«
مقصودلو مهم تریــن وظیفه تفتا را دیجیتالی 
کــردن بانــک تجــارت می دانــد: »در نهایت تمام 
تمرکزمــان بــر ایــن اســت کــه بانــک تجــارت را 
روزبــه روز دیجیتالی تر و هوشــمندتر کنیم و این 
مهم تنها با داده محورتر و فناوری محورتر شــدن 
کارها پیش می رود. مشکات اقتصادی، شرایط 
مالی افراد جامعه را تغییر داده و میزان حقوقی 
کــه شــرکت هایی مثــل مــا می تواننــد پرداخت 
کننــد قابــل  مقایســه بــا رقبــای خارجــی و گاه 
حتی اســتارت آپ های بزرگ نیســت. در هر حال 
تحریــم هم به نوعــی کارهایمان را ســخت کرده؛ 
امــا ســعی می کنیم در مســیر این تندبــاد کوتاه 
نیاییــم. کاماً بــه این موضوع اذعــان داریم که 
در ســایه بانک بزرگ  بــودن همان قدر که فرصت 
هســت می توانــد محدودیت هم باشــد. چون 
بوروکراســی بانک هــای بــزرگ بیشــتر اســت و 
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به تبــع ما هم تصمیمات مان تحت الشــعاع این 
موضوع باقی می ماند. برای عبور از بانک ســنتی 
در مســیر گذار قرار داریم و روی توجه به اصناف 
و کســب وکارها متمرکزیم، در بخش برنامه ریزی 
و راهبــری در تفتا هم اســتراتژی های جدیدی را 

پیش  رویمان قرار داده ایم.«

نقش سرپرستی تفتا
راهبــری شــرکت ها در  برنامه ریــزی و  معــاون 
هلدینگ تفتا علی بیاضی اســت. او شرکت داری 
را موضــوع اصلــی هلدینگ هایــی مثــل تفتــا 
قلمــداد می کنــد: »اگــر نگاهــی بــه تاریخچــه 
راه انــدازی هلدینگ هــا بیندازیــم، هلدینگ هــا 
شــل می گیرند که شــرکت های تابعه خود را به 
نحوی مدیریت کنند که اثر جمعی آنها بیشتر از 
حاصل جمــع عملکرد فردبه فرد شرکت هایشــان 
باشــد و در واقــع نقــش شــرکت داری را ایفــا 
می کننــد. در واقــع مــا در تفتا نقش سرپرســتی 
حرفــه ای برای شــرکت های زیرمجموعه  را داریم. 
در همیــن راســتا، تــاش می کنیــم بــا ایجــاد 
ســاختاری منســجم و برنامه ریزی شــده بتوانیم 
ضمــن تنظیــم خطوط کســب وکاری شــرکت ها، 
روابط مان را با شرکت های زیرمجموعه به نحوی 
شل دهیم که ارزش خلق شود. به همین خاطر 
لازم اســت تعامــل بین هلدینگ و شــرکت های 

تابعه افزایش یابد.«
بــه بــاور بیاضــی، در هلدینگ هــا محصــول 
مشخصی ارائه نمی شود: »هلدینگ ها محصولی 
ندارنــد و در واقــع محصــول هلدینگ ها همان 
عملکرد خوب شرکت های زیرمجموعه آنهاست، 
در اصــل هنــر مــا این اســت کــه بــا برنامه ریزی 
صحیــح و هدفمند تعیین کنیم در چه بخش ها 

و زمینه هایی مداخله کنیم و در چه بخش هایی 
نظاره گــر و پایش کننــده فعالیت های شــرکت ها 
باشــیم. مــا یــک هلدینــگ واســط هســتیم و 

سهامدار اصلی مان بانک تجارت است در نتیجه 
دقیقــاً در چارچوب آیین نامه هــای بانک تجارت 
مشــغول فعالیت هســتیم و بر اســاس الزامات 
بانــک، اســتانداردها و تجربیــات مدیریتــی تیم 
خودمان، نظام نامه راهبری شــرکت های تابعه را 

تنظیم کرده ایم.«
به عقیده بیاضی، نظام نامه  رابطه با شرکت ها 
و ســهامداران را شــل می دهــد: »از تاســیس 
شــرکت ها و انتخــاب اعضــای هیات مدیــره تــا 
مدیریــت عملکــرد جامــع، مــدل کارمــان را بــا 
و  تابعــه مستندســازی  و شــرکت های  بانــک 
نظام منــد کردیــم. موضوع دیگــر در این بخش، 
برنامه محــوری اســت؛ مثــاً همیــن  الآن تمــام 
واحدهــای ســازمانی هلدینــگ و شــرکت های 
تابعــه برنامــه مشــخصی دارند و بر اســاس آن 
اقــدام می کنند. گرچــه در ایــن راه چالش هایی 
هم وجــود دارد اما نمی توانیم در برابر چالش ها 
فقط بایســتیم و تماشا کنیم. به  قول  معروف یا 
راهــی خواهیم یافت یا راهی خواهیم ســاخت؛ 
مثاً با توجه  به شــرایط فعلی کشور، رویکردهای 
ســرمایه گذاری در بخش نوآوری و استارت آپ ها 
تغییــر کرده اســت ولــی در هلدینگ تفتا ســعی 
کردیــم بــا بررســی روندهــای جهانــی در زمینــه  
ســرمایه گذاری، اقدامات مناســب و قابل  قبولی 

انجام دهیم.«
هلدینــگ  مجموعــه  بیاضــی،  نــگاه  ز  ا  
تامین کننده خدمات ســخت افزاری و نرم افزاری 
و فین تکــی اســت کــه در لــوای سیاســت ها و 
جهت گیری هــای بانک تجــارت فعالیت می کند: 
»نکتــه ای کــه همــواره در مرکــز توجــه ماســت 
پرهیــز از نگاه ابزاری به شرکت هاســت. اســاس 
فعالیت هایمــان را روی این اصول گذاشــتیم که 
هــر موضوع را هــم از بعد فرصــت و هم تهدید 
نــگاه کنیم. در هلدینــگ تاش داریم نقش خود 
را بــه  عنــوان بــازوی تصمیم ســاز و مشــاوره ای 
بانــک تجــارت پررنــگ کنیــم و به همیــن خاطر 
روندهــای فناوری را در هلدینــگ دنبال می کنیم 
تا با اســتفاده از این روندها بتوانیم مشکات و 
چالش های ارائه خدمات بانک را مرتفع ســازیم. 
بــه  عنوان  مثــال دریافــت وام ازدواج در جامعه 
تبدیل به یک چالش شــده بود، به همین خاطر 
پیشنهاد دادیم روی بستر باجت، امکان دریافت 
تســهیات ازدواج بــه  صــورت غیرحضــوری و با 
اســتفاده از فناوری های احراز هویت و بانکداری 
دیجیتالی فراهم شود. اساس توسعه در فناوری 

است.«

در مسیر فناوری
علیرضــا جالینــوس معــاون فنــاوری و راهبــری 

او،  نظــر  بــه  تفتاســت.  در شــرکت  پروژه هــا 
تصمیم گیری در خصوص ایجاد زیرســاخت های 
فنی و امنیتی و نیز ایجاد بسترهای مناسب برای 
اســتفاده از فناوری های نوین بانکی و غیربانکی 
در بانــک تجــارت و شــرکت های زیرمجموعــه 
هلدینگ از وظایف اصلی این معاونت به شــمار 
مــی رود: »ایجــاد زیرســاخت ها، اســتقرار نظــام 
فرایندهــای نظــارت فنی و پیاده ســازی آن و نیز 
تصمیم گیــری در خصــوص ســامانه های مــورد 

نیــاز بانک تجارت و شــرکت های تابعه هلدینگ 
در معاونــت فنــاوری و راهبــری پروژه هــا انجام 
می شــود و در واقــع تیم مــا، هدایــت و راهبری 
شــرکت ها را در مســیر اســتفاده از فناوری هــای 
نویــن انجــام می دهد. یکی دیگــر از کارهای این 
معاونــت نظــارت و راهبری پروژه های در دســت 
انجام در شــرکت های تابعه هلدینگ اســت. در 
این معاونت می کوشــیم با استفاده از داده های 
موجــود در بانک و شــرکت ها، تصمیم گیری های 
داده محور را نهادینه کنیم و برای همین در حال 
طراحــی و راه انــدازی ســامانه های داده محوری 
هســتیم که بر پروژه ها پایــش و نظارت صحیح 
داشته باشد. هدف ما دخالت در انجام پروژه ها 
نیســت و می خواهیــم راهبــری هوشــمندانه و 
داده محور داشــته باشــیم چراکه داده محوری و 
اســتفاده از داده هــا در تصمیم گیری ها و تعیین 
راهبردهــا، از رویکردهای جدید دنیاســت که در 

حال پیاده سازی آن هستیم.«
جالینوس همچنین معتقد اســت سیستمی 
کردن امور جاری به انســجام و هدفمند شــدن 
فعالیت هــای هلدینگ کمــک می کند: »با توجه 
 بــه اهمیت مدیریت خدمات فنــاوری اطاعات 
در هلدینــگ، در حــال اســتقرار ســامانه هایی 
هســتیم که تمام فرایندها را به مدلی سیستمی 
تبدیــل کنــد. در واقــع هدف مان این اســت که 
تمام مقررات و فعالیت ها از ســطح استراتژی تا 
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ســطح اجرایی به  صورت سیســتمی انجام شود 
تــا ضمن پیگیری مناســب فعالیت هــا، بتوانیم 
دقیق تر در رســیدن به اهداف هلدینگ فعالیت 

کنیم.«
جالینــوس بانکــداری باز را هم جــزو ترندهای 
جهانــی بــه حســاب مــی آورد: »در حــال حاضــر 
در حوزه هایــی چــون بانکــداری بــاز کــه یکــی از 
روندهای بانکداری در جهان است، ورود کرده ایم 
و در تاشــیم بــا اســتفاده از ایــن رونــد و ایجاد 
زمینه هــای همــکاری بــا اکوسیســتم بانکداری، 
زمینه هــای توســعه خدمــات و مشــتریان بانک 
تجــارت را فراهــم کنیــم. بخش دیگــر، موضوع 
اســتفاده از داده های بانکی اســت که به همین 
منظور، شــرکت تخصصی در حوزه داده تاسیس 
و راه اندازی شــده اســت. همچنیــن به موضوع 
تجربه مشــتریان و نیز باشــگاه مشتریان نیز در 
هلدینــگ تفتــا توجه شــده و در ایــن  خصوص 
در حــال انجــام مطالعــات و تصمیم گیری هایی 
هســتیم تــا بتوانیم بــا اســتفاده از فناوری های 
نویــن تجربــه مناســبی بــرای مشــتریان بانــک 

تجارت خلق کنیم.«
جالینــوس چالش هــای مهم حوزه فنــاوری را 
هــم تحریم و تنظیم گری می داند: »بحث تحریم 
یکی از چالش های فناوری در کشــور اســت که ما 
هم با آن مواجه هســتیم. دسترســی نامناســب 
به دســتگاه ها و تجهیزات زیرســاختی لازم برای 

اســتفاده از فناوری هــای نویــن بــه ایــن چالش 
مربــوط می شــود. یکــی دیگــر از چالش هــای ما 
موضوع تنظیم گری و قانون گذاری اســت که هم 
بــه تصمیمات در ســطح بانک مربوط می شــود 
و هــم بــه تصمیماتی که بانک مرکــزی می گیرد. 
معمــولًا قانون گذار بدون در نظر گرفتن شــرایط 
فنــی یا مشــورت بــا بازیگــران و صاحب نظران، 
رویــه و دســتورالعمل مقرراتــی تدویــن می کند 
کــه در برخــی موارد موجب کند شــدن ســرعت 
اســتفاده از فناوری می شــود. پیشــنهاد می کنم 
تصمیم گیــران از نظرات مشــورتی معاونت های 
فنــی شــرکت ها اســتفاده کنند تــا بــا جلوگیری 
از هــدر رفتــن وقــت و هزینه، نتایــج بهتری نیز 
حاصــل شــود و رضایت مشــتری افزایــش پیدا 
کنــد. همیــن حــالا در بخــش ســرمایه گذاری و 
توسعه تفتا هم با همین رویکرد اتفاقات خوبی 

رقم خورده است.« 

معماری فناورمحور
مدیر سرمایه گذاری و توسعه تفتا مهدی کاکاوند 
اســت. به عقیده کاکاوند، با ایفای نقش پررنگ  
تفتا در اکوسیستم نوآوری و فناوری کشور، ارزش 
پرتفوی بانک تجارت ارتقا و مشارکت و همکاری 
ســایر بازیگــران با بانــک از طریق تفتــا افزایش 
 یافته است: »در تفتا می خواهیم روی هم افزایی 
و متنوع ســازی خدمــات بانک متمرکز باشــیم؛ 

بنــا بر همیــن هدف ماننــد یک پازل بــر جایگاه 
کســب وکارهای فعلی و کسب وکارهایی که قصد 
داریم در آنها سرمایه گذاری کنیم، تمرکز کردیم تا 
هــر مجموعه جدیدی که به پورتفولیو ما اضافه 
می شــود بتواند با ســایر اجزا هم افزایی داشــته 
باشد. ما تاش کردیم بر اساس نیازهای بانک و 
جامعه و با رویکرد تکمیل زنجیره ارزش و ایجاد 
هم افزایی بین شرکت های گروه، استارت آپ  ها را 
شناســایی و جذب  کنیم. تجربه اکوسیستم های 
نوآوری موفق در دنیا نشــان داده بانک ها نقش 
مهمــی در توســعه اکوسیســتم های کســب وکار 
دارنــد و ایــن بانک ها هســتند کــه می توانند با 
متنوع ســازی خدمــات و سیاســت های خــود، 
راهکارهــای درســتی بــرای خلق کســب وکارهای 

جدید پیدا کنند.«
کاکاوند البته معتقد است بحث سرمایه گذاری 
فقط پول و آورده نقدی نیســت: »سرمایه گذاری  
از  بســیاری  چه بســا  نیســت.  پــول  فقــط 
اســتارت آپ ها، بــا وجود آورده هــای کان نقدی 
بانک هــا یا هلدینگ هــای ســرمایه گذاری ضربه 
هم خورده اند و بانک  نیز سودی از سرمایه ای که 
به استارت آپ ها داده ، نبرده است. من معتقدم 
باید سرمایه گذاری به سمت سرمایه هوشمند و 

تسهیل گری برای آنها برود.«
به گفته کاکاوند، نگاه آنها در تفتا صرفاً کسب 
سود از سرمایه گذاری ها نیست: »سعی کرده ایم 
نگاه مان فراتر از کســب سود از سرمایه گذاری ها 
باشــد و بــا در نظرگیــری رویکــردی چندوجهی، 
سعی داریم خدمات مالی به خصوص دسترسی 
دیجیتالــی را در تمــام صنایــع توســعه دهیــم 
و متنــوع کنیــم. بانک تجــارت بانکی اســت که 
صنایع بزرگ و ســنتی کشــور به آن اعتماد دارند 
و از هیــچ صنعتی نمی شــود پــول، تامین مالی 
و پرداخــت را جــدا کرد، در نتیجــه ما می توانیم 
بــا کمــک فنــاوری و تولیــد ســبد محصــولات و 
خدمــات جدیــد در تمــام صنایــع نقش آفریــن 
باشــیم. در ایــن مســیر گرچــه طبیعتــاً چالــش 
هــم زیاد اســت و ایجــاد آمادگــی و تغییرات در 
جاهایــی ماننــد بانــک تجارت، جســارت زیادی 
می خواهــد کــه خوشــبختانه تفتــا تا بــه امروز 
جســارت لازم را داشــته  اســت، امــا از ســویی 
در فضایــی هســتیم که اکوسیســتم نــوآوری از 
رگولاتــور جلــو افتــاده و یکــی از نقش هــای مــا 
ایجاد زبانی مشــترک بین رگولاتور و اکوسیستم 
نــوآوری و همــکاری برای ایفای نقش درســت و 

تسهیل قوانین است.« 

* تفتان نام کوه و آتشفشانی نیمه فعال در 
استان سیستان وبلوچستان است.
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ذرهبـین

قــرار اســت زمین بــازی تغییر کند. یا قرار اســت 
بــازی از آســمان بــه زمین برســد. ایــن خلاصه 
آن چیــزی اســت که پــس از یک دهه اســتیلای 
فنــاوری همــراه در حــال رخ دادن اســت. طــرح 
ملــی فیبــر نــوری منــازل و کســب وکارها که این 
روزها به اصلی ترین دستور کار وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات تبدیل شده، پس از آن اجرایی 
می شــود که شبکه همراه اپراتورها به حد اشباع 
رســیده و فناوری نســل 5، پشــت کندی شــبکه 
انتقال مانده اســت. نارضایتی از کندی اینترنت 
و ناپایداری شــبکه بی ســیم، موضــوع جدیدی 
نیســت؛ امــا تلاش هــای جســته گریخته وزارت 
ارتباطات در دوره های قبلی برای توســعه شــبکه 
ثابت، با سد شرکت مخابرات ایران روبه رو شد و 
کار به اینجا رســید که بــرای باز کردن گره، نیاز به 

عزم ملی باشد.
عیســی زارع پور چند ماه پس از ورود به وزارت 
ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات، ســخن گفتــن 
درباره توســعه شــبکه فیبــر نوری را آغــاز کرد. او 
ابتدا صادق عباســی شاهکوه را به سمت رئیس 
ســازمان تنظیــم مقــررات و ارتباطــات رادیویی 
منصوب و در حکم انتصاب او به توســعه شــبکه 
فیبــر نوری اشــاره کرد. اندکی بیش از یک ســال 
بعد، زمانی کــه طرح فیبر نوری وارد فاز جدیدی 
شــده بود و ۹ اپراتور تفاهم نامه اولیه اجرای آن 

را امضا کرده بودند، عباسی شاهکوه مجری این 
طرح شد.

اکنــون پــس از گذشــت ۲6 مــاه از آغــاز دوره 
وزارت زارع پور، موضــوع فیبر نوری به مهم ترین 
برنامه وزارت ارتباطات تبدیل شــده و مهم ترین 
اپراتورهای ثابت و همراه کشــور درگیر اجرای آن 
هســتند. آنچه این روزها از گوشه وکنار و جریان 
افتتاح پروژه های فیبر نوری در شهرهای مختلف 
شنیده می شود، نشان از جدیت وزارتخانه برای 
اجــرای این طــرح دارد. تــا جایی کــه حتی وزیر 
آرام و همیشــه خندان ارتباطــات در برابر تهدید 
بــه کارشــکنی، واکنش شــدیدی از خود نشــان 

می دهد.

همه منهای مخابرات
همه می دانســتند تالیــا نمی تواند به نیــاز بازار 
بــرای ســیم کارت اعتبــاری پاســخ دهــد. همــه 
می دانســتند اینترنــت همراه با رایتــل به جایی 
نمی رســد. همه می دانستند ایرانیان نت از پس 
توســعه فیبر نوری در کشــور برنمی آیــد؛ اما این 
دانســتن ها برای تبدیل شــدن به یــک تصمیم 
سرنوشت ســاز، نیــاز بــه مدیرانی داشــتند که از 
حواشی نترستند و حاضر به پرداخت هزینه های 

جانبی باشند.
شبیه همان اتفاقی که درباره عرضه سیم کارت 

 3G اعتباری از ســوی همراه اول و اعطای پروانه
و 4G به همراه اول و ایرانسل رخ داد، این روزها 
برای توســعه ارتباطات ثابت و شــرکت مخابرات 

ایران در حال تکرار است.
تقریبــاً از میانه دهه ۹۰ معلوم بود که شــرکت 
مخابــرات ایــران نــه می خواهــد و نــه می تواند 
نقش سنتی اش در ارتباطات ثابت را ادامه دهد. 
اختلاف در سطح ســهامداری و سیاست گذاری، 
مشــکلات مالی و تغییرات بی پایان مدیریتی در 
این شرکت، از بزرگ ترین اپراتور ثابت خاورمیانه 
شــرکتی خســته و سردرگم ســاخت ولی پذیرش 

این موضوع کار ساده ای نبود.
محمــود واعظی، وزیر ارتباطات دولت یازدهم 
)از ســال ۹۲ تــا ۹6( هرچنــد در زمینــه اینترنــت 
همراه جســارت فوق العاده ای از خود نشان داد، 
امــا در ارتباطات ثابت، دل در گرو احیای مردگان 
داشــت. او کوشــید بــرای ایرانیان نــت، شــریک 
خارجــی بســازد و با ایجــاد تغییــرات مدیریتی، 
شــرکت مخابــرات را به ریــل گذشــته بازگرداند؛ 
امــا در نهایــت هیچ کدام از ایــن طرح ها به ثمر 
ننشســت و اتفاقــی در زمینــه ارتباطــات ثابــت 
 PAP رخ نــداد. حتی ارتقای پروانه شــرکت های
بــه FCP نیز نتوانســت گره ای از کلاف ســردرگم 

ارتباطات ثابت باز کند.
در دوره بعدی، محمدجواد آذری جهرمی وزیر 
ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات دولــت دوازدهم 
)از ســال ۹6 تــا ۱۴۰۰( در آخرین ماه های وزارت، 
وقتــی خواســت دوره اش را نقــد کنــد، گفت اگر 
بــه عقب بازگردد، ســه ســال را صــرف تعامل با 
مخابــرات نمی کنــد. جهرمــی هم نه بــا مصوبه 
بیت اســتریم و نــه با فشــار تعرفه ای نتوانســت 

مخابرات را به سرخطی که می خواست بیاورد.
همزمان با هشــت سال نتوانستن و اختلاف، 
شــبکه ســیم مســی مخابرات به ســرعت برق از 
ســکه افتاد و تبدیل به هدفی در دســترس برای 
سارقان شد. هزاران کیلومتر شبکه گسترده شده 
در کل ایــران به همراه کابینت ها و حوضچه ها و 
داکت ها و ســوئیچ ها و...، امروز بدل به فناوری 
رو به زوالی شده اند که مالک خصولتی مخابرات 

نمی داند با آنها چه کند.
در این سوی ماجرا، دولتی که به نظر می رسید 
همســوترین مدیــران با مخابــرات را در خود جا 
داده، بــا تاخیــری حــدوداً یک ســاله ســرانجام 
پذیرفــت تغییری در درآمدهــای مخابرات ایجاد 
کنــد و همزمــان نشــان داد مشــل ارتباطــات 
کشــور را یافته و نمی خواهد راه رفته پیشــینیان 

را تکرار کند.
عیســی زارع پور در سخنانش بارها تاکید کرده 
اســت برای توسعه، منتظر »هیچ کس« نمی ماند 

پس از یک دهه توسعه شبکه همراه، ارتباطات ثابت دوباره به مرکز توجه ها بازگشته 
است

بازگشت به زمین

میثم قاسمی

جدول ۱- اپراتورهایی که تا پایان شهریور ۱۴۰۲ وارد پروژه فیبر نوری شده اند.

دارنده پروانهنوع پروانه
تعهد مشترک اپراتورهاتعهد اختصاصی اپراتورها

استان مشترکشهر مشترکتعداد استانتعداد شهر
۲۰۳۳۲رایتلتلفن همراه

انتقال داده مبتنی 
بر فناوری بی سیم 

)FWA/WTTx(

۱5۰6۱۱مبین نت

۳۱565شاتل

۱56666آسیاتک

۲۰۱5۰۰های وب

پروانه یکپارچه 
شبکه و خدمات 
)UNSP( ارتباطی

۹55۴۴فناپ تلکام

6۹6۸۴پیشگامان

۴۷5۱۷۱۳6ایرانسل

۲۱۳۹۷صبانت
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و اگــر بــه زمیــن بــازی و حاضــران در آن نگاهی 
بیندازیــم، منظــور از »هیچ کــس« را به ســادگی 
درک می کنیم. طرح توســعه فیبــر نوری منازل و 
کسب وکارها تا همین جای کار و بدون مخابرات، 
تعهد ایجاد ۲۰ میلیون پوشش را بین اپراتورها 
تقســیم کرده و حتی اگــر تنها نیمی از این تعهد 
هــم اجرا شــود، تحول بزرگــی در ارتباطات ثابت 
کشــور رخ می دهد؛ تحولی که می تواند وضعیت 
مخابرات را از شرایط فعلی هم بدتر کند. هرچند 
هنــوز امیدهــا برای پیوســتن مخابــرات به این 
طــرح کاملًا از بین نرفتــه و تا همین جای کار هم 
این شــرکت بابت دریافــت اجازه تعیین حداقل 
کارکرد برای خطوط تلفن ثابت، متعهد به ایجاد 
یــک و نیم میلیون پوشــش فیبر نوری در کشــور 
اســت کــه آن را بــا عنــوان طرح نجمــا )نهضت 

جهادی مخابرات ایران( اجرا می کند.

ثابت ها و همراه ها
در غیاب مخابرات، شناخته شده ترین اپراتورهای 
ثابت و همراه کشــور این روزها درگیر پروژه فیبر 
نوری شــده اند. از میان اپراتورهای همراه، به جز 
همراه اول که پروانه مستقل ندارد و باید منتظر 
پایــان اختلافــات مخابــرات و وزارت ارتباطــات 

بماند، رایتل و ایرانسل در طرح حضور دارند.
کمترین سهم از ایجاد پوشش FTTH  متعلق 
به رایتل اســت. اپراتور سوم تا زمان نگارش این 
گزارش نتوانســته اســت پروانــه UNSP )پروانه 
یكپارچــه شــبكه و خدمات ارتباطــی( را دریافت 
کنــد؛ اما بر اســاس آنچــه در ســایت رگولاتوری 
آمده، در ۲۳ شــهر کشــور حضور خواهد داشت. 
تبدیــل شــدن به اپراتوری کــه دو بخش ثابت و 
همراه دارد، شــاید بتواند اندکی از مشکلات این 
اپراتــور را حل کند اما بازی را برای دیگر اپراتورها 

تغییر نمی دهد.
در عــوض، ایرانســل بــا توجه بــه تعهداتی که 
پذیرفتــه و بخشــی از آنهــا را به دیگــر اپراتورها 
واگذار کــرده، به تنهایی تاثیر زیادی در این پروژه 
دارد. ایرانســل از ســال ها قبل به دنبال ورود به 
 UNSP بخــش ثابت بــود و بــا دریافت پروانــه
 )Unified Network and Service Provider(
این برنامه را اجرایی کرد. ایرانســل در طرح فیبر 
نوری، ایجاد پنج میلیون پوشش را متعهد شده 
اســت که بر اساس آنچه گفته می شود، نیمی از 
این تعهد را به شــرکت های دیگر واگذار می کند. 
تاکنــون برخــی از شــرکت ها ماننــد آســیاتک، 
هــای وب، صبانت و شــاتل تفاهم نامه همکاری 
با ایرانســل را امضا کرده اند که طبق آن بخشــی 
از تعهــدات اپراتــور دوم را در شــهرهای مختلف 
اجــرا خواهند کرد و مشــوق های تعریف شــده را 

هــم دریافــت می کنند و در مقابل، ایرانســل نیز 
بخشی از ظرفیت های ایجادشده در استان ها را 

دریافت می کند.
در کنــار ایــن دو اپراتــور همــراه، مبین نــت به 
عنوان شــرکتی کــه متعلق به همراه اول اســت، 
اجــرای بخشــی از پــروژه را بــر عهــده دارد. این 
شــرکت با توجه به داشــتن ســایت های بی سیم 
در ســطح شــهرها، در ایجــاد پوشــش ســرعت 
خوبی خواهد داشت؛ اما چون ارائه سرویس به 
صورت بی سیم مشــمول مشوق نمی شود، باید 

تغییراتی در برنامه خود ایجاد کند.
بخــش دیگر ایــن میــدان را اپراتورهای ثابت 
در اختیــار دارنــد. اپراتورهایــی که پیــش از این 
بــا نــام FCP شــناخته می شــدند. از میــان این 
شــرکت ها تاکنــون 6 شــرکت شــاتل، آســیاتک، 
های وب، فناپ تلکام، پیشــگامان و صبانت وارد 
ایــن طرح شــده اند و پروانــه UNSP را دریافت 
کرده انــد که تعهدهای مســتقیم های وب بیش 
از دیگر شرکت هاســت. هرچند با توجه به توافق 
انجام شــده میــان این شــرکت ها و ایرانســل و 
پذیرش بخشــی از تعهدهای این شرکت، میزان 

تعهدات شرکت ها تغییر می کند.

تلاش برای پوشش
از میــان ۳۱ اســتان کشــور تاکنــون تکلیــف ۲۹ 
اســتان بــه طور کلــی یا جزئی مشــخص شــده 
اســت. همه شهرها در استان های اردبیل، البرز، 
ایــلام، چهارمحال و بختیاری، زنجان، ســمنان، 
کردســتان، کرمان، کرمانشــاه، گلســتان، گیلان، 
همدان و یزد دارای اپراتور هســتند. استان های 
آذربایجان شرقی، سیستان وبلوچستان، قزوین، 
کهگیلویــه و بویراحمــد، لرســتان و هرمــزگان 
هــم تعــداد شــهرهای بســیاری کمــی را بــدون 
اپراتــور می بیننــد. امــا در مقابــل، وضعیــت در 
برخــی اســتان ها چنــدان جالــب نیســت. دو 
اســتان خراســان شــمالی و خراســان جنوبــی 
تــا لحظــه تنظیــم این گــزارش همچنــان بدون 
اپراتــور هســتند و حتــی مراکــز ایــن اســتان ها 
نیــز فعــلًا تعییــن تکلیف نشــده اند. در اســتان 
قــم نیز، به رغم وســعت کــم، فقط مرکز اســتان 
کــه بــه عنوان کلان شــهر شــناخته شــده اپراتور 
دارد. همچنیــن اســتان های خراســان رضوی و 
خوزســتان همچنان تعــداد شــهرهای زیادی را 

بدون اپراتور می بینند.
در کل از میــان ۱۴۳۱ شــهر کشــور کــه در پایان 
ســال ۱۴۰۱ در آمارهــای وزارت کشــور بــه ثبــت 
رســیده اند، ۱۲۰۷ شــهر دارای اپراتــور هســتند. 
در همیــن حــال، برخــی شــهرها در اســتان های 
مختلــف تاکنــون به صورت کامل پوشــش داده 

شــده اند که شــامل ســه میلیون و 6۳۳ هزار و 
۹۷۲ خانــوار می شــود؛ ایــن یعنی کل پــروژه ۱۸ 

درصد پیشرفت کرده است. 
بنــا بــر آنچــه در ســایت iranfttx.ir آمــده، از 
ابتدای امســال تا پایان مهرماه بیش از ۲۰ هزار 
مشــترک FTTH در کشــور اضافه شــده اســت. 
انتظــار ایــن اســت کــه در پایــان پــروژه حداقل 
۲5 درصد پوشــش ایجادشــده در کل کشــور به 
ســرویس منتهی شــود و این یعنی پنج میلیون 
مشــترک؛ چیزی حدود ۲۰ برابر تعداد مشترکان 

FTTH فعلی.
موفقیــت این پروژه می توانــد تغییر بزرگی در 
ارتباطات کشور ایجاد کند و بسیاری از معادلات 

را برای سال های آینده تغییر دهد 

جدول ۲: وضعیت تعهد اپراتورها برای پوشش

شهرهای دارای اپراتورتعداد شهرها*استان
۷۰6۷آذربایجان شرقی
۴۸۳5آذربایجان غربی

۳۲۳۲اردبیل
۱۱۴۱۰۳اصفهان

۱۸۱۸البرز
۲۷۲۷ایلام

۴۰۳۰بوشهر
۴۹۴۳تهران

۴۳۴۳چهارمحال و بختیاری
۳۱۰خراسان جنوبی
۹6۳۴خراسان رضوی
۲5۰خراسان شمالی

۹۰۷۰خوزستان
۲۱۲۱زنجان
۲۱۲۱سمنان

555۴سیستان و بلوچستان
۱۲۱۱۱5فارس
۲۸۲6قزوین

6۱قم
۳۳۳۳کردستان

۸۴۸۴کرمان
۳5۳5کرمانشاه

۲۱۱۸کهگیلویه و بویراحمد
۳5۳5گلستان

5۳5۳گیلان
۳۳۲۹لرستان

6۳5۱مازندران
۳۴۲5مرکزی

5۰۴۹هرمزگان
۳۲۳۲همدان

۲۳۲۳یزد
۱۴۳۱۱۲۰۷مجموع

 * بر اساس آمار تقسیمات کشوری منتشرشده در سایت مرکز آمار ایران
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ذرهبـین

طرح دسترسی منازل و کسب وکارها به فیبر 
نوری در چه مرحله ای است؟

روی ســایت iranfttx.ir اطلاعــات کاملــی 
هســت تــا بــه طــور شــفاف، پیشــرفت کار 
دیده شــود. طبعاً اطلاعاتش دائماً در حال 
تکمیل شــدن است. از نظر پوشش و توزیع 
اگــر الآن در ســایت نقطــه ای را مشــخص 
کنیــد می توانیــد اطلاعات و جزئیــات آن را 
ببینیــد. اپراتور موظف اســت در نقطه های 
ســبز رنگ در صورت درخواســت به مشتری 
دسترســی بدهــد. حتــی یــک جاهایــی بــا 
رنگ قرمز مشــخص شــده که نشان دهنده 
وجــود درخواســت برای پوشــش اســت که 
بــه اپراتورهــا اعــلام می کنــد می تواننــد در 
آن نقــاط فعالیــت و برنامه ریــزی کنند. یک 
جاهایــی هــم بــه عنــوان »تعهــد« گــزارش 
شــده اند که به معنی این است که در آینده 
و مثلًا در ۱۴۰۳ مردم می توانند در آن نقاط 

خدمات بگیرند.
آمــار فعلــی می گویــد از تعــداد ۲۰ میلیون 
دسترســی کــه تعییــن شــده اســت در حال 
حاضر ســه میلیون و 55۹ هزار خانوار تحت 
پوشــش هســتند؛ یعنــی حــدود ۱۸ درصد 
پیشرفت کار که البته خیلی هم دقیق نیست 
و کمتر از کار انجام شــده است چون مثلًا در 
برخــی نقــاط حفاری انجام شــده اما در این 

آمار لحاظ نشده است.
اگر مشــترک در همان نقاط سبز درخواست 
ســرویس بدهــد، بــه او VDSL می دهند یا 

FTTH؟
اپراتــور الزامــی نــدارد کــه حتمــاً ســرویس 
FTTH بدهــد بلکــه او موظف اســت حتماً 
سرویســی بدهــد کــه حداقــل ۳۰ مگابیت 

بــر ثانیــه را پوشــش بدهــد. ایــن حداقــل 
 FTTH وایرلــس یــا ،VDSL را می توانــد بــا
بدهــد. منتها اگــر اپراتور این ســرویس را با 
FTTH بدهد می تواند از مشوق هایی که در 

طرح آمده، برخوردار شود.
مشــوق های ما دو نوع است. اول اینکه هر 
اپراتــوری کــه بتواند پوشــش فیبــر را ایجاد 
کند، تا شــعاع ۳۰۰ متــری به ازای هر خانوار 
یــک مشــوق دریافــت می کنــد کــه در مراکز 
اســتان ها 5۰۰ هــزار تومــان و در خــارج از 
آن مراکــز یــک میلیــون و ۳۰۰ هــزار تومان 
است. این مشوق ها شامل هشت کلان شهر 
نمی شــود. در مقابل این مشوق ها اپراتورها 
موظف هســتند تعهد ایجاد پوشــش ظرف 
مــدت یک مــاه را رعایــت کننــد. البته بعید 
اســت اپراتــوری غیــر از شــرکت مخابــرات، 
سرویس VDSL بدهد چون باز هم به سیم 
مســی نیــاز دارد. بــرای اپراتورهــای جدیــد 

به صرفه تر است که FTTH ارائه کنند.
اگر اپراتوری بخواهد سرویس وایرلس ارائه 

کند، نیازمند فرکانس است؟
 بله. یکســری فرکانس هــای آزاد وجود دارد 
و مــا بــه دنبــال فرکانس جدیدی هســتیم 
کــه بتوانــد ســرعت و قابلیــت این طــرح را 
بالا ببرد چون باید پهنای باند کافی داشــته 
باشــد. این طرحی اســت که در حال بررسی 
آن هســتیم. حتــی ممکــن اســت برخــی از 
اپراتورهــا مثل مبین نت یا زیتل بخواهند با 
TDLTE این ســرویس را بدهند ولی ما برای 

FTTH این مشوق ها را در نظر گرفته ایم.
در مراســمی که ســال گذشــته برگزار شد، ۹ 
اپراتور حضور داشتند؛ اما الآن دو اپراتور که 
تفاهم نامــه همکاری را امضــا کرده اند دیگر 

در ایــن طرح حضــور ندارنــد. وضعیت آنها 
چطور است؟

ایرانیان نــت و مبنــا تلــکام بودنــد کــه اولی 
و  دارد  و  داشــته  را  خــودش  مشــکلات 
نمی توانــد در طــرح شــرکت کند؛ امــا درباره 
مبنا تلکام ایراداتی وجود داشت که در حال 
رفــع اســت و بــا گرفتــن پروانــه وارد فرایند 

می شود.
الآن برخی از اپراتورها پروانه UNSP گرفته اند 
و برخــی دیگــر هنوز پروانــه نگرفته انــد؛ اما 
تعهداتی برایشــان در نظر گرفته شده است. 

وضعیت آنها چطور است؟
پروانه مبین نت و رایتل هنوز نهایی نشــده؛ 
اما کار ما دومرحله ای اســت. یعنی یکســری 
از اپراتورهــا تفاهم نامــه همــکاری را امضــا 
کرده اند که همین برای شروع کار کافی است 
و حتی نقاط تعهدشــان هم مشخص شده 
است. آنها برای وقتی که ما بخواهیم درباره 
اعمال مشوق ها حساب وکتاب کنیم نیازمند 

دریافت پروانه هستند.
رابطه پروانه UNSP و حضور در طرح چطور 

تعیین می شود؟
 UNSP به این صورت که اگر اپراتوری پروانه
را دریافــت کنــد، مــا می توانیم بــه او مجوز 
ارائه ســرویس بدهیم. خــارج از این حالت 
یــک FCP چــون مجــوز کار دارد مــا بــا او 
همــکاری می کنیم، فقط ممکن اســت طبق 
برنامــه پیــش نــرود و خودش در هــر جایی 
کــه بخواهد عمل کنــد. آنهایی که در برنامه 
حضــور دارنــد و می خواهنــد از مشــوق ها 
اســتفاده کننــد بایــد بنــا بــر برنامه ریــزی 
انجام شــده و نقاطی که مــا تعیین کرده ایم 
عمــل کنند. یک اپراتور نمی تواند در شــهری 
کــه به ما تعهد داده کار نکند و جای دیگری 

کار کند و از ما مشوق بخواهد.
به نظر می رســد ایــن پروانه بــرای اپراتوری 
ماننــد ایرانســل خــوب اســت که عمــاً در 
بخــش ثابت هــم وارد می شــود؛ امــا برای 
اپراتورهــای ثابت، مزیت زیادی ندارد چون 
درست است که مجوز همراه هم می گیرند، 
اما چون فرکانس ندارند عماً سرویس هم 

نمی توانند ارائه کنند.

مجری طرح توسعه فیبر نوری منازل و کسب وکارها:

۷۵ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری نیاز داریم

طرح توســعه فیبر نوری منازل و کســب وکارها را می توان مهم ترین پروژه وزارت ارتباطات در دوره کنونی به 
شمار آورد. طرحی که قرار است تا پایان دولت فعلی، ۲۰ میلیون خانوار شهری در ایران را تحت پوشش فیبر 
نوری قرار دهد. صادق عباســی شــاهکوه که در ابتدای این دولت رئیس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویــی بــود، اکنون مجری طرح توســعه فیبر نوری اســت. او که مدرک دکتری خــود را در زمینه فیبر نوری 
دریافــت کــرده، می گوید این طرح مهم ترین کاری اســت که تمایل به انجــام آن دارد و هرچند تقریباً فاصله 
زیــادی با بازنشســتگی ندارد، اما تا پایان طرح فعلی در کنار وزارتخانــه می ماند. خواندن گفت وگو با مجری 

طرح توسعه فیبر نوری منازل و کسب وکارها، جدیدترین اخبار درباره این طرح را در اختیار شما می گذارد.

 متن کامل گفت وگو را
اینجا بخوانید
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می تواننــد  آینــده  در   ثابــت  اپراتورهــای 
فرکانــس بگیرند. مطمئن باشــید اپراتورها 
حتماً از مزیت های این پروانه آگاه اند که در 
 UNSP این طرح مشــارکت کرده اند. پروانه
بــرای هــر کــدام از اپراتورهــا، مزیت هایــی 
دارد. مثــلًا بــرای FCPها ارائه هر سرویســی 
بدون محدودیت امکان پذیر اســت. دست 
اپراتورهــا بــرای اعمال هر نــوع خلاقیتی در 
ارائــه سرویس هایشــان بــاز اســت. ضمــن 
اینکــه بــا این پروانــه به طور خــودکار مجوز 
FCPها تا آخر سال ۱۴۱۰ تمدید شده است.

به غیر از رایتل کــه تعهدات کمی دارد، فعاً 
تنهــا اپراتــور همــراه حاضــر در ایــن طــرح، 
ایرانســل اســت. ایرانســل همه تعهدات را 

خودش انجام می دهد؟
اول بگویــم کــه تعیین »تعهــد« در این طرح 
نســبی اســت. ما مصوبه ای گرفتیم که طی 
آن هشت درصد از درآمد اپراتورهای موبایل 
و ســه درصــد از درآمــد اپراتورهــای ثابت را 
بــرای این طــرح اختصاص دهیــم. بنابراین 
تعهــدات اپراتورها متناســب با ایــن اعداد 
محاســبه شــده اند، به صورت حدودی برای 
مخابــرات هفــت میلیــون پوشــش و بــرای 
ایرانســل پنــج میلیــون پوشــش می شــود. 
بــرای FCPهــا هــم به تناســب ســه درصد 
درآمدشــان، ایجــاد یــک میلیــون پوشــش 
در نظــر گرفته شــده که ۸۰۰ هزارتــای آن در 
کلان شهرهاســت کــه مشــوق نمی خواهــد 
و فقــط ۲۰۰ هزارتــای آن مســتحق دریافت 

مشوق هاست.
درباره ایرانسل هم وقتی در پروانه تعهداتی 
را بــر عهده گرفتــه، یعنی ما در نهایت اجرای 
ایــن تعهدات را از او مطالبه می کنیم. وقتی 
اجازه انتقال تعهد ایرانســل بــه یک اپراتور 
دیگــر را داده ایــم یعنــی او طــی تفاهمی که 
باید به تایید ســازمان تنظیم مقررات برسد، 
می توانــد تعهد خودش را بــه اپراتور دیگری 
منتقــل کنــد و از پنج میلیــون تعهدش کم 
می شــود و به تعهــدات اپراتــور دیگر اضافه 

می شود.
تکلیــف مخابرات و همــراه اول در این طرح 
چه می شــود؟ آیا ممکن اســت همــراه اول 

به تنهایی در این طرح شرکت کند؟
مــا همه حالت ها را پیش بینی کرده ایم. اول 
کــه مصوبــه را دادیم مبنایمان ایــن بود که 
مخابرات هم امکان حضور داشــته باشــد و 
از این ۲۰ میلیون هشت و نیم میلیون برای 
مخابــرات در نظر گرفته شــد کــه همین الآن 
هم مخابرات بابت مصوبه تغییر تعرفه، یک 

و نیــم میلیون تعهد دارد. به نوعی می شــود 
گفت مخابــرات اکنون در طــرح حضور دارد 

اما بابت پروانه UNSP تعهدی ندارد.
در حال حاضر خود مخابرات مشغول انجام 
یکســری فعالیت هــا در حــوزه فیبــر اســت 
امــا اشــکالش ایــن اســت کــه در برنامه ما 
حضــور ندارد و ممکن اســت در برخی نقاط 

دوباره کاری اتفاق بیفتد.
از دیــد ما مخابرات در نهایت این کار را برای 
خودش هم که شده باید انجام بدهد؛ چون 
شــبکه مسی در همه دنیا در حال جمع آوری 
اســت. به نظر ما اگر شــبکه مسی مخابرات 
جمع و به FTTH تبدیل شود، دستاوردهای 
بزرگــی برایــش خواهــد داشــت. اول اینکه 
ایــن شــبکه مســی به تنهایــی یک ســرمایه 
بــزرگ و پرقیمــت اســت؛ دوم اینکــه هزینه 
شــبکه فیبر نوری بســیار کمتر از ســیم مسی 
اســت و از همــه اینها مهم تــر، ارزش افزوده 
محیط زیســتی و کاهش مصــرف انرژی برق 
اســت که به یک بیســتم کاهش می یابد. به 
هر حال امیدواریــم آنها هم به زودی به این 

طرح بپیوندند.
نــدارد،  همــراه اول کــه پروانــه مســتقل 
بنابرایــن اگر مخابــرات نیایــد او هم امکان 

حضور در طرح را ندارد.
با وضعیت فعلی نه. منتها ممکن اســت در 

آینده بتوانیم راه دیگری پیدا کنیم.
اگر مخابرات نیاید، تکلیف ۲۰ میلیون تعهد 

چه می شود؟
مــا همیــن الآن هــم تکلیــف آن ۲۰ میلیون 
تعهد پوشــش را مشــخص کرده ایــم؛ یعنی 
عــددی نزدیــک بــه ۲۰ میلیون بیــن همین 
اپراتورهای موجــود منهای مخابرات، توزیع 

شده است.
یعنــی اگــر مخابــرات بیایــد ممکــن اســت 

پوشش به ۲۷ میلیون برسد؟
اگــر مخابــرات بیاییــد حتمــاً نیازمنــد یــک 
بازنگــری خواهیــم بــود. مثــلًا الآن هشــت 
کلان شــهر را در تعهــدات نیاورده ایــم و روی 
ســایر نقاط متمرکز شــده ایم؛ ضمــن اینکه 
بخشــی از یــک و نیم میلیــون تعهد قطعی 
مخابــرات شــامل همین کلان شهرهاســت. 
اگــر مخابــرات بــه ایــن طــرح اضافه شــود 
حتمــاً بازنگری خواهیــم کرد و برایش جا باز 
می کنیــم امــا اگر نیایــد هــم کار را با همین 

اپراتورها پیش می بریم.
اکنون همه اســتان ها برای پوشــش تعیین 
تکلیف شده اند به غیر از دو استان خراسان 

شمالی و جنوبی. مشکل کجاست؟
به تازگــی تقاضاهایــی بــرای این دو اســتان 
داشــته ایم کــه در دســت بررســی اســت. 
ایــن دو اســتان مشــل خاصــی ندارنــد. 
موضــوع ایــن اســت که مــا از ابتــدا فرایند 
را طــوری برنامه ریــزی کردیــم که هــر اپراتور 
خــودش انتخــاب کنــد می خواهــد کجا کار 
کنــد؛ یعنــی از ابتدا می خواســتیم اپراتورها 
خودشان پیشنهاددهنده باشند. شروع کار، 
داوطلبانه بود تا شــانس اجرای طرح بیشتر 
شود. در جاهایی دو یا سه متقاضی داشتیم 
که جلسه گذاشتیم تا به توافق برسند. حتی 
در برخی اســتان ها نقاط تعیین شــده را بین 
متقاضیــان تقســیم کردیم. مــورد داریم که 
یک شهر را بین سه متقاضی تقسیم کرده ایم 
چون نمی خواســتیم محدودیتی برای کسی 
قائل شــویم. الان برای خراسان های شمالی 
و جنوبی هم دو متقاضی داریم که در دست 
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بررسی است.
اپراتورهــا همیشــه یکــی از مشکات شــان 
در توســعه را همــکاری نکردن شــهرداری ها 
وزیــر کشــور  هرچنــد  می کننــد.  عنــوان 
اباغیــه ای در ایــن زمینه صادر کــرد. در این 

زمینه چه اتفاقی رخ داده است؟
از وقتــی ایــن طــرح عنــوان شــد مــا بــا 
دو چالــش اصلــی مواجــه شــدیم. یکــی 
بحــث توجیــه ســرمایه گذاری اســت چــون 
بســیار زمان بر اســت و برگشــت ســرمایه را 
طولانی مــدت می کنــد. راهکار ما بــرای رفع 
این چالش همان مصوبه استفاده از درآمد 
اپراتورهاســت کــه بــه آن اشــاره کــردم. این 
عــدد تا حدی چالــش تامین مالی را برطرف 
می کنــد. پولی کــه دولت می دهد حدود ۳۰ 

درصد هزینه هاست.
مساله بعدی هم همکاری شهرداری هاست 
کــه در دولت قبل هم مطــرح بود. برای رفع 
ایــن مســاله هم چنــد کار کرده ایم. بندی در 
قانــون بودجه ۱۴۰۱ گذاشــتیم که در بودجه 
۱۴۰۲ هم تکرار شــد که بنا بر آن شهرداری ها 
و ســایر ارگان ها باید منابع شــان را متناسب 
بــا تعرفــه ای که کمیســیون تنظیــم مقررات 
تعییــن می کنــد، در اختیــار اپراتورهــا قــرار 
دهند. ابلاغیه وزیر کشــور در راســتای اجرای 

همین مصوبه بود.
ضمــن اینکــه با توجــه بــه بازخوردهایی که 
گرفتیم متوجه شــدیم در شــهرهای کوچک، 
تعامــل و همــکاری با شــهرداری ها بهتر و با 
ســرعت بیشتری انجام می شــود. به همین 
دلیل بلافاصله مصوبه تعرفه برای شهرهای 
کوچک را ارائه کردیم. این کار را تا مدتی برای 
مراکز اســتان ها انجام ندادیم چون معتقد 
بودیم اگر کار در شهرهای کوچک پیش برود، 
حتمــاً فشــار افــکار عمومــی و نماینده های 
مجلــس بــرای شــهرهای بزرگ تــر و مراکــز 
اســتان به کمک ما می آیــد. الآن در بیش از 
هزار شهر کشور منهای مراکز استان ها کار به  
نســبت زیادی پیش رفته اســت و مشــکلی 
نداریــم. اپراتورهایی که کارشــان را اســتانی 
پیــش برده انــد اکثراً از حمایت اســتانداران 
برخورد شــده اند. چالش اصلــی ما در مراکز 
اســتان ها و هشــت کلان شهر اســت که آنها 

هم به تدریج رفع می شوند.
برای کان شهرها تعرفه تعیین شده است؟

نــه هنــوز. در حــال حاضــر تعرفه شــهرهای 
خارج از مراکز استان را اعلام کرده ایم. مراکز 
استان و غیر کلان شهر را هم تعرفه داده ایم. 
در کلان شــهرها چون مباحــث زیادی مطرح 

اســت این تعرفه ها هنوز اعلام نشده است. 
در برخی از کلان شــهرها شبکه های مورد نیاز 
وجود دارند و فقط کافی است اعداد و ارقام 
آن را بــه برنامه اضافه کنیــم. برای نمونه در 
شــهر تهــران حــدود ۱۷۰۰ تــا ۱۸۰۰ کیلومتر 

فیبرکشی وجود دارد.
خب از اینها نمی شود استفاده کرد؟

حتماً می شــود؛ اما مســائلی وجــود دارد که 
باید بررســی فنی شوند که آیا قابل استفاده 
هســتند یــا نه. در برخی نقاط ممکن اســت 
شبکه وجود داشته باشد اما امکان استفاده 
از آنها میسر نباشد. نکته دیگر این است که 
جزئیــات تفاهــم همــکاری مــا با آنهــا مهم 
اســت؛ مثــلًا در شــهر تهران خود شــهرداری 
بــه دنبــال گرفتــن پروانه اســت که بــرای ما 
مســاله اســت اما داریم بــه تفاهمی در این 
زمینه می رســیم که به صورت عمده فروشــی 
بــه اپراتورهــا بتواند در ایــن زمینه همکاری 
کنــد. این چیزی اســت کــه قانــون قبلًا هم 
اجــازه آن را داده اســت. امیدواریم در برخی 
از کلان شــهرها مثــل تهــران و اصفهــان که 
خودشــان شــبکه دارنــد بتوانیــم بــه طــور 
محسوســی پــروژه را پیــش ببریــم ضمــن 
اینکه همکاری و تعامل شهرداری ها با همه 
اپراتورهــا در شــرایط برابر اتفــاق می افتد که 
ایــن مزیــت خــوب و عادلانه ای بــرای همه 
اپراتورهــا و انگیزه خوبی برای ماســت که با 

شهرداری ها تعامل کنیم.
آیــا درســت اســت کــه شــهرداری ها در این 

پروژه دنبال سهم خواهی هستند؟
بالاخره شهرداری ها هم مثل سایر سازمان ها 
دنبال درآمدزایی هستند. ضمن اینکه برای 
ایجاد شهر هوشمند و پروژه های الکترونیکی 
دیگــر به امکانات و بســتر احتیــاج دارند که 
این پروژه می تواند آنها را مرتفع کند. علاوه 
بر این، نظم و ترافیک شــهر هم مهم اســت. 
اینها دغدغه های درســت و بجایی است که 
مــا هم در اســتانداردهایمان به آنها اشــاره 
کرده ایــم. مشــل ما بــا شــهرداری ها بعضاً 
روی عــددی بــود کــه درخواســت می کردند 
کــه بســیار بالا بــود و هزینه اپراتورهــا را بالا 
می برد. الآن سر عددهایی که ما گذاشته ایم 
توافق کرده ایــم و مدل های مختلفی را برای 
همــکاری بــا اپراتورهــا تعریــف کرده ایــم که 

به نسبت کار را پیش برده است.
قــرار شــد صندوقی برای توســعه فیبر نوری 

تشکیل شود. این صندوق چه شد؟
فلسفه تشکیل صندوق این بود که در ابتدا 
قرار شــد هشــت درصــد درآمــد اپراتورهای 

موبایل و سه درصد درآمد اپراتورهای ثابت 
بــه موضــوع فیبــر اختصاص پیــدا کند؛ اما 
دیدیم هشــت درصد درآمد اپراتــور همراه، 
بیش از دو هزار میلیارد تومان و ســه درصد 
درآمــد اپراتــور ثابــت، کمتــر از 5۰ میلیــارد 
تومان می شــود و این تفاوت معنادار باعث 
ایجاد شــکاف می شــد و مثلًا سهم ایرانسل 
۴۰ برابر شاتل می شد که بعد از مدتی توازن 
و تعــادل را بین اپراتورها بــر هم می زد. این 
شــد که تصمیم گرفتیم صندوقی تاســیس 
کنیــم تا همه ایــن پول ها را در آن جمع آوری 
کنیم و بعد بر اســاس عملکــرد، به اپراتورها 

پول بدهیم تا تعادل برقرار شود.
مــا ایــن پیشــنهاد را به مجلــس دادیم؛ اما 
بــا آن موافقــت نشــد چــون برای تشــکیل 
صنــدوق باید هیات امنــا تعریف می کردیم 
و مشــکلات قانونی داشــت. به جای آن یک 
حســاب فیبــر نوری باز شــد و همــان فرایند 
در آن اجرایــی کردیــم. حتی ما یک پرداخت 
اولیــه معــادل ۱5 درصد ســهم اولیــه ای که 
امسال باید به اپراتورها پرداخت می کردیم- 
جمعاً معادل ۳۰۰ میلیارد تومان- به صورت 
پیش پرداخت تعهدات امســال به حســاب 
FCPها واریز کردیم. درباره مشوق های دیگر 
هم در صورت نظارت و تایید سازمان تنظیم 

مقررات، حتماً پرداخت ها صورت می گیرد.
تاکنون کدام اپراتورها پیشرو بوده اند؟

های وب و آسیاتک حجم کار بیشتری انجام 
داده اند.

بابــت ایجاد هر پــورت به صــورت میانگین 
چقــدر هزینــه می شــود؟ هزینــه کل پروژه 

چقدر برآورد شده است؟
بر اســاس بــرآورد ما از مجمــوع ۲۰ میلیون 
پوششــی که تا پایان دولت قول داده شده، 
در بهتریــن حالت ۲5 درصــد اتصال صورت 
می گیــرد. همیــن الآن هــم در جاهایــی که 
پوشــش تکمیــل شــده اتصال هــا خیلــی 
کم اســت چــون اولویت ما ایجاد پوشــش 
اســت. بر این اساس بابت ســه سال ایجاد 
پوشــش و ۲5 درصــد اتصال بایــد ۲5 هزار 
میلیــارد تومــان از محــل مشــوق هایی کــه 
تعییــن کرده ایم بــه اپراتورها پــول بدهیم. 
عــلاوه بر این، برآوردهای ما نشــان می دهد 
اپراتورهــا هــم بایــد دو برابــر ایــن مبلــغ را 
خودشــان ســرمایه گذاری کننــد بنابراین در 
مجمــوع ایــن طــرح بــه ۷5 هــزار میلیــارد 
تومان سرمایه گذاری نیازمند دارد. البته این 
برآوردها در صــورت افزایش قیمت ها تغییر 

می کند 
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اپراتورهــای ثابــت و همــراه، بازوهــای اجرایــی 
اصلی پروژه فیبرکشــی در ایران هســتند. وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، اردیبهشــت ۱۴۰۱، 
زمانی که آغاز پروژه فیبر نوری را به صورت رسمی 
اعــلام کــرد، ۹ اپراتور را به خط کرد، بخشــی از ۲۰ 
میلیــون پوشــش را بــه هر کــدام ســپرد و کلید 
روزشــمار این پروژه را فشــرد. این ترکیب ۹تایی 
امــا به همان شــل نمانــد. ایرانســل بعدها به 
آن اضافه شــد، ایرانیان نت از پروژه خارج شــد، 
وضعیــت مبنا تلکام در هاله ای از ابهام اســت و 
انتظارها برای حضور شــرکت مخابرات همچنان 

ادامه دارد.
بــه ایــن ترتیــب، تــا به امــروز بــا وجــود این 
تغییــرات، ۹ اپراتور به طور رســمی در پروژه فیبر 
حاضرنــد و تقســیم کار آنها در هزار و ۲۰۷ شــهر 
نیز انجام شــده است. مسیر حدوداً ۱۸ ماهه ای 

که از شــروع رســمی پروژه طی شــد اما خالی از 
چالش و فرازونشــیب نبــود. مدیران اپراتورها از 
حــال و احوال پروژه فیبــر در حال حاضر و آنچه 

در انتظارش است می گویند.

داستان آشنای تعرفه
صابــر فیضی، مدیرعامل فناپ تلکام، شــخصی 
اســت کــه به پــروژه فیبر این شــرکت خوش بین 
است و می گوید اگر تعهدات این اپراتور تا پایان 
ســال تکمیل شود، 6۰ درصد کل تعهدات انجام 
شــده است. تاکنون نیز ۷۰ درصد از آنچه فناپ 
تلــکام بایــد در ســال جــاری انجام دهــد پیش 

رفته است.
این اپراتور برخلاف بســیاری دیگــر از اپراتورها 
بــا شــهرداری ها بــه تفاهم رســیده و مدیرعامل 
آن می گویــد: »روش مــا از اول بــا شــهرداری ها 

مشارکت بوده و پرداختی به آنها انجام ندادیم، 
بنابراین مشل چندانی در این بخش نداریم.«

فیضــی دربــاره هزینــه اتصــال هــر پــورت نیز 
توضیــح می دهــد: »چون روش هــای اتصال هر 
پورت فرق دارد، هزینه اتصال نیز متفاوت است 
اما بعیــد می دانم زیر پنج میلیــون تومان تمام 
شــود. دلیلش این اســت که تعداد متقاضی کم 
اســت. کل یک شــهر که مجهز به پوشــش فیبر 
می شــود، متقاضی دریافت ســرویس نیســت. 
بنابرایــن هزینــه اولیــه بالاســت امــا در مراحل 
بعــدی کــه تعــداد متقاضیان به بــالای ۳۰، ۴۰ 
درصــد برســد این هزینه کاهــش می یابد ولی از 
طــرف دیگر چون زمان می برد و تمامی ملزومات 

دلاری است، ممکن است گران  تر هم بشود.«
او تعرفه را در اســتقبال از فیبر موثر می داند و 
می گوید: »فیبر هنوز جا نیفتاده اســت. به دلیل 
اینکه هزینه اینترنت موبایل پایین اســت، مردم 
بیشــتر از اینترنت همراه اســتفاده می کنند. اگر 
تعرفه موبایل اصلاح شــود، استقبال از فیبر نیز 

بیشتر می شود.«
بــه گفته مدیرعامل فناپ تلــکام، ۱5 درصد از 
کل مبلغــی کــه قرار بود از حســاب توســعه فیبر 
نوری پرداخت شــود به شــل پیش پرداخت در 

اختیار آنها قرار گرفته است.

رایتل هنوز پولی دریافت نکرده
رایتــل اپراتوری بــود که از همان ابتدای شــروع 
رســمی پــروژه فیبر نوری بــه عنوان تنهــا اپراتور 
همراه در میان دیگران حضور داشت. این اپراتور 
در اســتان آذربایجــان شــرقی )شــهرهای میانه، 
عجب شیر، ملکان و سراب(، استان تهران )شهر 
قدس، ملارد و پردیس( و شــهر فردیس اســتان 

البرز متعهد به فیبرکشی شده است.
علیرضــا اســفندی، قائم مقــام مدیرعامــل و 
معاون فنی و مهندسی رایتل، می گوید هر پورت 
فیبر نوری به صورت متوسط سه تا چهار میلیون 

تومان برای این اپراتور هزینه دارد. 
او بــاور دارد باید بــرای افزایش رغبت مردم به 
استفاده از فیبر نوری باید محتوای ارزشمندتری 
تولید شــود. اســفندی می گوید: »به دلیل آشــنا 
نبــودن عموم مــردم بــا ســرویس های اینترنت 
پرســرعت ثابت بر بســتر فیبر نــوری، هزینه های 

اپراتورها از حال و روز پروژه فیبر نوری می گویند

نور آهسته به پیش می رود
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بــالای راه انــدازی ایــن ســرویس و بــالا بــودن 
هزینه های ماهانه نســبت بــه اینترنت موبایل، 
لازم اســت ضمن فرهنگ سازی، اقدامات موازی 
به منظور تولید محتوای ارزشــمند در زمینه های 
مختلــف و افزایــش انگیــزه عمومــی مــردم از 
طریق نیازســازی به منظور افزایش رغبت آنها به 

استفاده از این سرویس ها انجام شود.« 
معــاون فنی رایتــل به چالش های پــروژه نیز 
اشاره می کند و می گوید: »ایجاد شبکه مستقل 
فیبــر نــوری بــا توجه بــه لــزوم انجــام عملیات 
حفــاری در ســطح شــهرها، لــزوم اخــذ مجــوز 
شهرداری و اخذ مجوز از نهادها و دستگاه های 
مربوطــه، هزینه هــای بــالای حفــاری، تامیــن 
نیــروی انســانی، تامیــن تجهیــزات، همیشــه 
بــا چالش هــای بی شــماری همــراه بوده اســت 
کــه در این راســتا و بــا توجه به پشــتیبانی های 
همیشــگی وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات 
و ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، 
امید اســت بتوان مجوزهای مربوطه را دریافت 

کرد.«

طبق گفته او، تاکنون از حســاب توســعه فیبر 
نوری مبلغی به رایتل تعلق نگرفته است اما ابراز 
امیدواری می کند با پیشرفت پروژه، مشوق های 
مالی از سوی سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 

رادیویی پرداخت شود.

فیبر شدنی است
مسعود بمانی پور، مدیرعامل پیشگامان توسعه 
ارتباطات، از مدیرانی اســت که به شــرایط فعلی 
پــروژه خوش بین اســت و می گوید چالش هایی 
که یک ســال پیش گریبان گیرشــان بــوده تا حد 
مناســبی رفع شــده اســت. او می گوید: »شرایط 
خوب است و انگار تازه موتور این ماشین روشن 
شــده و حرکت می کند. در یک ســال گذشــته ما 
تماماً درگیر شــهرداری ها بودیم. سازمان تنظیم 
مقــررات، دولــت و اســتانداری ها خیلــی کمــک 
کردنــد تا این موانع برطرف شــوند. تــا به امروز 
قدم هــای بزرگــی برای رفــع این موانع برداشــته 
شــده اســت. چالش های فعلی ما اکنون مربوط 
بــه مباحث اجرایی اســت مانند تــورم، افزایش 

نــرخ دلار، تامین تجهیــزات و مانند اینها. اما به 
هــر حال کار جلو مــی رود. اوایل پــروژه خیلی ها 
می گفتنــد ایــن کار شــدنی نیســت امــا اکنــون 

مشخص شد که این طور نیست.«
او می گوید اکنون تعامل بهتری با شهرداری ها 
دارنــد و بــا آنهــا بــه توافــق رســیده اند امــا در 
پابرجاســت کــه  ایــن مشــکلات  کلان شــهرها 
ســازمان تنظیــم مشــغول رایزنــی بــرای حل آن 

است.
به گفتــه بمانی پور، این اپراتور در اســتان های 
هرمــزگان و یــزد طبــق برنامه پیش رفتــه اما در 

کلان شهرها از برنامه اش عقب است.
مدیرعامــل پیشــگامان می گویــد هنــوز برای 
تبلیغــات گســترده فیبــر زود اســت. او در ایــن 
بــاره توضیح می دهد: »تعداد پوشــش هایی که 
تبدیل به اشتراک بوده کم بوده است اما کسانی 
کــه از مــا ســرویس گرفته انــد خیلــی راضی اند. 
ســازمان تنظیم هم در این باره نظرســنجی کرده 
اســت اما همچنان ترجیح می دهیــم برای فیبر 
تبلیغات وســیع انجام ندهیم زیرا پوشش کامل 
شــهرها تمام نشــده اســت. مثلًا تا آخر امســال 
پوشــش اســتان یزد کامــل می شــود و آن وقت 
شــروع به تبلیغات خواهیم کرد. در هر شهری که 
پوشش مان به ۸۰ درصد برسد برای آن تبلیغات 

وسیع انجام می دهیم.«
بمانی پور با وجود اینکه پیش پرداخت حساب 
توسعه فیبر نوری مبلغ چشمگیری نبوده اما این 
پرداخــت را به فال نیک می گیرد و آن را دلگرمی 

می داند.

همراه علیه ثابت
صبانــت اپراتور ثابت دیگری اســت کــه در پروژه 
فیبر نوری از ابتدا حضور داشته و مدیرعامل آن 
بــه ادامه پروژه امیدوار اســت. احمد بیدآبادی، 
مدیرعامل این اپراتور که به موفقیت فیبرکشــی 
امیدوار است، درباره آن می گوید: »صبانت کار را 
در شهر بوشهر آغاز کرد و اکنون تقریباً تمامی این 
شــهر را پوشش داده است. همچنین شهرهایی 
از آذربایجان غربی نیز تحت پوشش شبکه فیبر 

نوری صبانت قرار گرفته اند.«
ایجادشــده  تعــداد پوشــش های  او دربــاره 
توضیــح می دهد: »ما متعهد شــده ایم برای دو 
میلیون خانوار پوشش ایجاد کنیم. یک میلیون 
و ۳۰۰ هــزار عدد از این تعداد برای خود صبانت 
و حدود ۷۰۰ هزار تا از آن برای ایرانسل است که 
به ما واگذار کرده است. ما در برنامه مان متعهد 
هستیم تا پایان امسال ۷۸۰ هزار خانوار را تحت 
پوشش قرار دهیم و تا به امروز ۳۰۰ هزار خانوار 

را پوشش داده ایم.«

بــا در نظــر گرفتن ایــن ارقام، صبانــت تاکنون 
به ۱5 درصد از تعهدات خود عمل کرده است.

به گفته بیدآبادی، ایجاد هر پوشش برای این 
اپراتور بین دو میلیون و ۳۰۰ هزار تومان تا ســه 

میلیون تومان هزینه در بر دارد.
او در مورد استقبال مردم از پروژه نیز می گوید: 
»ما در شــهر بوشهر نزدیک به 6۸۰ مشتری داریم 
و اســتقبال نسبتاً خوب بوده اســت. در فاز اول 
ســعی می کنیم هزینــه اولیه را به انــدازه هزینه 
ADSL دریافــت کنیــم اما چون بــا وجود پهنای 
بانــد مناســب، مصــرف کاربــران نیز بالاتــر رفته 

است، دائماً ترافیک اضافه می خرند.«
به باور او، هزینه پایین اینترنت همراه و دوری 
مــردم از اینترنــت ثابــت یکــی از موانع اســت و 
باید ذائقه کاربران به ســمت اســتفاده بیشتر از 

اینترنت ثابت برود.
چنان کــه مدیرعامــل ایــن اپراتــور می گویــد، 
صبانــت ســرویس فیبــر را بــه مــدت یــک مــاه 
آزمایشــی بــه کاربــران ارائــه می کنــد و اگر راضی 
بودنــد اشــتراک تمدیــد می شــود. ۹5 درصــد 
کاربــران از ســرویس راضــی بوده اند و مشــترک 

فیبر شده اند.
او پیــش از این از مشــکلاتی که شــهرداری ها 
برای فیبرکشــی و حفاری ایجــاد می کردند گفته 
بود اما گویا اکنون از نظر او شــرایط بهتر اســت: 
»با توجــه به اینکه سیاســت وزارتخانه بر ایجاد 
ایــن ۲۰ میلیــون پوشــش اســت، تعاملات مان 
با شــهرداری ها خیلی بهتر شــده اســت. مراجع 
بالادستی شــهرداری ها را توجیه کرده اند که این 
یــک کار ملی اســت و بایــد انجام شــود. باید از 
وزارتخانه و ســازمان تنظیم مقررات تشــکر کرد. 
وزیــر گفته اســت اگر مشــکلی داشــتید بگویید 
تــا اســتاندار را بخواهــد و توجیه کننــد. انصافاً 

وزارتخانه عزم خوبی برای اجرای کار دارد.«
مدیرعامــل ایــن FCP در مــورد مشــوق های 
دریافتــی نیــز می گویــد: »وزارتخانه یــک پولی را 
به عنوان وام داده و قرار اســت پول دیگری را بر 
اســاس عملکرد ایجاد پوشــش بدهند. سازمان 
تنظیم تعداد پوشــش را تایید کرده اســت و در 
مرحلــه پرداخت قرار دارد. مشــکلی برای این کار 

وجود ندارد.«
بیدآبــادی در آخــر اضافه می کند: »در شــرایط 
حــد  از  بیــش  داخــل  تولیدکننــدگان  فعلــی 
وضع شــان خوب شده و درخواســت های اپراتور 
در نوبــت آنهــا می مانــد. قبــلًا تولیدکننــدگان 
می گفتنــد نمی توانیــم تولیــد کنیــم امــا اکنون 
اوضــاع برعکــس شــده اســت و تقاضــا آن قدر 
زیاد اســت که شــاید نتوانند همه آن را پوشش 

دهند.«  

صابر فیضی: به دلیل اینکه هزینه اینترنت 
موبایل پایین است، مردم بیشتر از اینترنت 
همراه استفاده می کنند. اگر تعرفه موبایل 

اصلاح شود، استقبال از فیبر نیز بیشتر می شود
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بر اســاس جدولــی که در ســایت رگولاتوری 
منتشــر شــده، آســیاتک در 156 شــهر از 6 
استان به عنوان تنها اپراتور حضور دارد و دو 
اســتان کرمانشاه و چهارمحال  و بختیاری را 
به صورت کامل پوشش می دهد. همچنین 
در 6 کان شــهر در کنــار اپراتورهــای دیگــر 
حضور دارد. آخرین آمار حضور آســیاتک در 

پروژه فیبر نوری چیست؟
مــا در دو اســتان کرمانشــاه و چهارمحــال 
و بختیــاری بــه طــور کامــل حضــور داریم. 
در غــرب مازنــدران از نوشــهر تا رامســر؛ در 
گلپایــگان و خوانســار از اســتان اصفهــان؛ 
کازرون و آبــاده و چنــد شــهر دیگــر اســتان 
فــارس و در لرســتان به جــز خرم آباد حضور 
داریــم کــه جمعــاً یــک میلیــون و ۱۰۰ هزار 
خانوار می شــود، اما تعهدمان یک میلیون 
و 5۰۰ هزار خانوار است. از این تعداد، 5۰۰ 
هزارتا بدون جریمه اســت؛ یعنی اگر تا یک 
میلیــون خانــوار تعهدمــان را اجرایی کنیم 
جریمــه نمی شــویم. اگــر هم بیشــتر از یک 
میلیون و 5۰۰ هزار خانوار را تحت پوشــش 
بیاوریــم که موضوع فرق می کند و مشــوق 

می گیریم.
مــا توافقی با ایرانســل داریم کــه یک و نیم 
میلیــون پــورت هــم از تعهــد ایرانســل را 
متقبــل شــده ایم، بعضــی از اینها به صورت 
اســتانی و برخی هم مکمل اســتانی اســت؛ 
مثلًا خرم آباد مکمل اســتانی ما در لرســتان 
است. از طرف ایرانسل پوشش کامل زنجان 
را متقبل شــده ایم. الباقی شــهرهای استان 
فارس را هم از ایرانســل گرفته ایم که به این 
صــورت مــا باید صد درصد اســتان فارس را 

پوشش بدهیم.

امــا در توافقی که با حضور وزیر ارتباطات در 
شیراز امضا شد، شاتل هم حضور داشت.

ســه اپراتــور، شــهر شــیراز را ســه بخــش 
می کنیم. قرار است در اجرا، دو برابر ظرفیت 
ایجــاد کنیــم. اپراتورها موظف هســتند در 
هر شــهر یک داکت هفت کاناله بکشــند؛ اما 
طبق توافق انجام شــده، در شیراز هر اپراتور 
دو داکــت هفت کاناله می کشــد؛ یکی از این 
داکت هــا بــه صــورت کامــل بــرای اپراتوری 
اســت کــه کار حفــاری را انجــام می دهــد. 
داکــت هفت کانالــه دوم بــه صــورت ۳-۲-۲ 
تقسیم می شود که سه تای اول به شهرداری 
می رسد، دو کانال بعدی به اپراتور دوم و دو 

کانال آخر هم به اپراتور سوم می رسد.
در واقع به جای تعرفه ای که در مصوبه ۲۳۰ 
رگولاتوری برای حفاری مشــخص شده، یک 
مســیر هفت کاناله به شهرداری می دهیم که 
بر اســاس توافق امضاشده، چهار کانال را به 
دو اپراتور دیگری که در شــهر هســتند، اجاره 
می دهد؛ بنابراین هر کدام از ما ســه شرکت 
در یک ســوم شــهر، هفت کانال و در دوسوم 
دیگر دو کانال و شهرداری هم در کل شهر سه 
کانال در اختیار دارد. در نهایت هر شرکت در 
هر قسمت که هفت کانال دارد باید هر زمان 

که دولت خواست، دو کانال به او بدهد.
مزیــت یا تفاوت این هفت کانال و دو کانال 

چیست؟
دو کانــال برای ارائه ســرویس کافی اســت و 
بقیــه ظرفیت ایجادشــده بــرای برنامه های 
آتــی و توســعه های احتمالــی آینده اســت. 

دولت هم به صورت دائم دو کانال دارد.
در  به جــز شــیراز  الگــو  ایــن  اســت  قــرار 

کان شهرهای دیگر هم اجرایی شود؟

بله؛ الآن در شــیراز نهایی شــده. قرار اســت 
در تبریز و مشــهد هم پیگیری شــود؛ ضمن 
اینکــه ما همیــن پیشــنهاد را به شــهرداری 
تهران هــم کرده ایم چون برای شــهرداری ها 
آورده و درآمد خوبــی ایجاد می کند. همین 
الآن و با نرخ روز در شــهر شــیراز، شــهرداری 
بابت اجاره دادن چهار میکرو داکت در ۱۲۰۰ 
کیلومتر از شــهر، ماهانــه یک میلیارد و 6۰۰ 

میلیون تومان درآمد دارد.
آورده این توافق برای ایرانسل چیست؟

توافق اولیه ما با ایرانســل بر ســر شــهرهای 
یــک میلیون و ۲۰۰ هزار تومانی بود اما الآن 
می خواهد شــهرهای 5۰۰ هزار تومانی را هم 

به ما واگذار کند که هنوز نپذیرفته ایم.
اینها چه تفاوتی دارند؟

در ایــن طــرح ســه نــوع تقســیم بندی برای 
شــهرها داریــم. کلان شــهرها کــه مشــوق 
ندارند. در مراکز استان غیر کلان شهر به ازای 
هــر خانوار تحت پوشــش 5۰۰ هــزار تومان 
و در بقیــه شــهرها هــم یک میلیــون و ۲۰۰ 
هــزار تومــان به ازای هر خانوار مشــوق داده 
می شــود. در هر کجای کشــور هم به کاربران 
FTTH زمینــی تحویل بدهیم و در ســامانه 

ثبت کنیم دو میلیون تومان می گیریم.
توافــق ما بــا ایرانســل به زمانــی برمی گردد 
کــه نه صندوق و نــه مدل پول دادن دولت، 
مشــخص نشده بود. فقط مشخص بود که 
ایرانســل باید هشت درصد از درآمدهایش 
را بــه صنــدوق فیبــر نــوری بدهــد. یکــی از 
تصــورات این بود که مــا کار را انجام بدهیم 
و بــه دولــت اعــلام کنیــم و بعــد از انجــام 
محاسبات، ایرانسل این پول را به ما بدهد؛ 

اما این کار از نظر حسابداری ایراد داشت.
پیشــنهاد ما ایــن بود که دولت یک شــهر را 
بــه ایرانســل ابلاغ کنــد، بعد ایرانســل طی 
قــراردادی ایــن شــهر را به مــا واگــذار کند و 
در نهایــت پــس از انجــام تعهــدات و تایید 
ســازمان تنظیــم مقررات، ایرانســل به جای 
دولت به ما پولش را بدهد. این روش مالی 

نهایی شده است.
یعنی الآن دیگر پول هشــت درصد ایرانسل 

به حساب فیبر نوری نمی رود؟

مدیرعامل آسیاتک:

بخش بزرگی از طراحی فعلی ما روی سرویس B2C است

پروژه اتصال خانه ها و کســب وکارها به فیبر نوری این روزها در صدر اخبار رســمی فناوری قرار دارد؛ اما ذات 
توســعه ارتباطات ثابت به گونه ای اســت که مشترک نهایی سرعت متوجه تغییرات نمی شود. برخاف تلفن 
همراه که با روشــن شــدن یــک آنتن تحول بزرگــی ایجاد می کند، کار فیبرکشــی، طولانی و پرهزینه اســت و 
اپراتورهــا فعاً در این مرحله قرار دارند. پس طبیعی اســت که شــهروندان فعــاً تحولی حس نکنند. یکی از 
اپراتورهایی که در این زمینه فعالیت می کند و در اســتان ها و شــهرهای مختلفی مشــغول ایجاد زیرساخت 
اســت، آســیاتک اســت. محمدعلی یوســفی زاده مدیرعامل این شرکت در گفت وگو با پیوســت از روند کار و 

پیچیدگی های آن و تعامل با دیگر اپراتورها می گوید. متن این گفت وگو را در ادامه می خوانید.
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ذرهبـین

نه. ایرانســل یک حســاب جداگانه باز کرده 
و هشــت درصــد از درآمدهایــش را در آن 
ذخیــره می کنــد. اتفاقــی کــه افتــاده ایــن 
اســت که ایرانســل در ۱۰ ماه گذشــته دائماً 
خواسته هایش را زیادتر کرده است. اول قرار 
بود ما وقتی کار را پیش مي بریم به ایرانسل 
هــم یــک رینــگ فیبر بدهیــم. بعدهــا از ما 
میکروداکت بدون فیبر خواســت و ســپس 
تقاضــای OLT هــم داشــت. در هــر صــورت 
قرارداد ۱۰ ماه پیش ما این اســت که شــبیه 
رینگــی که می ســازیم )شــبکه اصلــی( باید 
برای ایرانســل هم بســازیم. به هر حال این 
قرارداد امضا شــد و ما اعلام کردیم در آینده 
هــر تغییــری لازم شــد اعمال می کنیــم. اگر 
ایرانســل با هر شرکت دیگری تفاهم دیگری 
کند باید روی قرارداد ما هم اعمال شود. در 
ایــن مدت هم با شــرکت های زیادی مذاکره 
کــرده و هر کدام چیزی گفته اند. خود ما هم 
بعــد از مدتی که کار را شــروع کردیم، به این 
نتیجــه رســیدیم که ایرانســل بایــد حداقل 
پــول داکت خودش را بدهد. ما الآن در پول 
متریالــی که بــرای ایرانســل تهیــه می کنیم 
مشــل داریــم. خودش هم یک اســتاندارد 
۴۰۰ صفحه ای از هواوی آورده اســت که کار 
ما باید بر اســاس آن باشــد که هزینه اجرا را 

دو برابر می کند.
در حــال حاضر چون در اســتان زنجان خود 
ایرانســل زیرســاخت آمــاده داشــت بــه ما 
پیشــنهاد کــرد و از آن طــرف اســتاندار هــم 
علاقــه به حضور آســیاتک داشــت، ما قبول 

کردیــم کــه کل اســتان زنجــان را پوشــش 
بدهیــم؛ بنابرایــن الآن مــا دربــاره اســتان 
زنجــان بــا ایرانســل مشــکلی نداریــم و کار 
پیش می رود اما درباره سایر استان ها حتماً 

مسائلی داریم که باید حل شوند.
ایرانســل به دنبال منافع مازاد از این اقدام 
دولــت و طرح ملــی FTTH اســت. چون تا 
قبــل از این در هر شــهر باید متری 5۰۰ هزار 
تومــان بابت حفــاری و اتصــال دکل هایش 
پــول مــی داد و اکنون بــه مدد ایــن طرح و 
ســهم هشــت درصدی دولت، نــه تنها این 
پــول را نمی دهد و صاحب شــبکه می شــود 
بلکــه هزینــه نگهداری رینگ خــودش را هم 
 FTTH کامــلًا بر عهــده اپراتور مجــری طرح
گذاشــته و آن را در قــراردادش هــم نوشــته 

است.
با این اوصاف، ســود شــما از بســتن چنین 

قراردادی با ایرانسل چه بود؟
تــرس  ز  ا کــه  ســت  ا یــن  ا قعیــت  وا
مســئولیت پذیری دولــت در قبــال پرداخت 
مشــوق ها و بــرای اینکــه بــا دولــت مواجه 
نشــویم، قرارداد با ایرانســل را قبول کردیم. 
ضمــن اینکه ما تا چهار ســال دوره حفاظت 
داریــم و مثــلًا در زنجــان که تعهد ایرانســل 
بوده و به ما واگذار شده تا چهار سال او حق 

ارائه FTTH ندارد.
بــه  از مشــوق ها  پیش پرداختــی  ظاهــراً 
اپراتورهای مجری نســبت به عملکردشــان 

داده شده است. سهم شما چقدر بوده ؟
هنوز مشــوق ارائه ســرویس را نداده اند اما 

نســبت به ایجاد پوشــش به ازای هر خانوار 
ســهم مــا حــدود 65 میلیــارد تومــان بوده 
است. ۸۰ میلیارد تومان سهم های وب و زیر 
۳۰ میلیــارد تومــان هم به مابقــی اپراتورها 
تعلــق گرفتــه کــه در مجمــوع ۱5 درصــد 

مشوق های امسال است.
برنامه تجاری آسیاتک چیست و چطور قرار 

است به سوددهی برسد؟
به رغــم برنامه هــای دیگــری کــه روی فیبــر 
می توان داشــت، مثل سرویس های B2B یا 
ســرویس دهی به ســایر اپراتورها، همچنان 
بخــش بزرگــی از طراحــی فعلــی مــا روی 
ســرویس B2C است. ســاختارمان را طوری 
طراحی می کنیم که در شــهرهایی که حضور 
داریم، اپراتور غالب بازار باشیم. فرض بر این 
اســت که در یک شــهر ۲۰ هزار خانواری، پنج 
هــزار خانــوار متصــل می شــوند. الآن داریم 
طــوری بازاریابــی و فــروش می کنیــم که در 
6 مــاه بتوانیــم به ســهم ۲۰ تــا ۲5 درصدی 
بــازار برســیم چــون ایــن کار در هزینــه اجرا 
به صرفه تــر اســت. در بحــث محتــوا هم در 
حال ایجاد زیرســاخت هســتیم و مبنایمان 
بر ارائه ســرویس هزار مگابایتی اســت چون 
از نظر ما ســرویس 5۰ یــا ۱۰۰ مگ بی فایده 
است؛ یعنی از الآن در کابینت هایمان طوری 
تجهیزات نصــب می کنیم که اگر صد درصد 
خانوارهــای تحــت پوشــش هــم ســرویس 
بخواهند، باز بتوانیم به همه آنها ســرویس 
هزار مگ بدهیم. به همین دلیل برای ایجاد 
شــبکه دو برابــر مشــوقی که داده می شــود 

هزینه می کنیم.
یعنی مشــوق دولت ۳۰ درصــد هزینه ها را 

پوشش می دهد؟
بلــه فقط ۳۰ درصــد را. می توانیم شــبکه را 
طــوری طراحی کنیم کــه با همان پول دولت 
اجرا شــود کمااینکه در حــال حاضر برخی از 
اپراتورهــا با همان پول دولتی شبکه شــان را 
پیــش می برنــد. تفاوت این اســت که ما دو 
برابــر بیشــتر از این پــول را هزینــه می کنیم 
کــه بعدهــا بتوانیــم ســرویس بفروشــیم و 
برخــی اپراتورها ســعی می کنند صرفاً همان 
تعهد پوشــش را اجرایی کننــد. آنها هم اگر 
روزی بخواهند سرویس فروشــی کنند، باید 
همین قدر هزینه کنند؛ چون ایجاد پوشــش 
۳۰۰ متری به معنی سرویس نهایی نیست. 
برای همین است که وزارتخانه یک ماه زمان 
برای ارائه ســرویس نهایی و اتصال کامل در 

نظر گرفته است.
به نظرتــان وزارتخانه به این اشــکال واقف 
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نیســت کــه از همیــن حــالا اپراتورهــا را به 
ایجاد زیرساخت کامل مقید کند؟

حتماً وزارتخانه درباره این موضوع اطلاعات 
کافــی دارد؛ اما پــول دولت بــه اپراتورها در 
حدی اســت که فقط می تواند همین حد از 
پوشــش را حمایــت کند و بعدهــا اپراتورها 
باید به تدریج شبکه شــان را توسعه بدهند. 
 Main FAT ما اســم پوشــش ۳۰۰ متــری را
گذاشــته ایم و تصورمان این اســت که باید 
حداقــل ســه تا Stand FAT از آن دربیایــد. 
ما در آســیاتک از همین الآن روی اســتندها 
کار می کنیــم و فکرهایــی هــم درباره شــبکه 

انتقال داریم.
درباره شبکه انتقال چه کار می کند؟

شبکه انتقال ما پروژه ای با شرکت زیرساخت 
است که تعرفه اش متری محاسبه می شود. 
فکر کنید از چالوس تا عباس آباد 5۰ کیلومتر 
فیبر برده ایم که قیمتش با قیمت ســرویس 
فیبر زیرســاخت یکی اســت. ما درخواســت 
داده ایــم حداقــل برای FTTH ایــن تعرفه را 
تغییر بدهنــد. دوم اینکه منابع انتقال فیبر 
در زیرساخت، نامحدود نیست و معمولًا پر 
هســتند. هفته پیش آقای وزیر دستور داده 
به ما مسیر بدهند. از یک جاها یا شهرهایی 
هم زیرســاخت اصلًا گــذر نمی کند و ما برای 
رســیدن به نقطــه انتقــال زیرســاخت باید 
حفــاری کنیــم و پول این حفــاری را بدهیم. 
خب برای ما راحت تر است که فیبر خودمان 

را بکشیم.
مــا  رگولاتــوری می گویــد  دیگــر  طــرف  از 
زیرســاخت های  توســعه  بــرای  سیاســتی 
شرکت زیرســاخت به صورت مویرگی نداریم 
و شــرکت های خصوصــی بایــد خودشــان 
زیرســاخت درون اســتانی را ایجــاد کننــد؛ 
بنابراین احتمال اینکــه بین جاده ای هم کار 

کنیم وجود دارد.
پروانــه UNSP به غیر از موضــوع بی نیازی 
از تمدیــد مجوزها برای شــما چــه آورده ای 
دارد؟ به نظر می رسد بیشتر به نفع ایرانسل 

است.
بــرای ایرانســل کــه راه ثابــت بــاز شــد. مــا 
هــم بعــد از اجــرای تعهدمــان می توانیــم 

درخواست شبکه موبایل بدهیم.
فرکانس ندارید؟

مــا طرحــی داده ایــم که اگــر بــا آن موافقت 
شود، فرکانس می گیریم.

برای ایجاد قابلیت جابه جایی )mobility(؟
نه. برای ایجاد پوشــش می خواهیم. اتصال 
نهایی کار بسیار سختی است. الآن شهرهای 

چالــوس و کازرون را روشــن کرده ایــم. اگــر 
فرض کنیم پنج درصد از ۳۰ هزار خانوار این 
شهرها ســرویس بخواهند، یعنی باید برای 
۱5۰۰ خانــوار اتصال ایجاد کنیــم. اگر فرض 
کنیــم ایــن کار را بــا یک تیــم چهارنفره و هر 
روز پیش ببریم، حداقل یک سال زمان باید 
صــرف کنیم. ما طرحی به وزارتخانه داده ایم 
و گفته ایم فرکانــس ۱۴۰۰ مگاهرتز در برخی 
از کشورها مثل اتریش، استرالیا و ژاپن برای 
Standalone 5G استفاده می شود. یکی از 
ویژگی های 5G این اســت که می توانیم روی 
آن به تعداد دلخواه، پهنای باند اختصاصی 
بدهیــم؛ یعنی اگر ۲۰ نفر جدید به یک آنتن 
متصل شــوند، از ســرعت و پهنای باند بقیه 
کــم نمی شــود. ما بــه ایــن فکــر کردیم یک 
کــر ۱۰۰ تــا ۲۰۰ هزارتایــی 5G بــالا بیاوریم و 
 OLT بــالای کابینت هــای Small Sel یــک
خودمــان نصــب کنیــم. فیبر هم کــه داریم. 
در یــک خیابــان مثل میرعماد ســه تا از این 
Small Selها با فرکانس ۱۴۰۰ برای پوشش 
همه خانوارها کافی اســت. وقتی این شبکه 
روشــن شــود به همه خانوارهــای متقاضی 
مودم می دهیم و مشــترک استفاده می کند 
و راضــی اســت. بعــد ســر فرصت برایشــان 
سیم کشــی می کنیــم و مودم ها را به خیابان 
بعــدی می بریــم. موضــوع ایــن اســت کــه 
مشــتری ســرعت هزار مگ را تجربــه کرده و 
خوشــحال اســت و من هم زمان کافی برای 

ارائه سرویس سیمی دارم.
امــا بابــت اتصــال وایرلــس آن مشــوق دو 

میلیونی را نمی گیرید؟
نه نمی گیرم؛ اما مشــترک راضی است و من 
هم زمانی که کابل کشــی کردم آن مشــوق را 

می گیرم.
مــاک انتخــاب شــهرها و اســتان ها بــرای 
ایجــاد پوشــش چــه بــود؟ چــون ظاهــراً 

خودتان مختار بوده اید؟
یکســری از ایــن شــهرها و اســتان ها بابــت 
ســوابقی که از حضــور اپراتورها در ســازمان 
تنظیم مقررات ثبت شــده بود به شــرکت ها 
داده شد. استان های دیگر را هم با توجه به 
ســهم بــازار انتخاب کردیم. مثلًا آســیاتک با 
سهم بازار 65 درصدی در استان چهارمحال 
و بختیاری اولین گزینه برای پوشــش بود یا 
در مازنــدران، آذربایجان، فارس و کهگیلویه 
و بویراحمد با مخابرات مشــارکت داشــتیم 
و اگــر نمی رفتیم، مشــتریان مان را از دســت 
می دادیــم. شــاتل در مشــهد کاربــر خوبــی 
داشــت و بنابراین در همین شهر فعال شد. 

تعادلــی بین شــرکت ها برقرار شــده که همه 
بتوانند کار کنند.

اســاس پروانــه، ۳۰ درصــد ظرفیــت  بــر 
ایجادشــده را باید به صورت عمده فروشــی 

در اختیار دیگر اپراتورها قرار دهید.
ایــن ۳۰ درصــد عمده فروشــی از محــل دو 
کانــال میکروداکت محاســبه می شــود نه از 
روی OLT؛ یعنی اگر اپراتوری مسیر بخواهد، 
ما به او می دهیم و خودش باید فیبر بکشد 

و مابقی کارها را انجام دهد.
در برنامــه شــما هســت که در اســتان هایی 
کــه فعــاً حضــور نداریــد، بعــداً از ظرفیت 

اپراتورهای دیگر استفاده کنید؟
بله حتمــاً چون هم پوشــانی نداریم. برنامه 
ما این است که در این باره با همه اپراتورها 
همکاری و تعامل داشــته باشــیم. طوری که 

هم ظرفیت بدهیم و هم ظرفیت بگیریم.
متوسط هزینه هر پورت چقدر است؟

بــه ازای هــر خانــوار بســته به تراکم شــهری 
متفاوت است؛ مثلًا در سلمان شهر )متل قو( 
بــه ازای هــر خانــوار ۹ میلیــون تومان شــد 
چون در هر هزار متر زمین یک خانه اســت و 
تراکم جمعیت پایین اســت. در چالوس سه 
میلیون و خرده ای و در کازرون چهار میلیون 
تومــان. در کرمانشــاه کــه پرتراکم اســت به 
ازای هــر خانــوار یــک میلیــون و 6۰۰ تا ۷۰۰ 
تومان هزینه شد. در یکی از شهرهای استان 
لرســتان دقیقاً همان عددی شــد که مشوق 
می دهنــد. در برخــی از شــهرها مثــل پــاوه 
هــم مدل کار کلًا متفاوت اســت چون شــهر 

مسطح نیست و باید هوایی پیش برویم.
برآوردتان از هزینه کل طرح چقدر است؟

بــرای تعهــدات خودمــان و تعهداتــی کــه 
از ایرانســل بــر عهــده گرفته ایــم یعنی ســه 
میلیــون پوشــش به نرخ امــروز چهار هزار و 

6۰۰ میلیارد تومان خواهد بود.
فکــر می کنیــد کل پــروژه چــه زمانــی بــه 

سوددهی می رسد؟
واقعیــت ایــن اســت کــه ترنــد اســتفاده از 
تکنولــوژی همیشــه ســریع تر از احتمــالات 
ماســت. مثــلًا مشــتری چالــوس مــا کــه 
مصرفــش در تیرماه ۱۰۰ گیگ بوده، این ماه 
 FTTH به ۴۰۰ گیگ رسیده و زندگی اش را با
تغییــر داده اســت بنابراین مــن فکر می کنم 
ما اگر دو تا سه درصد شهرها را به سرویس 
برســانیم، شیب مثبت می شــود. تصور من 
این اســت کــه از ۱۴۰۴ و ۱۴۰5 کار عملیاتی 
تمام می شــود و آن زمان وارد کار مهندســی 

می شویم  
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امــروزه زیرســاخت پهن بانــد بــه عنــوان بســتر 
دیجیتالی شــدن همــه فعالیت ها و زمینه ســاز 
پیامدهــای مثبــت اقتصــادی و اجتماعــی در 
جامعه یک ضرورت اجتناب ناپذیر است. مطابق 
گــزارش ITU، افزایش ۱۰ درصــدی ضریب نفوذ 
پهن باند ثابت، ســرانه تولید ناخالص داخلی در 
کشــورهای توسعه یافته را به میزان ۰.۷۷ درصد 
افزایــش خواهد داد. این میــزان برای پهن باند 
همــراه برابــر ۱.5 درصد گزارش شــده اســت. بر 
اســاس گــزارش ETNO، جوامعی کــه 5۰ درصد 
جمعیت شان از اتصال FTTH با سرعت حداقل 
یک گیگابایت در ثانیه برخوردار هســتند، ســرانه 
تولیــد ناخالــص داخلــی بیــن ۰.۹ تــا ۲ درصــد 
بیشتر نســبت به جوامع بدون شــبکه پهن باند 

فیبر دارند.
به رغم افزایش رشــد ترافیک در جهان، سرانه 
و   ICT بخــش  در   )CAPEX( ســرمایه گذاری 
ارتباطــات در ســال ۲۰۲۱ نســبت به ســال ۲۰۲۰ 
به میزان دو درصد کاهش داشــته که بیشترین 
میــزان کاهــش مربــوط بــه آفریقــا و آمریــکای 
لاتیــن اســت. از جملــه دلایل این رونــد به ویژه 
در کشــورهای در حــال توســعه، رکــود اقتصادی 
اســت. ایــن مســاله بــه همــراه فقــدان مــدل 
کســب وکار مناســب توســعه پهن بانــد و عــدم 
تعهد و مشــارکت پلتفرم های بزرگ جهانی برای 
توسعه شــبکه دسترسی موجب افزایش شکاف 

دیجیتالی خواهد شد.

لزوم ارائه رویکرد نوین
بررســی ها نشــان می دهد ابزارهــای تنظیمی در 
بخش زیرساختی شامل ســرمایه گذاری، تامین 
مالــی و ارائه شــبکه تــا حد زیادی بــه مدل های 
اپراتورمحور شبکه های قدیمی وابسته است که 
در مواجهــه بــا واقعیت های بازار قــرن ۲۱ ناکام 
هســتند و نمی تواننــد فرصت های ایــن جریان 
تحولی را به صورت منصفانه بین بازیگران توزیع 
کنند. در حال حاضر، هزینه های اتصال بر عهده 
کاربــران نهایی و ارائه دهندگان شــبکه پهن باند 
است و مدل های کســب وکار دسترسی پهن باند 
نســبت بــه زمانی که ایمیــلْ اصلی تریــن برنامه 

اینترنت بود تغییر چندانی پیدا نکرده است.
با توجه به مشــکلات ناشــی از روند موجود و 

بازدهــی نامناســب ســرمایه گذاری در این حوزه 
برای اپراتورهای شــبکه، امــروزه به صورت جدی 
در  پایــداری  ایجــاد  موضوعــات ســاماندهی، 
منابع مالی توســعه شــبکه پهن باند و گســترش 
دامنه مشــارکت کنندگان در توسعه شبکه توجه 
سیاســت گذاران در کشــورهای مختلــف را جلب 

کرده است.

قانون نت فلیکس در کره جنوبی
ارائه دهنــدگان محتــوا، صــرف نظــر از مــکان 
بــرای  از جهــان،  نقطــه ای  هــر  در  قرارگیــری 
دسترســی بــه اینترنت و میزبانــی محتوای خود 
بــه شــرکت هایی کــه زیرســاخت اینترنــت ارائه 
می کنند، هزینه ای پرداخت می کنند تا بر اساس 
آن بتواننــد محتوای خود را در دســترس کاربران 
سراســر جهان قرار دهند. کاربران نیز با پرداخت 
»هزینــه دسترســی« به ISP محلــی، به محتوای 

مربوطه دسترسی خواهند داشت.
در سال ۲۰۲۰ مجلس کشور کره جنوبی مطابق 
اصــل مســئولیت پذیری ارائه دهنــدگان محتوا 
و شــبکه پهن بانــد بــرای تضمین کیفیــت داده، 
افزایش ترافیک را مســتلزم ارائه ظرفیت اضافی 
و پرداخــت هزینــه از ســوی OTTها اعــلام کرد. 
مطابــق این اصــل، ارائه دهندگان محتوا که یک 
درصد یا بیشــتر از ترافیــک کل اینترنت را تولید 
می کننــد یا به طور متوســط از یک میلیون کاربر 
روزانه طی یک دوره ســه ماهه برخوردار باشــند، 
بایــد هزینه ای بابت اطمینــان از تامین ظرفیت 
به ارائه دهندگان شــبکه پرداخــت کنند. مطابق 
ایــن سیاســت، پلتفرم هایی ماننــد فیس بوک، 
دیزنی پــلاس و ناور کــره جنوبی ملزم به پرداخت 

هزینه ترافیک مربوطه هستند. 
قانــون پرداخــت هزینــه اســتفاده از شــبکه، 
بخشــی از فرایند اصلاح قانون تجارت مخابرات 
کشــور کــره جنوبی اســت کــه به دلیل شــکایت 
قانــون  بــه   SK Broadband از نت فلیکــس 
نت فلیکــس شــهرت یافته اســت. مطابــق این 
شــکایت، نت فلیکــس مدعــی شــد کــه هیــچ 
تعهدی برای مذاکره یا پرداخت هزینه اســتفاده 
از شــبکه های کــره جنوبــی نــدارد. البتــه در این 
دادگاه، نظــر نت فلیکــس مبنــی بر حــق تحویل 

رایگان محتوا به مشترکان پذیرفته نشد.

از جملــه دلایــل مطرح شــده برای اجــرای این 
قانون در کره جنوبی، اطمینان از ســرمایه گذاری 
و تامیــن منابــع کافی برای توســعه زیرســاخت 
دیجیتالی مبتنی بر مشــارکت بخش هایی است 
که به این اکوسیســتم وابســتگی بیشتری دارند 

)مانند ارائه دهندگان محتوا(.
در رابطــه بــا ایــن قانــون برخــی معتقدنــد 
»هزینــه تحویــل« با اخــلال در مدل های »هزینه 
دسترســی«، عــلاوه بر ایجــاد پیچیدگــی فراوان 
بــرای نحوه کار اینترنت در ســطح جهان و نوعی 
اعمــال مالیات بر جریان داده فرامرزی، بر میزان 
ســرمایه گذاری OTTهــای خارجی در کشــور کره 
تاثیــر منفــی خواهــد گذاشــت. هرچنــد به نظر 
نهایــت مصرف کننــدگان متضــرر  می رســد در 
می شــوند؛ زیــرا احتمــالًا شــرکت هایی ماننــد 
نت فلیکــس هزینه عرضه خدمات خود را بر آنها 
تحمیــل می کنند. بــه عبارتــی، مصرف کنندگان 
برای دسترســی به یک خدمت باید دو بار هزینه 

بپردازند.

تغییر مدل هزینه یابی ترافیک در اروپا
پــس از ســال ها اجرای سیاســت هایی که بعضاً 
ناخواســته موجب تقویت پلتفرم ها شده است، 
کمیســیون اروپــا در حــال حاضــر بــرای تحقــق 
اهــداف توســعه ای بــا کمبــود ســرمایه گذاری 
پهنــای باند بــه میزان ۱5۰ تــا ۳۰۰ میلیارد یورو 
مواجــه اســت. بــه گفتــه معــاون اجرایــی این 
اتحادیــه، برخــی از بازیگــران شــبکه در حالــی 
کــه ســهم بالایــی در ایجــاد ترافیک و اســتفاده 
شــبکه پهن بانــد دارند ولیکن در ســرمایه گذاری 
و گســترش اتصال هیچ گونه مشــارکتی ندارند. 
ایــن اتحادیه بــه دنبــال راه حل هایی اســت که 
بــا رفــع عــدم تقارن هــای موجــود در بازارهــا، 
مشــارکت در سرمایه گذاری شــبکه های پهن باند 
را بــه صورت عادلانه امکان پذیر کند. تحلیلگران 
مالــی پیش بینــی می کننــد کــه اجــرای مــدل 
جدیــد قیمت گــذاری ترافیک مصرفــی OTTها 
در اتحادیــه اروپا، درآمد اپراتورهای شــبکه های 
پهن بانــد را تــا ۱۰ درصــد افزایــش می دهــد که 
می توانــد بــه عنوان منبــع مالی مــورد نیاز برای 
ســرمایه گذاری زیرســاختی مــورد اســتفاده قرار 
گیــرد. هرچند برای جلوگیــری از پرداخت هزینه 
اســتفاده از شــبکه های پهن بانــد، تلاش هــای 
هماهنگی از سوی پلتفرم های بزرگ در قالب یک 

کارتل شل گرفته و پیگیری می شود.
اجــزای یــک شــبکه می توانــد بــه دو بخــش 
»مشــترک محور« و »ترافیک محور« تقسیم شود. 
ایــن دو دســته در شــبکه های ثابــت و همــراه 

متفاوت با یکدیگر هستند:

تامین مالی توسعه شبکه پهن باند در جهان

روش هایی برای رهایی از نگرانی مالی

اعظم صادق زاده
 پژوهشگاه ارتباطات 

و فناوری اطلاعات

علی محمد منتظری
 پژوهشگاه ارتباطات 

و فناوری اطلاعات



6۷آبان  آبان  14021402  شماره شماره 117117      

www.peivast.com

	e :مولفه هــای ترافیک محــور در شــبکه ثابــت
هزینه های بخش لبه، تجمیع و هسته

	e :مولفه هــای ترافیک محــور در شــبکه همراه
هزینه های بخش های اکتیو، پسیو، بک هال، 

هسته و طیف.
در بررســی انجام شــده در خصــوص شــبکه های 
کشــورهای اتحادیــه اروپــا، میــزان هزینــه کل 
تحمیل شــده بر عناصر شبکه های ثابت و همراه 
به واسطه ترافیک OTTها مطابق جدول شماره 
یک محاســبه شــده اســت. منظور از هزینه کل، 
هزینه هایــی اســت کــه اپراتورهای شــبکه برای 
تحویــل ترافیــک متحمــل می شــوند ولیکن با 

افزایش سطح ترافیک تغییر نمی کند.
همان طــور کــه در جــدول شــماره دو آمــده 
است، دامنه میانگین وزنی هزینه های افزایشی 
)متغیــر( قابل انتســاب بــه ترافیــک OTT برای 
شــبکه های ثابت و ســیار نسبتاً گســترده است. 
این مساله نشان دهنده پیچیدگی ذاتی تخمین 

هزینه های واقعی تحمیلی است.

مالیات بر تبلیغات اینترنتی
کنگــره آمریــکا به تازگــی 65 میلیــارد دلار یارانــه 
بــرای توســعه شــبکه پهن باند اختصــاص داده 
اســت. تامیــن ایــن مبلغ بــر عهده شــرکت های 
اســتفاده کننده از شبکه نیســت، بلکه با اضافه 
شــدن بــه بودجــه دولــت از مــردم آمریــکا و 

مصرف کنندگان پرداخت می شود.
یکــی از راهکارهایــی کــه از ســوی پــل رومــر- 
نوبلیســت اقتصــاد- بــرای تامیــن مالــی چهــار 
میلیارد دلاری ارائه یک برنامه آموزشــی ۱۰ســاله 
در ایــن کشــور مطــرح شــد، طــرح مالیــات بــر 
تبلیغات اینترنتی است. این ایده بنا بر سودهای 
سربه فلک کشــیده و آربیتــراژ مالیــات جهانــی 
برخــی از شــرکت های آنلایــن و لــزوم مشــارکت 
آنهــا در تامیــن مالــی خدمــات عمومــی ارائــه 
شــده اســت. در ســال ۲۰۲۰، فیس بوک و گوگل 
حــدود نیمی از بــازار جهانی ۳۸5 میلیارد دلاری 
تبلیغــات اینترنتی را به خود اختصاص داده اند. 
وب ســایت مشاوره مالی Investopedia، میزان 
درآمــد فیس بوک از فروش داده هــای کاربران را 
بیــن ۳۸ تــا ۷6 میلیون دلار برآورد کرده اســت. 
مطابــق راهــکار مالیــات بــر تبلیغــات اینترنتی، 
شــرکت هایی که کمتــر از ۱۰۰ میلیون دلار درآمد 
ســالانه از تبلیغــات دارنــد، از پرداخــت مالیات 
معاف خواهنــد بود. به این معنی که تمرکز این 
طــرح بر بزرگ تریــن شــرکت های اینترنتی مانند 
گوگل و فیس بوک است. در این رویکرد )برخلاف 
راهــکار پرداخت یارانه(، هزینه به شــهروندان یا 
کاربــران نهایــی منتقــل نمی شــود. هرچند این 

اقدام نیز متوجه زمینه اصلی افزایش و تحمیل 
هزینه بــه ارائه دهندگان شــبکه پهن باند- یعنی 
ارائه دهندگان خدمات ســرگرمی و پخش ویدئو 
بــا ســهم ۸۰ درصــدی از ترافیک جهانــی و نرخ 
رشد ســالانه ۳۰ درصدی- نیست. این پیشنهاد 
کــه طــی ســال های ۲۰۱۹ تاکنــون در ایالت های 
مختلــف آمریکا تصویب و وتو شــده اســت، در 
حــال حاضــر عمدتاً یک موضوع حقوقی اســت 
کــه دادگاه هــا آن را حل وفصــل می کننــد. البته 
موضــوع توســعه پایه هــای مالیــات دیجیتالی 
کــه مالیات بــر تبلیغات دیجیتالی یکــی از انواع 
آن اســت، طــی ســال های اخیر در ســازمان های 
بین المللی مانند OECD و اتحادیه اروپا پیگیری 

می شود.

جبران منصفانه هزینه
مطابــق قانــون تامیــن مالــی اینترنــت ارزان با 
مشــارکت های قابــل اتــکا یــا قانــون مشــارکت 
عادلانــه، FCC ملــزم بــه بررســی و ارائــه گزارش 
امکان ســنجی تامیــن مالــی صنــدوق خدمات 
مشــارکت های  طریــق  از   )USF ( عمومــی 
ارائه دهندگان خدمات و محتوای آنلاین اســت. 
در میــان حامیان مهم طرح شــمول پلتفرم های 
دیجیتالــی بــزرگ در جبــران منصفانــه هزینــه 
شــبکه های پهن بانــد می تــوان بــه انجمن ها و 
گروه هــای ترویــج توانمندســازی زنــان، حقــوق 
مدنــی و حقــوق بشــر اشــاره کــرد. همگــی این 
ائتلاف ها معتقدند شرکت هایی که از اکوسیستم 
اینترنت بهره مند می شوند، موظف اند از دستور 
کار جســورانه اتصال ملی و مشــارکت منصفانه 
در توســعه شــبکه حمایــت کننــد. بســیاری از 
رهبــران ایــن گروه ها طــی اعلام نظر ارســالی به 
FCC عنــوان کرده انــد کمیســیون بایــد ضمــن 
بازبینــی مکانیســم مشــارکت USF، راه حل های 
گســترده تری را نیز در کانون توجه قراردهد. یکی 
از راهکارهــای پیشــنهادی، اصــلاح پایه مالیاتی 
مبتنــی بر درآمــد پلتفرم هــای دیجیتالی بزرگ و 

انتقال بار مشــارکت از دوش مصرف کنندگان به 
شــرکت هایی است که از ارائه خدمات دیجیتالی 
منتفع هســتند. تا زمانی که شرکت های فناوری 
بــزرگ ماننــد حامل هــای صوتی ســنتی ملزم به 
مشــارکت در شــبکه و اتصال نباشــند، خدمات 
عمومــی از رقابــت بی طرفانه محروم هســتند و 
این مســاله یک ضرورت در اکوسیســتم اینترنت 
اســت. همچنیــن مرتبط کردن بودجــه USF به 
شــرکت هایی کــه از منافــع ارائه خدمــات بازی، 
اســتریم و تقاضــای پهنــای بانــد کاربران ســود 
می برند، پایداری صندوق را برای نســل کنونی و 

آینده بهبود می بخشد.

پرداخت هزینه بر اساس مصرف
تحقــق عدالــت دیجیتالی نیازمنــد راه حل های 
دولتــی پیچیــده یا مشــارکت هر بازیگــر آنلاین 
نیســت. بــازار خدمات ابــری که مــدل درآمدی 
آن مبتنــی بر مصرف ترافیــک و مدل »پرداخت 
هزینــه بــر اســاس مصــرف« اســت یــک مــدل 
و شرکت هاســت.  افــراد  بــرای  مقیاس پذیــر 
قیمــت دسترســی در این مــدل، تابعی از حجم 
ترافیــک اســت که خریــداران از طریــق انتخاب 
تجهیــزات ترجیحــی، کیفیت، زمــان و غیره آن 
را کنتــرل می کننــد. مطابــق این نــوآوری علاوه 
بر جبران بخشــی از هزینه های توســعه شــبکه، 
بــه عرضــه محتــوای  ارائه دهنــدگان محتــوا 

باکیفیت تشویق می شوند.
پیچیدگی هــای  و  بــه چالش هــا  توجــه  بــا 
ابزارهای پیاده ســازی غیرمســتقیم مانند ایجاد 
یــک صنــدوق یا طــرح مالیاتــی جدیــد، به نظر 
می رسد ابزار پیاده سازی مستقیم برای اطمینان 
پلتفرم هــا  متناســب  و  عادلانــه  از مشــارکت 
در هزینه هــای اســتفاده از شــبکه اپراتورهــای 
مناســب تری  و  رویکــرد کارآمدتــر  مخابراتــی، 
برای مســائل گفته شــده و راهــکار موثرتری برای 
ســرمایه گذاری و توسعه شــبکه های پهن باند از 

سوی اپراتورهای مخابراتی است 

جدول ۱: هزینه های قابل انتساب به ترافیک OTT در شبکه ثابت و همراه اتحادیه اروپا

همراهثابت

۴۳ تا ۴6 یورو۴۰ تا ۴۷ یورومیانگین وزنی هزینه هر مشترک

۲۸ تا ۳۰ میلیارد یورو۸ تا ۱۰ میلیارد یوروهزینه سالانه OTT در اروپا

جدول ۲: هزینه های متغیر در شبکه ثابت و همراه اتحادیه اروپا

همراهثابت

۲۰ تا ۳۳ یورو۱۱ تا ۲۹ یورومیانگین وزنی هزینه هر مشترک

۱۳ تا ۲۲ میلیارد یورو۲ تا 6 میلیارد یوروهزینه سالانه OTT در اروپا
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ذرهبـین

به دلیل اهمیت ســرمایه گذاری فیبــر و تاثیر آن 
بر توســعه جهانی و ابعــاد اقتصادی و اجتماعی 
ناشی از آن، شرکت تحقیقاتی Omdia، معیاری 
برای ارزیابی و مقایســه توســعه فیبــر در جهان 
بــه نــام شــاخص توســعه جهانــی فیبــر ایجاد 
کرده اســت. برخلاف ســایر معیارهای مقایســه 
فناوری هــا کــه فقط پوشــش یــا نفوذ خانــوار را 
دنبال می کنند، هدف شــاخص توســعه جهانی 
فیبــر این اســت که تمــام عناصر ســرمایه گذاری 
شــبکه فیبــر را ارزیابــی کند. چارچوب شــاخص 
توسعه فیبر و سنجه های اصلی آن در شل یک 

نمایش داده شده است.
 در نســخه  جدید این شاخص در سال ۲۰۲۲، 
بــرای ســنجش »ســطح پوشــش فیبــر« عــلاوه 
بــر پوشــش FTTP، ســرانه تجهیزات پیشــرفته 
WDM نصب شده به ازای هر خانوار نیز مقایسه 
می شــود تــا ارزیابــی مهاجــرت از فیبــر پایــه به 
فنــاوری فیبــر پیشــرفته نیز امکان پذیر شــود. از 
 WDM آنجا که داده های ســنجه تراکم یا چگالی
برای سال های ۲۰۲۰ و ۲۰۲۱ در دسترس نیست، 
امتیازی برای آن ســال ها در این شــاخص لحاظ 
نشــده است. در نســخه های قبلی این شاخص، 
Omdia از میانگین سرعت دانلود و آپلود پهنای 
بانــد تخمینــی خــود در محــور تجربه اســتفاده 
می کــرد. در نســخه ۲۰۲۲ بــرای این شــاخص از 

ســرعت های متوســط اندازه گیری شــده از سوی 
 Speed test کاربــر نهایــی بر اســاس داده هــای
Ookla اســتفاده می کنــد. این ارتقا ســه مزیت 

واضح به همراه دارد:

	e معیارهــای ســرعت بــر اســاس داده هــای
اندازه گیری کاربر نهایی است.

	e داده هــای میانگین ســرعت، دید واقعی تری
از ســرعتی کــه کاربــر دریافــت می کنــد، ارائه 

می دهد. 

	e با استفاده از آخرین داده های موجود، نمای
به روزی از بازار قابل ارائه است.

عــلاوه بــر ایــن، Omdia بــه دلیــل همــکاری با 
Ookla دو معیــار جدیــد و مهــم تاخیــر و جیتر 
)Jitter( را در محــور تجربــه اضافه کرده اســت. 
تاخیــر و جیتر معیارهای ضــروری برای تعدادی 
از برنامه هــای پهن باند هســتند و افــزودن این 
ســنجه ها بــه شــاخص توســعه فیبــر، ارتقــای 
مهمی اســت. بر همین اســاس، داده های ۲۰۲۰ 
و ۲۰۲۱ بــرای تمــام معیارهــای کیفیــت تجربــه 
گنجانده شــده و امتیازات رتبه بندی های قلمرو 
گزارش هــای قبلــی بــرای منعکــس کــردن ایــن 

تغییرات به روزرسانی شده اند.
بــا توجــه بــه ابعــاد شــاخص توســعه فیبــر، 
کشــورها در صــورت بهینه ســازی هر یــک از این 
حوزه های ســرمایه گذاری خــواه از طریق اتصال 

دسترســی ثابت خــواه همراه می تواننــد تجربه 
کلــی کاربــر نهایی پهن بانــد را بهینــه کنند. برای 
تعیین کمیت سطح سرمایه گذاری در هر بخش، 
Omdia مجموعــه معیارهایــی مطابــق جدول 

یک مشخص و تعریف شده است.

گروه بندی کشورها در سال ۲۰۲۲
بــا مســاحت،  FDI هشــتاد و هشــت کشــور 
مشــخصات جمعیتــی و جغرافیایــی و ســطوح 
توســعه پهن بانــد مختلــف و متنوع را پوشــش 
می دهــد. بــا توجه بــه ایــن ویژگی های بســیار 
متفاوت، مقایســه مستقیم آنها منطقی نیست 
زیــرا منجــر بــه نتیجه گیری هــا و توصیه هــای 
غیرمنصفانه و غیرمفید می شــود. برای مقایسه 
واقعی تر نتایج در این الگو، ســه خوشه مختلف 

کشورها به وسیله Omdia ایجاد شده است:

	e خوشه ۱: کشورهایی با شبکه پهن باند مبتنی
بر فیبر بسیار توسعه یافته

	e خوشه ۲: کشورهای با پهن باند توسعه یافته
در حــال حرکت به ســمت پذیــرش پهن باند 

فیبر بزرگ تر

	e خوشه ۳: کشــورهای نوظهور در پهن باند که
سرانه سطح نفوذ پهن باند به ازای خانوار در 

آنها پایین است.
کشــورهای خوشــه ۲ می تواننــد بــا جایگزینــی 
فناوری هــای مبتنــی بــر فیبــر بــا فناوری هــای 
قدیمــی، به ســمت خوشــه یــک حرکــت کنند. 
کشــورهای خوشــه ۳ نیز ابتدا با ســرمایه گذاری 
در فنــاوری بی ســیم ثابــت و ســپس به ســمت 
دسترســی بیشتر می توانند در جهت خوشه ۲ یا 
با ســرمایه گذاری بالا در توســعه فیبر، به سمت 

خوشه یک پیشرفت کنند.

نتایج رتبه بندی شاخص و وضعیت 
کشورهای مختلف

در ســال ۲۰۲۲، سنگاپور با توسعه برنامه جامعه 
گیگابیتــی خــود، همچنــان پیشــتاز شــاخص 
توسعه فیبر است و البته برتری خود را نسبت به 
سایر کشورها در خوشه یک افزایش داده است. 
در مجموع رتبه بندی، کشــور شــیلی به عنوان 
پیشرو در منطقه آمریکای لاتین و با افزایش ۱5 
پله ای نســبت به ســال ۲۰۲۱، بزرگ ترین تغییر را 
در این مقایســه به خود اختصاص داده اســت. 
امــارات متحــده نیز بــه رغم ســقوط یک پله ای، 
همچنــان بــه عنــوان کشــور پیشــرو خاورمیانه 
مطرح اســت. رومانی پیشروترین کشور اروپایی 
اســت. در ســال ۲۰۲۲، ســوئد با پنج پله سقوط 
در رتبه ۱۲ قرار گرفته اســت. ایالات متحده نیز با 
رتبه ۲5، در قلمرو آمریکای شــمالی کشور پیشرو 

توسعه استقرار فیبر در کشورهای مختلف

تجربه های نوری در دنیا

اعظم صادق زاده
 پژوهشگاه ارتباطات 

و فناوری اطلاعات

شکل ۱- چارچوب شاخص توسعه فیبر

 متن کامل مقاله را
اینجا بخوانید
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اســت و آفریقــای جنوبی در جایگاه 6۴ پیشــرو 
منطقه آفریقاست.

در خوشه ۲، تغییرات چشمگیری در رتبه بندی 
وجــود دارد، زیــرا این کشــورها در حــال تکمیل 
برنامه های توسعه شبکه پهن باند مبتنی بر فیبر 
هســتند. نیوزیلند که در سال های اخیر به دلیل 
برنامــه پهن باند فوق العاده ســریع خود شــاهد 
گسترش چشمگیری در پوشش فیبر بوده است، 
بــرای اولیــن بــار وارد ۱۰ کشــور برتر ایــن ارزیابی 
شــده اســت. افزایــش ضریــب نفــوذ FTTH و 
FTTBusiness همراه با رشــد کیفیت پهن باند 
در ســنجه های ســرعت دانلــود و آپلــود از جمله 

تغییرات این کشور است.
همان طور که اشاره شد، شیلی با ۱5 رتبه تغییر 
بــه جایــگاه ســیزدهم رتبه بندی در ســال ۲۰۲۲ 
رســیده اســت. این کشــور بــا ترکیبــی از بودجه 
عمومی و ســرمایه گذاری خصوصــی، پروژه فیبر 
نــوری را اجرایــی کــرده اســت کــه در نتیجــه آن 
پوشــش FTTP این کشــور از ۲۹ درصد در ســال 
۲۰۲۰ به 6۴ درصد در ســال ۲۰۲۲ افزایش یافته 
که به رشــد FTTH و بهبود قابل توجه در تجربه 

کلی پهن باند نیز منجر شده است.
کشورهایی مانند ایالات متحده، کانادا، هلند 
و اکــوادور نیز پیشــرفت های زیادی داشــته اند. 
در مقابــل برخی کشــورها مانند ســوئد، پرتغال 
و نــروژ بــا کاهش رتبه مواجه شــده اند که اغلب 
 FTTP به دلیل ســرمایه گذاری اولیه در پوشــش
و حرکــت کندتر به ســمت فناوری هــای پهن باند 
پیشــرفته اســت که منجر به توقف بهبود تجربه 
در مقایســه با سایر مناطق می شود. این مساله 
نشــان می دهد پــس از ســرمایه گذاری اولیه در 
زیرساخت های دسترسی فیبر، سرمایه گذاری در 

هسته شبکه نیز بسیار حیاتی است.
در خوشــه ۳ معمــولًا کشــورهایی با پوشــش 
FTTP کمتــر از ۱۰ درصــد قــرار گرفته انــد. البتــه 
اندونــزی و پاراگوئه با پوشــش FTTP به ترتیب 

۴6 و ۲۷ درصد، استثنای این خوشه هستند.

تجربیات تنظیم گری توسعه شبکه فیبر 
سیاســت های نظارتــی می توانــد اســتقرار فیبر، 
جــذب و کیفیــت تجربــه را تســهیل کنــد. یکی 
از مهم تریــن موانــع عرضــه فیبــر، فقــدان یــا 
ناکارآمــدی مقررات اســت. برای ارتقای توســعه 
فیبــر، دولت ها بایــد قوانین مشــخصی را برای 
رفــع ناکارآمدی هایی مانند دسترســی ناکافی به 
زیرســاخت های ارتباطــی و عمومــی، بهبود حق 
عبــور یا افزایــش قراردادهــای ســرمایه گذاری و 

مشارکت اتخاذ کنند.
بیشــتر کشــورها در دســتور کار پهن بانــد ملی 

خود از سرمایه گذاری خارجی استفاده می کنند. 
انتشــار یــک اســتراتژی پهن بانــد ملــی بــدون 
اطمینان از اجرای آن، تاثیری ندارد و کشورهایی 
موفــق بوده اند که اهــداف برنامه های پهن باند 
خود را با بودجه حمایتی مناســب و بهره برداری 
از فناوری ها و نوآوری های جدید دنبال می کنند:

	e در ســال ۲۰۲۱، دولــت بریتانیــا یــک پــروژه
زیرســاختی دولتــی را با بودجه پنــج میلیارد 
پونــد به نــام »پــروژه گیگابییــت« راه اندازی 

کــرده که هدف آن دسترســی بــه پهنای باند 
گیگابیتــی برای بیش از یــک میلیون خانه و 

کسب وکار در مناطق صعب العبور است.

	e در اصلاحیه ســال ۲۰۱۷ طرح اولیه پهن باند
فوق سریع فرانسه )۲۰۱۳( بر توسعه فناوری 

فیبر تاکید شده است.

	e نسخه اصلاح شده طرح ملی پهن باند برزیل
در ســال ۲۰۱۷ )طــرح اولیــه در ســال ۲۰۱۰ 
معرفی شده است(، به دنبال گسترش شبکه 

جدول ۱: شاخص ها و سنجه های مورد استفاده در الگوی ارزیابی توسعه فیبر

شاخص 
)گروه وزنی(

اهمیتتعریفمعیار )وزن(

پوشش فیبر 
)%۳۳(

 FTTP پوشش 
)%6۰(

تعداد کل اماکن مسکونی و 
تجاری تحت پوشش شبکه 

فیبر نوری

نشان دهنده پتانسیل فعلی شبکه دسترسی فیبر 
است. پوشش محدود به این معنی است که تنها 

تعداد کمی از خانوارها و مشاغل می توانند به 
مزایای کامل شبکه فیبر دسترسی یابند.

 WDM تراکم  
)%۴۰(

 WDM مجموع پورت های 
بالاتر از ۱۰۰ گیگابیت بر 
ثانیه نسبت به تعداد 

خانوار  طی 5 سال اخیر

فیبر در سراسر شبکه از کیفیت تجربه و قابلیت 
اطمینان لازم و مورد نیاز خدمات پهن باند 

پشتیبانی می کند. بنابراین میزان بالای این 
معیار، قابلیت اطمینان و عملکرد بیشتری را 

برای شبکه های پهن باند ایجاد می کند.

نفوذ فیبر 
)%۳۳(

 FTTH نفوذ 
)%۳5(

نسبت اشتراک FTTH از 
تعداد کل خانوارها

نفوذ خانگی FTTH نشان دهنده جذب فعلی 
خدمات FTTH است. هرچه این درصد بیشتر 

باشد تعداد خانوارهایی که می توانند از ویژگی های 
شبکه فیبر استفاده کنند بیشتر می شود.

 نفوذ 
 FTTBusiness

)%۳5(

 FTT نسبت اشتراک
Business از تعداد کل 

محل های تجاری

نفوذ FTTBusiness نشان دهنده جذب فعلی 
خدمات FTTBusiness است. هرچه میزان 

جذب بیشتر باشد، کسب و کارها بیشتر از 
خدمات FTTBusiness بهره خواهند برد و 
خدمات کارآمدتر و پویاتر را ممکن می سازد.

نفوذ فیبر در 
سایت های سلولی 

)%۳۰(

درصد توزیع فیبر در 
سایت های سلولی

بهینه سازی عملکرد دسترسی به تلفن همراه 
نیازمند سایت های سلولی بک هال با سرعت و 
 FTTSite کیفیت بالاست. بنابراین، نفوذ بالای

به معنای شبکه داده بهینه تر خواهد بود.

تجربه کاربر 
پهن باند 

)%۳۳(

 Downlink سرعت
)%۴۰(

 Downlink میانگین سرعت
کاربر نهایی

شبکه های فیبر پیشرفته می توانند خدمات 
پهن باند با سرعت بسیار بالا را ارائه دهند. اگرچه 

تنها معیار مهم شبکه نیست، اما سرعت برای 
ارائه برنامه های کاربردی نیازمند پهن باند پرسرعت 

مانند ویدئو با کیفیت 8K، ضروری است.

 Uplink سرعت
)%۳۰(

 Uplink میانگین سرعت 
کاربر نهایی

برخلاف بسیاری از فناوری های شبکه دسترسی، 
شبکه های فیبر نیز می توانند خدمات متقارن 

ارائه دهند. اگرچه از نظر تجربی برای کسب و کار 
مناسب تر تلقی می شوند اما خدمات متقارن به 

طور فزاینده ای در بازار خانگی نیز اهمیت دارد.

  Latencyتاخیر
)%۲۰(

میانگین تاخیر کاربر نهایی 
)ms(

تاخیر زمان پاسخگویی بین ورودی و خروجی 
است. این سنجه برای برخی برنامه های کاربردی 

مانند بازی های آنلاین مهم است.

 Jitter جیتر 
)%۱۰(

میانگین جیتر کاربر نهایی 
)ms(

جیتر برای خدمات پخش ماند ویدئو، بازی 
آنلاین و ویدئوکنفرانس مهم است.



شماره شماره 117117      ۷۰ آبان  آبان  14021402  

ذرهبـین

سراســری فیبر اســت. طی اجرای اســتراتژی 
پهن بانــد این کشــور، لایحه ای بــرای اصلاح 
قوانیــن مخابراتــی در حوزه هــای مالــی و 
ســرمایه گذاری نیز تصویب شــده که نتیجه 
آن، بهبــود اساســی در دسترســی بــه فیبــر و 

کیفیت تجربه مصرف کنندگان بوده است.

	e در کشــور عمــان بیــن تصویــب اســتراتژی و
تامیــن بودجــه کافــی، تاخیــر زیــادی وجود 

داشت. دولت عمان، استراتژی پهن باند ملی 
خود را در ســال ۲۰۱۳ تصویب کرد ولیکن در 
ســال ۲۰۱۷ و با دریافت کمــک مالی از بانک 
 ،)AIIB( آســیا  زیرســاخت  ســرمایه گذاری 
راه اندازی شــبکه فیبر در این کشــور آغاز شد. 
 AIIB دومین مرحله از پرداخت مالی از سوی
در سال ۲۰۲۱ به این کشور انجام شده است.

بررســی ها نشــان می دهــد تنها پــس از اینکه 

دولت ها بتوانند سرمایه گذاری طرح های مربوطه 
را تضمین کنند، می توانند شــاهد افزایش قابل 
توجهی در استقرار و جذب فیبر باشند. همچنین 
تمرکز بر همکاری میان اپراتورهای شبکه، بخش 
مهمی از اســتراتژی موفقیت آمیــز پهن باندهای 
گیگابیتی اســت؛ همان طور که ابتکار دسترســی 
باز عربســتان ســعودی در سال ۲۰۲۰ به رسمیت 
شــناخته شــد و طــی آن هر 6 شــرکت مخابراتی 

قرارداد دسترسی آزاد را امضا کردند.
بنابراین در حالی که دولت ها و تنظیم کننده ها 
می توانند اهداف اتصال روشــنی را تعیین کنند 
و موانــع مالــی و نظارتــی را بــرای دسترســی به 
پهن باند کاهش دهند، سرمایه گذاری خصوصی 
نیز باید تقویت و شــرایط برای ســطوح خوبی از 

رقابت فراهم شود.

جمع بندی
دسترسی به پهن باند امروزه به عنوان یک عنصر 
کلیــدی در دســتور کار دیجیتالــی کشــورها قــرار 
دارد. گســترش شــبکه فیبــر از نظر تجــاری فقط 
در مناطــق پرجمعیت و شــهری می تواند پایدار 
باشــد. بنابراین اســتقرار سراسری فیبر به شکلی 
از بودجــه دولتی نیــاز دارد تــا اطمینان حاصل 
شود که عرضه پهن باند از نظر مالی پایدار است. 
در عین حال که انگیزه های بخش خصوصی نیز 
برای سرمایه گذاری در نظر گرفته  شود. در همین 
راستا، برخی از سیاست های نظارتی که می تواند 

استقرار شبکه فیبر را تشویق کند عبارت اند از:

	e تســهیل اســتقرار فیبــر از طریــق اصــلاح
مصوبــات شــهرداری و بــا اســتفاده از منابع 
موجــود )ســاختمان های دولتــی، چراغ های 
خیابــان، کانال هــا و غیره( و اشــتراک گذاری 

زیرساخت ها/امکانات

	e انعطاف پذیری در ترتیب دهی به مشارکت ها
ماننــد اجازه دادن بــه توافقات بین بازیگران 
به منظــور تامیــن مالی مشــترک/مدل های 
و  عمومــی  مشــارکت های  نــه/  را همکا

خصوصی/ مشارکت های نوآورانه

	e از حمایــت  طریــق  از  مالــی  کمک هــای 
سرمایه گذاری، مشوق ها و یارانه ها. به  عنوان 
مثال استفاده از صندوق های خدمات جهانی

	e از جملــه حــذف انعطاف پذیــری نظارتــی 
مقررات منسوخ شده یا غیرضروری

	e بهبــود دسترســی بــه امکانــات مخابراتــی و
زیرســاخت های فیزیکی، بهبــود رویه ها برای 
حق  راه و دسترسی به زیرساخت های عمومی 

و نقشه برداری پهن باند 

۲۰۲۲ Fiber Developmnet Index بر اساس گزارش

شکل ۲: گروه بندی کشورها بر اساس نتایج شاخص توسعه فیبر ۲۰۲۲

شکل ۳: نتایج کلی مقایسه شاخص توسعه فیبر، ۲۰۲۲
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خدمت و تجارت

»شــهرزاد«  میلیــاردی  نیــم  و   ۱۲ اپلیکیشــن 
می خواهــد جای »تهران من« بنشــیند؛ با نقابی 
بــر چهره و قــراردادی پرهیاهــو. اول مهرماه بود 
که شــهرداری تهران خبر از راه اندازی اپلیکیشــن 
جدیــد خــود با نــام »شــهرزاد« داد و مدیرعامل 
تپســی نیــز از اجبــار شــهرداری بــرای ثبت نــام 
سرویس اینترنتی مدارس در اپلیکیشن شهرزاد 
گفت. شهرزاد که به عنوان کیف پول الکترونیکی 
شــهرداری معرفی شــد )که می توان شــارژ بلیت 
متــرو و اتوبــوس را بــا آن انجــام داد( در بــدو 
ورودش بــا خواســت انحصــاری اش تبدیــل به 
یکــی از علت هــای شکســت طــرح ســرویس 
مــدارس شــد. شــهرزاد کــه هنــوز نامــش برای 
شــما به  عنوان یک اپلیکیشــن ناآشنا هزار و یک 

قصــه دارد: شــهرزاد آمده تا برای خواب آشــفته 
و جنــون بیــداری ایــن شــهر پرترافیــک قصه ای 
نــو بخوانــد. این قصه بــا نقابی بر چهــره تهران 
من آغاز می شــود و با از دور خارج شــدن تهران 
من و انحصار در ســرویس مدارس و اختلال در 

خدمت رسانی ادامه می یابد. 

غبار بر چهره تهران من
بعد از هک شهرداری در خردادماه ۱4۰۱، »تهران 
مــن« که با تغییر تیم مدیریتی شــهرداری تقریباً 
رها شــده بود، دیگر نتوانســت روی پای خودش 
بایســتد و از آن زمــان تاکنــون در حاشــیه قــرار 
گرفتــه اســت. هنگامی که مدتــی از هک »تهران 
 من« گذشــت، خدمات این اپلیکیشن و سامانه 

بــا اختلال همراه بــود و به روزرســانی تهران من 
انجــام نشــد. در آن زمان مهــدی چمران رئیس 
شورای شهر تهران به رسانه ها درباره به روزرسانی 
نشــدن ســامانه تهــران مــن گفتــه بــود: »ایــن 
مشــکلات بعد از هک ســامانه شــهرداری پیش 
آمده و برداشت شهرداری نیز این بود که ورود از 
سامانه تهران من انجام شده و همه سیستم ها 
را بــه هــم ریخته اســت و مــا نیز در ایــن زمینه 
بــه آنهــا تذکر داده و ایــراد گرفته ایــم.« در طرف 
مقابــل اما علی اصغــر قائمی، عضو کمیســیون 
عمران و حمل ونقل شــورای شــهر تهــران، اتهام 
بــه ســامانه تهران من را رد کــرده و درباره توقف 
خدمات رســانی تهران من گفتــه بود: »مهم ترین 
عامــل ایــن مســاله بی ثباتــی مدیریتی اســت، 
موضوعــی کــه در صحن شــورای شــهر تهــران از 
ســوی رئیــس کمیســیون عمــران و حمل ونقل 

شورای شهر هم در حوزه مترو مطرح شد.«
او توضیــح داده بــود: »ســازمان فنــاوری و 
اطلاعــات شــهرداری تهــران که متولــی خدمات 
الکترونیکی شــهرداری تهران است باید به ثبات 
مدیریتی برســد. اکنون در این یک ســال و چند 
ماهــی که مدیریت شــهری جدیــد فعالیت های 
خود را آغاز کرده اســت، سرپرست فعلی سومین 
فــردی اســت که مســئولیت ایــن ســازمان را بر 
عهده دارد و نمی داند که ماندنی است یا رفتنی 
و نوعــی بلاتکلیفــی در ایــن حوزه وجــود دارد و 
شــهرداری تهــران هــم تعییــن تکلیــف جدی و 
محکمی تاکنون در این حوزه انجام نداده است. 
بنابرایــن من عامل ثبات مدیریت را مهم ترین و 
اصلی تریــن فاکتور در مشــکلات کاری این حوزه 

می دانم.«
امــا بــا تثبیــت ســعید جهانــی بــر مدیریــت 
فــاوای شــهرداری نــه تنها تهــران من به مســیر 
خدمت دهــی برگشــت بلکه شــهرزاد هم شــل 
گرفــت تــا گمانه ها درباره حــذف تدریجی تهران 
من قوت بگیرد. شــهرزاد راه حل شهرداری تهران 
بــرای ارائه خدمات غیرحضوری اســت: خدماتی 
کــه قبل از آن در تهران من نیز ارائه می شــد. در 
واقع شــهرزاد به بهانه ارائه خدمت غیرحضوری 
میوه و تره بار کار خود را آغاز کرد و قرار است کیف 
پول الکترونیکی برای شــهروندان تهرانی باشــد. 
بــر اســاس قــراردادی کــه در ســامانه شــفافیت 
شــهرداری بارگذاری شــده اســت، در ۲۲ اســفند 
۱4۰۱ ســازمان فنــاوری اطلاعــات و ارتباطــات 
شــهرداری تهران، برای »خریــد، نصب، راه اندازی 
و توسعه ســوپر اپلیکیشن شهروندی« قراردادی 
بــه مبلــغ ۱۲ میلیــارد و ۵۰۰ میلیــون تومــان با 
شــرکت توسعه ارتباطات هوشمند تبیان منعقد 

کرده است. 

دولت الکترونیکی

چگونه تهران من به پایان رسید و بازی  به شهرزاد واگذار شد

شهرزاد قصه گوی انحصار
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ایــن قــرارداد کــه بــا وجــود تهــران مــن عملًا 
بلاموضــوع اســت روایــت قصــه تولد شــهرزاد 
اســت. امــا نکته عجیب تر این قــرارداد واگذاری 
کامــل طراحــی و ســاخت شــهرزاد بــه شــرکت 
عمیــد رایانه شــریف )عرش( اســت که شــبهات 
زیــادی دربــاره این قــرارداد فاوای شــهرداری به 
وجود آورده اســت. به عبارتی مشــخص نیست 
فاوای شــهرداری به چــه علت خودش به صورت 
مســتقیم با عرش قرارداد نبسته و تبیان در این 

میان واسطه شده است. 

یک معما
در حال حاضر، تهران من تبدیل به اپلیکیشنی 
شده که هم هست و هم نیست و تنها به عنوان 
ســامانه ملکــی و خودرویــی )احتمالًا بــه دلیل 
درآمــدی کــه بــرای شــهرداری دارد( بــه کار خود 
ادامــه می دهد. کافی اســت به بهانه مشــکلات 
تهــران مــن بــه مرکز تمــاس آن زنگ بزنیــد، اگر 
پاســخی داده شــود، جز »مــا نمی دانیــم!« چیز 
دیگری نخواهید شــنید. شــهرداری تهران مدت 
مدیــدی اســت که تهران مــن را به انبار اســقاط 
خــود فرســتاده اســت و می خواهد تهــران منی 
بــرای خود داشــته باشــد. بــه همیــن خاطر، به 
سراغ شــهرزاد رفته است، آن هم با برون سپاری 

به سبکی خاص.
به نظر می رســد شــهرداری تهران می خواهد با 
شــهرزاد نام تهران من را از خاطره جمعی تهران 
حــذف کند و اپلیکیشــنی را جایگزین کند که در 
اصطــلاح فنی آن بر داده های تهران من اســتوار 
است. به شکلی که با راه اندازی کیف پول شهرزاد 
برای مترو تراکنش ها به ســمت کیف  پول تهران 
من ســرازیر شــد. به عبارتی، تمــام تراکنش های 
انجام شــده شــهرزاد ماننــد تهــران مــن انجام 
می شــود و عملًا ســامانه و پلتفرم جدیدی برای 

شهرزاد عملیاتی نشده است. 
در واقــع شــهرداری تهــران بایــد پاســخ دهد 
کــه آیــا می خواهــد مردم تهــران بــرای خدمات 
غیرحضوری شــهرداری از دو اپلیکیشن استفاده 
کنند یا شهرداری قصد دارد تهران من را تعطیل 
کنــد. چراکــه در شــهرزاد نــه فلســفه خدماتــی 
جدیــد و نه کاربرانی به غیــر از کاربران تهران من 
تعریــف شــده و تنهــا نقابی بر چهــره تهران من 
نشســته اســت. این اقــدام شــهرداری در حالی 
صــورت می گیرد کــه با توجه به عمر شش ســاله 
تهــران من به روزرســانی و برنامه نویســی مجدد 
این اپلیکیشــن توجیه منطقی دارد و شــهرداری 
به راحتــی می توانســت بــا به روزرســانی تهــران 
مــن، دوبــاره این اپلیکیشــن را بــه روزهای اوج 
خدمت رســانی خــود برســاند. اما این پــروژه با 

ترک تشــریفات به شرکت تبیان سپرده شد. این 
اتفــاق در روزهایــی افتــاده اســت که شــهرداری 
تهــران دربــاره وضعیــت نامناســب تهــران من 
توضیحــی نمی دهــد و پیگیری هــا از مســئولان 
فاوای شــهرداری نیز بدون نتیجه باقی می ماند. 
و با این همه همچنان سرنوشت تهران من یک 

معماست.

دردسرهای یک نوخوانده 
شــهرزاد هنوز یک ماه نیست که راه اندازی شده 
و دو حاشــیه با خود به همراه آورده اســت. زهرا 
شــمس احســان عضــو کمیســیون اجتماعی و 
فرهنگی شــورای شهر تهران در تذکری به علیرضا 
زاکانــی گفت: »بر اســاس اعلام شــهرداری تهران 
قــرار اســت پرداخت های غیرحضــوری در بخش 
متــرو از طریــق این اپلیکیشــن انجام شــود اما 
گزارش ها نشــان دهنده ناهماهنگی این سامانه 
بــا ســامانه های متــرو اســت و همیــن موضوع 

موجب دردسر شهروندان شده است.« 
ایــن در حالــی اســت کــه محســن هرمــزی، 
سرپرست معاونت حمل ونقل ترافیک شهرداری 
تهران، در زمان راه اندازی شــهرزاد درباره سامانه 
کیــف پــول الکترونیکی شــهرداری گفته اســت: 
»ایــن ســامانه خصوصیــات ویــژه ای دارد کــه 
می توان به عدم تشــکیل صف در ایســتگاه های 
مترو و اتوبوس برای خرید بلیت و ارائه خدمات 

مطلوب اشاره کرد.«
در واقع، شــهرزاد به رغــم فرصت قابل توجهی 
کــه برای هماهنگی میان گیت ها و ســامانه های 
نتوانســته  داشــته  متــرو  و خروجــی  ورودی 
ارتباط مســتمر و بهینه ای با ســامانه مترو برقرار 
کنــد. ایــن در حالــی اســت کــه در متــرو روزانــه 
حــدود یــک میلیــون و 7۰۰ هزار تراکنش ســفر 
صــورت می گیــرد و اختــلال در عملکرد شــهرزاد 
می توانــد ناهماهنگــی و آشــفتگی زیــادی بــه 
خطــوط حمل ونقل شــهری منتقل کنــد. با این 
حــال، هرمــزی معتقد اســت: »با افزوده  شــدن 
ایســتگاه های جدیــد و واگن هــای جدیــد، این 
تراکنش به دو میلیون مســافر در روز می رســد و 
راه اندازی این ســامانه می تواند کنترل بهتری بر 

عملکرد حوزه حمل ونقل داشته باشد.«
از اختــلال در عملکــرد شــهرزاد کــه بگذریــم 
پای شــهرزاد به ســرویس مدرســه تپسی نیز باز 
شــده است. میلاد منشــی پور مدیرعامل تپسی 
درباره علت شکســت پــروژه ســرویس اینترنتی 
مدارس گفته بود: »یکی از دلایل مهم به نتیجه 
نرســیدن ایــن کار بدقولی شــهرداری تهــران بود 
چراکــه آنها بــه ما قول داده بودنــد ناوگان خود 
را در اختیارمــان قــرار می دهند، اما ۱۰ روز مانده 

بــود تا آغــاز ســال تحصیلی بــه ما گفتنــد تنها 
در حالتــی ناوگان تاکســی خــود را در اختیارمان 
قــرار می دهند که ثبت نام را از طریق اپلیکیشــن 
شــهرزاد انجام دهیم. این کار بــرای ما به دلایل 
متعدد قابل  انجام نبود و به  قول  معروف دست 

ما را در پوست گردو گذاشتند.«
در واقــع، تلاش تپســی در راســتای گســترش 
ســهم بــازار خــود بــا انحصارخواهی شــهرداری 
بــرای شــهرزاد نقــش بــر آب شــد. بعــد از ایــن 
اتفــاق، دادســتانی تهــران در ماجرای ســرویس 
مدرســه اینترنتــی از شــهرداری تهــران، وزارت 
آموزش وپــرورش و تپســی توضیــح خواســت 
کــه از میــان آنهــا تنها تپســی به ارائه پاســخ به 
دادســتانی گــردن نهــاد و نمایندگان شــهرداری 
و آموزش وپــرورش در جلســات بعــدی حاضــر 
شدند. شــهرداری تهران قرار بود دو هزار تاکسی 
در اختیــار تپســی بگــذارد امــا نه تنها ایــن کار را 
نکــرد بلکه شــرط عجیبی نیز گذاشــت: تاکســی 
می دهیم در صورتی که ثبت نام نه در تپسی بلکه 
در اپلیکیشــن شــهرزاد صــورت بگیــرد. در واقع، 
شهرداری تهران تلاش داشت پروژه شهرزاد را به 
سرویس مدارس گره بزند و از این نمد برای خود 
کلاهی ببافد اما اصرار شــهرداری باعث شکست 
ســرویس اینترنتــی مدارس شــد و تاکنــون نیز 
پاســخی در ایــن بــاره نــداده اســت. از همیــن 
رو، دادســتان تهــران نقش شــهرداری در ایجاد 
مشــکلات بر ســر راه ســرویس اینترنتی مدارس 
را تاییــد و آن را مکلــف کرد هزار عدد تاکســی در 

اختیار پروژه یادشده قرار دهد.
شــهرزاد با وجود اینکه هنوز مدتی کمی است 
راه اندازی شــده هیاهوی زیادی به پا کرده است 
و احتمالًا در آینده از آن بیشــتر خواهید شــنید. 
شــهرزادی که در یک انحصار تمام عیار به شرکتی 
بی نام ونشــان در نوآوری شــریف ســپرده شــد تا 
نــام تهران من را از تاریخ پروژه های غیرحضوری 
شــهرداری پــاک کنــد در اولیــن قدم با ســودای 
ادامه انحصار دلیلی بر شکســت طرح ســرویس 
اینترنتــی مدارس شــد و در عملکــرد نیز تاکنون 
نمره مناســبی نگرفته است. باید دید شهرداری 
تهــران در ادامه با شــهرزاد چه قصه های دیگری 
را تعریــف خواهــد کــرد. اما بی شــک مســئولان 
شــهرداری بایــد شــفاف کننــد که چــرا تهرانی ها 
بــرای خدمــات غیرحضوری خود دو اپلیکیشــن 
دارند و قرار اســت سرنوشــت هر کدام از آنها به 
کجا برســد. از ســویی مشخص نشده است چرا 
شــهرداری اپلیکیشــن شــهرزاد را به تهــران من 
متصل کرده اســت و چرا تاکنون هیچ  توضیحی 
به شــهروندان تهرانــی درباره اتصــال این دو به 

یکدیگر نداده است 

ابوالفضل رجبی
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خدمت و تجارت

اختــلال دوهفتــه ای بــه قــول مســئولان مرکــز 
توســعه تجــارت الکترونیکی یا یک مــاه به قول 
کســب وکارها در ســامانه اینمــاد هرچند شــاید 
به چشــم مســئولان دولتــی نیاید امــا واقعیت 
این اســت که اختــلال در همیــن دوره کوتاه نیز 
تقریباً چهار هزار و ۵۰۰ کسب وکار را دچار مشل 

فعالیت کرد. 
از اواخــر شــهریور کــه به روزرســانی ســامانه 
اینماد شــروع شــد، بسیاری از کســب وکارها که 
می خواســتند فعالیــت خود را آغاز کنند پشــت 
درهای بســته ماندنــد و فعالیت برخــی دیگر از 

کســب وکارهای فعــال متوقف ماند. بــه عبارتی 
به روزرســانی ســامانه اینماد بخش الکترونیکی 
تجارت کشــور را با شــوک تازه ای مواجه ساخت؛ 
چراکــه از آذرمــاه ۱4۰۰ کــه اخــذ اینمــاد بــرای 
دریافــت درگاه پرداخــت اینترنتــی الزامی شــد، 
اینمــاد تاثیــر مســتقیم و معنــاداری بــر مســیر 

تجارت الکترونیکی در ایران گذاشته است. 
در واقــع، سیاســت نظارتــی و کنترلــی بانــک 
مرکزی و مرکز توسعه تجارت الکترونیکی، اینماد 
و درگاه پرداخــت اینترنتــی را بــه یکدیگر گره زد؛ 
از یــک طــرف اینمــاد را از یــک نمــاد اعتماد به 

یــک مجوز پیشــینی تبدیل کــرد و از طرف دیگر 
رونــد رشــد درگاه پرداخــت اینترنتــی را متوقف 
کــرد. با ایــن همه، به روزرســانی ســامانه اینماد 
کــه در روزهای آخر تابســتان بــدون اطلاع قبلی 
انجام شــد، بار دیگر مســاله الزام اینماد و تاثیر 
آن بــر تجــارت الکترونیکــی را بــه صدر مســائل 

اکوسیستم نوآوری و صنعت پرداخت آورد.

صف طولانی انتظار
اگرچــه در لحظــه تنظیــم ایــن گــزارش دوبــاره 
ســامانه اینماد فعال شده اســت، برخی کاربران 
همچنــان از مشــل های متعدد بر ســر راه اخذ 
اینمــاد ناراضــی هســتند و اینمــاد را مانعــی 
بــرای شــروع کســب وکار خــود می  داننــد. مرکز 
توســعه تجــارت الکترونیکــی اعلام کرده اســت 
در زمــان به روزرســانی در ســامانه اینمــاد ۲۰۰ 
کســب وکار دچار مشــل شــده اند. در واقع اکثر 
این کسب وکارها با مشل تمدید اینماد روبه رو 
بوده انــد و چنــد پرداخت یاری نیز بــه دلیل این 
مشــل درگاه پرداخــت اینترنتی شــان از ســوی 
شــاپرک مســدود شــده و نتوانســته اند درگاه 
پرداخــت بــه پذیرنــدگان خــود ارائــه دهنــد. از 
طرفــی، اختــلال دوهفته ای طبق گفتــه مدیران 
مرکز تتا در ســامانه اینماد، کسب وکارهایی را که 
برای فعالیت خود نیازمند دریافت اینماد بودند 

در صف انتظار قرار داد. 
نــدا مصطفــوی  واقــع، همان گونــه کــه  در 
سرپرســت معاونت تســهیل تجاری مرکز تتا به 
پیوست اعلام کرده است: به طور متوسط روزانه 
۳۰۰ اینماد صادر می شــود. او معتقد اســت اگر 
کســب وکار تمام شرایط و الزام ها را رعایت کنند، 
صــدور اینمــاد پنج تــا شــش روز کاری و اینماد 

بدون ستاره نیز یک روز کاری زمان می برد.
بــر ایــن اســاس، اگــر متوســط صــدور روزانه 
اینمــاد را بــا دو هفتــه  ای که مرکز تتــا برای عدم 
فعالیــت ســامانه اینماد اعلام کــرد نظر بگیریم، 
نزدیــک بــه چهــار هــزار و ۲۰۰ کســب وکار بــرای 
دریافت اینماد به مشــل برخورده اند. این عدد 
در کنــار ۲۰۰ کســب وکاری کــه در تمدیــد اینمــاد 
چالــش داشــته اند، وضعیتی را که در دســترس 
نبودن ســامانه اینماد برای تجــارت الکترونیکی 
و کلیت اقتصاد دیجیتالی کشــور رقم زده روشن 
می ســازد. گفتنــی اســت طبــق اعلام مرکــز تتا، 
بعد از شــروع به روزرسانی سامانه، تعداد ۱۰4۳ 
اینماد جدید صادر شــده و فعالیت این سامانه 

به حالت عادی درآمده است.

حبس درگاه پرداخت اینترنتی
آخریــن گــزارش تجــارت الکترونیکــی به خوبــی 

تجارت الکترونیکی

اینماد چگونه بر تجارت الکترونیکی تاثیر گذاشت

پشت درهای بسته اینماد
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وضعیت اینماد و تاثیر آن بر تجارت الکترونیکی 
را نشــان می دهــد. طبــق ایــن گــزارش تعــداد 
تراکنش هــای درگاه هــای اینترنتــی از دی ۱4۰۰ 
تــا دی ۱4۰۱ کاهــش پیــدا کرده کــه در مجموع 
بــا  را  اینترنتــی  رونــد تراکنش هــای پرداخــت 
کاهــش ۱7 درصــدی نســبت بــه دوره مشــابه 
۱۳۹۹ تا ۱4۰۰ مواجه کرده اســت. کاهشی شدن 
تعــداد تراکنش هــای اینترنتــی با الــزام دریافت 
اینترنتــی  اخــذ درگاه پرداخــت  بــرای  اینمــاد 
ارتباط مســتقیمی دارد و آمارها نشــان می دهد 
رونــد پرداخت تجــارت الکترونیکی نیــز از درگاه 
پرداخــت اینترنتــی بــه پرداخــت الکترونیکــی 
)شــرکت های پرداخت الکترونیکی( حرکت کرده 

است. 
بــا ایــن همه، در ســال ۹۸ بــود کــه آیین نامه 
اجرایی قانون مبارزه با پولشویی به ارائه کنندگان 
خدمات پرداخت تکلیف کرد قبل از ارائه هرگونه 
ابــزار پذیــرش، مجوز نمــاد اعتمــاد الکترونیکی 
را از پذیرنــده دریافــت کننــد. ایــن آیین نامه در 
نهایــت بــرای پرداخت یارها نیز بــه اجرا درآمد و 
درگاه پرداخــت اینترنتی به اخذ اینماد وابســته 
شــد. حــال که نزدیــک به دو ســال از اجرای این 
سیاســت دولتــی می گــذرد تاثیــر آن بــر تجارت 
الکترونیکی مشخص شده است. در واقع، اگر در 
دسترس نبودن نزدیک به یک ماهه کسب وکارها 
به ســامانه اینماد، آنها را دچار زیان چشمگیری 
کرد، کلیت این الزام به رشــد تجارت الکترونیکی 
در کنار سایه  های سنگینی چون تورم، تحریم ها و 

محدودیت های اینترنتی لطمه زده است.

دو مجوز برای یک کسب وکار
اگرچــه الزام دریافت اینمــاد برای درگاه پرداخت 
اینترنتــی اجرایی شــده اما همچنان بخشــی از 
بدنــه دولــت بــا آن مخالــف اســت. در واقع، با 
تکلیــف قانــون بودجــه ۱4۰۱ به صــدور هرگونه  
مجــوز کســب وکار از طریق درگاه ملــی مجوزها، 
وزارت صمت همچنان بر الزام اینماد تاکید دارد. 
امیر ســیاح رئیس مرکز بهبود محیط کسب وکار 
وزارت اقتصاد در گذشــته به پیوست اعلام کرده 
بــود از نظــر حاکمیــت اینماد مجوز کســب وکار 
نیســت چراکــه بــه تاییــد هیــات مقررات زدایی 
)مرجع تشــخیص مجوزها( نرســیده اســت. با 
این حال، پیوســت در استعلام از مرکز تتا اطلاع 
یافتــه که ســرویس های این مرکز بــه درگاه ملی 
مجوزها متصل شده اما همچنان صدور اینماد 

از طریق سامانه اینماد صورت می گیرد. 
این در حالی اســت کــه درگاه ملی مجوزها نیز 
صــدور مجــوز کســب وکاری را بر عهــده دارد. در 
واقــع دو وزارتخانــه اقتصاد و صمت در کنترل و 

ساماندهی کســب وکارها، موازی کاری را انتخاب 
کرده انــد و هر یک بر اســتدلال های خــود تاکید 
دارنــد. ایــن رویکــرد موازی یــا بهتــر بگوییم دو 
مجوز برای شــروع یک کســب وکار روند توســعه 
و رشــد اقتصــاد دیجیتالی را با امــا و اگر مواجه 
کرده اســت. در واقع، قطعی دوهفته ای سامانه 
اینماد تنها به ضرر و زیان مقطعی کســب وکارها 
محدود نیســت و مشــخصاً آینده کسب وکارها 
نیــز تحــت تاثیر قــرار می دهد. این تاثیر شــامل 
کلیــت تجــارت الکترونیکــی در کشــور شــده و 
محدودیتــی بــر محدودیت هــای کســب وکاری 

افزوده است. 

محدوده ای برای محدودیت ها
اینمــاد در حــال حاضــر فاصلــه معنــاداری بــا 
تحلیــل جعفــر محمــودی، اولیــن رئیــس مرکز 
توســعه تجارت الکترونیکی، درباره اینماد دارد. 
او در گفت وگــو بــا پیوســت گفته بود: »در ســال 
۸۸ تحلیــل مــا ایــن بــود کــه بزرگ تریــن مانع 
به کارگیــری و توســعه تجــارت الکترونیکی نبود 
اطمینــان نســبت بــه عرضه کننــدگان خدمــات 
در فضــای مجــازی اســت.« اینمــاد خواســته یا 
ناخواســته به سمت مجوز کســب وکاری حرکت 
کــرد و با وجود امکان شــکایت از کســب وکارها 
و تعلیــق اینماد کســب وکارهای متخلــف، تنها 
رابطه ای دوســویه بین خود و کســب وکار رقم زد 
و در معمــاری ارتبــاط با مشــتری نهایی عملکرد 
مناســبی نداشــت. اینمــاد امروز کمتــر به نماد 
اعتمــاد الکترونیکــی شــباهت دارد و یک مجوز 

اولیه تمام عیار است. 
بــا ایــن حال، اختلاف نظر بر ســر الــزام اینماد 
و تاثیــر آن بــر رونــد رشــد کســب وکارها موجب 
خلق اینماد بی ســتاره شد و تا حدودی توانست 
محدودیت اینماد را کنترل کند. اینماد بی ستاره 
باعث شد در دی ماه ۱4۰۱ تراکنش  های اینترنتی 
از رونــد کاهشــی خــارج شــوند. در واقــع، بــا 
اعطــای اینمــاد به درگاه هــای پرداخــتِ کمتر از 
۵۰ میلیــون تومــان و افزایش آن تا ۱۰۰ میلیون 
تومــان در ماه های بعد از آن تعــداد تراکنش ها 
نیــز تــا حدودی مثبت شــد اما همچنــان درگاه 
پرداخــت اینترنتــی در محدودیتــی همه جانبــه 
قرار دارد. به نظر می رســد سیاســت کنترلی برای 
محدودیــت درگاه پرداخــت اینترنتــی با اعطای 
اینماد، نتوانســته بخش غیرشفاف و خاکستری 
را که مســتعد ایجاد ناهنجاری و قانون گریزی و 

کلاهبرداری است کنترل کند. 
افــزون بــر ایــن، گــزارش تجــارت الکترونیکی 
نشــان می دهــد از ســه میلیــارد تراکنش بیش 
از ۱.۵ میلیــارد تراکنــش از طریق درگاه پرداخت 

اینترنتــی انجــام شــده اســت. همچنین حجم 
عمــده تراکنش هــای تجــارت الکترونیکی از نظر 
مبلغــی از طریق درگاه پرداخــت اینترنتی انجام 
می شــود و از هــزار و ۸۳۳ همــت حجم تجارت 
الکترونیکــی بیش از هزار و ۲۸۳ همت از طریق 
درگاه پرداخت اینترنتی انجام شــده اســت. این 
نشــان می دهد سیاســت های کنترلــی اینماد بر 
تعداد تراکنش ها تاثیر کاهشــی گذاشــته است. 
همچنیــن برخــی از فعــالان صنعــت پرداخــت 
معتقدند اختلال هایی چون قطعی به روزرسانی 
مســیر پرداخــت در تجــارت الکترونیکــی را بــه 
ســمت فرایندهایــی چــون کارت به کارت ســوق 

خواهد داد.

آنها که اینماد ندارند
 ۱4۰۱ در ســال  الکترونیکــی  تجــارت  گــزارش 
نشــان می دهــد همچنــان بخــش عمــده ای از 
فروشــگاه های فعال، اینمــاد ندارند. این گزارش 
تصریح می کند از 47۰ هزار وب ســایت تنها ۱4۰ 
هــزار و ۹۹۰ وب ســایت اینمــاد دارنــد و ۱6 هزار 
واحــد نیز اینماد خاکســتری دارند؛ بــه عبارتی، 
تنهــا ۳۳ درصد از وب ســایت های فعال تجارت 
الکترونیکــی دارای اینمــاد هســتند و 67 درصد 
وب سایت های تجارت الکترونیکی با وجود الزام 
دریافــت اینمــاد همچنان بــدون نمــاد اعتماد 

الکترونیکی فعالیت می کنند. 
ایــن آمارهــا حاکــی از آن اســت کــه اینماد با 
وجــود تمــام الزام هــا نتوانســته فراگیر شــود و 
همچنان 67 درصد از کسب وکارها بدون اینماد 
فعال انــد. در واقــع، آنهــا کــه اینمــاد ندارنــد از 
نظــر تعداد بخش چشــمگیری از حــوزه تجارت 
الکترونیکی را شــامل می شــوند و آنها که اینماد 
دارند با مشکلات مضاعفی از جمله اختلال های 
یادشــده روبه رو هســتند. به نظر می رسد اینماد 
به یک بازنگری جدی در شــل ارتباطی با بخش 
خصوصــی و کســب وکارها نیــاز دارد. اگر مســیر 
فعلی اینمــاد همچنان ادامه یابد، حوزه تجارت 
الکترونیکــی نیــز در واکنــش بــه سیاســت های 
اینمــاد،  بــی گاه  کنترلــی و اختلال هــای گاه و 
بــه ســمت غیرشــفاف و خــارج از ذره بین هــای 
نظارتــی حرکت خواهنــد کرد. این اتفاق ســبب 
می شــود اعتمــاد اجتماعی  که به کســب وکارها 
و فروشــگاه های اینترنتی، جلب شــده رفته رفته 
کمرنــگ شــود و تجــارت الکترونیکــی بــا تمــام 
هزینه ها و زیرســاخت های ایجادشده به بخش 
غیررســمی کوچ کند؛ بخش غیررســمی ای که نه 
اینماد را به رســمیت می شناسد و نه الزام درگاه 
پرداخت اینترنتی را. چنین اتفاقی کابوس حوزه 

تجارت الکترونیکی خواهد بود 

سپهر سمنگانی
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خدمت و تجارت

شــما قبــلا اعلام کــرده بودیــد، بهــار 14۰2 
پیاده ســازی  اعتبارســنجی  مــدل جدیــد 
خواهد شــد. اما به نظر می رســد این وعده 
هنــوز محقق نشــده اســت، چــه اتفاقی در 
فرایند پیاده ســازی و رونمایــی مدل جدید 

اعتبارسنجی افتاده است؟
ما از آبان ماه ســال گذشــته، پروژه ســاخت 
مــدل جدید امتیاز اعتباری را شــروع کردیم 
و مطابــق بــا برنامه ریزی هــای انجام شــده، 
در پایــان بهــار ســال جــاری، مــدل جدید را 
نهایی کردیم که به تایید و تصویب شــورای 
ســنجش اعتبــار نیــز رســید. مــدل فعلــی 
اعتبارســنجی متعلــق بــه ۱۰ ســال گذشــته 
بوده که از مدل شــرکت Credit Info کشــور 
چــک اســتفاده شــده اســت. این مــدل بر 
اساس ۲۰ شاخص تسهیلات بانکی، افراد را 

اعتبارسنجی می کرد که ایراداتی هم داشت. 
اگرچــه در زمان ارائه آن، مدل مناســبی بود 
امــا به مرور زمان به اشــکالاتی خــورد. مثلًا 
یکی از اشــکالات این اســت که با اســتفاده 
از ایــن مــدل فقــط ۳۰ درصد مــردم امتیاز 
اعتبــاری دارند، آن  هم تنها برای اشــخاصی 
کــه تســهیلات بانکــی دریافــت کــرده و در 
حال پرداخت قســط هســتند. بــرای مابقی 
اشخاص به دلیل نبود اطلاعات تسهیلاتی، 
امتیازی محاسبه نشده است. مشل دیگر 
ایــن مدل میزان دقت آن اســت که تنها 76 
درصد اســت، چراکه هم تعداد شــاخص ها 
کم بوده و هم تنها از شاخص های تسهیلات 

بانکی استفاده شده است. 
مــدل جدید چــه تغییری نســبت بــه مدل 

قبلی پیدا کرده  است؟

بــرای ارتقای مــدل موجــود و طراحی مدل 
جدید اعتبارســنجی، از یک تیم کارشناســی 
و مشــاوره ای متشــل از مشــاوران داخلــی 
و مشــاوران ایرانــی بــا تجربــه بین المللــی، 
مهندســان علــم داده و نخبــگان کشــور در 
حــوزه هــوش مصنوعــی اســتفاده کردیــم. 
همچنین با بررســی شــرکت های معتبر دنیا 
در زمینــه اعتبارســنجی که جزو شــرکت های 
پیشــرو هســتند در نهایت به ۲4۸ شاخص 
رســیدیم. پــس از تاییــد شــورای ســنجش 
اعتبــار در خصــوص شــاخص های مزبــور، 
اقدامــات لازم بــه منظور برگزاری جلســات و 
اخذ داده های نمونه برای مدل سازی صورت 
پذیرفت. در نهایت پس از جمع آوری بخش 
قابــل قبولی از ایــن داده ها که حــدود ۱۳۰ 
شــاخص اطلاعاتی بود، مدل نهایی تعیین 
شد و بعد از ارائه به شورای سنجش اعتبار، 
در تاریــخ ۱4۰۲/۰۳/۳۱ به تصویب شــورای 
مزبــور رســید. از تاریخ ذکرشــده تاکنون نیز 
اقدامات قابل توجهی در خصوص عملیاتی 
کــردن ایــن مــدل و رونمایــی از آن صــورت 
پذیرفته است. پیش بینی می شود این مدل 

تا انتهای آبان سال جاری رونمایی شود. 
این مدل در حوزه های مختلف شاخص های 
مختلفــی دارد. بــه عنوان مثــال در صنعت 
بانکــی عــلاوه بر شــاخص های تســهیلاتی، 
شاخص های مربوط به چک، تعهدات بانکی 
ماننــد ضمانت نامــه و اعتبــارات اســنادی 
نیــز مطــرح اســت. در کنــار آن داده هــای 
قــوه قضائیــه نیــز جــزو شــاخص های مهم 
اعتبارســنجی قــرار گرفتــه و درصــد قابــل 
توجهی از محاسبه اعتبارسنجی مدل جدید 
تحت تاثیر داده های قوه قضائیه است. اگر 
بــرای شــخصی محکومیت مالــی در تعیین 
شــده باشــد که اقدام به پرداخت آن نکرده 
باشــد یا دچار ورشکســتگی شــده باشد، در 
امتیــاز اعتباری او ایــن موضوع مد نظر قرار 
می گیرد. بخشــی دیگر از شــاخص ها مرتبط 
با امــور مالیاتی و پرداخت مالیات از ســوی 
اشخاص است و اگر پرداخت نکردن مالیات 
منجر به صدور ابلاغیه شود یا اینکه شخص 
جریمــه مالیاتی داشــته باشــد، از امتیاز او 
کسر می شود. علاوه بر این، اطلاعات مربوط 
بــه فراجا نیز بررســی می شــود، بــه طور کلی 
مــواردی مانند جریمه راهنمایی و رانندگی و 
پرداخــت نکردن آن، می تواند بیانگر متعهد 
نبودن شــخص بــه حقوق شــهروندی خود 
باشــد که این موضوع نیز در امتیاز اعتباری 

اشخاص مد نظر قرار می گیرد. 

بانکداری الکترونیکی
رضا قاسم پور، مدیرعامل شرکت مشاوره رتبه بندی اعتباری ایران:

رفتار شخص در قبال دیون 
مالی اش رصد می شود

مدیرعامل شرکت مشاوره رتبه بندی اعتباری ایران یک سال پیش هنگام ورودش به این شرکت برنامه خود را 
تغییر مدل اعتبارسنجی ایران و به روز کردن سیستم سنجش اعتباری ایرانی ها اعلام کرد. حال پس از تقریباً 
یک ســال که از نشســتنش بر صندلی مدیرعاملی می گذرد به نظر می رســد مدل اعتبارســنجی در حال نهایی 
شدن است و به زودی با همکاری دستگاه های مختلف به  نتیجه خواهد رسید؛ در این مدل دیگر فقط شبکه 
بانکی درگیر نیست، بلکه بخش های دیگری از حاکمیت که داده های خاص در اختیار دارند نیز به کمک نظام 

اعتبارسنجی آمده اند. متن کامل گفت وگو با رضا قاسم پور مدیرعامل شرکت اعتباری ایران را بخوانید:
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عوارض شــهری برای شــهرداری ها، املاک و 
خدمات شــهری نیــز از دیگر شــاخص هایی 

است که در نظر گرفته شده است. 
در اصــل در این مدل رفتــار مالی مردم را در 

انواع پرداخت ها بررسی می کنید؟
بلــه در واقع اعتبارســنجی، به بررســی رفتار 
شــخص در قبال دیون مالــی اش می پردازد 
و پرداخت هــای به موقع او منجر به افزایش 
امتیاز اعتباری  و پرداخت های با تاخیر منجر 

به کاهش امتیاز اعتباری او خواهد شد. 
صدک درآمدی نیز جزو شــاخص های مدل 

جدید محسوب می شود؟
بله. صــدک درآمدی که در پایــگاه داده رفاه 
ایرانیــان ثبــت شــده اســت، در امتیازدهی 
اعتبــاری تاثیــر دارد و نشــان دهنده توانایی 
فــرد در پرداخت اقســاطش اســت. در واقع 
در مــورد اشــخاصی کــه اطلاعــات زیادی در 
خصوص ســوابق بازپرداخت دیون شــان در 
اختیــار نیســت، صــدک درآمــدی می تواند 
عامــل موثــری در محاســبه ریســک مالی و 

اعتباری شخص باشد.
در خصــوص اطلاعات مورد نیاز از ســازمان 
ثبــت اســناد نظیــر اطلاعــات دارایی هــا و 
اموال اشــخاص، داده ای تاکنــون دریافت 

کرده اید؟
خیــر. البتــه مــا هــم در مرحلــه فعلــی وارد 
موضوع ثبت اســناد نشده ایم چون ممکن 
امــوال  و  دارایی هــا  ارزش گــذاری  اســت 
ارائه شده از سوی این سازمان به روز و دقیق 
نباشــد کــه ایــن موضــوع موجــب خطا در 

محاسبات امتیاز اعتباری خواهد شد. 
در یکی از صحبت هایتــان به موضوع رفتار 
اجتماعی افراد در حوزه های مختلف اشــاره 
کردیــد. در مــورد این موضوع کمی بیشــتر 

توضیح دهید؟
اعتبــاری، مالــی و  رفتــار  اعتبارســنجی  در 
حتــی اجتماعی افراد در هر حوزه ای بررســی 
می شــود و ایــن فقــط مربــوط بــه حــوزه 
تســهیلاتی و بانکی نیســت. به عنوان مثال 
فــرد در صدور چک های خود و پرداخت آنها 
در سررســید آیــا خوش قول بوده اســت، آیا 
دچــار محکومیت مالی بوده اســت یا اینکه 
در قبال پرداخت دیونش اعلام اعســار کرده 
است. تمامی اینها در محاسبه اعتبارسنجی 

شخص بررسی می شوند.
آیا به داده هایی که اشــاره کردید دسترســی 

دارید؟
بــه  دسترســی  شــاخص ها  برخــی  بــرای 
داده هــا نداریــم، مثــلًا به گردش حســاب و 

مانده حســاب اشخاص به دلیل محرمانگی 
دسترسی نداریم و وارد این حوزه نشده ایم. 
امــا بــرای مــواردی ماننــد محکومیت های 
مالــی، مالیات، تســهیلات بانکــی، چک و... 

امکان دسترسی به اطلاعات وجود دارد. 
در مجمــوع بــه چند شــاخص اطلاعاتی در 

حال حاضر دسترسی دارید؟
همان طور که اشــاره شــد، برای دوره تســت 
اعتبارســنجی جدیــد، حــدود ۱۳۰  مــدل 
شــاخص اطلاعاتــی در اختیــار ما قــرار داده 
شده اســت. البته برای همین ۱۳۰ شاخص 
نیز بعضی داده  ها مناسب استفاده در مدل 
نبودنــد. بــرای مثال برخــی از این اطلاعات، 
دارای تاریخچــه کافــی از ســوابق اشــخاص 
نبــوده در صورتــی کــه مــا نیاز بــه اطلاعات 
پنج ســاله اشــخاص در هــر شــاخص داریم 
تــا بتوانیم رفتــار فرد را با ســوابق کافی از او 
مطالعــه و بررســی کنیم. از ســویی دیگر نیز 
با وجود اینکه برخی از ســازمان ها، اطلاعات 
تاریخچه محــور ارائه می دادند، اما اطلاعات 
مزبــور نادرســت و غیرقابل اتــکا بودند. تیم 
مهندســی داده شــرکت بررســی های لازم را 
روی ۱۳۰ شــاخصی که دریافت کردیم انجام 
داده و در نهایــت به 7۸ شــاخص قابل اتکا 

رسیدیم.
در اصــل از 248 شــاخص در نهایــت با 78 
انجــام  را  شــاخص، مدل ســازی اعتبــاری 

داده اید؟
بله، برای مدل سازی نهایی نیز از 7۸ شاخص 
استفاده کردیم. مدل سازی نهایی با تشکیل 
چهــار کارگــروه تخصصــی صــورت گرفت که 
از روش هــای مختلف هــوش مصنوعی نیز 
اســتفاده و نتایــج آن را با یکدیگر مقایســه 
کردیم. مســاله مهم این اســت کــه مدل ما 
باید توضیح پذیر باشــد، بــه منظور اینکه در 
پاسخ به سوالات اشخاص در خصوص علل 
کاهش امتیاز اعتباری، بتوانیم دلایل واضح 
و روشن ارائه دهیم و همین طور راهکارهای 
مناســبی را برای افزایش امتیــاز اعتباری به 
اشــخاص پیشــنهاد کنیم. در همین راســتا 
از مدل هــای یادگیــری ماشــین کــه قابلیت 
توضیح پذیــری دارند، برای محاســبه امتیاز 

اعتباری استفاده شد.
بنابرایــن اگر مــردم رفتار نامطلوبی داشــته 
باشــند و امتیازشان کاهش یابد، می توانند 
با رفتارهایی با الگوی مشخص، امتیاز خود 

را افزایش دهند؟
بلــه. در گــزارش امتیــاز اعتباری ارائه شــده، 
دلایــل اصلی کاهــش امتیاز فرد مشــخص 

اســت، همچنین واحد ارتباط با مشــتریان 
ایــن شــرکت روزانه بــه ســوالات و ابهامات 
کلیه اشــخاص در خصــوص گزارش و امتیاز 
اعتباری شــان پاسخ می دهند و علل کاهش 
امتیاز و راهکارهای افزایش آن را به تفصیل 

به افراد توضیح می دهند. 
اگر فردی محکومیت غیرمالی داشــته باشد 

چه تاثیری بر امتیازهایش دارد؟
هــر کــدام از شــاخص ها وزن مخصوص به 
خود را در مدل جدید دارند. بر اســاس نوع 
محکومیت، مبلغ بدهی و سابقه ای که دارد 
امتیاز اعتبــاری تغییر می کند. همچنین اگر 
شــخصی محکومیت مالی پرداخت نشــده 
بــا مبلغ قابل توجهی داشــته باشــد، امتیاز 
اعتباری او به کمترین امتیاز اعتباری ممکن 

تقلیل خواهد یافت.
حداقل و حداکثر امتیاز در اعتبارسنجی چه 
میــزان اســت و در چه صورت یک شــخص 
را دریافــت  اعتبــاری  امتیــاز  پایین تریــن 

می کند؟
در مــدل امتیــاز اعتبــاری جدیــد، حداقــل 
امتیــاز۲۵۰ و حداکثــر ۹۰۰ امتیــاز اســت و 
همچنیــن افــراد در پنــج گــروه کلی ریســک 
بسیار پایین )A(، ریسک پایین )B(، ریسک 
متوسط )C(، ریسک بالا )D( و ریسک خیلی 
بالا )E( تقســیم بندی می شــوند. از ســویی 
خطوط قرمز مشــخصی نیز تعریف کرده ایم 
و در صورتــی کــه هر شــخصی مشــمول آن 
شــود، پایین تریــن امتیــاز اعتبــاری ممکن 
یعنــی امتیــاز ۲۵۰ را دریافــت می کنــد. بــه 
عنــوان مثــال، اگر کســی چک برگشــتی رفع 
سوءاثرنشــده داشته باشــد، یا اگر شخصی 
تعهــدات ارزی داشــته باشــد کــه ۳۰ درصد 
آن  را پرداخــت نکرده باشــد، یا در حوزه قوه 
قضائیه، شــخص محکومیــت مالی با مبلغ 
بالا داشــته و آن را پرداخت نکرده باشــد، یا 
اگر شــخص بدحســاب مالیاتی باشــد، این 
شخص پایین ترین نمره امتیاز اعتباری را که 

معادل E3 است دریافت می کند. 
اینها خطوط قرمزی است که برای این مدل 
تعریــف کرده ایــد اما اگــر پرداخت اقســاط 
تســهیلات بانکی با تاخیر صورت بگیرد، فرد 

چه نمره ای دریافت می کند؟
در آن صــورت امتیــاز اعتبــاری شــخص بــا 
توجه به مبلغ و تعداد اقســاط بدهی، کســر 
می شــود امــا حداقــل امتیــاز را نمی گیــرد. 
البته در صورتی که شخص تاخیر اقساطش 
بیــش از 6 مــاه از سررســید باشــد یــا بــه 
عبارتــی دیگر مشــتری بــه ســرفصل معوق 

صبا رضایی
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خدمت و تجارت

یــا مشــکوک الوصول انتقال یابد، مشــمول 
خطــوط قرمــز می شــود و کمتریــن امتیــاز 

اعتباری ممکن به او داده خواهد شد. 
مدل جدید چه ویژگی های مثبتی نسبت به 

مدل فعلی اعتبارسنجی دارد؟
مدل جدید چند مزیت دارد، به عنوان نمونه 
همــه اشــخاص جامعه کــه به ســن قانونی 
رســیده اند، در این مدل دارای امتیاز اعتباری 
هســتند و پوشــش مدل از ۳۰ درصد به ۱۰۰ 
درصد رســیده اســت. دقت امتیــاز اعتباری 
نیز بــه طور قابل توجهــی افزایش پیدا کرده 
اســت به طوری که با مدل های ارائه شــده از 

شرکت های معتبر قابل رقابت است.
تصــور کنید فــرد 18 ســاله ای قصد داشــته 
باشــد نخســتین وام خــود را دریافت کند. 
ایــن فــرد رد پــای اعتبــاری نــدارد، مالیاتی 
پرداخــت نکــرده و دانشــجو اســت. تخلف 
مالــی قــوه قضائیه نیــز نــدارد. گواهینامه 
را تــازه دریافــت کــرده و رفتــار پرخطــری در 
جامعــه نداشــته اســت. اعتبارســنجی او 

چگونه صورت می گیرد؟
امتیــاز ایــن فرد بین C1 تا C3 اســت یعنی 
در بــازه بــا ریســک متوســط قــرار می گیــرد. 
یکی از ملاک های اصلی در چنینی شــرایطی 
صــدک درآمدی شــخص اســت و بــا توجه 
بــه آن امتیــاز اعتباری بــه او تعلق می گیرد. 
گواهینامه، مدرک تحصیلی، سطح درآمدی 
خانــوار، اطلاعــات مربــوط به قــوه قضائیه، 
تمامــی ایــن مــوارد در امتیــاز فــرد لحــاظ 
او  بــه  امتیازهایــی  می شــوند و حداقــل 
داده می شــود تــا بتوانــد از وام حداقلــی 
برخــوردار شــود. شــخص ۱۸ ســاله رد پــای 
اعتباری ندارد اما نمی توانیم او را از دریافت 
تســهیلات و خرید اقساطی یا سایر خدمات 
اجتماعــی محروم کنیم. بنابراین بر اســاس 
شــاخص های جایگزین اشاره شده )همانند 
برخــی از کشــورها( می توانیم بــه او اعتماد 
نســبی کنیــم. از همیــن رو امتیــاز حداقلی 
)بیــن C1 تــا C3( بــه او تخصیــص داده 
می شود تا چند ماه پس از دریافت خدمات 
اعتباری و اجتماعی حداقلی و بررســی نحوه 
رفتــار فــرد در قبال دیــون ایجادشــده، وارد 

مدل اصلی شود. 
مدل جدید اعتبارســنجی چه زمانی اجرایی 

می شود؟
ایــن مــدل از ســوی شــورای ســنجش بــه 
تصویــب رســیده و مــا از ســازمان هایی که 
داده هایشــان قابــل اتکاســت خواســته ایم 
اطلاعات را به صورت وب سرویس در اختیار 

شــرکت رتبه بنــدی اعتباری ایــران قرار دهند 
تا اگر مشــتری درخواســت اســتعلام کرد، بر 
اســاس کد ملی به ســامانه متصل شــود و 
وضعیــت مالیات فــرد، فعالیت های بانکی، 
چک، تسهیلات و اطلاعاتی سایر شاخص ها 

مورد بررسی قرار گیرد. 
البته شــورای ســنجش اعلام کرده است که 
اشــخاص بایــد در پنجــره خدمــات دولــت 
گزینــه ای را تاییــد کننــد تــا اجازه اســتفاده 
از اطلاعــات بــرای اعتبارســنجی را بــه مــا 
بدهنــد. در غیــر ایــن صــورت ممکن اســت 
مــردم بــه اســتفاده از اطلاعات شــان بــرای 
اعتبارســنجی اعتــراض کنند. ایــن در حالی 
اســت کــه تــا زمانی کــه فــرد اجــازه ندهد، 
اطلاعات او محرمانــه باقی می ماند و ارگان 
یا موسســه ای حق استفاده از این اطلاعات 

را نخواهد داشت. 
راهنمایــی و رانندگــی چقدر تاثیــر منفی در 

امتیازات دارد؟
در حــال حاضــر جرایم رانندگــی امتیاز کمی 
دارد و هــدف از تاثیر شــاخص مزبور کاهش 
تخلفات و خسارت های جانی و مالی است. 

آیا هزینه اعتبارســنجی بر عهده شهروندان 
است؟

بله. البته هزینه درخواستی برای اعتبارسنجی 
از ۱۲ ســال گذشــته تاکنــون تغییــری نکرده 
اســت. در مجمــوع 6 نــوع گــزارش صــادر 
می کنیم که هزینه کامل ترین گزارش ۱۰ هزار 
تومان اســت و کارمزد مزبــور برای بانک ها یا 
مشــتریانی که تامین کننــده اطلاعات ما نیز 

هستند تخفیف پیدا می کند. 
در حــال حاضــر تمامــی لندتک هــا با شــما 

قرارداد دارند؟
اکثر لندتک ها با ما همکاری می کنند. برخی 
به عنوان مصرف کننده و برخی دیگر علاوه بر 
استفاده از گزارش های اعتباری، اطلاعات در 

اختیارِ خود را نیز به شرکت اراِئه می دهند.
نیــز در  از اطلاعــات لندتک هــا  آیــا شــما 

اعتبارسنجی استفاده می کنید؟
هــدف ما این اســت که هر 6 مــاه گزارش ها 
را بهبــود دهیــم. در حــال حاضر بســیاری از 
BNPLهــای بزرگ با ما همــکاری می کنند و 
مشــتری مــا هســتند و اطلاعات مشــتریان 
می کننــد.  ارســال  برایمــان  را  بدحســاب 
همچنین مقرر است شاخص های BNPLها 
در فــاز بعدی در مدل امتیــاز اعتباری لحاظ 
 شــود و در شــرایط فعلی هنوز اطلاعات شان 
تاریخچه محــور نبــوده از همیــن رو جــزو 

شاخص های ما به شمار نمی آیند. 

شــما اشــاره کردید که هنــوز اپراتورها برای 
اعتبارســنجی بــا شــما همــکاری نکرده اند، 
از  بعــدی  دوره هــای  در  اســت  ممکــن 

اطلاعات شان استفاده کنید؟
حتماً. همچنــان مذاکره بــا اپراتورها ادامه 
دارد. به طور کلی هر 6 ماه قرار است مدل را 
بهبــود دهیم. قطعاً اپراتورها یکی از اهداف 
اصلــی برای افزایش دقت امتیاز اعتباری در 
آپدیت های بعدی مدل هستند. ایرانسل و 
همراه اول نیز مشــتریان ما هســتند، آن ها 
نیــز مشــتاق اند تــا از اطلاعات ما اســتفاده 
کنند و ما نیــز علاقه مندیم از داده های آنها 

استفاده کنیم.
مــدل اعتبارســنجی اشــخاص حقوقی چه 

زمانی رونمایی می شود؟
اقدامات اولیه برای فاز نخست اعتبارسنجی 
اشــخاص حقوقــی را انجــام داده ایــم امــا 
اشــخاص حقوقــی  اعتبارســنجی  فراینــد 
بســیار پیچیده تر از اشخاص حقیقی است. 
پیش بینــی می شــود تــا پایــان ســال جاری 
از مــدل جدیــد امتیــاز اعتبــاری اشــخاص 

حقوقی نیز رونمایی شود.
آیا شــرکت به منظور توســعه اعتبارســنجی 
در کشــور، برنامه مدون و استراتژیکی برای 

سال های آینده دارد؟
ســند تحول شرکت در ســال گذشته تدوین 
شــد و بــه تصویب هیــات مدیره رســید. بر 
همین اساس استراتژی هایی تعیین کردیم؛ 
به عنوان نمونه منابع اطلاعاتی خود را باید 
افزایــش دهیــم، محصولات جدیــدی باید 
ارائــه دهیــم و وارد بازارهای جدید شــویم. 
راه انــدازی پلتفــرم معامــلات نیــز از اهداف 
دیگر این ســند است. بر اساس این پلتفرم، 
اشخاص دو طرف معامله و موضوع معامله 
باید اعتبارســنجی شــوند. مثلًا اگر موضوع 
معاملــه، خریــد و فروش ملک اســت علاوه 
بر اعتبارســنجی طرفین معاملــه، باید ثبت 
اسناد برای ملک مورد نظر نیز تاییدیه صادر 
کند که در این صورت معاملات با شــفافیت 
بیشتری صورت می گیرند. طبق سندتحولی 
کــه بــرای شــرکت تدویــن کردیــم، فلســفه 
مــا فقــط فــروش گــزارش اعتباری نیســت. 
ماموریــت مــا از طریــق ارائــه گزارش هــای 
دریافتی، شــفافیت در کسب وکارها، اقتصاد 
و بازار اســت. ما می خواهیم ضلع ســوم هر 
تحول و هر معامله اقتصادی باشــیم. قصد 
داریــم ارائه تســهیلات، فروش اقســاطی یا 
معامــلات با گزارش های اعتبــاری به صورت 

شفاف انجام شود 

بانکداری الکترونیکی
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بانکــداری بــاز به دنبــال تحول در کســب وکارها 
به ویژه تحول در صنعت مالی است و هر بخشی 
از کسب وکارها که در مسیر این تحول قرار گیرند، 
از آن ســود بی انــدازه خواهند بــرد. حیرت انگیز 
اســت کــه بــا دادن دسترســی ایمن و آســان به 
داده هــای مالی کاربــران، امکان توســعه تعداد 
بی پایانــی از پلتفرم هــا و خدمــات جدیــد برای 
پاســخگویی بــه نیازهــا و رفع مشــکلات روزمره 
فراهم می شــود. یکــی از مفاهیمی کــه به تازگی 
در دنیــای کســب وکارها بــا محبوبیــت فزاینده، 
توجه ها را به ســمت خودش جلب کرده اســت، 
مفهوم »اکنون بخر، بعداً پرداخت کن« یا همان 
)Buy Now, Pay Later )BNPL اســت. آنچــه 
ایــن مفهــوم را جذاب تــر و برای مــا بااهمیت تر 
می کند، ورود و تاثیر بســزای بانکداری باز بر این 

بخش است.

BNPL چیست؟
BNPL یــا همــان »اکنــون بخــر، بعــداً پرداخت 
کن« یک مفهوم کاملًا ســاده از یک ترکیب مالی 
اســت که برای مشتری/کاربر این امکان را فراهم 
می کنــد تــا بــدون نیاز بــه بودجه مشــخص یا 
نیــاز به پرداخــت قیمت کامل یــک محصول یا 
خدمــت، آن را بــا توجه به میــزان اعتباری که به 
آن تخصیــص داده می شــود، خریــداری و بعداً 
اعتبــار مذکور را بازپرداخــت کند. معمولًا به این 
صورت است که اعتبار تخصیص داده شده برای 
خریــد، به  منظور بازپرداخت تقســیط می شــود 
کــه اغلــب نیــز بــدون بهره اســت.  بــا توجه به 
ســهولت اســتفاده از ایــن روش و درصــد بالای 
پذیرش از سمت کاربران، BNPL تقریباً برای اکثر 
خرده فروشان آنلاین به عنوان نوعی از وام دهی، 
یــک روش ضــروری بــه حســاب می آیــد. اگرچه 
کاربرد بیشــتر BNPL بــرای خرید با مقادیر کمتر 
است اما می توان گفت این روش تقریباً برای هر 

نوع خریدی می تواند استفاده شود.
بــا ایــن مقدمــه، BNPL دو نوع راه حــل ارائه 

می کند:

	e تقســیم بندی پرداخت ها برای مقادیر کمتر و
دوره های زمانی کوتاه )هفته ها(

	e ارائــه وام اقســاطی بــرای مبالــغ بیشــتر و
مدت زمان طولانی )ماهانه(.

بانکداری باز می تواند BNPL را در 
دسترس تر کند

معمــولًا ارائه دهنــدگان خدمــات BNPL آنچــه 
را بررســی اعتبــاری نَــرم نامیــده می شــود، قبل 
از ارائــه تاییدیــه نهایــی، روی مصرف کننــدگان 
اعتبــار انجــام می دهند. ایــن نــوع ارزیابی یک 
عیــب بــزرگ دارد: »ناتوانــی در ارزیابــی دقیق و 
واقعی اینکه آیا مشتری توانایی پرداخت هزینه 
خریــد را دارد یا خیــر«. از آنجا کــه اعتباردهنده 
بــرای جمــع آوری اطلاعــات و ارزیابــی اعتبــاری 
مشــتریان بــه دفاتر اعتبــاری متکی اســت، این 
ارزیابــی را بــا محدودیت هایــی ماننــد آنچــه 
می گیــرد  وام دهــی صــورت  ســنتی  روش  در 
مواجــه می کند. امــا بانکداری باز تــا حد زیادی 
توانســته تجربه بهتری برای مشــتریان خود رقم 
بزند. با دسترســی بــه داده های بانکــداری باز و 
مجموعــه ای از بینش هــای مناســب کــه از این 
دسترســی ناشی می شــود، ارائه دهندگان اعتبار 
در حــال حاضــر می تواننــد ارزیابی هــای فــوری، 
 دقیــق و معتبرتری برای مشــتریان خــود انجام 

دهند.
بانکــداری بــاز ایــن ارزیابی هــا را از حالــت 
مبهم و مســتعد اشــتباه به ارزیابی هایی بسیار 
دقیــق و در هر لحظــه قابل به روزرســانی تبدیل 
می کنــد. با این رویکــرد جدید، مصرف کنندگان، 
خرده فروشان و ارائه دهندگان BNPL می توانند 
از مزایای چشــمگیری که از به کارگیری بانکداری 

باز به دست می آید، بهره مند شوند.

چگونه BNPL می تواند در دسترس تر 
شود؟

درســت ماننــد هــر شــل دیگــری از وام یا خط 
اعتباری، BNPL در شــل ســنتی خود به بررسی 
اعتباری برای تصمیم گیری نهایی در مورد تایید/
رد درخواست ها متکی است. اما سیستم سنتی 
ارزیابــی اعتبــاری از طریــق دفاتــر اطلاعاتــی که 
بــرای هــر مشــتری ذخیره شــده  اســت، قابلیت 
ارزیابی دقیق و خوبی از اعتبار مشــتری را ندارد. 
امــا بــا پذیــرش و بــه کار بســتن بانکــداری باز، 
ارائه دهنــدگان BNPL قــادر بــه تجزیه و تحلیل 
فوری وضعیت فعلی مشتری و همچنین عادات 
و رفتارهای مالی آنها خواهند بود. با دسترســی 

به ایــن اطلاعات، ارائه دهندگان BNPL افزایش 
قابل توجهی در نرخ های تایید را تجربه می کنند 
و می تواننــد تصمیــم بگیرند که کدام پیشــنهاد 

برای هر مشتری ایده آل است.

راه های دیگری که بانکداری باز می تواند 
به BNPL کمک کند

اگرچــه ایــن روزهــا BNPL توانســته محبوبیت 
بســیار خوبــی بیــن کاربران بــرای خریــد کالا به 
صــورت آنلاین و در خرده فروشــی پیــدا کند، اما 
باز هم تصور بســیاری از کســب وکارها این است 
که ایــن روش می تواند چندان هم قابل اعتماد 

نباشد. 
یکــی از انتقــادات اصلی در ایــن روش مربوط 
بــه عدم شــفافیت در ارائــه شــرایط و ضوابطی 
اســت که در صورت همراه شدن با کمبود دانش 
مالــی مشــتریان، می توانــد منجر به مشــکلات 
 BNPL بزرگی شــود. همه بازیگران بزرگ صنعت
گزینه هــای بدون بهــره را ارائه می دهند در حالی 
که در صورت عدم پرداخت اقســاط، فراموشی یا 
تعویق، همیشه با هزینه تاخیر )یا بهره اضافی( 
همراه هستند. علاوه بر این به راحتی می توان در 

دام بدهی های مربوط به BNPL افتاد. 
تســهیل در خریــد اقــلام بــزرگ، بــدون اینکه 
ارائه دهنــدگان اعتبــار از ایــن موضــوع اطــلاع 
داشته باشند که یک مشتری ممکن است چقدر 
از رقبــای خود وام یــا اعتبار خرید گرفته باشــد، 
باعث می شــود کل بدهی )برای فرد وام گیرنده( 
به راحتی از کنترل خارج شود و تخصیص اعتبار 
به شل و مقادیر صحیح و دقیق اتفاق نیفتد. 

اما بانکداری باز چطور می تواند هر دوی 
این چالش ها را حل کند؟

ارائه دهنــدگان اعتبــار نیاز به توســعه ابزارهایی 
دارنــد کــه به مشــتریان ایــن امــکان را بدهد تا 
تمــام تعهــدات BNPL خــود را در یــک مــکان 
همــراه بــا یــک سیســتم تثبیت شــده یــادآوری 
اقساط پیگیری کنند. همچنین برای جلوگیری از 
مشــکلات بازپرداخت، راهکار برداشت مستقیم 
از حســاب مشــتری تــا حــد بســیار زیــادی این 
مشــل را حــل کــرده اســت. عــلاوه بــر ایــن، 
کسب وکارها برای تجزیه و تحلیل بهتر وضعیت 
یــک مشــتری قبــل از پذیــرش درخواســت و 
تخصیــص اعتبــار، می تواننــد به بانکــداری باز 
برای بررســی ســایر تعهدات BNPL که مشتریان 

ممکن است داشته باشند، اعتماد کنند.
همین پیاده سازی های ساده می تواند محیط 
BNPL بهتــری هــم برای مشــتریان و هــم برای 

ارائه دهندگان فراهم کند 

آزاده محمدزاده
راهبر توسعه کسب وکار در 

پلتفرم نوآوری باز فرابوم

بانکداری الکترونیکی

چگونه بانکداری باز می  تواند BNPL را برای همه دسترس پذیر کند؟

اعتبار در اختیار همه
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تحول دیجیتالی مفهومی است که این روزها در 
ســطح ادبیات موضوع بــه آن به خوبی پرداخته 
می شــود. بســیاری از رویدادهــا و کنفرانس ها و 
دوره های آموزشــی، از این رو که نقش موثری در 
تبیین این مفهوم و تشریح ادبیات آن در ذهن و 
ضمیر مدیران و تصمیم گیران کشور دارد، درخور 
تقدیر است. اما اگر یک قدم از آموزش، جشنواره 
و جایــزه تعالــی پــا را فراتــر گذاریــم، بــا چه نوع 
اقدامات عمل گرایانه در سطح کشور در این حوزه 
مواجــه می شــویم؟ حتــی با فرض وجــود تعهد 
مدیران ارشــد بــه ســرمایه گذاری در فناوری های 
دیجیتالی، اساســاً چه نوع اقدامات عملی ای در 
این راســتا در کشــور ما قابل انجام اســت؟ برای 
ورود بــه ایــن بحث ابتدا لازم اســت شــرکت ها 
را از منظــر ارتبــاط زمانــی آنها با عصــر دیجیتال 

تقسیم بندی کنیم.
شــرکت ها را اساســاً می تــوان بــه دو گــروه 
کــرد.  تفکیــک  لــی  غیردیجیتا و  لــی  دیجیتا
شــرکت های دیجیتالی یــا پلتفرم های دیجیتالی 
آن دســته از شــرکت ها هســتند کــه در دوران 
دیجیتــال و در ســال های پــس از ۲۰۰۰ متولــد 
شــده اند و ســازوکار ایــن شــرکت ها مبتنــی بــر 
فناوری هــای دیجیتالــی طراحــی شــده اســت. 
شــرکت های غیردیجیتالــی شــرکت های بــزرگ 
ســنتی هســتند که دهه ها و حتی قرن ها قبل از 
عصــر دیجیتال متولد شــده اند. اگرچه بســیاری 
از مدیــران و صاحبــان کســب وکار بــا شــنیدن 
عبــارت تحــول دیجیتالی، به یاد گــروه دیجیتال 
و شــرکت های پلتفرمــی پُرســروصدای جهــان 
ماننــد مجموعــه فانــگ )فیس بــوک، آمــازون، 
اپــل، نت فلیکــس و گوگل( یــا نمونه های موفق 
داخلــی آن در ایــران ماننــد دیجــی کالا و اســنپ 
می افتنــد، امــا واقعیــت این اســت کــه مفهوم 
تحــول دیجیتالی عمدتــاً در مورد شــرکت هایی 
صــادق اســت کــه در گــروه غیردیجیتــال قــرار 
می گیرند و سعی دارند با استفاده از ظرفیت های 
فناوری های دیجیتالی، کسب وکارشان را متحول 

کنند و به حیات و بقای خود ادامه دهند.
و  توجــه  می کوشــد  ســطور  ایــن  نگارنــده 
تمرکــز مدیــران ســازمان ها و تصمیم گیــران در 

کســب وکارهای بــزرگ کشــور را از شــرکت های 
دیجیتالــی برداشــته و نگاه ایشــان را به ســمت 
شــرکت های بــزرگ غیردیجیتالــی جهانــی کــه 
اصطلاحاً دی ان ای دیجیتال ندارند اما در مسیر 
حرکــت بــه ســمت تحــول دیجیتالــی هســتند 
معطــوف کنــد. صنایعــی ماننــد خودروســازی، 
انــرژی، ســاختمان، حمل ونقل، تولیــد کالاهای 
و  تندمصــرف )FMCG(، محصــولات غذایــی 
کشــاورزی، داروســازی و ســایر صنایــع ســنتی 
کــه در گــروه غیردیجیتالــی بــه شــمار می روند و 
تــلاش می کنند ســازمان خود را در مســیر تحول 

دیجیتالی قرار دهند.
برای تشریح اقدامات دیجیتالی در شرکت های 
اســت ســه  ابتــدا لازم  گــروه غیردیجیتالــی، 
مفهــوم Digitization یــا »دیجیتالــی شــدن«، 
 Digital یا »دیجیتالی ســازی« و Digitalization
Transformation یــا »تحــول دیجیتالــی« را از 
یکدیگــر متمایــز کنیم. این ســه عبــارت گاهی با 
هم اشــتباه گرفته می شوند، اما معانی متفاوتی 
دارنــد. Digitization به فرایند تبدیل داده ها یا 
اطلاعــات از حالت آنالوگ به دیجیتالی و تبدیل 
آن بــه بیــت و بایــت اشــاره می کنــد و می تــوان 
آن را رویکــرد محــوری در انقــلاب صنعتی ســوم 
 Digitalization دانســت. دیجیتالی ســازی یــا
بــه فرایند اســتفاده از داده های دیجیتالی شــده 
برای منظم ســازی و بهبود عملیات سازمان اشاره 
می کنــد. در واقــع Digitalization را می تــوان 
گام میانــی بیــن انقلاب هــای صنعتــی ســوم و 
چهــارم قلمــداد کــرد. امــا تحــول دیجیتالی به 
معنــای تغییرات اساســی در مدل هــای عملیات 
و کســب وکار ســازمان و تغییر رویکرد نســبت به 
نیازهای مشــتریان و کارکنان شــرکت با استفاده 
از ظرفیت فناوری های دیجیتالی اســت. در واقع 
تحــول دیجیتالــی رویکــرد محــوری در انقــلاب 

صنعتی چهارم است.
حال که با تفاوت این سه مفهوم آشنا شده ایم، 
به بررسی اقدامات شرکت های گروه غیردیجیتالی 
در مســیر تحــول دیجیتالــی می پردازیــم. اگر به 
مســیر حرکــت شــرکت های گــروه غیردیجیتالی 
به ســمت تحول دیجیتالی توجــه کنیم، متوجه 

نــگاه کل نگــر )Holistic( رویکــرد قــدم بــه قدم 
ایــن شــرکت ها در حرکت به ســمت اســتفاده از 
ظرفیت هــای فناوری دیجیتالی بر اســاس میزان 
آمادگــی خــود و مبتنــی بــر فرهنــگ ســازمانی 
ایشــان خواهیــم شــد. در واقــع این شــرکت ها 
بــه  دور از فضــای هیجانــی شــل گرفته اطــراف 
مقولــه تحــول دیجیتالی و پرهیــز از کپی برداری 
از روی برنامه های دیجیتالی شــرکت های متولد 
عصــر دیجیتــال، برنامه هــای خودشــان را حول 
محورهــای اساســی کــه شایســتگی های کلیدی 
و مزیت هــای رقابتــی نظام  منــد بــرای ایشــان 
ایجــاد می کنــد طراحــی و تدویــن می کننــد و 
انتظاراتی منطقی و ممکن از اقدامات و ابتکارات 

دیجیتالی خود دارند.
ایــن شــرکت ها به خوبــی متوجــه تفاوت های 
ســه مرحلــه Digitization، Digitalization و 
درک  و  Digital Transformation هســتند 
کرده انــد کــه این ســه مرحلــه را باید بــه صورت 
متوالی طی کرد و مســیر میان بُــری وجود ندارد. 
بــه عنوان مثــال شــرکت پی اند جــی )P&G( که 
در لیســت ۵۰۰ شــرکت برتر جهان در سال ۲۰۲۲ 
در رتبــه ۵۱ قــرار گرفتــه اســت، برنامــه تحــول 
دیجیتالی خود را از سال ۲۰۱۳ آغاز کرده و محور 
اساســی آن Digitization در سطح کارخانه های 
متعددش در سراســر جهان یا بــه عبارتی تبدیل 
کلیــه اطلاعــات آنالــوگ در ســطح ماشــین آلات 
و تجهیــزات مکانیکــی و الکتریکی بــه داده های 
 )Walmart( دیجیتالی است. شــرکت وال مارت
به عنوان بزرگ ترین شــرکت خرده فروشی آفلاین 
جهــان که در لیســت ۵۰۰ شــرکت برتــر جهان در 
سال ۲۰۲۲ در رتبه اول قرار گرفته است نیز محور 
اساســی و مرکز توجــه خــود را Digitization در 
ســطح کارخانه های خــود و پیاده ســازی مفهوم 
کارخانــه هوشــمند )Smart Factory( و نیــز 
Digitalization از طریق پیاده ســازی یکپارچه و 
 )ERP( جامع سیســتم مدیریت منابع سازمانی
در کلیه شــعب و کارخانه هایش قرار داده اســت. 
در شــرکت نســتله که در لیســت ۵۰۰ شرکت برتر 
جهان در سال ۲۰۲۲ در رتبه ۲۸ قرار گرفته است، 
انجام اقدامات زیربنایی مانند ایجاد مراکز داده 
ابــری در چند نقطه مختلف جهان برای نگهداری 
از داده هــای دیجیتالی سیســتم های عملیاتی و 

داده های مشتریان اولویت اساسی دارد.
این بدان معنا نیســت که این شرکت ها صرفاً 
بــه پروژه های زیربنایی و محــور Digitization و 
Digitalization پرداخته انــد و ابــداً توجهــی به 
مفاهیمی مانند طراحی سفر مشتری یا تغییرات 
فرهنــگ ســازمانی ندارنــد، بلکه نشــان می دهد 
عمــده بودجــه این شــرکت ها برای پیاده ســازی 

تحول دیجیتالی

تحول دیجیتالی 
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پروژه های زیرساختی و زیربنایی تصویب می شود 
و موضــوع اولویت گــذاری در حرکــت به ســمت 
تحول، اهمیت بســیار زیادی برای این شرکت ها 
دارد. برنامه  هــای عملی این شــرکت ها مبتنی بر 
میزان آمادگی خود و بر اساس قدم های اساسی 
اولیــه  و بــه صــورت زیربنایی آغاز شــده و اگرچه 
ممکــن اســت ابتکاراتی نیــز در حوزه های بهبود 
تجربه مشــتری یا توســعه کانال های دیجیتالی 
بــه خرج دهند، امــا اولویــت و بودجه بندی این 
شــرکت ها بر اســاس برنامه های کلان زیرساختی 

شل می گیرد.
در واقــع برنامه هــای تحــول دیجیتالــی ایــن 
شــرکت ها، موضوعی فانتزی و تشریفاتی نیست 
و برعکس، دربرگیرنده اقداماتی واقعی و اساسی 
در جهت Digitization و Digitalization است. 
این برنامه ها اساســاً بلندمدت طراحی می شوند 
و نتایــج آن در بازه هــای زمانــی ســه تا ۱۰ ســاله 

اندازه گیری می شود.
اما اگر بخواهیم با زاویه دیدی دیگر برنامه های 
ایــن شــرکت ها را بررســی کنیــم، می توانیــم بــه 
رویکــرد ایــن شــرکت ها در انتخــاب چارچــوب 
)Framework( یــا مدل تحول دیجیتالی توجه 
کنیــم. بــه منظــور نظام مند کردن مســیر حرکت 
شرکت ها به ســمت تحول دیجیتالی، مدل ها و 
چارچوب های بسیاری از سوی شرکت های معتبر 
مشاوره ای و دانشگاه های بزرگ جهان ارائه شده 
است که مشترکات بسیار و تفاوت هایی نیز دارد. 
اینکه شــرکت ها کــدام چارچــوب را برمی گزینند 
بســتگی بــه نــوع صنعــت و میــزان آمادگــی و 
ســایر عوامــل دارد. اما بســیاری از شــرکت های 
بــزرگ جهــان، چارچوب هــای بومی سازی شــده 
خودشــان را تدوین کرده انــد و مدل کلان تحول 
دیجیتالی شان شامل چشــم انداز، استراتژی ها، 
پروژه هــا و بودجه بندی و ســایر مــوارد مرتبط با 
برنامه را در قالب چارچوب تدوین شــده هدایت 
می کننــد. عموماً چارچوب های تحول دیجیتالی 
شــامل )و نــه محــدود بــه( چهار ســتون »مدل 
عملیات«، »مدل تجــاری«، »فرهنگ و کارکنان« و 

»خلق تجربه عالی برای مشتری« است.
تحــول  برنامه هــای  دقیــق  ملاحظــه  بــا 
دیجیتالــی در شــرکت های گــروه غیردیجیتالــی، 
متوجــه می شــویم حجــم چشــمگیر و اصلــی 
ســرمایه گذاری های دیجیتالــی این شــرکت ها از 
میــان چهار ســتون مزبور، حول ســتون عملیات 
می گردد و این شــرکت ها، پیش نیاز پرداختن به 
ســه ستون دیگر را سر و ســامان دادن به ستون 
عملیات دانسته اند. در واقع این شرکت ها توجه 
خاصــی بــه موضوعاتــی ماننــد ایجاد ســاختار 
یکپارچــه داده و سیستمی ســازی فرایندهــای 

عملیاتــی ســازمان دارنــد. یکــی از دلایــل اصلی 
ایــن رویکرد، ملموس بــودن اقدامــات در حوزه 
عملیات برای ســهامداران، ســهولت درگیر شدن 
در برنامــه بــرای کارکنــان و نیز قابــل  اندازه گیری 
بــودن نتایــج اقدامــات دیجیتالــی در این حوزه 
برای هیات مدیره و سایر ذی نفعان شرکت است. 
اگرچــه موضوع فرهنگ و تغییر نگرش مدیران و 
کارکنان در پیشــرفت برنامه بسیار مهم و حیاتی 
اســت، اما از آنجا که اقدامــات فرهنگی و تغییر 
 )Subjective( نگرش مدیران جنبه هــای ذهنی
نیــز دارد، رســیدن بــه اهداف آن زمان بیشــتری 
طلب می کند و می تواند موازی با اقدامات حوزه 
بهبــود عملیات حرکت کنــد. از طرفی با توجه به 
مشــکلات اقتصــادی در سراســر جهــان و دوران 
 Operational( پســاکرونایی، بهبــود عملیــات
Excellency( نقش اساســی در کاهش هزینه ها 
و افزایــش درآمدهــای ســازمان دارد و طبعــاً 
ســهامداران و ذی نفعان ســازمان تاکید و توجه 
بیشــتری بر این حــوزه دارند. شــرکت های بزرگ 
جهان بســته به میزان بلوغ دیجیتالی و ســطح 
 Digitization آمادگــی خود، ابتدا بــه دو حــوزه
و Digitalization می پردازنــد و ســپس به آرامی 
و بــه دور از فضــای هیجانی به ســمت اقدامات 
 Digital Transformation و ابتــکارات در حــوزه
و تغییر مدل  کســب وکار و خلق تجربه های عالی 

برای مشتری حرکت می کنند.
موضــوع بســیار مهــم در طراحــی برنامه های 
دیجیتالی شــرکت ها، مفهــوم »مدیریت تغییر« 

اســت. در واقــع مدیریــت تغییر قلب هــر برنامه 
تحــول دیجیتالی اســت. از نگاه مدیریت تغییر، 
در طرح ریــزی برنامه هــای تحــول دیجیتالی، دو 
رویکــرد اصلی وجود دارد. رویکــرد اول پرداختن 
به موضوعات اساســی و زیربنایی ســازمان است 
کــه بیشــترین مشــکلات و در واقــع درد اصلــی 
سازمان در آن است که به آن رویکرد پرداختن به 
»ســکوهای سوزان« یا Burning Platform گفته 
می شــود. نام گــذاری این رویکرد بــه محیط های 
صنعتــی خصوصــاً در حــوزه اکتشــافات نفتــی 
برمی گــردد کــه در آن خامــوش کــردن آتــش در 
ســکوهای اســتخراج نفــت، مهم تریــن اولویت 
اســت و همــه کارکنــان به روشــنی شــاهد آتش 
هســتند و ضــرورت اطفای آن را به درســتی درک 
می کنند. اصطلاح ســکوی سوزان به پروژه هایی 
در ســازمان اطلاق می شــود که همــه کارکنان در 
چرایــی انجــام آن تردیدی ندارنــد و همه منابع 
سازمان صرف انجام آن می شود. در واقع در این 
رویکرد، همه مدیــران و کارکنان ضرورت تغییر را 
بــا همــه وجود درک و ضــرورت و فوریت تغییر را 

احساس می کنند.
امــا در مقابل، رویکــرد دوم در مدیریت تغییر 
مطــرح می شــود کــه در آن نــگاه بــه آینــده و 
حرکــت به ســمت خلق آینده مطلوب بر اســاس 
روندهای جهانی و هم قدم با نوآوری های مهیّج، 
اولویــت بالاتــری نســبت بــه محیــط عملیاتــی 
دارد. این رویکرد اصطلاحاً »اشــتیاق ســوزان« یا 
Burning Ambition نامیــده می شــود. در ایــن 

تفاوت دیجیتالی شدن ، دیجیتالی سازی و  تحول دیجیتالی
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خدمت و تجارت

رویکــرد، تغییرات ســازمان در جهت نوآوری های 
متحول کننــده اســت و عمــده توجــه و بودجــه 
سازمان صرف خلق مدل های کسب وکاری جدید 

و نوآورانه می شود.
شــرکت های گــروه  حرکــت  رونــد  مطالعــه 
غیردیجیتالــی نشــان می دهــد، اولویــت ایــن 
شرکت ها در سرمایه گذاری های دیجیتالی، حوزه 
عملیات و تمرکز بر سکوهای سوزان است. اگرچه 
این ابداً به معنای عدم برنامه ریزی این شرکت ها 
در حوزه اشــتیاق ســوزان نیســت، اما سیاســت 
کلان این شرکت ها تقویت بعد عملیات )سکوی 
ســوزان( و ســپس پرداختن به ســه بعد دیگر از 
جملــه مدل تجــاری، کارکنــان و مشــتریان یا به 

عبارتی مفهوم اشتیاق سوزان است.
اما در کشــور ما و در شــرایط فعلی کشور و روند 
روزافــزون مهاجــرت نخبــگان، یکــی از راهکارها 
و اســتراتژی های قابــل اتخــاذ از ســوی مدیران 
ســازمان ها، اتخــاذ رویکــرد ســکوی ســوزان و 
ارجحیت آن به رویکرد اشــتیاق سوزان است. در 
واقع با توجه به بحران نقدینگی و بحران نیروی 

انســانی شــرکت ها، لازم اســت موارد زیربنایی و 
اصلی ســازمان از اولویت بالاتری برخوردار باشد 
و بودجه و توجه مدیران ارشد سازمان به سمت 
پروژه هــای عملیاتــی و آنچــه بــرای حفــظ بقای 
سازمان مورد نیاز است تغییر جهت  دهد. بدین 
معنــا کــه تا زمانــی  کــه ســازمان های خصوصی 
و دولتــی ایرانــی در دو حــوزه Digitization و 
Digitalization هنــوز اقدامــات موثــری انجام 
نداده انــد، صحبــت از مواردی مانند خلق ســفر 
مشــتری و ایجاد کانال هــای رنگارنگ دیجیتالی 
و   Digital Transformation عنــوان  تحــت 
رونمایــی از برنامه های تحول دیجیتالی، نه تنها 
باعث خلق ارزش در ســازمان نخواهد شد، بلکه 
باعث بروز ســرخوردگی در صاحبان کســب وکار و 
شــیوع پدیده روماتیســم دیجیتالــی به معنای 
انتظارات متورم شــده و پاســخ داده نشده بسیار 

زیاد از تحول دیجیتالی خواهد شد.
اگــر ایــن گــزاره را بپذیریــم که تحول از مســیر 
نظــم محقق می شــود، بایــد بپذیریم ســازمانی 
کــه حداقــل نیازمندی هــای نظام مند در مســیر 

نظــم حداقلــی ماننــد ســاختار یکپارچــه داده، 
 )ERP( ســامانه های مدیریــت منابــع ســازمانی
و مرکــز داده بــرای نگهــداری اطلاعات ارزشــمند 
خــود را ندارد، توجیه منطقــی و اقتصادی کافی 
برای پرداختن به موارد دیگر مانند طراحی ســفر 
مشتری، طراحی سفر کارکنان و توسعه کانال های 
دیجیتالی ندارد. در واقع اگر سازمان را به نوعی به 
یک پیکره و یک ارگانیسم تشبیه کنیم، پرداختن 
بــه مفاهیم بعضــاً لوکس کانال هــای دیجیتالی 
در شــرایطی که هنوز اقدامــات زیربنایی را انجام 
نداده ایم، مانند جراحی زیبایی برای فردی است 

که از مشل ستون فقرات رنج می برد.
نتیجــه اینکــه مــا در کشــورمان در شــرایط 
خــاص زیرســاختی و فرهنگــی بــه ســر می بریم 
و لازم اســت متناســب بــا ایــن شــرایط بــرای 
موضوع تحول دیجیتالی سازمان ها برنامه ریزی 
کنیــم. اولویت گــذاری پروژه هــا و جهت دهــی 
بــه بودجه هــای محــدود ســازمان ها، از جملــه 
مهارت هــای مدیــران ارشــد در عصــر دیجیتــال 

است  

تحول دیجیتالی
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معامــات مارجیــن در بازارهــای مالــی به ویــژه 
کریپتــو و فارکس، یک مفهوم آشناســت. در این 
مــدل معامــات، کاربر بــا قرض گرفتن از بســتر 
معاماتــی، می تواند به کمــک اهرم تا چند برابر 
میــزان دارایی خــود معاملــه کند. امــا در ایران 
مدل مشابهی تحت نام معامات تعهدی پیاده 
شــده است که شباهت ها و تفاوت هایی با مدل 
معاماتی مارجین دارد. در این مطلب به بررسی 
اجمالــی هــر یک از ایــن مدل هــای معاماتی و 

مقایسه آنها خواهیم پرداخت.

مدل معاملات مارجین چیست و چه 
مزایایی دارد؟

مــدل معاماتــی مارجیــن مبتنــی بــر دریافت 
قرض از بســتر معاماتی اســت؛ به  طور ســاده 
یــک کاربر با گذاشــتن یــک وثیقه )مثــاً تتر در 
بازارهــای کریپتــو( می تواند تا چنــد برابر ارزش 
دارایــی خــود قــرض بگیــرد و وارد معامله کند. 
از آنجــا کــه دارایی قــرض گرفته شــده می تواند 
همــان تتــر یــا حتــی کوین هــای دیگــر باشــد، 
بنابرایــن کاربر امــکان خرید و فــروش به کمک 
دارایــی قــرض گرفته شــده را خواهــد داشــت. 
بــه ایــن ترتیب ســود و زیان کاربر نیــز می تواند 
طبق اهرمی که دریافت کرده، بزرگ تر باشــد. به  
عنوان مثال اگر یک کاربر صاحب ۱۰۰ تتر باشد، 
بعضاً می تواند تا ۱۰ هزار تتر قرض بگیرد و وارد 
موقعیت معاماتی شود. فرض کنیم قیمت هر 
واحد رمزارزی که کاربر تمایل به خرید و ســپس 
فــروش آن را دارد ۱۰۰ دلار باشــد. در صورتی که 
بــا همان میــزان دارایــی اولیه اقــدام به خرید 
کنــد، تنها یــک واحد امکان خریــد وجود دارد. 
امــا بــه روش معاماتی مارجین، تــا ۱۰۰ واحد 
امــکان خرید برای کاربر فراهم می شــود. در این 
مثال در صورتی که قیمت دارایی خریداری شده 
یــک دلار افزایــش یابد، در حالــت اول کاربر یک 
دلار و در حالــت دوم کاربــر تــا ۱۰۰ دلار ســود 
ســاخته اســت. اما در صورتی که قیمت دارایی 
یــک دلار کاهش یابــد، در حالــت اول کاربر یک 
دلار ضــرر و در حالــت دوم کاربر تا ۱۰۰ دلار ضرر 
ساخته اســت که در اصطاح لیکوئید می شود. 
لیکوئید شــدن زمانی اتفــاق می افتد که میزان 
ضرر تقریباً با میزان دارایی اولیه برابر شــود. در 

ایــن حالت بســتر معاماتی، کل وثیقــه کاربر را 
به نفــع قرض دهنده ضبط می کنــد و موقعیت 

معاماتی را می بندد.
همان طــور که اشــاره شــد، تنها کارکــرد مدل 
معاماتــی مارجیــن ضریب بــرای خرید مقادیر 
بیشــتر نیست؛ بلکه کاربر می تواند با همان ۱۰۰ 
تتــر دارایی اولیه معــادل ۱۰ هزار دلار بیت کوین 
قرض بگیرد و آن را بفروشد. در این حالت کاربر 
بــدون آنکــه دارایــی دیگــری غیر از تتر داشــته 
باشــد، امــکان فــروش و کســب ســود از محل 
کاهــش قیمت یک دارایــی دیگر آن هم با اهرم 
را خواهد داشــت. مشــابه مثال قبل در فروش 
اگــر قیمــت دارایی قــرض گرفته شــده ۱۰۰ دلار 
باشــد، کاهش یک دلاری قیمت باعث ســاخته 
شــدن ۱۰۰ دلار ســود با اهرم ۱۰۰ خواهد شــد، 
امــا افزایش یک دلاری قیمــت موجب لیکوئید 
شــدن و از دســت رفتــن وثیقه اولیه می شــود. 
فــروش دارایــی در حالــی کــه آن را نداریــد در 
بازارهــای جهانی با مــدل مارجیــن امکان پذیر 
اســت، امــا در مدل هــای رایــج بازارهــای مالی 
به ویژه بازارهای مالی اسامی این امکان وجود 

ندارد. 
محــل تامین نقدینگی چنین مدل معاماتی 
از دو روش صــورت می گیــرد: یــا »خود بســتر« 
یــا از »ســایر کاربــران صاحــب آن دارایــی« کــه 
روش معمــول، تامیــن نقدینگــی با مشــارکت 
ســایر کاربــران صاحب دارایی در بســتر اســت. 
بــه  عنــوان مثال در بــازار کریپتــو در صورتی که 
موجودی بیت کوین داشــته باشید، می توانید 
آن را قرض بدهید تا توســط بســتر معاماتی، 
دارایــی شــما بــه فــردی کــه تمایــل بــه انجام 
معامــات مارجیــن دارد، قــرض داده شــود. 
انگیــزه ای کــه باعــث می شــود کاربــران مجاب 
شــوند دارایی خود را به افراد دیگر قرض دهند 
در واقــع دریافت بهره ســاعتی و کســب درآمد 
 )Passive Income( بــه  صورت غیرمنفعانــه
اســت. همچنین درآمد حاصــل از کارمزد برای 
بســتر معاماتــی نیز با توجه بــه اهرمی که در 
مــدل معامــات مارجین مــورد اســتفاده قرار 
می گیرد، بیشــتر خواهد شد و دارایی های راکد 
نیــز به کمک این مدل در چرخه معاماتی وارد 

می شوند.

چرا مارجین غیرشرعی و غیرقانونی 
است؟

مهم تریــن دلیــل غیرشــرعی بــودن معامــات 
مارجین در فقه اســامی، »قــرض در قبال بهره« 
اســت. احکام قرض جزو احــکام پایه ای در فقه 
اســامی اســت. در قــرض، عمــاً قرض دهنده، 
مالکیــت دارایــی خــود را برای مدت مشــخصی 
بــه قرض گیرنده واگذار می کنــد. اما آنچه باعث 
می شود عماً مدل معاماتی مارجین غیرشرعی 
باشــد، دریافــت بهــره اســت. قرض دهنده حق 
را در قوانیــن  از قرض گیرنــده  بهــره  دریافــت 
اســامی نــدارد و دریافت چنین بهــره ای باعث 

ربوی شدن این مراوده مالی می شود. 
در قانون مجازات اسامی نیز ربا جرم شناخته 
شــده اســت؛ ماده ۵۹۵ قانون مجازات اسامی 
بخــش تعزیــرات تصریــح می کنــد که »هــر نوع 
توافــق بین دو یا چنــد نفر، تحت هــر قراردادی 
از قبیــل بیع، قرض، صلح و امثال آن جنســی را 
بــا شــرط اضافه با همان جنــس مکیل و موزون 
معامله نماید و یا زاید بر مبلغ پرداختی، دریافت 
نماید، ربا محســوب و جرم شــناخته می شــود«. 
طبــق همین ماده، هم برای ربادهنده و هم برای 
رباگیرنده و هم برای کســی که به عنوان واســطه 
بین ربادهنده و رباگیرنده عمل می کند، مجازات 
حبس از ۶ ماه تا ســه ســال و تا ۷۴ ضربه شاق 
و جــزای نقــدی معادل مال مورد ربــا عاوه بر رد 

اضافه به صاحب مال تعیین شده است.

معاملات تعهدی؛ جایگزین متناسب 
شرعی و قانونی 

معامــات مارجیــن در دو محور به کمک فعالان 
بازارهــای مالــی آمده اســت. اول آنکــه کاربران 
می تواننــد بــا وثیقه محــدود، مبالــغ بالاتری را 
معاملــه کنند )اهــرم( و دوم کاربــران می توانند 
بــدون داشــتن یــک دارایــی آن را بــه فــروش 
برســانند. در بازارهــای مالی نیــاز به چنین مدل 
معاماتــی انکارناپذیــر اســت. همیــن نیــاز در 
بازارهای مالی اســامی نیز وجود داشــته، اما با 
مدل مرســوم جهانی به دلیل ربوی بودن مدل، 

قابلیت پاسخ نداشت.
در ســال ۱۳۹۹، شــورای فقهی بورس طی رفت 
و برگشــت های متعدد به مدل معاماتی شرعی 

بررسی تفاوت معاملات مارجین و تعهدی

معاملات تعهدی راهی برای حل مسئله

رمزارز
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به نام فروش تعهدی یا معامات تعهدی رسید. 
در ایــن مــدل دو مســاله که به آنها اشــاره شــد 
حل شــده و کاربر دارایی را قرض نمی گیرد، بلکه 
وکالت فروش و خرید دارایی با شروط مشخص 
دریافت می کند. از جمله این شروط تامین مثل 
دارایــی وکالــت گرفته شــده در زمــان مشــخص 
است. تفاوت اساسی این مدل با مدل معامات 
مارجیــن، دریافــت نکــردن بهره و توافق بر ســر 
تســهیم ســود احتمالــی بیــن وکالت دهنــده و 

وکالت گیرنده به جای آن است. 
در مــدل معامــات تعهدی، دو طــرف مراوده 
مالــی، وکالت دهنــده و وکالت گیرنــده نامیــده 
می شــوند. کاربــری کــه تمایــل بــه اســتفاده از 
ایــن مــدل معاماتی برای ترید و کســب ســود 
دارد، وکالت گیرنــده اســت. وکالت دهنــده نیــز 
شــخصی اســت که مالک دارایی اســت و تمایل 
بــه حفظ بلندمدت دارایی و البته کســب ســود 
دارد.  آن  از  امــکان  در صــورت  غیرمنفعانــه 
وکالت گیرنــده در ازای وثیقــه مشــخص، وکالت 
فــروش و خریــد دارایــی را دریافــت و در نهایت 
مثل دارایی وکالت گرفته شده را تامین می کند.

تفــاوت اساســی در ایــن مدل، نــدادن قرض و 
دریافت نکردن بهره ســاعتی از آن اســت. در این 
مدل، مالکیــت دارایی همچنان بــا مالک اصلی 
می مانــد و ســود و زیان نیــز برای مالــک دارایی 
اســت. اما بر اساس شروط ضمن عقد، به سبب 

حفظ انگیزه معاماتی برای وکالت گیرنده، ســود 
احتمالی با وکالت گیرنده مصالحه می شود. پس 
در ایــن مــدل معاماتی، بهره دریافت نمی شــود 
بلکــه دو طــرف مــراوده مالی در صورت به ســود 
رســیدن موقعیت معاماتی، در ســود مشارکت 
خواهنــد داشــت. طبق اصلی ترین شــرط ضمن 
عقــد، در صورتی که زیــان موقعیت معاماتی با 
وثیقه برابر شــود، به منظــور جلوگیری از تحمیل 
ضرر و زیان بیشــتر، موقعیت بســته شده و مثل 
دارایــی وکالــت گرفته شــده تامین می شــود. به 
همین سبب، ضرر و زیانی نسبت به اصل دارایی 
بــرای وکالت دهنــده متصور نیســت و این ضرر و 
زیان از محل وثیقه تامین می شود. اجازه بستن 
موقعیــت معاماتــی و تامین ضرر و زیان و مثل 
دارایــی از محــل وثیقــه، از ابتــدا با یک قــرارداد 
وکالت ثانویه به بستر معاماتی داده شده است.
هرچنــد در ابتــدا مــدل معامــات تعهــدی، 
بــا فــروش تعهــدی در پاســخ به نیاز بــه فروش 
دارایی ای که ندارید طراحی شــده است، اما این 
مدل در زمان خرید دارایی و دادن اهرم نیز قابل 
تعمیــم اســت. از آنجــا که اســاس ایــن مراوده 
بــر قــرارداد وکالــت، به جــای قرض یــا مصالحه 
و دریافــت بهــره در ســود احتمالی اســت، پس 
می تــوان از آن بــرای پاســخ به نیــاز معامات با 
اهــرم، بــدون داشــتن هیچ مشــل شــرعی نیز 
کمــک گرفت. اهــرم در این معامــات به معنای 

دادن وکالــت خرید یــا فروش دارایی بــه اندازه 
چند برابر ارزش وثیقه بوده و تنها ریسک برابری 
ضــرر بــا وثیقــه را که منجــر به بســتن موقعیت 
معاماتــی و تامین مثل دارایــی از محل وثیقه 

می شود افزایش می دهد.

وکالت جایگزین مارجین 
مــدل معاماتــی مارجین در پاســخ بــه دو نیاز 
بازارهــای مالی یعنــی معامات با اهرم و فروش 
دارایی ای که ندارید تعریف شــده و اساس آن بر 
قرض و دریافت بهره اســتوار اســت. اما در مدل 
معامات تعهــدی همان اهداف با دادن وکالت 
خریــد و فــروش دنبــال می شــود. در معامــات 
تعهدی بهره ای دریافت نمی شــود و صرفاً ســود 
احتمالی حاصل از موقعیت معاماتی، تقســیم 
می شــود. معامــات تعهــدی مشــابه مارجیــن 
می تواننــد بــرای خرید یا فــروش دارایی حتی با 

اهرم مورد استفاده قرار گیرند.
ایــن نکتــه نیــز مهــم اســت کــه اســتفاده از 
عناوین، تغییری در ماهیت مدل های معاماتی 
نمی دهــد. بــه  عنــوان مثــال اگر مدلــی تعهدی 
نامیــده شــود در حالــی کــه در آن قــرض داده و 
گرفتــه و بهــره دریافــت می شــود، همچنان این 
مــدل غیرشــرعی و غیرقانونــی اســت و تبعــات 
شــرعی و حقوقــی بــرای طرفین مــراوده مالی و 

بستر معاماتی خواهد داشت 
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طرفــداران بیت کویــن معتقدنــد ایــن رمــزارز 
در ۱۲ ســال گذشــته و تقریبــاً از زمــان تولیــد، 
نگــرش افراد را در مورد بســیاری از ســاختارهای 
اجتماعی، سیاســی، اقتصــادی و فرهنگی تغییر 
داده اســت؛ از همین روســت که بیت کوین یک 
فنــاوری برهم زننــده تلقــی می شــود. شــناخت 
ســابقه معیارهــای شــل دهنده ذهنیــت ما در 
کنار مســیریابی تغییر و تحولات، نقش بســزایی 
در درک مان از این مســائل دارد. به همین دلیل 
در بخــش زمین بازی بیت کوین در هر شــماره به 
بررســی یکی از جنبه های تاثیرگــذار بیت کوین و 
باک چین می پردازیم. در شماره قبل به موضوع 

حریم  خصوصی پرداختیم و حال در سیزدهمین 
قســمت از ایــن سلســله   مطالب، نگاهــی بــه 

وایت پیپر بیت کوین می اندازیم.
انتشــار وایت پیپــر بیت کویــن در ســال ۲۰۰8، 
اتفاقــی بود کــه بــرای اولین بار یــک موجودیت 
مســتقل و غیرمتمرکز را در جهان متمرکز معرفی 
کــرد. این وایت پیپر و روشــی کــه معرفی می کرد 
متفــاوت بــود. هرچنــد بــا گســترش اســتفاده 
آنایــن  پرداخــت  اینترنــت، سیســتم های  از 
شــل گرفته بودند، اما نیاز به یک پول مســتقل 
هیــچ گاه پاســخ داده نشــده بود. نیــازی که هم 

ابعاد مالی و هم انسانی را شامل می شود. 

عرضه بیت کوین مصادف با بحران مالی ســال 
۲۰۰8 بــود. زمانــی کــه سیســتم متمرکز ســنتی 
یــک  بــار دیگــر ناکارآمدی خود را نشــان داد و در 
نتیجــه آن دولت هــا بــه هــر قیمتی کوشــیدند 
بانکــداری را حفظ کنند. این نارضایتی ها برآمده 
از نیازهایــی بــود که بیت کوین توانســت بهتر از 
دیگــر پروژه هــا بــرای آن راه حل پیدا کنــد چراکه 
همزمــان پروژه هــای دیگــری هم بــرای رفع این 

موانع شل گرفته بود. 
در این راســتا به ســراغ یکی از افــرادی رفته ایم 
کــه در کارنامه خود ثبت اختراعی در قالب پتنت 
با نام UMmoney داشــته که در آن مفهوم پول 

زمین  بازی بیت کوین

مکانیزه شدن صداقت توسط ساتوشی
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جهانی تعریف شده است. علی میزانی اسکویی، 
بنیان گــذار شــرکت فیــکاس ســوئیس، معتقــد 
اســت: »اگــر نگاهی به حال و هــوای زمان عرضه 
بیت کویــن و قبل تــر بیندازیــم، نیاز زیــادی برای 
وجــود یــک پول که بتوان بــا آن پرداخت ها را در 
ســطح جهانــی انجام داد، شــل گرفتــه بود. بر 
اســاس همین نیاز، پروژه های زیــادی هم پدید 
آمــده بود. حتی چند نمونه  هم به صورت عملی 
شــروع بــه کار کردنــد. از ایــن موارد می تــوان به 
دیجی کش، ای گلد )سیستم پرداختی با پشتوانه 
طــا که با مشــکات قانونــی از طــرف آمریکا به 
بهانه پولشــویی متوقف شــد( یا مــواردی مانند 
ای مانــی یــا بیت گلد که به صــورت تئوری مطرح 

شده بودند.« 
از نظر میزانی، مشــکات مرتبط با بحران مالی 
ســال ۲۰۰8 باعث شــد مشــکات سیستم های 
متمرکــز بیشــتر نمایــان شــوند. بــه خصــوص 
ایــن موضوع کــه دولت هــا در ســال ۲۰۰8 برای 
جلوگیــری از ورشکســتگی بانک هــا، اقــدام بــه 
نجــات آنها از جیب مردم کردند. به همین دلیل 
نارضایتــی ای نیــز بــه وجــود آمده بــود. پس به 
احتمــال زیاد بــا توجه به ذکر شــدن ایده نجات 
بانک ها در وایت پیپر بیت کوین، این نارضایتی ها 
و نیــاز شــل گرفته از دلایــل اولیــه شــل گیری 

بیت کوین به حساب می آید.

ساتوشی صداقت را مکانیزه کرد
مفاهیــم ارائه شــده در قالــب بیت کویــن عــاوه  
بــر تغییــر طرز فکــر ما نســبت به سیســتم های 
متمرکز، توانست راه را برای توسعه در این مسیر 
همــوار کنــد. علی میزانی در این باره به پیوســت 
می گوید: » ساتوشــی با عرضه مفهوم غیرمتمرکز 
در وایپ پیپــر بیت کوین، نقطــه عطفی به وجود 
آورد. به این ترتیب توانســت همه دنیا را متوجه 
مشکات سیستم های مالی متمرکز کند و راه حل 
ارائــه دهــد. در حقیقــت ساتوشــی بیت کوین را 
اختراع نکرد بلکه صداقت را مکانیزه کرد. به این 
معنی که ساتوشی سیستمی به وجود آورد که در 
آن کسی امکان دروغگویی نداشت و اگر هم این 
اتفــاق می افتاد به ضرر کاربر تمام می شــد. البته 
ایــن به حوزه مالی محدود نمی شــود و می توان 
آن را بــه حوزه هــای دیگر تســری داد. ما شــاهد 
شــل گیری ایده اتریوم و قرارداد های هوشــمند 
هســتیم کــه بر مبنــای همین سیســتم فعالیت 
می کنــد. بــه ایــن ترتیــب در دیگــر پروژه ها هم 

همین سازوکار پیاده سازی شد.«
او معتقد است: »درگیر کردن بخشی از جامعه 
هــم جــزو کارهای ساتوشــی بــود. ساتوشــی در 
بیت کوین ســازوکاری عرضه کرد که به واسطه آن 

مردم با انگیره های آزادی و مالی امکان مشارکت 
در آن را داشتند. در نهایت نوآورها متوجه شدند 
با استفاده از این سیستم چقدر می توانند آزادی 
عمــل داشــته باشــند و بــه همین دلیــل انگیزه 
نــوآوری تقویت شــد، تا جایی که امروزه بیشــتر 
از ۱۰ هزار پروژه در دســت اجرا هســتند. هرچند 
تعــداد کمــی از ایــن پروژه هــا موفق می شــوند 
امــا تعداد بــالای پروژه هــا نشــان دهنده انگیره 

شل گرفته است.«
امــا عرضه بیت کویــن که با انتشــار وایت پیپر 
آن همــراه اســت در نهایــت باعــث بــه چالــش 
کشــیدن سیســتم های متمرکزی مانند دولت ها 
و بانکداری شــد. میزانی در مــورد رفتار نهادهای 
متمرکــز در قبــال بیت کویــن توضیــح می دهد: 
»طبیعی است زمانی که انحصار از سوی دولت ها 
و بانک هــا وجود دارد، این نهادها با وارد میدان 
شــدن یــک رقیــب جدیــد عکس العمل نشــان 
دهنــد. بســیاری از کارشناســان معتقدنــد مدل 
فعالیــت بانک هــا یکــی از دلایل ایجــاد تورم در 
کشورهاســت، چراکه با ایجاد تورم می توانستند 
قــدرت خــود را افزایــش دهنــد. امــا بــا حضور 
بیت کوین سیســتمی غیرمتمرکــز به وجود آمده 
اســت که به واسطه آن دیگر کسی برای مبادلات 
مالی، وابســتگی به نهاد های مالی ســنتی ندارد. 
امن تــر و شــفاف تر عمــل می کنــد و در نهایــت 
فعالیت هایش هزینه کمتری را شــامل می شــود 
و همچنین عملیات مالی اش ســرعت بیشــتری 
بــرای مثــال جابه جایی هــای بین بانکــی  دارد. 
حداقــل یک شــبانه روز زمــان می برد امــا در این 
سیســتم در ۱۰ دقیقــه پــول منتقــل می شــود و 
همچنین در تمامی دنیا در دسترس است. عاوه 
 بــر این موارد کســی نمی تواند ایــن تراکنش ها را 
دســتکاری کند. در نتیجه بــا توجه به این موارد، 
زنــگ خطری بــرای بانک هــا و دولت هــا به صدا 
درآمد و سیســتم های ســنتی با یک رقیب جدی 
مواجه شــدند که کسی از نحوه متوقف سازی آن 

اطاعی ندارد.«

آزادی های مالی و قدرت غیرمتمرکز
وجــود یــک پول مســتقل برای انجــام تعامات 
مالــی عاوه  بــر افزایش آزادی هــای مالی، باعث 
شــل گیری تغییرات اجتماعی هم شــده است. 
همچنیــن در مــورد کشــورهایی کــه آزادی هــای 
مالــی کمــی دارند یــا بی ثباتی ارزی شــدیدی در 
آنها حاکم است، گسترش استفاده از بیت کوین 
هم مشــخص اســت. میزانی در این باره معتقد 
اســت: »تغییــرات اجتماعی و سیاســی عبارت از 
یک بخش آزادی های مالی و یک بخش سیاسی 

است که شامل قدرت غیرمتمرکز می شود.« 

ادامــه می دهــد: »بخــش دوم تحــولات  او 
سیاســی و اجتماعی شامل تمرکززدایی می شود. 
هدف نهایی تمرکززدایی قدرت است، پول شروع 
ماجراســت. این موضوع از بیت کوین و پول آغاز 
شــده اما هــدف نهایی باک چین قدرت اســت. 
می دانیــم که قدرت می تواند فســادآور باشــد اما 
قــدرت مطلق، مطلقاً فســادآور اســت. به همین 
ترتیب باک چین راهی پیش روی جوامع گذاشته 
اســت که ببینیم چگونه می تــوان قدرت را کنترل 
کــرد. در حال حاضر باک چین در دوران طفولیت 
بــه ســر می برد امــا به نظر مــن در آینــده نزدیک 
دولت های غیرمتمرکز ســر برمی آورند و این راه را 
برای یک تشــکیل دولت واحــد جهانی فدرال بر 

مبنای باک چین که نیاز دنیاست، باز می کند.«

تحول تکنولوژی بعد از تحول امور مالی
بحران های مالی، تورم و فســاد از جمله مواردی 
هستند که در سیستم مبتنی بر فیات مرسوم اند 
و این عرضه بیت کوین بود که توانســت نزدیکی 
بیشــتری بــا مفهــوم پــول ســالم برقــرار کنــد. 
بیت کویــن بــا ســقف ۲۱ میلیــون واحــدی، در 
شــبکه ای شــفاف و امن که در آن امکان فعالیت 
بازیگران بد برای دستکاری اطاعات وجود ندارد، 

گواه همین مدعاست. 
علی میزانــی می گوید: »بیت کوین نورافکنی بر 
مفهــوم تورم انداخــت که در دنیا عــادی به نظر 
می رســید تــا جایگزینی بــرای سیســتم معیوب 
فعلــی ارائه دهد. تورم ابزاری در دســت دولت ها 
برای اعمال سیاســت های انبســاطی و انقباضی 
یا تامین هزینه هاســت. موضوعی که در مواقعی 
از کنتــرل هم خارج و به چاپ بی رویه پول منجر 
می شــود. در حقیقت تورم مالیات مخفی است. 
در این مورد می توان به دلار اشاره کرد که از سال 
۱۹۷۱ با برداشــتن پشتوانه طا، قیمت هر اونس 
طــا از ۳۵ دلار بــه ۱۹۳۲ دلار رســید.  عددی که 
افزایــش بیــش ۵۰ برابــری طا در مقابــل دلار را 

علی میزانی اسکویی، بنیان گذار 
شرکت فیکاس سوئیس
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نشان می دهد و می توان گفت مردم دنیا حدود 
۵۰ برابر دارایی خود را از دســت داده اند و آمریکا 
بــه عنــوان مالیــات )پنهــان( آن را دریافت کرده 

است.«
همچنیــن میزانی در ادامــه توضیح می دهد: 
»ایــده  باک چین در حــوزه تکنولوژی هم در حال 
ایجاد تحول اســت. به این صــورت که قدرت در 
ایــن حــوزه را به مــردم برمی گرداند. بــرای مثال 
در حــال حاضر شــرکت های متا، ایکــس و... نیز 
داده های بســیاری از مــردم را جمع آوری کرده اند 
و در حوزه هــای مختلــف پــردازش می کننــد. در 
مقابــل پروژه هایــی در حــوزه ارز دیجیتالی برای 
پیاده ســازی این مــوارد در دنیــای غیرمتمرکز ها 
icp  یا ipfs به وجود آمده اســت که می توان به
اشــاره کرد. پروژه هایی که فعالیت آنها در حیطه 
ذخیره ســازی و پــردازش داده هاســت. از طرفــی 
پروژه های احراز هویت دیجیتالی روی باک چین 
هــم قــدرت را از دولت هــا به عنــوان تنها مرجع 
دادن هویــت، خواهــد گرفت. به ایــن ترتیب در 
حوزه های ذخیره ســازی و پردازش داده ها، احراز 
هویــت و همچنیــن در موضوع توزیــع اینترنت 
)پــروژه هلیــم( این تغییــرات در حــال رخ دادن 
اســت. دیگر ایــن انقاب در زمینــه تکنولوژی به 
ارزهای دیجیتالی محدود نمی شــود و رفته رفته 

به دیگر حوزه ها گسترش می یابد.«

انتقادات و تکامل
دنیــای  روایت هــای  و  اخبــار  بــه  نگاهــی  بــا 
غیرمتمرکزهــا وارد شــدن برخــی انتقــادات بــه 
ایــن حــوزه کاماً مشــخص اســت. بــا این حال 
تنهــا زمانــی می تــوان درک درســتی از فضــای 
غیرمتمرکزهــا به  دســت آورد که با شــنیدن این 
مــوارد، در ابتــدا قیاســی بــرای ســنجش میزان 

درستی آنها ارائه دهیم.
علی میزانی در مورد انتقادات یک دهه گذشته 
کــه متوجــه بیت کویــن و کریپتــو بــوده اســت 
می گویــد: »انتقــادات زیادی از زمان شــل گیری 
بیت کویــن مطــرح شــده  اســت. یکــی از ایــن 
انتقادات به مصرف برق آن اشــاره می کند. البته 
برخــی معتقدند اگر کل بــرق مصرفی بیت کوین 
را در نظــر بگیریــم، هنــوز میــزان مصــرف بــرق 
بیت کوین از مصرف ســرور بانک ها کمتر اســت. 
بــا وجود این، معرفــی پروژه هــای PoS به جای 
PoW باعث شد برای این موضوع هم جایگزینی 
معرفی شــود. همان طور که امروزه اتریوم هم به 
این ســمت رفته اســت. از انتقادات مطرح شده 
می تــوان بــه کندی شــبکه اشــاره کــرد چراکه در 
شــبکه بیت کوین حداقــل ۱۰ دقیقــه زمان برای 
برای تایید تراکنش لازم اســت. هرچند بســیاری 

عقیــده دارنــد بیت کویــن قــرار نبــوده مشــل 
تراکنــش در زمــان کوتــاه را برطــرف کنــد و ایــن 
افــراد بیت کویــن را بــه طای دیجیتالی تشــبیه 
می کنند. به این صورت مشل تراکنش های کند 
می تواند به صورت پشتوانه قراردادن بیت کوین 
در یــک ســازوکار مانند لایتنینــگ بیت کوین رفع 
شــود. موضــوع پلتفرم هــای تبادل هــم یکی از 
پاشنه آشــیل های ایــن حوزه به حســاب می آید. 
شــعار ارزهای دیجیتالــی تمرکززدایی اســت اما 
در دل ارزهــای دیجیتالــی مفهــوم صرافی هــای 
متمرکز شل گرفت. محلی که پول مردم متمرکز 
می شــود و بــا هک ها یــا سوءاســتفاده هایی که 
اتفــاق افتاد انتقاداتی متوجه ارزهای دیجیتالی 
 MT.gox شــد. ایــن موضــوع به زمــان صرافــی
برمی گــردد که در آخرین مــورد بزرگ هم می توان 
بــه FTX اشــاره کرد. امــا در مقابــل صرافی های 
غیرمتمرکز رفته رفته در حال توســعه و پیشرفت 
هســتند که توانســته اند حجم معامات خود را 
افزایــش دهند. والــت  MPC هم بــرای افزایش 
امنیت در حال توســعه اســت. البتــه بیت کوین 
امــن اســت اما در لایــه ای که کاربر با این شــبکه 
در تمــاس قــرار می گیــرد بــه دلیــل ســادگی از 
سیستم های متمرکز استفاده می شود که امنیت 
را کاهش می دهد و با توسعه های در حال انجام 

این موضوع هم برطرف می شود.« 
او همچنین به جرائم مالی نســبت داده شــده 
به بیت کوین اشــاره می کند: »دیگر انتقاد وارد به 
بیت کوین و سیســتم های غیرمتمرکز استفاده از 
آنها برای پولشویی در بسترهایی مانند دارک وب 
اســت. با این حال بر اســاس گزارش ها بالای ۹۵ 
درصد از این جرائم با دلار اتفاق می افتد. می توان 
گفــت تکنولوژی یک ابزار اســت که مانند هر ابزار 
دیگری قابلیت استفاده خوب و بد را دارد. هرچند 
ایــن نقــد می تواند درســت باشــد امــا می توان 
ابزارهایی را برای به حداقل رســاندن این مشل 
توســعه داد. نوســانات قیمت از دیگــر انتقادات 
اســت. ایــن اتفاق هم طبیعی اســت. بــا نگاهی 
بــه طا در طــول تاریخ می توان بــه این موضوع 
پی برد که با گســترش اســتفاده نوسانات هم کم 
و کمتر می شــوند. البتــه می تــوان از قراردادهای 
هوشــمند در این زمینه اســتفاده کرد. یکی دیگر 
از انتقادات هم جا ماندن بســیاری از مردم است 
و بــه همیــن دلیل بیت کوین را به سیســتم های 
هرمی تشــبیه می کنند. در ایــن خصوص افرادی 
در روزهــا و ســال های ابتدایی عرضــه بیت کوین 
در ازای ارزش کم مقــدار قابــل توجهی بیت کوین 
به  دســت آورده اند اما در هر صورت این اتفاق در 

مورد هر سهامی پیش می آید.«
بیت کویــن و ارزهای دیجیتالی با نوســان های 

قیمتی یــا فشــارهای رگولاتوری توانســته اند به 
طــرز چشــمگیری در میان مردم گســترش یابند 
و امــروزه یک رقیب جدی بــرای صنعت پرهزینه 
و ایــراد بانکــداری بــه حســاب می آینــد که حتی 
مفاهیــم موجــود در آنهــا لایه هــای بالاتر قدرت 
یعنــی دولت ها را هم به چالش کشــیده اســت. 
ایــن مــوارد از روز انتشــار وایت پیپــر بیت کویــن 
مطرح شده اند و حتی با نگاهی به نحوه معرفی 
توســعه دهندگان ابتدایــی بیت کویــن بــا نــام 
مســتعار ساتوشــی ناکاموتــو هم ایــن موضوع 
مشخص است. چراکه عرضه این تکنولوژی و به 
چالش کشیدن دولت ها در این ابعاد می تواند با 

واکنش های تند و خشنی مواجه شود.
علــی میزانی در پایــان در این باره به پیوســت 
مفهــوم  بــا  ناکاموتــو  »ساتوشــی  می گویــد: 
تمرکززدایــی همخوانــی دارد. بــه نوعــی نمــاد 
تمرکززدایی است. یعنی عاوه  بر منظر تکنولوژی 
شــاهد هســتیم مفهوم تمرکززدایــی در معرفی 
نشــدن ایــن فــرد یــا افراد جاری اســت. بــه این 
صورت که به جای فرهنگ فردگرایی و رهبرگرایی 
یا قهرمان پروری، فرهنگ جمعی را روایت کرد. اگر 
ایــن کار را نمی کرد و باهویت خود وارد می شــد، 
هدف حمات فیزیکــی و حقوقی قرار می گرفت. 
برای مثال مدیرعامل ای گلد را به اتهام پولشویی 
دســتگیر کردند در حالی که پولی با پشــتوانه طا 
درســت کرده بود. البته مردم هم عاشــق رمزوراز 
هســتند و همین موضوع هم در مورد ساتوشی 
صادق اســت. به این ترتیــب به جای تاکید روی 
فــرد، بر مفهــوم تاکید شــده اســت. البته برخی 
می گوینــد بیت کوین از طرف آمریکا یا ســرویس 
CIA به وجود آمده است. من می خواهم بگویم 
اگر این مفهوم را آمریکا هم به وجود آورده باشد، 
با یک مفهوم درســت طرف هستیم که می تواند 
به ضرر قدرت مرکزی آمریکا و دلار تمام شود. در 
ایــن صورت می توان گفت در نهایت یک میلیون 
واحد بیت کوین )تعداد بیت کوین های در اختیار 
ساتوشــی( در اختیار آمریکاست که عماً تفاوتی 
ایجــاد نمی کنــد. البتــه در حــال حاضــر شــرکت 
گری اســکیل پنج درصد از بیت کوین های دنیا را 
در اختیار دارد که یک شــرکت آمریکایی اســت و 
این شرکت سعی دارد سهم از بیت کوین بیشتری 
را هم از آن خود کند. در نهایت نوع بشر در حال 
مهاجرت از دنیای واقعی به دنیای مجازی است 
کــه در آن دنیــا بیت کوین ابزار مهمی به حســاب 
می آیــد. ایــن اهمیت هــم از نظر قــدرت ذخیره 
ارزش اســت و هــم توزیــع قــدرت در دنیــا. البته 
بیت کویــن می تواند روزی با پــردازش کوانتومی 
بــه چالش کشــیده شــود اما مفهــوم باک چین 

همواره زنده است.«  
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تعریف مجدد مرزهای مالی: 

نوآوری های بلاک چین سیتی

تعــداد کمــی از فناوری هــا ماننــد باک چین در 
چشم انداز دنیای مالی امروز توانسته اند نگاه ها 
را بــه خــود جلــب کننــد. پتانســیل باک چیــن 
بیشتر به عنوان ستون فقرات ارزهای دیجیتالی 
شــناخته می شــود و این در حالی اســت که این 
فناوری با ویژگی هایی مانند شــفافیت، امنیت و 
کارایی می تواند ســاختار سیستم های بانکداری 
سنتی و روش انجام تراکنش ها را متحول کند.

بانــک CITI یکی از غول هــای عرصه بانکداری 
در مقیاس جهانی محســوب می شود و از دلایل 
شــهرت این بانک می توان به رویکرد آینده نگر و 
تعهد آن به نوآوری اشــاره کرد. در همین راســتا 
ســیتی به منظور حفظ مزیــت رقابتی خود برای 
ادغام آخرین فناوری ها گام های مهمی برداشته 
اســت که شــاید مهم تریــن آنها قــرار گرفتن این 

بانک در خط مقدم انقاب باک چین باشد. 
در حقیقــت ماهیــت باک چیــن بــا بانکداری 

شــباهت های زیــادی دارد. بــا ایــن تفــاوت کــه 
باک چین در هســته خود یک سیســتم دفتر کل 
غیرمتمرکز دارد و رکوردهای این دفتر در سراســر 
شــبکه باک چین توزیع شــده اســت. این عدم 
تمرکــز یک مزیت دوجانبه دارد که عبارت  اســت 
از: ســطح بی نظیــری از توزیــع شــدن داده ها و 
کاهــش امــکان هک در کنــار ثبت زمــان واقعی 
تراکنش هــا بــه صــورت تغییرناپذیــر، شــفاف و 

قابل اعتماد.
عاقــه بانک ســیتی به باک چین هــم با دید 
یــک تکنولــوژی پرطرفدار نیســت. پیاده ســازی 
ایــن فنــاوری در زیرســاخت ســیتی یــک حرکت 
اســتراتژیک به حســاب می آید. انجام معامات 
برون مــرزی شــامل تاخیرهــا و پیچیدگی هــای 
ذاتی بســیاری اســت و شــرکت های چندملیتی 
در ایــن زمینــه بــا چالش هــای بســیاری مواجه 
هســتند. بــه همیــن دلیــل سیســتم بانکداری 

ســنتی که بــر اســاس محدودیت هــای مناطق 
زمانــی و ســاعت های کاری بنــا گذاشــته شــده 
اســت، توانایــی ارائه خدمات بــه صورت چابک 
و ســریع برای کســب وکارهای مــدرن امروزی را 

ندارد.
بــا درک ایــن شــکاف، پیاده ســازی راهکارهای 
باک چینی از سوی سیتی با هدف تعریف مجدد 
تجربــه تراکنــش برای مشــتریان ســازمانی این 
بانک اســت که به ســرعت و کارایی هم محدود 
نشــده و بــه نظر می رســد ســیتی قصــد دارد از 
قــدرت داده های باک چین در تصمیم گیری های 
خــود هــم اســتفاده کنــد. چراکه امــروزه قدرت 
داده ها نزد شــرکت های مطرح درک شــده است 
و باک چیــن روشــی بــرای جمــع آوری داده های 
دقیــق و قابــل اتکا عرضــه می کند کــه می تواند 
جایــگاه بازیگــران اصلی خدمــات مالی را تحت 

تاثیر قرار دهد. 

نوآوری های بلاک چین سیتی
هرچند با عرضه پول مستقلی مانند بیت کوین، 
بانکــداری دیگر جایگاه ســابق خــود را ندارد اما 
صنعت بانکداری در دنیا در حال تجربه استفاده 
از باک چیــن بــرای بهبــود خدمات خود اســت. 
بانــک ســیتی در ایــن مســیر خدمــات مبتنی بر 

توکنش را ارائه کرده است. 
هــدف اصلی پشــت خدمات مبتنــی بر توکن 
ســیتی ســاده و در عیــن حــال عمیــق اســت. 
توکن ســازی دارایی ها و ســپرده های مشــتریان، 
نقل و انتقال آنها را در سراســر جهان با کمترین 
زمــان ممکن می کند. توکنایز کردن ســپرده های 
مشــتریان بــه بانــک ایــن امــکان را می دهد که 
بدون درگیری با پیچیدگی ها و تشریفات اداری، 
در شبکه مالی جهانی ارزش را منتقل کند. در این 
روش به دلیل اســتفاده از قراردادهای هوشمند 
احتمال بروز خطاهای انســانی بــه کمترین حد 
ممکن می رسد و با توجه به ماهیت خودکار این 
قراردادها بســیاری از واسطه ها حدف می شوند. 
این موضوع می تواند در ســرعت و هزینه کارمزد 

تفاوت چشمگیری ایجاد کند.
البتــه باک  چین هــا بــه دو مــدل خصوصی و 
عمومــی تقســیم می شــوند. در باک چین هــای 
خصوصی برخاف شبکه های بیت کوین و اتریوم 
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کــه در آنهــا تراکنش بــرای همه قابل مشــاهده 
اســت، بــا محیطی کنترل شــده طرف هســتیم. 
محیطی که برای پاســخگویی به نیاز های ظریف 
مشــتریان و سیاست های کســب وکارها طراحی 
شده است. به این صورت در حالی که مشتریان 
خدمات را با کیفیت بیشــتری دریافت می کنند، 
امنیــت و حریــم  خصوصــی آنها از ســوی بانک 

تضمین می شود. 
بــه این ترتیب باک چین ســیتی با کاربردهای 
متفاوتــی تعریــف شــده اســت. از جملــه ایــن 
کاربردهــا می توان از شــناخت بهتــر چالش های 
و  معامــات  تســهیل  ســازمانی،  مشــتریان 
دیجیتالــی شــدن ابزارهــای مالی ســنتی مانند 

ضمانت نامه های بانکی نام برد.
با نگاهی به همکاری سیتی و مرسک می توان 
درک بهتری از این مزایا به  دســت آورد. مرســک 
در حــوزه لجســتیک فعال اســت و توانســته در 
ســال ۲۰۲۲ بیــش از 8۰ میلیــون درآمد کســب 
 کنــد. صنعــت لجســتیک بــا شــبکه وســیعی 

از ذی نفعــان و تراکنش هــای متعــدد تعریــف 
می شــود که بــا چالش هــای متعــددی از جلمه 
پرداخــت و پردازش تراکنش ها درگیر اســت. در 
نتیجــه همــکاری عملی مرســک با ســیتی که بر 
دیجیتالی ســازی ابزارهای ســنتی بانکی متمرکز 
بود، نتایج انقابی مشــاهده شــد و بــه تبع آن 
زمــان پــردازش تراکنش هــا از چنــد روز به چند 

دقیقه کاهش یافت.
سیســتم مدیریــت نقدینگــی ســیتی هــم در 
دنیــای پرشــتاب مالی جهانــی از اهمیت بالایی 
برخوردار است چراکه با این سیستم بانک سیتی 
بدون توجــه به پراکندگــی جغرافیایی و منطقه 
زمانــی شــعب، می توانــد نقدینگــی را به صورت 

یکپارچه توزیع کند. 
نتایــج و موفقیت هــای همــکار ایــن بانــک 
بــا مرســک و مدیریــت نقدینگــی کــه ســیتی با 
اســتفاده از آن توانســته مزر هــای جدیــدی را 
کشــف کند، تنها نوک کوه یخ را نشــان می دهد. 
چراکــه این بانک به صــورت فعال در حال انجام 
مذاکــرات بــرای مشــارکت بــا ســایر بازیگــران و 

توسعه خدمات مبتنی بر باک چین است. 

مشتریان سازمانی
بــا نگاهــی بــه جهــان مالــی متوجه می شــویم 
مشــتریان ســازمانی معمولًا با مشکاتی درگیر 
از خدمــات  فراتــر  راه حل هایــی  هســتند کــه 
بانکداری سنتی را طلب می کنند. در کشورهایی 
کــه امکان انجــام معامات با جهــان برای آنها 
ممکن اســت، نقل و انتقال برون مرزی پول در 
زمــان کم می توانــد معــادلات را تغییر دهد. در 
سیســتم بانکداری ســنتی انتقال پــول در چند 
روز انجــام می شــود که ایــن مدت زمان در عصر 
دیجیتــال کارایی چندانی ندارد و ممکن اســت 
به زیان کســب وکارها تمام شــود. این در حالی 
اســت که استفاده سیتی از پتانسیل باک چین 
در جهت منطبق شدن خدمات با نیاز مشتریان 
بــوده و با حــذف دوره های انتظــار غیرضروری، 

کارایی را افزایش می دهد.
همچنیــن متصل بودن بــه تجارت جهانی به 
معنــی فعالیت شــبانه روزی کسب وکارهاســت 
و ایــن نیــاز را به وجود آورده کــه ارائه دهندگان 
خدمــات هــم بــه ســمت راه حل هــای ۲۴/۷ 
حرکــت کنند. به این ترتیب یکی دیگر از مزایای 
باک چیــن ســیتی بــرای مشــتریان ســازمانی 
فراهم آوردن امکان تجارت بدون وقفه اســت. 
از طرفــی ابزارهای ســنتی مبتنی بــر کاغذ مانند 
ضمانت نامه هــای بانکــی همچنــان در صنعت 
بانکــداری وجود دارنــد و دیجیتالی ســازی این 
اســناد می توانــد کارآمــدی ارائه خدمــات را به 
دنبال داشــته باشــد. موضوعی حســاس که در 
حال حاضر تنها با استفاده از امنیت باک چین 

برای بانک ها قابل اتکاست.

بازتعریف چشم انداز مالی و رقابتی
نوآوری هــای باک چین ســیتی، به ویژه خدمات 
مبتنــی  بــر توکــن ســیتی، پیامدهــای فــوری 
بــا  ســیتی  دارد.  ســازمانی  مشــتریان  بــرای 
ارائــه تراکنش هــای مــرزی ســریع، راه حل های 
تامیــن مالــی تجــارت ۲۴ســاعته و دیجیتالــی 
ســازی ابزارهــای ســنتی، به برخــی از مهم ترین 
چالش های پیــش روی کســب وکارهای جهانی 
پاســخ می دهد. این موضوع نــه تنها بهره وری 
عملیاتــی را افزایش می دهد بلکه ســیتی را یک 
بانک پیشــرو در تحول دیجیتالــی مالی معرفی 

می کند.
همچنیــن پیاده ســازی فناوری هــای نویــن و 
ارائــه خدمــات مبتنــی بــر باک چیــن در بانکی 
بــه ابعــاد ســیتی اســتانداردهای بانکــداری را 
بازتعریــف و با زندگــی مدرن امروزه هماهنگ تر 
می کنــد. به همین ترتیب این تغییرات در نظام 
بانکداری می تواند الگویی برای سایر موسسات 

مالی تعریف کند.
همزمان با بانک سیتی که در ادغام فناوری های 
نویــن ماننــد باک چیــن فعالیت هایی داشــته 
اســت، ســایر غول های مالــی نیز با یــک رقابت 
شــدید در حــال آزمایش این فنــاوری برای ارائه 
خدمات بهتر هســتند. در ایــن بین می توان به 
موسســاتی مانند JPMorganاشــاره کرد که با 
پلتفــرم Onyx در حــال تاش برای پیاده ســازی 

هرچه سریع تر این خدمات است.
بــا ایــن حــال در میــان تکامل هرچه بیشــتر 
چشــم انداز باک چیــن، بــه نظر می رســد حتی 
بازیگــران بزرگ صنعت بانکــداری هم راهی جز 
نوآوری مســتمر برای مانــدگاری در آینده ندارند 
و با شــل گیری خدمات و کسب وکارهای جدید 
کــه نیاز های دیجیتالی بیشــتری دارند، توکنایز 
کــردن دارایی هــا بیــش از هر اقــدام دیگری در 
اولویــت اقدامات بانک هایی مانند ســیتی قرار 

گرفته است.

جمع بندی
وجــود مکانیســم های پیچیــده و شــبکه های 
گســترده در فضــای مالــی دنیــا همــواره ایــن 
نگــه  داشــته  تغییــرات  در دوراهــی  را  حــوزه 
اســت. همان طور کــه پیشــرفت های فناوری به 
شــل دهی و بازتعریــف صنایع منجر می شــود، 
بانکــداری هم در حــال تجربه این تغییر اســت 
کــه در رأس این دگرگونی فناوری باک چین قرار 
می گیــرد. نشــانه های ایــن دگرگونــی در رقابت 
باک چیــن  پیاده ســازی  در  مالــی  موسســات 

مشخص است.
جایی که مفهوم ارزش از کالاها و دارایی های 
فیزیکی در حال پیاده ســازی در دنیایی اســت و 
امکان ارائه خدمات شخصی سازی شــده مبتنی 
بر نیازهای مشــتریان فراهم می شــود. اما فراتر 
از مزایــای نامبــرده، روایــت عمیق تــری وجــود 
دارد. ایــن ابتکارات یک تغییر اساســی در نحوه 
درک و تعامل موسسات مالی را نشان می دهد 
کــه در آن فنــاوری صرفــاً یک ابزار نیســت و در 
حال تبدیل شــدن بــه بخــش جدایی ناپذیری 
از دنیــای مالــی اســت. جایی که هــر معامله و 
تصمیمــی بینش هــای مبتنــی بر داده را شــل 
می دهنــد و در نهایــت بــه تصمیمــات آگاهانه 

منجر می شوند.
همان طــور کــه پیتر دراکر نویســنده و مدرس 
مدیریت مدرن می گوید، بهترین راه پیش بینی 
آینده، ســاخت آن است. موسسات مالی مانند 
بانــک ســیتی هم در حال پیــروی از همین الگو 
بــرای خلق آینده و داشــتن مزیت رقابتی در آن 

هستند  

 در نتیجه همکاری عملی مرسک با سیتی، 
 نتایج انقلابی مشاهده شد و به تبع آن 

 زمان پردازش تراکنش ها از چند روز 
به چند دقیقه کاهش یافت
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حقوق فناوری

هفتم آذر ۱۳9۵ در جلسه شماره ۲۴۷ کمیسیون 
تنظیم مقررات ارتباطات، این نهاد »اصول حاکم 
بــر رتبه بندی مراکــز داده« را در ۱۲ ماده تصویب 
کرد. حالا، هفت سال بعد از آن روزها، این نهاد 
می خواهد مصوبه قبلی خود را اصلاح کند. این 
مطلــب پیش نویــس ایــن اصلاحیــه را از حیث 

حقوقی بررسی خواهد کرد.

۱. کلیات
نــام مصوبــه قبلــی »اصــول حاکم بــر رتبه بندی 
مراکــز داده« اســت ولــی در مصوبــه جدید این 
نــام بــه »اصول حاکم بــر خدمات مراکــز داده و 
خدمات ابری« تغییر پیدا کرده اســت. یک ماده 
به تعداد مواد مصوبه اضافه شده و در مقدمه 
اولًا؛ هدف »لزوم توســعه ارائه خدمات کاربردی 
در کشــور« به »توســعه و ســاماندهی زیرساخت 
خدمات مراکز داده و خدمات ابری توزیع شــده« 

تغییر کرده،
ثانیــاً؛ عبــارت »صیانت از حقــوق ارائه دهندگان 
و اســتفاده کنندگان از خدمــات مراکــز داده« از 

اهداف این مصوبه حذف شده و

ثالثــاً؛ بــه جــای آن »ایجــاد نظــام رتبه بنــدی 
خدمات ابــری منطبق بر اهــداف عملیاتی طرح 
کلان و معمــاری شــبکه ملــی اطلاعــات مصوب 
جلســه شــماره ۶۶ مورخ ۱۳99/۰۶/۲۵ شــورای 
عالــی فضای مجازی و مــاده ۵ قانون وظایف و 
اختیــارات وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات« 

اضافه شده است.
از ایــن رو می تــوان از مقدمه چنین برداشــت 
کــرد که اصلاحیه جدید از وجهــه حمایتی قبلی 
کاســته و بیشــتر بــه وجهــه مقررات گــذاری و 

تنظیم گری پرداخته است.

۲. ماده اول؛ تعاریف
	e تعریــف گواهی نامه در ســند قبلــی این بوده

اســت: ســندی که در چارچوب ایــن مصوبه، 
بــرای تعییــن رتبــه مرکــز داده )DC( صــادر 
می شــود؛ و حــالا بــه ایــن تعریف عبــارت »و 
خدمــات قابــل ارائــه آن« نیــز افزوده شــده 
اســت. بنابرایــن در گواهینامه هــا عــلاوه بر 
تعییــن رتبــه، خدمــات قابــل ارائه نیــز قید 

خواهد شد.

	e تعریف مرکزداده به این شکل تغییر کرده که در
سال 9۵ گفته شده مرکز داده، محلی در گستره 
جغرافیایی جمهوری اسلامی ایران برای )ارائه 
خدمــات،( میزبانــی ســامانه های رایانــه ای 
و اجــزای مرتبــط بــا آن از قبیل ســامانه های 
)پردازشــی،( مخابراتی و ذخیره سازی داده )و 

زیرساخت های ارتباطی( است.

۳. یک تغییر مهم در تعاریف
اما یک تغییر بسیار مهم در بخش تعاریف اتفاق 
افتاده که شایســته آن اســت تا به طور جداگانه 
بــه آن پرداختــه شــود. در ســند قبلــی خدمات 
ابــری و هم مکانی تعریف شــده بود و پس از آن 
در بخــش تعریــف دامنه گفته شــده بود، دامنه 
عبارت اســت از محدوده ارائه خدمات مورد نظر 
متقاضی دریافت گواهینامه که می تواند شامل 
یــک، چند یا همه خدمات ذیل باشــد: خدمات 
ابــری )عمومی، اختصاصی و ترکیبی( و خدمات 
هم مکانــی. پــس از آن هم مرکــز داده عمومی و 

اختصاصی تعریف شده بود.
امــا حالا گفته شــده دامنــه و محــدوده ارائه 
خدمات مورد نظــر متقاضی دریافت گواهینامه 
می توانــد شــامل یــک، چنــد یــا همــه خدمات 
ذیــل باشــد و پس از آن به این صــورت به انواع 

خدمات پرداخته شده است:
خدمــات ابــری: مشــتمل بــر تمامــی خدمــات 
عمومی، اختصاصی و ترکیبی ابری قابل ارائه به 
مشــتریان در لایه برنامه کاربــردی )SaaS(، لایه 

سکو )PaaS( و لایه زیرساخت )IaaS(؛
خدمــات هم مکانــی: تامیــن امکانــات فیزیکی 
و ارتباطاتــی بــرای اســتقرار تجهیزات اشــخاص 

ثالث؛
خدمات میزبانی )Hosting(؛

خدمات توزیع محتوا )CDN(؛
ســایر خدمات مورد تایید کمیته تعریف شده در 

ماده ۶ این مصوبه.
به این ترتیب چه تغییراتی را شاهد هستیم؟ 
مهم تریــن تغییر اضافه شــدن خدمات میزبانی 
و توزیــع محتوا به عنوان دو بخش مســتقل به 
مصوبه جدید است. علاوه بر این، تقسیم بندی 
مرکز داده عمومی و اختصاصی نیز حذف شــده 

است. 

۱۴ نکته درباره اصلاح مصوبه خدمات داده
انتقادات متخصصان بر پیش نویس جدید کمیسیون تنظیم مقررات در مورد خدمات مراکز داده
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امــا در یــک تغییــر عجیــب و بی مبنــا از نظــر 
حقوقــی به کمیته ماده ۶ مصوبه این صلاحیت 
داده شــده کــه هــر نــوع خدماتــی را ذیــل این 

مصوبه بیاورد.
از ســوی دیگــر برخــی از متخصصــان بــر این 
باورنــد کــه در ماده ۱ مصوبه مزبــور و به منظور 
تعییــن دامنــه شــمول مقــررات آن، به هر ســه 
لایه IaaS ، PaaS، SaaSاشــاره شــده اســت. 
این در حالی اســت که با مطالعه قواعد مندرج 
در ایــن مصوبــه و همچنیــن مصوبــه جاری به 
نظر می رســد هــدف اصلی از وضــع این قواعد، 
تنظیم گــری در حــوزه ارائه دهنــدگان خدمــات 
مراکــز داده بــوده اســت. از ایــن رو اشــاره بــه 
ســایر لایه هــا، هــم بــه لحــاظ آنچه گفته شــد 
و هــم بــه لحــاظ اقتضائــات خــاص هــر یک از 
لایه ها )که نیازمند قواعد منحصربه فرد اســت( 
مشکل ســاز خواهد بــود و ابهامات بســیاری را 
بــرای ذی نفعــان ایــن حوزه بــه همــراه خواهد 
داشــت. به واقــع، با تســری این قواعــد به لایه 
خدمــات و برنامه هــای کاربــردی، الزاماتــی بــر 
ایــن حــوزه بار می شــود که اصــولًا مختص لایه 
زیرســاخت بوده و هیچ گونه توجیه اقتصادی و 
فنــی برای لایه خدمات کاربــردی ندارد... علاوه 
بر این موارد، باید به این نکته نیز اشاره کرد که 
بــا ملاحظه ماده ۵ قانــون »وظایف و اختیارات 
وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعات«، صلاحیت 
ذاتــی کمیســیون تنظیم مقــررات ارتباطات، به 
موارد شــش گانه احصایی در این ماده محدود 
شــده اســت و از هیچ یک از این موارد، امکان 
تنظیم گــری در لایــه خدمات کاربردی برداشــت 

نمی شود.

۴. رتبه
در مورد رتبه ها ســطح مرکــز داده پس از فرایند 
ارزیابــی انطباق در چارچوب این مصوبه در ســه 
رده زیر تعیین می شــود که ســطح ۳ یعنی قابل 
قبــول حداقل صلاحیت برای کســب گواهینامه 
اســت. امــا حــالا این ســطوح به چهار قســمت 
تبدیل شــده و ســطح ۱ یعنی دارای شناســنامه 
حداقــل صلاحیت اســت. گواهینامــه برای این 

سطح، فقط به مدت یک سال معتبر است.

۵. شاخص های ارزیابی
در مصوبه جدید به دو مورد زیرســاخت فیزیکی 
و زیرســاخت فناوری اطلاعات سه مورد مدیریت 
امنیــت اطلاعــات، خدمــات و امنیــت، پدافند 
غیرعامــل و مدیریــت بحــران اضافــه و بخــش 
مدیریت مرکز داده و موارد تکمیلی حذف شــده 

است.

۶. مدت گواهینامه
از ســه ســال بــه حداکثر دو ســال تبدیل شــده 
اســت. بنابراین اگرچه ســطحی پایین تر از قابل 
قبــول برای گرفتــن گواهینامه محــور توجه قرار 
گرفتــه، به شــاخص های ارزیابی افزوده شــده و 
عــلاوه بــر این مــدت اعتبار گواهینامــه نیز کمتر 
شــده اســت. در مورد ضوابط اخــذ صلاحیت و 
صــدور گواهینامه و فرایند آن تغییرات جزئی ای 
به وجود آمده که برای اجتناب از طولانی  شــدن 
متــن از نقــل آن اجتناب می کنیــم ضمن اینکه 

تغییرات، تاثیر چندانی ندارند.

۷. مهلت برای گرفتن گواهینامه
در بنــد ۳ مــاده ۴ پیش نویــس مزبــور، مهلتــی 
یک ســاله از تاریــخ تصویــب آن، بــرای دریافــت 
گواهی هــای موضــوع ایــن مصوبــه پیش بینی 
شــده اســت. بــه عقیــده متخصصــان بــه نظر 
می رســد بــا عنایــت بــه تعــدد بازیگــران ایــن 
حــوزه و پیچیدگی هــای مربــوط به به روزرســانی 
سیســتم ها بالاخص از حیث پیــروی از الزامات 
ناظــر بــه امنیت اطلاعــات )ISMS( و طی کردن 
فرایندهــای ممیزی، این فرصت بســیار محدود 
بوده و با توجه به ضمانت اجرای بسیار سنگین 
آن کــه همانــا قطع یا محدودســازی دسترســی 
فعــالان ایــن حــوزه اســت، اختلالات جــدی در 
خدماتــی پدید خواهــد آورد که کاربــر نهایی آن 
عموم مردم هســتند. از این رو بهتر اســت اخذ 
این گواهی تا مدت پنج ســال با توجه به زمان بر 
بودن آماده ســازی زیرساخت های فنی لازم برای 

اخذ این مجوزها، اختیاری باشد.

۸. حمایت های دولت از مراکز داده
در مــاده ۴ هم چنیــن این حمایت هــا به عنوان 
حمایت های دولت از این مراکز داده بیان شــده 

است:

	e اتصــال بــا اعمال تخفیفــات مقرر بــه مراکز
تبــادل ترافیــک )IXP( مســتقر در شــرکت 

ارتباطات زیرساخت؛

	e معرفــی به کمیتــه وام های وجوه اداره شــده
وزارت به منظور توسعه کمی و کیفی خدمات 
ابــری و در راســتای طرح هــای ویــژه ملــی و 

ارتقای رتبه؛

	e معرفی به دســتگاه های دولتی برای استفاده
از بستر زیرساختی اطلاعاتی این شرکت ها به 
منظور توســعه خدمات دولت الکترونیکی و 

پنجره واحد خدمات؛

	e معرفــی دارنــدگان رتبه ۳ )خیلــی خوب( به
شــرکت های ارائه دهنده خدمات پایه داخلی 
)نظیــر پیام رســان، جویشــگر، رایانامــه...( 

توســعه  مشــمول  ســکوی  خدمــات  و 
کسب وکارهای اقتصاد دیجیتالی مورد تایید 
وزارت به منظور خرید تضمینی خدمات ابری 

بر اساس قرارداد مورد تایید مجری؛

	e شــرکت های دارنده گواهــی رتبه ۴ می توانند
حســب درخواست مجری )ســازمان فناوری 
اطلاعات ایران( بخشــی از خدمات ابر دولت 
را بــر اســاس قــرارداد مشــارکت عمومــی و 
خصوصــی پــس از خرید تضمینــی و تعرفه 

مصوب کمیسیون ارائه کنند.

۹. ترکیب کمیته
ایــن مصوبــه کمیتــه تعییــن  نقطــه کانونــی 
شــاخص  های ارزیابی بــرای رتبه بنــدی خدمات 
مرکــز داده و خدمــات ابری اســت که بــه کمیته 
مــاده ۶ موســوم اســت. دو تغییــر در اعضــای 
این کمیته پیش بینی شــده اســت: صاحب نظر 
و فعــال بخش خصوصــی که قرار بــود با توافق 
سازمان فناوری اطلاعات ایران و سازمان تنظیم 
مقررات منصوب شود، صرفاً به منصوب سازمان 
فناوری اطلاعات تغییر کرده اما از آن ســو فردی 
بــه عنوان صاحب نظر و فعال مراکز تحقیقاتی و 
بخش دانشــگاهی در حوزه مرکز داده و خدمات 

آن به این کمیته اضافه شده است.

۱۰. یک تغییر مهم در حوزه نظارتی
اما در بند ۱ از ماده 8 یک تغییر مهم دیگر دیده 
می شــود و آن هــم اینکــه دارنــدگان گواهینامه 
موظف شــده اند علاوه بــر ارائه گــزارش دوره ای 
عملکرد، »دسترسی برخط به سامانه های خود را 
برای مجری جهت ایجاد امکان نظارت بر اجرای 

مصوبه ایجاد نمایند«.
متخصصان بر این باورند که در این بند باید از 
عبارت »گزارش دوره ای عملکرد« رفع ابهام شــود 
و دامنــه اطلاعات مورد نیاز برای ارســال به طور 
دقیق، مشخص و محدود شود؛ زیرا با توجه به 
اصــل قانونی بودن، این امر باعث می شــود هم 
تصمیمات در فضای شفاف به طور موثرتری اجرا 

شود و هم زمینه های سوءاستفاده از بین رود.
عــلاوه بر ایــن، با توجه به این بنــد و نیز ماده 
۱۱ پیش نویــس کــه ماننــد مصوبه قبلــی بر این 
بــاور اســت کــه »دارنــده گواهینامــه بایــد برای 
رعایــت مقتضیات دفاع ملی و امنیت عمومی و 
اعمــال اختیارات کلیه مراجــع ذی صلاح قانونی، 
کلیــه تدابیــر را اتخــاد و تســهیلات لازم را ایجاد 
کنــد«، متخصصان می گویند الزام به دسترســی 
مستقیم و برخط به ســامانه های دریافت کننده 
گواهی و تبعیت بی قید و شرط از تدابیر »مراجع 
ذی صــلاح قانونــی« یکــی از مهم تریــن تعهدات 
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دارنده گواهی برشمرده شده است. ایراد ابتدایی 
به این ماده آن اســت که هیچ تعریفی از مراجع 
ذی صــلاح قانونــی و حــدود و ثغــور اختیــارات 
آنهــا ارائــه نشــده اســت؛ گویــی دارنــده گواهی 
بایــد مطلقاً هرگونه دســتوری و از هر مرجعی را، 
بی چون و چرا و بدون امکان توســل به ضمانت 
اجراهــای قانونــی اجــرا کنــد؛ وگرنــه متخلف از 
تعهدات مندرج در این مصوبه شــناخته خواهد 
شــد. پیش بینی چنین حکم فراقانونی در اسناد 
پشــتیبان یــک فعالیــت اقتصــادی، نــه  تنها آن 
فعالیــت را با چالش های جــدی روبه رو می کند، 
بلکه اعتماد کاربران به استفاده از کسب وکارهای 
داخلــی اقتصــاد دیجیتالی، بیــش از پیش زوال 
می یابــد. بــر ایــن اســاس، مراجع ذی ربــط باید 
مشــخص و معیــن باشــند و عــلاوه بــر تعییــن 
اختیــارات قانونــی، در هر حال بــا توجه به اصل 
نظارت قضایی بر تصمیمات اداری )که تضمینی 
بــر اصل قانونی بودن تصمیمات اســت(، امکان 

اعتراض به تصمیمات آنها وجود داشته باشد.

۱۱. یک تغییر دیگر در بخش تعهدات 
مراکز داده

	e دارنــده گواهینامــه باید به هر مشــتری یک
شناســه کاربــری یکتــا تخصیص دهــد و هر 
شناسه کاربری، یک شماره تلفن ثابت یا سیار 
یــا یک رایانامه معتبر متناظر داشــته باشــد 
و رعایــت مفــاد مصوبه جلســه پنجاه و نهم 
مــورخ ۱۳98/۶/9 شــورای عالی بــا موضوع 
»نظام هویت معتبر در فضای مجازی کشور« 

الزامی است.

۱۲. مساله مهم قرارداد و قیمت گذاری
اما این پیش نویس، قواعد تازه و بعضاً غیراصولی 
در زمینــه قــراردادی و قیمت گــذاری هــم دارد. از 
جمله اینکه در بند 8 ماده 8 و ماده 9 پیش نویس 
مزبور آمده است، »دارنده گواهی می بایست کلیه 
ضوابــط ابلاغــی مجــری را در حــوزه قراردادهــای 

سطح سرویس )SLA( و تعرفه رعایت نماید«. 
متخصصــان بر این باورند که این رویکرد چند 
ایــراد دارد. نخســت اینکه اتخاذ ایــن رویکرد و 
قائل شــدن به صلاحیت گســترده بــرای تعیین 
تعرفــه خدمــات، بالاخص در لایــه B2B موجب 
خواهد شــد قیمت گذاری خــارج از مدل عرضه 
و تقاضــا تعیین شــود و برخلاف هــدف ادعایی 
پیش نویــس مزبــور، تمامــی دارنــدگان گواهی 
نتوانند با ملاحظه اقتضائات خاص کســب و کار 

خود اقدام به فعالیت کنند.
از سوی دیگر تجربه قیمت گذاری های دستوری 
در سایر حوزه های صنعت، مؤید این امر است که 

اتخاذ چنین سیاستی نه تنها در راستای تقویت 
منافــع عمــوم نبوده بلکه نهایتــاً منجر به حذف 
بازیگران کوچک و انحصارگرایی چندجانبه برای 
آن دســته از بازیگرانی خواهد شــد که می توانند 
بــا تعرفه های ابلاغی فعالیت کنند؛ دســته اخیر 
عمومــاً بازیگــران دولتــی  یا وابســته بــه دولت 
هستند که حساب سود و زیان فعالیت هایشان 
برایشــان پررنگ نیســت. این در حالی اســت که 
تســهیل حضــور بخش هــای غیردولتــی یکی از 
اهــداف قانــون اجــرای سیاســت های کلی اصل 

چهل  و چهارم قانون اساسی است.
همچنین در حوزه SLA نیز با عنایت به تعدد 
فعــالان حــوزه خدمات مراکــز داده و ملاحظات 
فنی مختص هر سازمان، با اینکه اصولًا این امور 
از یکسری اســتانداردهای فنی و متعارف پیروی 
می کننــد، ایجاد یک الــزام قانونی برای متابعت 
یکســان از ضوابــط ابلاغــی مجــری، بــه صورت 
بالقــوه می توانــد مشــکلاتی برای کســب وکارها 
پدیــد آورد. به واقع، با عنایت بــه اینکه برخلاف 
دارندگان مجوزهایی همچــون پروانه ارتباطات 
ثابــت و پروانــه ارائــه خدمــات تلفن همــراه که 
کاربــران آن عمــوم مــردم هســتند و بــه لحــاظ 
نابرابــری در قــدرت معاملاتــی، وضــع یکســری 
قواعــد آمــره و یکســان ضــروری اســت، اتخــاذ 
همیــن رویکرد در حــوزه B2B که قراردادهای آن 
اصولًا بر پایه مذاکره و قدرت معاملاتی یکســان 

منعقد می شود، محملی برای اجرا ندارد.
در ایــن خصــوص ذکر ایــن نکته نیــز ضروری 
اســت که اعطــای اختیار قیمت گــذاری و تعیین 
جزئیــات قــرارداد بــه »مجــری« فــرای قوانین و 
مقــررات موجــود اســت؛ زیرا بــر اســاس قانون 
اجــرای سیاســت های کلی اصل چهــل  و چهارم 
قانون اساســی، شــورای رقابت بــه عنوان مرجع 
تنظیم گــر اقتصــادی، تنهــا در صورتــی می تواند 
در جزئیــات قــرارداد و میزان تعرفــه دخالت کند 
کــه خدمات از نــوع خدمات انحصاری باشــد و 
قاعدتــاً بــه »مجری« دخالت مســتقیم در روابط 
اقتصــادی افــراد و مغایــر با سیاســت های کلی 

اصل ۴۴ قانون اساسی است.

۱۳. مساله ممیزی
در بند ۱۲ از ماده 8 پیش نویس جدید، مقرره ای 
با عنوان ممیزی آمده و بر اساس آن »ارائه دهنده 
خدمات ابری باید اجازه ممیزی و بررسی انطباق 
عملکــرد خــود با مقــررات را به ســازمان فناوری 
اطلاعــات ایران بدهد تا اطمینان حاصل شــود 
کــه ارائه دهنــده بــه کنترل های امنیتــی و حریم 

خصوصی توافق شده پایبند است«.
با وجود این، به عقیده متخصصان، اصولًا جز 

ارائه دهندگان خدمات به سازمان ها و نهادهای 
دولتی، ممیزی باید در سطح خوداظهاری باشد 
و صرفاً در فرض طرح شــکایت از ســوی کاربران 
و متعاقباً بــا حکم مراجع قضایی صالح، امکان 
ممیزی سیستم ها وجود داشته باشد. از این رو 
الزامات مربوط به ممیزی و ارائه دسترسی برخط 
و مســتقیم به ســامانه های ارائه دهنــدگان این 
نــوع از خدمــات، علاوه بر اینکه بــه نظر اعضای 
این انجمن، اولًا امری غیرممکن و ثانیاً مخالف 
قوانین و مقررات بالادســتی اســت، هیچ سابقه 
مشــابهی در نظام تقنینی ســایر کشورهای فعال 

در حوزه فناوری اطلاعات ندارد.

۱۴. ماجرای داده های شخصی
آخریــن بخــش مهــم تغییــرات و اصلاحــات 
پیش بینی شده در پیش نویس جدید هم مربوط 

به داده های شخصی است.
نخســت گفته شــده دارنــده گواهینامــه باید 
داده هــای حســاس دولتی و شــخصی افراد را بر 
اســاس قانون مدیریت داده هــا و اطلاعات ملی 
در مکان هایی ذخیره کند که با قوانین و مقررات 
حفاظت از داده های کشــور مطابقــت دارد. این 
یعنــی اطمینان از اینکه ارائه دهنده داده ها را در 
مکان هایی ذخیره می کند که در صلاحیت دولت 
جمهوری اســلامی ایــران هســتند و ارائه دهنده 
داده هــا را بدون اجازه ســازمان فناوری اطلاعات 

ایران به خارج از کشور منتقل نمی کند.
و ثانیــاً بیان شــده ارائه دهنــده خدمات ابری 
بایــد اقدامــات مناســبی بــرای پشــتیبان گیری 
و بازیابــی اطلاعــات در نظــر گرفتــه باشــد. این 
یعنی حصــول اطمینان از اینکــه ارائه دهنده به 
طــور منظم از داده های ملی و شــخصی نســخه 
پشــتیبان تهیه می کند و رویه هایی برای بازیابی 
ســریع داده ها در صورت از دســت دادن داده ها 

وجود دارد.
امــا متخصصان بر این باورند که اولًا این الزام 
با توجه به متن فعلی ممکن اســت منجر به آن 
شــود کــه در آینــده حتی مکلف به ذخیره ســازی 
انحصــاری داده های خــود در مراکز داده خاص، 
منتخب و از پیش تعیین شده شوند که این امر 
ایــرادات رقابتی قابل توجهی بــه همراه خواهد 

داشت.
و ثالثــاً بــر اســاس حکم منــدرج در مــاده ۵9 
قانون تجارت الکترونیکی و اصل سلســله مراتب 
میان قوانین و مقررات )مبنی بر تبعیت مقررات 
از قوانین(،  پشــتیبان گیری از داده های شخصی، 
بایــد در چارچــوب قــرارداد، رضایــت شــخص و 
بــا رعایــت ملاحظــات و محدودیت هــای فنی و 

اجرایی باشد )و نه به عنوان یک الزام مطلق(  
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پریسا شکوری

در این پهنه آبی و خاکی که در مشرق زمین واقع 
شــده اســت، نمی توانیــم انکار کنیم که زیســت 
بشــر در غرب سالیان متمادی است که در کانون 
توجــه ما و ســایر کشــورها بــوده اســت. به ویژه 
در حوزه هــای تکنولــوژی کــه غــرب از مرزهــای 
پیشــرفت متصــور در ذهن ما سال هاســت عبور 
کرده اســت. شــرکت اپــل از جمله شــرکت هایی 
اســت که در حوزه نیازســنجی و بازاریابی به طرز 
هوشــمندانه ای عمــل کــرده و بازار ایــن حوزه را 
به اصطلاح در دســت دارد. چه خوش مان بیاید 
چه خوش مــان نیاید، کیفیــت این محصولات، 
اعــم از طراحی و ســرویس هایی که به دارندگان 
محصول خــود ارائه می کنــد و مزایای دیگر این 
شــرکت آن را از رقبــای خود متمایز کرده اســت. 
این امر منجر به آن شــده اســت که در کشــور ما 

نیز این برند طرفدارانی داشته باشد.
مناســبت این یادداشــت حرف و سخن هایی 
اســت کــه در مورد آیفون مطرح شــده و ریشــه 
همگــی آن در نامــه ای اســت که از ســوی رئیس 
قــرارگاه مرکــزی مقابله با قاچــاق کالا و ارز صادر 
و ابلاغ شــده اســت. همان طور کــه در متن نامه 
مشــاهده می شــود، با عرضه آیفــون ۱۴ و بالاتر 

اپل در سطح عرضه برخورد شده است.

نگاه حقوقی به برخورد با عرضه تلفن 
همراه آیفون

ابتدا باید توجه داشــت در اصــول کلی حقوقی-
فقهــی عمــل در هــر حــوزه ای اصــل بر جــواز یا 
همان اباحه اســت. با ایــن توضیح که عرضه یا 
واردات بــه عنوان عملی کــه دارای ابعاد حقوقی 
و مالــی اســت ممنوعیــت یا محدودیتــی ندارد 
مگــر بــه موجب قوانیــن و مقررات. حــال اینکه 
ایــن ممنوعیت یا دقیق تــر موضوع این برخورد، 
لازم اســت منطبــق بــا قوانین و مقررات باشــد، 
بحثی است مفصل که به وقتش به آن خواهیم 

پرداخت.
در ســال های اخیــر در خصــوص برنــد اپل در 
کشــور ما حرف و ســخن های بسیاری گفته شده 
کــه هر یــک از آنها در حد اخبار ســطح جامعه را 
پوشــش داده و در حــوزه عمــل بــدون ضمانت 
اجــرا باقــی مانده اســت. اما با صــدور این نامه 
شــرایط اندکی تفــاوت می کند و موضوع برخورد 

منجر بــه نگرانی فروشــندگان یا خریــداران این 
کالاها می شود.

همان طور که اشــاره شد، به طور کلی بنا بر یک 
قاعــده کلی، هیچ گونه محدودیتی مگر آنچه در 
قوانیــن و مقررات آمده اســت بــر ورود کالاها از 
جملــه کالاهــای دیجیتالی حاکــم نخواهد بود. 
زمانــی که کالاهایی بــا ممنوعیت یا محدودیت 
در واردات بــه کشــورها روبــه رو می شــوند، یقیناً 
این محدودیت ها به پشتوانه قوانین و مقررات 
اعمــال شــده اســت. شــایان ذکــر اســت زمانی 
کــه از ممنوعیــت ســخن می گوییم متفــاوت با 
محدودیــت اســت زیــرا محدودیــت بــه دنبال 
سیاســت هایی شــکل می گیــرد کــه اســتفاده یا 
مهم تر عرضــه یک کالا از طریق واردات با نظارت 
بیشــتری صــورت گیــرد. ایــن محدودیت ها در 
اســتفاده یــا ورود آیفون مربوط به زمانی اســت 
کــه در اخبار مطــرح بود، تا زمانی که در این نامه 

برخورد با عرضه آن به میان آمد.
در نامه مذکور به عرضه اشاره شده و به صورت 
ضمنی از محتوای نامه برمی آید که عرضه عمده 
آن منجر به برخورد اســت. به نظر می رســد این 
برداشــت صحیــح باشــد و از تاریــخ ایــن نامه 

عرضــه بــه صــورت عمده دچــار معضل شــود و 
مــورد برخورد قانونی قرار گیــرد. زیرا قید »عرضه 
و محل های عمده« بیانگــر جواز عرضه گنندگان 
جزئی اســت. آنچه تاکنون تحــت عنوان آیفون 
۱۴ و بالاتــر بــه کشــور وارد شــده ولــو آنکــه از 
مصادیق عرضه عمده باشد به نظر می رسد منع 
قانونی نداشــته باشــد و طبق این نامه مشمول 
برخورد نیز نشــود. چنان که اشــاره کردیم، عرضه 
عمــده از تاریــخ نامــه بــه بعــد به موجــب این 
دســتور مشمول برخورد خواهد بود. حال تعداد 
زیادی آیفون ۱۴ و بالاتر به کشور وارد شده است 
که بعضاً نیز از مبادی قانونی بوده اما مشمول و 
مصداق این نامه نیســت؛ به عبارت دیگر عرضه 
عمــده و جزئــی از تاریــخ نامــه به قبــل تعیین 
تکلیف نشده است بنابراین به نظر می رسد منع 

قانونی نخواهد داشت.
گوشی  تلفن همراه آیفون طبق مقررات با ثبت 
یا همان رجیســتری امکان فعال شدن در داخل 
کشــور را پیــدا می کنــد و اگــر این امــکان وجود 
نداشته باشد، عملًا استفاده از آنها با مشکلاتی 
همراه خواهد بود. سوالی که اینجا پیش می آید 
اینکــه اشــخاصی که مبــادرت بــه واردات عمده 

حکمرانی داده

ممنوعیت آیفون یا محدودیت آیفون

ذره بین حقوقی بر عرضه و تقاضای آیفون
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یــا جزئی گوشــی آیفون ۱۴ کــرده و اکنون با این 
نامه مواجه شــده اند چه تکلیفی دارند و چگونه 
می توانند در این شــرایط که نه امکان اســتفاده 
از آن وجــود دارد و نــه امــکان فروش، ضرر خود 

را جبران کنند.
در نظم حقوقــی داخلی ما، زمانی که دولت ها 
بــه تصمیم گیــری  اقــدام  دربــاره موضوعاتــی 
می کننــد- کــه منظــور از تصمیم گیــری در اینجا 
اعم از قانون گذاری در مجلس شــورای اســلامی 
یــا اقدامــات و تصمیمات ســایر نهادهاســت- و 
بسته به آن موضوع ممکن است شهروندان در 
یــک جامعــه و حتی خود دولــت و نهادهای آن 
متحمل ضرر و زیان مادی و معنوی شوند؛ حال 
ایــن ضرر و زیــان به چه صورت جبران می شــود 
و مهم تــر آنکــه طــی تصمیم گیــری دولت ها به 
موجــب قوانیــن و مقررات امــکان دادخواهی و 
تضییــع یا همان جبران حقوق اشــخاص را هم 
ضمــن اقدامــات لازمــه پیش بینی کرده باشــد. 
صرف پیش بینی برخورد یا بار یک تکلیف یا ورود 
یــک ضرر به صــورت یک جانبه منجــر به تضییع 

حقوق شهروندان می شود.
بــا ایــن تفاصیــل، در ایــن موضــوع ماجــرا از 
ایــن قرار اســت کــه ســری آیفــون ۱۴ و دقیق تر 
بگوییــم آیفون هــای قبلــی، تــا تاریخ ایــن نامه 
وارد کشــور می شــده و هیچ گونــه ممنوعیــت 

قانونی ای در میان نبوده است، حال به یکباره با 
تصمیم گیری نهادها یا اشــخاصی رویه متفاوت 
می شــود و کســانی که طبــق رویه ســابق و اخذ 
مجــوز اقدام به خریــد یا واردات گوشــی آیفون 
۱۴ کرده انــد دچــار تحیــر شــده و مهم تــر آنکــه 
حقوق شــان تضییــع می شــود و راهــکار جبــران 
ایــن حــق تضییع شــده نیــز پیش بینــی نشــده 
اســت. اقدامات یا تصمیماتی کــه دولت ها )به 
معنای اعم( در حوزه های مختلف اعم از واردات 
می گیرند هر یک می توانند به نوبه خود تاثیرات 
متعــددی بــر حقوق شــهروندان بگذارند و البته 
گاهی این تاثیرات مستقیم و گاهی غیرمستقیم 
اســت کــه در پایــان یادداشــت بــه بحــث تاثیر 

غیرمستقیم خواهیم پرداخت.
اعمال برخورد که همچنان مشــخص نیســت 
چــه نوع برخوردی اســت، لازم اســت به صورت 
شــفاف بیان شــود. ضمناً محدودیت در عرضه 
عمومــی آیفــون زمانــی کــه از آن رونمایی شــد 
صــورت نگرفت و بر همین اســاس تعداد زیادی 
از شهروندان اقدام به خریداری آیفون ۱۴ کردند 
و در انتظــار ثبــت آن بودند. این در حالی بود که 
اخبار متعددی از ثبت این ســری آیفون شــنیده 
می شــد و صحبتــی از ممنوعیــت یــا برخــورد با 

عرضه آن به میان نیامده بود.
بنابرایــن در خصــوص اینکــه تصمیمــات و 

اقدامات دولت ها منجر به ضرر مالی شهروندان 
شــود رویکردهای مختلفــی وجود دارد. در نظام 
حقوقــی مــا کــه برگرفتــه از اصول فقهی اســت 
قاعده لاضرر مانع ورود هر ضرری است و جبران 
هر نوع ضرر در صورت ورود آن ضرر نیز در متون 
قانونی مزبور قید شــده است. در قانون اساسی 
اصــل چهلم به صراحت به این امر اشــاره شــده 
کــه هیچ کس نمی توانــد اِعمال حــق خویش را 
وســیله اضرار به غیر یا تجــاوز به منافع عمومی 
قــرار دهد. ایــن »هیچ کس« حتی شــامل دولت 
و نهادهــای دولتــی نیــز می شــود؛ جبــرانِ ضررِ 
ناشــی از تصمیم گیری مبنی بر ممنوعیت عرضه 
عمومــی آیفــون، اگر از مبادی قانونی وارد شــده 

باشد، امری ضروری است.
همچنیــن در این نامه به اســتفاده کنندگان یا 
دارندگان اشــاره نشده اســت و این امر حاکی از 
عدم برخورد با آنان اســت. ضمناً دولت پیش از 
هرگونه تصمیم گیری و اقدامی لازم اســت ابعاد 
حقوقــی و مالــی ای را که بــر حقوق شــهروندان 
تاثیرگذار اســت بــه صورت مفصل بررســی و در 
تصمیم گیری هــا از شــهروندان نیــز نظرســنجی 

کند.
مطابــق اصول کلی حقوق کیفری، زمانی که در 
قانــون فعل یا ترک فعلی جرم انگاری می شــود، 
اثــر آن نســبت بــه آتیــه اســت مگــر صراحــت 
قانون گــذار در عمــل بــه خلاف آن و ســرایت به 
گذشته باشد. پس می توان نتیجه گرفت زمانی 
کــه ممنوعیت یــا محدودیتی اعمال می شــود، 
اولًا بایــد از ســوی نهادهــای ذی صــلاح اعمــال 
شود و ثانیاً اثر آن نسبت به آینده باشد. در این 
نامه اشــاره به برخورد با عرضه شده است که به 
نظر می رســد منظــور عرضه کننده عمده اســت. 
برای نمونه، طبق این نامه اگر فروشــنده ای جزء 
اقــدام به فــروش آیفــون ۱۴ کند، بــا او برخورد 

نمی شود.
از آنجا که نامه مذکور یک تصمیم اداری است 
و ضمانت اجرای لازم را نخواهد داشــت، به نظر 
می رســد این امر منجر به سوءاســتفاده عده ای 
خواهد شد و با تغییر یک تصمیم اداری و اتخاذ 
تصمیمی متفاوت، ســوداگری در عرضه عمده و 
جزئــی آیفــون راه بیفتد. این در حالی اســت که 
بــا توجه به این تصمیــم اداری مبنی بر برخورد، 
قیمت آیفون ۱۳ علی القاعده بیشــتر از گذشــته 
خواهد شــد چراکــه طبق یک اصل کلــی تقاضا 
بــرای آن بیشــتر از قبل خواهد بــود و عرضه آن 
محدودتر نســبت به تقاضا، که این امر منجر به 
افزایش قیمت خواهد شد. بنابراین هر تصمیم 
اداری نیــز می تواند تبعــات حقوقی متعددی به 

همراه داشته باشد  

حکمرانی داده
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هویتی در تنیدگی گسسته

دعاوی حقوقی در حوزه نام دامنه 

حقــــــوقنرمافزار

تیــم برنــرز لــی مختــرع وب و اســتاد دانشــگاه 
آکسفورد درباره دامنه می گوید: »سرور نام دامنه 
)DNS( پاشــنه آشــیل وب محســوب می شــود. 
آنچه مهم اســت مدیریت مسئولانه آن است.« 
در واقــع تیــم برنــرز بــا اختــراع خــود عــلاوه بر 
ایجــاد تحولی فوق عظیــم در زندگی مردم دنیا، 
حــوزه گســترده ای از حقــوق و تعهــدات را هــم 
بــه وجود آورد که در کنار تســهیل امــور زندگی و 
کسب وکارها، مســئولیت های چشمگیری را هم 
طلــب می کنــد. دامنه هم مانند تمــام ابزارهای 
دیجیتالــی و غیردیجیتالی وقتی مورد اســتفاده 
اشــخاص قرار می گیرد، می تواند ایجاد اختلاف 
کند، خصوصاً در شــرایطی که کسب وکاری با نام 
دامنــه مشــخصی شــناخته شــود و در معــرض 
سوءاســتفاده دیگــری قــرار گیرد. در این نوشــته 
اهــم اختلافات ناشــی از ثبت و اســتفاده از نام 

دامنه بررسی می شود.

اختلافات ناشی از دامنه
به  طور معمول در اختلافات ناشــی از دامنه، دو 
شــخص )حقیقــی یا حقوقــی( دخیل هســتند 
کــه هــر یــک مدعــی حقی بــر نــام دامنــه مورد 
اختلاف انــد. آنچــه عمومــاً در ایــن بیــن اتفاق 
می افتــد، تعــارض بین حقوق ناشــی از دامنه و 
حقــوق ناشــی از علامت تجاری اســت. چنانچه 
یکــی از طرفیــن مالک نــام دامنه باشــد و طرف 
دیگــر مالــک حقــوق علامــت تجــاری، مشــکل 
پیــدا خواهد شــد. بــا در نظر داشــتن این نکته 
کــه نام دامنه شــامل حــق کپی رایت نمی شــود 
و در قوانیــن کشــورهای پیشــرو در حوزه حقوق 
نرم افــزار در زمره حمایــت از حقوق علائم تجاری 
قــرار می گیرنــد. متاســفانه قوانیــن ناظــر بر نام 
دامنه در ایــران اعم از قانون تجارت الکترونیکی 
یا مقررات حاکم بر حقوق مالکیت فکری، پاسخ 
صریح و مشــخصی بر اکثــر اختلافات این حوزه 

ندارنــد و طرفیــن، چــه به عنــوان مالــک دامنه 
و چــه بــه عنــوان مالــک علامــت تجــاری، باید 
دفاعیــات و احقاق حقوق شــان را با اســتفاده از 
دانش حقوقی مشــاوران خود به انجام رسانند. 
چنین اختلافاتــی می تواند با مراجعه به مراجع 
قضایــی یا با طی کــردن فرایندهای حل اختلاف 
پیش بینی شــده، ماننــد داوری یــا میانجی گری، 
حل وفصــل شــود. با این توضیح، در ادامه ســه 
نمونــه از دعاوی معمول در حوزه مالکیت دامنه 

را بررسی خواهیم کرد.

۱- سرقت نام دامنه
عبــارت »ســرقت« عمومــاً در موضوعــات کیفری 
بــه کار مــی رود، اما با توجه بــه اینکه در مباحث 
مربــوط بــه مالکیت فکری آثــار علمی یــا ادبی، 
از عبــارت »ســرقت علمــی یــا ادبــی« اســتفاده 
می شــود، با درجه ای از مسامحه عبارت »سرقت 
نــام دامنــه« به کار رفته اســت. از منظر حقوقی، 
این دســته از اختلافات، آســان ترین ســناریو در 
دعاوی نام دامنه محســوب می شــوند. چنانچه 
شــخص ثالثی بدون هیچ حقی توانســته باشد 
نــام دامنــه را از حســاب )account( شــما بــه 
حســاب خود انتقال دهد، در این شرایط حقوق 
شــما نقض شــده و می توانید در وهله اول طی 
تماس بــا ارائه دهنده خدمات اینترنتی )ISP( و 
شرح و اثبات آنچه روی داده است، شرایط را به 
قبــل بازگردانید. البتــه در دنیایی که موضوعاتی 
همچون تروریســم و گرمایــش زمین از اهمیت 
به مراتــب بالایی برخوردار هســتند، ســرقت نام 
دامنــه موضوع چندان مهمی به نظر نمی رســد؛ 
امــا اشــخاصی که پشــت پرده چنیــن اقداماتی 
هســتند، بــه نوعــی مجرمــام جدی محســوب 
می شــوند. بــا ایــن حــال متاســفانه برخــلاف 
جرائمــی ماننــد کلاهبرداری یا ســرقت اموال که 
می توانیــد بلافاصلــه بــا پلیس تمــاس بگیرید، 
در صورتی که شــخصی از نام دامنه شــما بدون 
اجازه اســتفاده کند، روش ســریعی برای تعقیب 
و دســتگیری شــخص وجود نــدارد و طرح دعوا 
در مراجــع قضایــی زمان بــر خواهد بــود و صرفاً 
می توانــد کمکــی باشــد تــا از ارتــکاب مجــدد 
موضوع از سوی شخص متخلف جلوگیری کند.

۲- تصرف غیرقانونی سایبری 
)cybersquatting(

ایــن مــورد یکــی از معمول تریــن ســناریوها در 
اختلافات با موضوع نام دامنه اســت. شــخص 
متصــرف غیرقانونی، با خریــدن نام های دامنه، 
بــه افــراد مشــهور،  خصوصــاً مــوارد متعلــق 
شــرکت های معتبــر یــا برندهــای خوشــنام، بــا 

غزاله دخیلی
 وکیل دادگستری و 

مشاور حقوقی

پگاه قربانی
 وکیل دادگستری و 

مشاور حقوقی
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ســوء نیت به دنبال منافع مالی و اســتفاده های 
غیرقانونــی اســت. این اشــخاص معمولًا قصد 
دارند با خرید نام دامنه یا علامت تجاری به نام 
خــود پیش از آنکــه مالک کســب وکار یا علامت 
تجاری اقدام کند، مبالغ بالاتری برای انتقال نام 

دامنه طلب کنند.
یکی از اولین پرونده های تاثیرگذار در این حوزه، 
پرونده مخابرات بریتانیا علیه شــرکت یک در یک 
 British Telecommunications Plc( میلیــون
v One in a Million Ltd( است که در رأی نهایی 
صادره دادگاه چنین نظر داد: »متصرف غیرقانونی 
ســایبری )cybersquatted( نمی توانــد بــدون 
هیچ گونه حقوق مرتبط، نام دامنه ای را برای خود 
ثبــت کند که عموم مردم انتظــار دارند متعلق به 
کســب وکار شخص ثالثی باشــد و چنین اقدامی 
از منظر قانونی، غیرقابل پذیرش اســت.« پس از 
آن قانونــی در ایالات متحده تصویب شــد تحت 
 Anti cybersquatting Consumer عنــوان 
)Protection Act )ACPA بــه منظور محافظت 
از حقــوق مصرف کننــده، کــه شــخص زیان دیده 
را قــادر می ســازد با رجــوع به دادگاه، اشــخاص 
متخلف با ســوءنیتی را که نام دامنه ای مشابه با 
علامت تجاری یا نام اشخاص را ثبت یا استفاده 
می کننــد، تحت تعقیب قرار دهد. برای موفقیت 

در چنین پرونده ای دو شرط لازم است:
۱- نام یا علامت تجاری نزد عموم شناخته شــده 
باشــد؛ به عبارت دیگر، نــام یا علامت تجاری که 
توســط نام دامنه، تضعیف شــده اســت باید از 
طریــق نام دامنه موضوع دعــوا به خوبی معرف 

عموم باشد.
۲- متصــرف در فعالیتــی غیرقانونــی بــا هــدف 
بهره منــدی مالــی شــرکت کــرده باشــد. در واقع 
چنانچه شخصی به طور تصادفی چنین اقدامی 
کــرده باشــد، ضرورتــاً اقــدام غیرقانونــی انجام 

نداده است.
روش هــای تصــرف غیرقانونی ســایبری مختلف 
اســت، اما چهار نــوع آن بیشــترین پرونده ها را 

تشکیل می دهد:

	e :)Typo squatting ( تایپــی  تصــرف 
متخلــف بــا اســتفاده از شــباهت تایپــی، 
مخاطــب را بــه اشــتباه می انــدازد ماننــد 

.www.googgle.com

	e متخلف :)Identity Theft( ســرقت هویت
دامنه ای با نام شرکت ثبت می کند.

	e ایــالات نام ربایــی )Name Jacking(: در 
متحده، نام افراد می تواند به عنوان علامت 
تجاری ثبت شــود، بنابراین چنانچه شخص 
متخلــف، با ثبت نام فــرد به عنوان دامنه به 
حقوق ثبت شده دیگری تجاوز کند، موضوع 
قابلیت پیگیری خواهد داشــت اما به شــرط 

اثبات سوءنیت.

	e Reverse( تصــرف غیرقانونــی معکــوس
Cybersquatting(: برعکس شرایط تصرف 
غیرقانونی، شخصی که به تازگی کسب وکار یا 
شرکتی را به نام مشخصی ثبت کرده است، با 
طــرح دعوای واهی مالک نام دامنه را مجبور 

به انتقال حق خود می کند.

۳- معامله به نام دیگری با نام دامنه 
)Passing Off Domain Name(

این مورد احتمالًا از پرتعدادترین پرونده ها برای 
مشــاورین حقوقی و وکلای حوزه مالکیت فکری 
و نام دامنه اســت. آنچه در این گونه موارد روی 
می دهــد رقیبی اســت کــه با ثبت نــام دامنه ای 
کــه منعکس کننــده تجــارت یا محصــول رقیب 
خــود بــوده اســت، کســب وکار او را تحــت تاثیر 
قرار می دهد مشــروط بر اینکه از بازار و برندینگ 
رقیب اســتفاده های غیرمنصفانــه صورت گیرد؛ 

بــه عبارت دیگــر در چنین اختلافاتــی، طرفی که 
نام دامنه را ثبت کرده اســت عامدانه از تشــابه 
بیــن نام دامنه و علامت تجاری مشــهور دیگری 
اســتفاده می کنــد، بنابرایــن مالــک نــام دامنــه 
در تلاش اســت با ایجاد کســب وکاری شــبیه به 
مالــک علامت تجــاری، از اعتبــار او منافع مالی 
کسب کند. در چنین شرایطی با توجه به قوانین 
مالکیــت فکــری علائــم تجــاری در کشــورهایی 
همچــون ایــالات متحــده، انگلســتان و هنــد، 
اقــدام طــرف مالک نــام دامنــه غیرقانونی بوده 
و او مکلــف بــه جبران خســارات مالــک علامت 
تجاری خواهد شــد. فاکتورهای استاندارد برای 
غیرقانونــی بــودن اقدام مالک نــام دامنه بدین 

شرح است:

	e قــدرت علامت تجاری از نظــر ثبت در مراجع
قانونی، اعتبار و ارزش مالی

	e میزان فریبندگی در تشــابه بیــن نام دامنه و
علامت تجاری

	e میــزان تشــابه گیج کننــده دو موضــوع در
اذهان عموم.

بــه عنوان مثال فرض کنید شــخصی از نام برند 
ورزشــی »نایکــی« در نــام دامنه کســب وکارخود 
اســتفاده کنــد و تولیــدات و محصــولات خود را 
کــه ارتباطــی هم به تولیــدات برنــد نایکی ندارد 
به فروش برســاند و با نحوه طراحی سایت خود 
بــه بازدیدکننــدگان دامنــه اش چنیــن القــا کند 
کــه محصــولات او نایکی یا حداقل مــورد تایید 
آن اســت. در چنیــن شــرایطی در صــورت وجود 
حمایــت قانونی در کشــور متبوع مالــک دامنه، 
او در برابــر مالــک علامت تجــاری و البته قانون، 

مسئول خواهد بود.

اندکی پیشنهاد
علامــت تجــاری یــا Trademark، به رغم ارزش 
مالــی آن، ابــزاری بــرای بازاریابــی و مارکتینــگ 
نیســت بلکــه در واقــع هویــت یــک کســب وکار 
محســوب می شــود. نکتــه مهم تــر اینکــه اگر از 
منظــر حقــوق مصرف کننــده به علامــت تجاری 
نــگاه کنیــم، در حقیقت ابــزاری خواهد بود برای 
تضمیــن کیفیــت نه ایجــاد انحصــار در زنجیره 
تولیــد، بنابرایــن تصــرف غیرقانونی و اســتفاده 
ناروا از هر آنچه بخشــی از این هویت محسوب 
شــود، از جملــه نــام دامنــه در شــبکه جهانــی 
اینترنــت، مســئولیت آور خواهــد بــود چراکه نه 
تنهــا بــه منافع مالــک علامت تجــاری خصوصاً 
اعتمــاد عمومــی بــه محصــولات و خدمــات او 
خســارت وارد می کند بلکــه موجب لطمه دیدن 
حقــوق مصرف کنندگان و حق آنها در برخورداری 

از انتخاب محصول باکیفیت خواهد شد  

حقــــــوق نرم افزار
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پیوست جهان

امروزه یک پنجم کارکنان در محیط های مسموم 
ســامت  بــر  و کارفرماهایشــان  می کننــد  کار 
روان شــان تاثیــر منفــی می گذارنــد.  جــو کاری 
مســموم یک جــور اپیدمی اســت: همه گیری ای 
کــه باعث می شــود بســیاری از کارکنــان از کار در 
شــرکت ها و ســازمان ها اســتعفا دهنــد، حتــی 
بیشــتر از دلایل دیگری مانند حقوق نامناســب 
یا مساله مربوط به تعادل کار و زندگی شخصی. 
فرهنــگ ســمی بــرای کســی تبعیــض قائــل 
می دهــد  نشــان  آمارهــا  البتــه  نمی شــود. 
مختلفــی  جنبه هــای  از  ســمی  فرهنگ هــای 
گســترش می یابــد. بــه عنــوان نمونــه احتمال 
اینکــه زنــان محیــط کار ســمی را تجربــه کننــد، 
41 درصد بیشــتر اســت. فضای کاری ســمی اما 
روی یقه ســفیدها و یقه آبی هــا یعنــی کارمندان 
و کارگــران بــه شــل مســاوی تاثیــر می گــذارد. 
دورکارهــا هــم مســتثنی نیســتند. تــام میلــر، 
مدیرعامــل شــرکت کلیر فــور، شــرکت ارزیابی و 
تحلیــل ریســک محیــط کار و کارکنــان، می گوید 
دورکارهــا هــم آزار و اذیــت را از خــال ایمیــل، 

ویدئو، تماس تلفنی یا چت تجربه می کنند.

فرهنگ یا محیط کار ســمی یک شــبه به وجود 
نمی آید. این مســاله یک مشــل گسترده است 
کــه از رفتارهــای شــخصی و ســمی کارکنــان- 
معمولًا مدیران- سرچشــمه می گیرد، در سازمان 
تداوم پیدا می کند و محیط ســمی را می ســازد. 
مســموم بــودن محیــط کار، افــراد توانمنــد را 
وادار بــه خداحافظی می کند و ســازمان ها دیگر 
نمی تواننــد رفتارهایــی را کــه موجــب خــروج 

بهترین نیروهایشان شده نادیده بگیرند.
مقابلــه بــا فرهنــگ کاری ســمی با شناســایی 
عائــم غالــب آغــاز می شــود. در ایــن مقالــه، 
شناسایی این عائم را می آموزیم تا فرهنگ کاری 
ســمی را ریشــه کن کنیم و فرهنگ قوی و بالنده 

را توسعه دهیم.

خصیصه ها و ویژگی های سمی چه 
هستند؟

خصوصیــات ســمی رفتارهــای عادت گونــه یــا 
)بی ثمــر(  و بی حاصــل  ناســالم  نگرش هایــی 
هســتند کــه از منظر روابــط بین فردی بــه افراد 
دیگر آسیب می زنند. خصوصیات سمی در محل 

کار فرهنــگ منفی را خلق می کند، فرهنگی که به 
روحیه، عملکرد و حفظ کارکنان آسیب می زند.

ویژگی هــای ســمی در محــل کار چهــره کریــه 
و زشــت خــود را در قالــب مدیریــت ذره بینی یا 
وسواســی، راهبــری غیراخاقــی و مقاومــت در 
برابر تغییر نشــان می دهند. چنین ویژگی هایی 
باعــث می شــود همــکاری خوار شــمرده شــود، 
نوآوری ســرکوب شــود و اعتماد بیــن کارکنان از 

بین برود. 
کارفرمایانی که رفتارهای سمی دارند، چیزهای 
منفــی را درســت مثل ویروس پخــش می کنند. 
این ویروس با گذر زمان حتی بر کسانی که بیشتر 
از حد انتظار ظاهر می شــوند هم تاثیر می گذارد. 
مدیــران یا رهبرانی که چشمان شــان را روی این 
خصیصه هــا می بندنــد، اجــازه می دهند که این 
رفتارها در فرهنگ ســازمانی آن مجموعه ریشــه 
بدوانــد. اما زمانــی که این رفتارها شناســایی و 
بررسی می شوند، می توان آنها را نابود کرد تا یک 

فضای کار مترقی و بالنده شل بگیرد. 
بــرای مثــال یــک مدیــر می فهمد کــه بهترین 
عضــو تیمــش در حــق عضــو دیگری کارشــکنی 
کــرده تا در جریــان دورهمی اخیــر تیم، خودش 
پیــش چشــمان کل تیــم خــوب بــه نظر برســد. 
مدیر به جای رویارویی با مســئول خرابکار، کاری 
انجــام نمی دهد زیرا فرد آزاررســان مهارت کاری 
اســتثنایی دارد. این ســهل انگاری از سوی مدیر 
به سایر اعضای تیم نشان می دهد که خرابکاری 
قابــل  تحمــل و حتی قابل تشــویق اســت و در 

نتیجه این رفتار سمی تداوم پیدا می کند.

خصیصه های سمی در محیط کار
مدیــران  ذره بینــی:  یــا  وسواســی  مدیریــت 
وسواسی دائماً کارکنان را می پایند و جزء به جزء 
کارشــان را کنتــرل می کنند. این نظــارت بیش از 
حد موجب اضطراب می شود و به کارکنان حس 
ناکافی بودن و خفگی دست می دهد. به گزارش 
فوربــس در ۲0۲1، 79 درصــد از کارکنــان تجربــه 
مدیریــت وسواســی یا همان ذره بینــی رئیس یا 
مدیر را در شغل شان تجربه می کنند و 85 درصد 
از آنهــا می گویند که این رفتار بر عملکرد شــغلی 
تاثیر منفی می گذارد. مدیریت ذره بینی می تواند 
شــبیه مدیری باشــد که اصرار دارد هر ایمیلی را 

کدام خصیصه های سمی کارکنان را مجبور به استعفا از شغلی می کنند که دوستش دارند 

ضرباهنگ درهم ریخته سازمان

راهبرد
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پیش از انتشار تایید کند.
کوته فکــری )ذهن بســته(: رهبران یــا مدیران 
کله شــق و خودرأی ایده هایــی را که جهان بینی 
آنهــا یا فرایندهــای موردنظرشــان را به چالش 
می کشــند، قاطعانــه رد می کنند. ایــن مدیران 
جلــوی توفان  فکری را می گیرند و به جای اینکه 
خودشان را ارتقا یا تطبیق دهند، با بقیه تقابل 
می کننــد و آنها را با خاک همســان می کنند. به 
عنــوان مثال، یــک مدیر ســنتی از آزمایش یک 
نرم افــزار جدید کــه می تواند کارایــی را افزایش 

دهد امتناع می کند.
خودخواهــی: به طــور کلی همــکاران خودخواه 
منفعــت شــخصی خــود را بالاتــر از منفعــت 
هم تیمی ها، مشــتری ها و سازمان قرار می دهد. 
آنهــا امتیازها را تصاحــب می کنند و در پروژه ها 
دســت یــاری نمی رســانند و بــرای پــاداش و به 
رســمیت شــناخته شــدن در مقابل همتایان با 
عملکــرد بالاتــر لابی می کننــد. به عنــوان مثال، 
فرد متصدی فروشِ خودخواه عمداً یک ســرنخ 
فروش مهم را از تیم دریغ می کند تا کمیســیون 

را برای خود نگه دارد.
سرزنش کردن: سرزنشــگرهای سمی مسئولیت 
اشــتباه و شکست شــان را روی دوش دیگــران 
می گذارنــد، فــارغ از اینکه چنیــن رفتاری چقدر 
غیرمنطقــی بــه نظــر می رســد. آنهــا بــه جــای 
ادای دیــن و جلوگیــری از تکــرار اشــتباهات، از 
مســئولیت شــانه خالــی می کننــد. بــه عنــوان 
مثال یک سرزنشــگر غیرقابل اتکا به جای اینکه 
ضرب الاجل ها را به صورت فعالانه و پویا شفاف 
و واضــح کند، تقصیر را گردن دســتورالعمل های 

مبهم و نامشخص مدیر می اندازد. 
شــایعه پراکنی: آمریکایی هــا بــه طــور میانگین 
40 دقیقــه در یــک هفتــه خبرچینــی می کننــد. 
خبرچینــان و شــایعه پراکن ها انــرژی عظیمی از 
دســت می دهنــد و فضــا را مســموم می کننــد. 
خبرچین ها اطاعات حســاس را فاش می کنند؛ 
آبــروی افراد را می برنــد و از طریق گمانه زنی های 
بدخواهانــه جنجــال به پــا می کنند. بــه عنوان 
نمونــه یک خبرچین دوســتش را کنار می کشــد 
تا درباره اینکه همکارشــان چگونه ارتقای شغلی 

گرفته بدگویی کند. 
منفی بافــی: بدبین ها بــا شــکایت های مداوم، 
تثبیــت چیزهــای منفــی  جلــوی  و  بدگمانــی 
الهام بخشــی و انگیــزه دادن را می گیرنــد. آنهــا 
ایده هــای امیدوارکننــده را با بدبینــی عجولانه 
و غیــرارادی کنار می زنند و بــا پیش بینی بدترین 
ســناریوها، تاریکــی را گســترش می دهنــد. بــه  
عنــوان مثال یک آدم منفی باف ســمی می گوید 
عرضــه یک محصول جدیــد جاه طلبانه محکوم 

به شکســت اســت و حتی پیــش از اینکه اتفاق 
خاصی بیفتد غر می زند. 

بی ملاحظگــی: همــکاران بی ماحظــه با عادات 
ارتباطــات ضعیــف، تاخیــر و  حواس پرت کــن، 
بی توجهــی عمومــی، مزاحــم دیگران می شــوند 
و در رونــد کارشــان اختــال ایجــاد می کنند. به 
عنــوان مثــال، فــردی که مثل اســپیکر بــه طور 
منظم بیرون دفتر شــما وزوز می کند و تمرکزتان 

را از بین می برد.
پرخاشــگری انفعالــی: پرخاشــگران منفعــل از 
تصمیم گیــری اجتنــاب می کننــد و وارد عمــل 
نمی شــوند اما از پشــت درهای بسته با صدای 
بلنــد اعتــراض می کننــد. مکالمــات شــورانگیز 
و مســتقیم در محــل کار شــگفت انگیز اســت، 
امــا ایــن دســته از کارکنــان شــور و شوق شــان 
را مخفیانــه بــه اشــتراک می گذارنــد. ســازگاری 
می توانــد مثبــت باشــد اما بــا قــدرت دادن به 
قلدرها و محدود کردن بازخورد سازنده، انفعال 
افراد سمی بیشتر می شود. به عنوان مثال، یک 
کارمنــد منفعل-پرخاشــگر ممکــن اســت وقتی 
یک مدیر در یک جلســه تیمی بازخورد ســازنده 
درخواســت می کند، ســکوت کند اما به ســرعت 
تمــام انتقادات منفی خود را با یک دوســت در 

میان بگذارد.
ایســتادگی در برابــر تغییــر: کارکنــان تغییرگریز 
سرســختانه در برابــر به روزرســانی ها و بهبــود 
مقاومــت  اســتراتژی ها  و  ابزارهــا  فرایندهــا، 
می کننــد. پیش فــرض آنها این نگرش اســت که 
»اگر خراب نیســت، درســتش نکــن« حتی زمانی 
کــه رویکردهای جدیــد می  توانند عملکــرد را به 
طور چشــمگیری بهبود بخشند. به عنوان مثال، 
مدیــری  کــه از تکنولوژی هــراس یا نفــرت دارد، 
اصــرار می کنــد کــه تیمــش از سیســتم موجود 
قدیمی به جای اتخاذ پلتفرم دیجیتالی کارآمدتر 

استفاده کند.
تنبلــی: بــه گــزارش gitnux، با وجــود اینکه 89 
درصد از کارکنان تایید کرده اند که وقت شان را در 
محل کار تلف می کنند، یک همکار مطلقاً تنبل با 
شانه خالی کردن از وظایفش و سمبل کاری های 
مــداوم از دیگــران سوءاســتفاده می کنــد. آنها 
از انجــام دادن کارهــای شــاق طفــره می روند و 
از حضــور خــارج از زمــان اداری- در هنــگام نیاز- 
خــودداری می کنند و باعث ایجاد نارضایتی تیم 
می شــوند. به عنــوان مثال، یک حســابدار تنبل 
مــدام تجزیه و تحلیل داده هــا را به یک کارآموز 
یا دستیار واگذار می کند تا از کار با اعداد و ارقام 

خسته کننده دوری کند.
دروغگویــی: این مورد یک همــاورد واقعی برای 
 The رفتار ســمی کاری اســت. بر اســاس گزارش

 state of national retail security and
organized retail crime کــه در ۲0۲1 منتشــر 
شــد، اســتخدام یــک کارمنــد دروغگــو بــه طور 
متوســط 1551 دلار برای کارفرمــا هزینه دارد. در 
یک شــرکت ســهامی، لاف زن ها اعتماد سازمانی 
را از بین می برند و درِ ســازمان به روی رفتارهای 
غیراخاقی باز می شــود. حتی دروغ های کوچک 
خط مشی ســازمان ها را نقض می کند؛ به عنوان 
نمونه یک کارمند دروغگو ممکن است ادعا کند 
کــه دوره های آموزشــی مربوطه را بــه طور کامل 

گذرانده است. 
خودشــیفتگی: خودشــیفته ها بــاد بــه غبغــب 
می اندازنــد و خــود را محــق می پندارنــد کــه 
دیگــران بایــد رفتار ویژه با آنها داشــته باشــند. 
خودبزرگ بینــی ایــن افراد و تشــنگی آنهــا برای 
تایید، تیم را سرکوب و دیگران را تحقیر می کند. 
بــرای مثال یــک مدیر خودشــیفته مــدام حرف 
هم تیمی هایــش را قطــع می کند کــه توجه را به 

خودش معطوف کند.
کارشــکنی و خرابــکاری: خرابکارها با خشــونتی 
پنهان و عامدانه ابتکارات تیم را ضایع می کنند. 
آنهــا ممکن اســت برای یاری رســاندن موافقت 
کنند اما پا پس می کشــند. ممکن است بهت و 
حیــرت را بپراکنند یا در غیر این صورت طوری کار 
کنند که شســکت گروه تضمین شــود. به عنوان 
مثــال وقتــی یکــی از کارکنــان ترفیــع نمی گیرد، 
بــدون ســروصدا همــه تــاش اش را می کنــد تا 

بعضی از افراد دیگر شکست بخورند.

خصومــت: از هر پنج کارمند یــک نفر با فرهنگ 
کاری خصومــت یــا تهدیــد مواجــه می شــود. 
نگرش هــای پرخاشــگرانه و متخاصمانــه انگیزه 
و روحیــه را مســموم می کنــد و باعــث درگیــری 
می شــود. خصومت در بهتریــن حالت همکاران 
را ناراحــت می کند و در بدتریــن حالت می تواند 
رفتارهــای تهدیدآمیــز، قلــدری یــا خشــونت را 
افزایــش دهــد. بــه  عنــوان مثال ممکن اســت 
یــک کارمنــد بــه  خاطــر ســرخوردگی های جزئی 
طغیان هــای هیجانــی غیرقابل کنتــرل در انظار 

عموم در سازمان از خود نشان دهد.
غیرقابل اعتماد بودن: همکاران غیرقابل اعتماد 

شجاع باشید. حد و حصر را رعایت کنید و اگر 
ضروری است، از مجموعه جدا شوید. امروزه 
با تقاضای بالا برای کارکنان مستعد، می توانید 
فضای کاری سالم تری پیدا کنید
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بــا در هــم شکســتن اعتمادبه نفــس دیگــران،  
پیوندها و اخاقیات را از بین می برند. این افراد 
ممکن است پشت سر دیگران حرف  بزنند یا آنها 
را مســخره کننــد. این موجب حالــت پارانویایی 
)شــک گرایی( هم تیمی هــا به یکدیگر می شــود. 
خصوصاً در زمانی که در اطراف هم تیمی هایشان 
نیســتند. به عنــوان مثال، یک کارمنــد غیرقابل 
اعتماد ممکن اســت به طــور خصوصی جزئیات 
شرم آور در مورد مسائل مربوط به سامت همکار 

خود را به اشتراک بگذارد.
در  درصــد کارکنــان   58 روانــی:  دســتکاری 
انگلســتان پدیــده پدیــده دســتکاری روانــی را 
تجربه کرده اند. دغلکارهای سمی از تاکتیک های 
روانشــناختی مثــل همین کاشــتن بذر شــک در 
اذهــان، برانگیختن احســاس گنــاه در قربانی و 
اخــاذی عاطفــی و هیجانــی اســتفاده می کنند. 
آنهــا به جای جلب اعتماد و احترام، هم تیمی ها 
را تحت فشــار قرار می دهند و گول شان می زنند. 
مثاً یک مدیر ســمی به  صــورت عامدانه تاش 
می کنــد بــا کم اهمیت جلــوه دادن آســیب های 

ناشی از تجربه کاری منفی، آن را تقلیل دهد.
بی ادبــی: کارکنان بی ادب از خال رفتار وقیحانه 
و فرســاینده، توهین و تحقیر به روحیه و انگیزه 
کارکنــان آســیب می زنند. فقدان پایه  و اســاس 
ادب خبــر از قضــاوت ناصحیــح و ســهل انگاری 
می دهــد. به  عنــوان مثال وقتی یکــی از کارکنان 
بی تدبیــر، بی رحمانه ارائه همکارش را مســخره 

می کند.
مســئولیت ناپذیری: همکاران مسئولیت ناپذیر 
غیرقابل اعتماد هستند و در انجام وظایف شان 
ویژگــی غیرقابــل  کوتاهــی می کننــد. همیــن 

اعتماد بودن شــان به بهره وری و پیوســتگی تیم 
آســیب می زنــد. مثاً یــک مدیر منابع انســانی 
مســئولیت ناپذیر غالبــاً در فراینــد جــذب افــراد 

جدید در شرکت، بد عمل می کند. 
اســاس  بــر  نابردبــار  کارکنــان  نابردبــاری: 
تعصبات شــان، بیــن اعضای تیــم تبعیض قائل 
می شــوند و بعضــی را طرد می کننــد. کوته فکری 
خصومت آمیــز آنها نســبت بــه تفــاوت، تکثر را 
تخریب می کند و به برند کارفرما آســیب می زند. 

بــه  عنــوان مثــال یــک فــرد تبعیض گــذار بیــن 
گروه های سنی، نظرات همکاران جوان را نادیده 

می گیرد و آنها را رد می کند.
مدیریت غیراخلاقــی: کژرفتاری های غیراخاقی 
اولین دلیل جدا شــدن مدیران ۲500 کسب وکار 
بــزرگ بــوده، حتــی بیشــتر از تعداد کســانی که 
بــه دلایل مالــی از یک مجموعه جدا شــده اند. 
کژرفتاری هایــی ماننــد دزدی، اختاس، خیانت 
یــا فریــب به انــدازه هیــچ رفتار دیگــری فرهنگ 
را آلــوده نمی کنــد. ایــن امر رهبری را همدســت 
جلوه می دهد و قانون شکنی را عادی می کند که 
می تواند اوضاع را به سرعت از کنترل خارج کند.

ویژگی های سمی مدیریت
مارکوس باکینگهام می گوید آدم ها شــرکت ها را 

ترک نمی کنند، مدیران را ترک می کنند.
ایــن مدیران هســتند که بیشــتر از هــر معیار 
تعییــن  را  یــک ســازمان  دیگــری ضرباهنــگ 
می کننــد. زندگــی یــا مــرگ رفتارهــای ســمی در 

دست مدیران است.
در نــگاه اول مدیــران ســمی مدیــران خوبــی 
بــه  نظــر می رســند. بــه هر حــال اغلب شــان در 
کوتاه مــدت مدیران تاثیرگذاری هســتند؛ اما در 
بلندمــدت یــک مدیر ســمی رفتارهای ســمی را 
شــبیه یک آتش مهارناپذیــر پخش می کند و در 
نهایــت همه فرهنگ کاری مثبتی که ســاختنش 

سال ها به طول انجامیده، می سوزد. 
داده ها نشــان می دهد خواننــدگان آمریکایی 
ایــن گــزارش هم اکنون برای یک مدیر ســمی کار 
می کنند؛ چراکه 84 درصد کارکنان در آمریکا برای 
مدیرانی کار می کنند که استرس های غیرضروری 
بــرای کارکنــان به وجود می آورنــد. همچنین 76 
درصــد کارکنان گفته انــد که مدیــران فعلی آنها 

رفتارهای سمی از خود نشان می دهند.
در ادامــه به هفت نشــانه مدیر ســمی اشــاره 

می کنیم. 
1. مدیران وسواســی با کنترل کردن جزء به جزء 
وظایــف، کارکنــان را خفــه می کننــد. وقتی هیچ 
اتفاقی بدون تایید آنها رخ نمی دهد، اســتقال 

و نورآوری سرکوب می شود.
۲. مدیــران غایــب حتــی کمتریــن راهنمایی ای 
نمی کنند و کارکنان را گیج و بدون پشــتوانه رها 

می کنند.
3. مدیــران خودشــیفته در حالی کــه کارکنان را 
سرزنش می کنند، خواهان تایید و اعتبار پیروزی 

تیم ها برای خودشان هستند.
4. مدیــران نامطمئــن سلســله مراتب ســفت 
و ســختی ایجــاد می کننــد کــه به جای توســعه 
قابلیت هــای رهبــری،  مهارت هــای کارکنــان و 

اقتدارشان را تقویت می کند.
5. مدیــران منفعــل بین نادیده گرفتن مســائل 
یــا زیادی جدی گرفتــن آنها به طور گســترده در 
نوســان هســتند. ایــن بی ثباتــی، نااطمینانی و 

سوءظن به وجود می آورد.
6. مدیران خودکامه خواستار پایبندی سخت به 
قوانین و فرایندهای دلخواه شــان هستند. آنها 
بازخورد سازنده را نادیده می گیرند و مخالفت را 
رد می کنند. این موضوع روحیه را از بین می برد 

و سدی برای پیشرفت است.
7. مدیــران دمدمی مــزاج معمولًا بــدون توجه 
بــه برنامه ریزی یــا پیگیری، مسیرشــان را تغییر 
ناگهانــی،  مســیر  تعویــض  ایــن  می دهنــد. 
هرج ومــرج ایجــاد می کنــد و موفقیــت تیم در 

ابتکار عمل را غیرممکن می کند.
بدون مداخله شــما، مدیران ســمی فرهنگ و 
خوشــنامی را فرسوده می کنند و به تدریج از بین 

می برند و نتیجه دست نمی دهد.

رهبران برای رهایی از فضای سمی چه 
کاری می توانند انجام دهند؟

جان بایرد و ادوارد سالیوان می گویند مردم برای 
حقــوق یا پرداختــی بهتر فرار نمی کننــد. آنها به 
خاطر احســاس کار زیاد، دست کم گرفته شدن و 

عدم قدردانی فرار می کنند.
جان بایرد و ادوارد ســالیوان از بخش بررســی 
کســب وکار دانشــگاه هاروارد، برای پاسخ به این 
ســوال که رهبران برای رهایی از فضای سمی چه 
کاری می تواننــد انجــام دهنــد، یادداشــت های 
40 ســاله و مطالعــات مــوردی را کشــف کردند. 
آنهــا بعد از ســه ســال تحقیــق، یافته هایشــان 
در مــورد آنچه مدیران می تواننــد برای مبارزه با 
ویژگی های افراد ســمی در محل کار انجام دهند 

به رسمیت شناخته شد.
تحقیقات آنها نشــان می دهد این موضوع به 
کیفیــت گفت وگو بین مدیران و کارمندان شــان 
برمی گــردد . مدیرانی که گفت وگــوی تاثیرگذار را 
بــه  نحوی هدایــت کنند که »اعضــای تیم حس 
کنند دیده می شــوند، شنیده می شــوند، از آنها 
قدردانی می شــود، همچنین حمایت می شــوند 
و در نتیجه تیم هایشــان نتایج بهتری به ارمغان 

می آورند«.
مدیــران بایــد چیــزی را بیش از کار تیم شــان 
یا دســتیابی آنها بــه اهداف فصلــی درک کنند. 
مدیــران تنهــا با درک مــردم و نه صرفــاً اعداد و 
ارقام حیطه کاری می توانند فرهنگ کار ســمی را 

زیر پا له کنند.
رهبــران شــجاع فراتــر از تعــداد و ارقــام را 
می نگرنــد. آنهــا ترس ها و ناامنی های تیم شــان 

مارکوس باکینگهام می گوید آدم ها شرکت ها 
را ترک نمی کنند، مدیران را ترک می کنند. این 
مدیران هستند که بیشتر از هر معیار دیگری 

ضرباهنگ یک سازمان را تعیین می کنند

راهبرد
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را درک می کننــد. آنها می دانند چه چیزی باعث 
ســرزندگی کارکنان شــان در محل کار می شــود، و 
کار کارمندان را به هدف شــرکت مرتبط می کنند. 
رهبران پویا ســوالاتی را از افراد خود می پرســند 
که احساســات عمیق را بررسی می کند و در عین 
حــال موارد عمل مشــخصی را برای کســب وکار 
کشــف می کنــد. این پرســش ها می تواند چنین 

باشد:

	e بزرگ ترین توانایی های شما چیست؟

	e چه ترس هایی مانع شما می شود؟ 

	e چــه زمانــی بیشــتر احســاس درگیــر شــدن
می کنید؟ 

	e بــرای انجــام بهتریــن کار بــه چه چیــزی نیاز
دارید؟ 

	e آیا احســاس می کنید در کارتان هدفی وجود
دارد؟

این ســوالات نیازمند ســرمایه اجتماعی مستقر 
بیــن مدیران و کارکنان اســت کــه در طول زمان 
به دســت می آیــد. رهبــران می توانند با نشــان 
دادن ســابقه برقراری ارتباطات انســانی، پاداش 
دادن به اعتماد و نشــان دادن اصالت، ســرمایه 

اجتماعی را در سازمان خود ایجاد کنند.

چگونه با رفتارهای سمی دست وپنجه 
نرم کنیم؟

ابری دنیلــز می گوید: »اگــر رفتارهایمان را تغییر 
دهیم، فرهنگ را تغییر داده ایم.«

از خودتان بپرســید که آیا شــغل تان، شــرکت 
شما یا وظایفی که بر عهده دارید ارزش استرس 
و تاش برای اصاح را دارد؟ اگر جواب تان منفی 
است، وقت آن رسیده که به آن 30 درصد نیروی 
کاری بپیوندیــد کــه بــه صــورت فعال بــه  دنبال 

شغل جدید هستند.
با این حال، اگر متعهدید که سهم خود را برای 
اصاح فرهنگ ســمی محل کارتان انجام دهید، 
اقداماتی وجود دارد که می توانید انجام دهید. 
اگرچه هیــچ تضمینی برای بهبــود کارتان وجود 
ندارد. از این گذشــته، فرهنگ ســمی در یک روز 
ایجاد نمی شــود و مطمئناً یک شــبه نیــز از بین 
نمــی رود. در ادامه ایده هایی را برای فائق آمدن 

بر رفتارهای سمی مطرح می کنیم. 

	e نگرانی خود درباره رفتارهای سمی را به منابع
انســانی یا مدیر مســتقیم انتقال دهید. اگر 
شــواهدی از مصادیق رفتارها داشته باشید، 
بهتــر اســت و در توضیــح دادن مشــل، 

کمک تان می کند. 

	e ،وقتی رفتارهای ســمی را مشــاهده می کنید
بی پرده نظر خود را اعام کنید. سکوت باعث 

گسترش این الگوها می شود.

	e جلــوی رفتارهای ســمی را بگیریــد. به عنوان
مثــال اگــر دوســت کاری شــما می خواهــد 
درباره کســی کــه ارتقای شــغلی گرفته غیبت 
کنــد، محترمانــه بــه او بگوییــد که شــما در 
سخن چینی های محرمانه شرکت نمی کنید.

	e بــا رفتــار خــود یــک نمونــه مثبــت ثبــت
کنیــد. دنبــال مقصــر نباشــید؛ صداقــت، 

مسئولیت پذیری را تمرین کنید.

	e با همکاران همفکر و عاقه مند به پیشــرفت
پیونــد برقرار کنید. هنــگام حمایت از تغییر، 

تعداد همکاران مهم است.

	e پیش از پیدا کردن مقصر، با درک و فهم سم
را از بیــن ببرید. مهربانــی و همدلی درهایی 
را بــاز خواهد کــرد که منفی بافی باز نمی کند. 
بدون باج دادن، مرزهای شــخصی را تعیین 

کنید.

	e ،روی چیزهایــی کــه می توانیــد کنتــرل کنید
تمرکــز کنیــد از جملــه نگرش هــا، مراقبت از 
خــود و تصمیماتــی کــه باعــث می شــود بر 

تاثیرات رفتارهای سمی فائق بیایید.

چه زمانی کار سمی را ترک کنیم؟
»زمان شما محدود است. زندگی تان را با زندگی 
دیگران هدر ندهید.« این جمله مشــهور اســتیو 
جابز  است. حالا سوال این است که تا چه زمانی 
حاضرید یک محل کار ســمی را تحمل کنید؟ 60 

روز؟ 6 ماه یا یک سال؟ 
ایــالات متحــده،  آمــار کار  اداره  آمــار  طبــق 
کارمنــدان به طور متوســط برای یــک کارفرما به 

مدت 4.1 سال کار می کنند.
اگر اقدامی نکنید، احتمالًا ســال ها در فرهنگ 

کاری ضعیف باقی خواهید ماند.

بــا وجــود همــه تاش هــای شــما، برخــی از 
محیط هــای ســمی کاری ارزش اش را ندارند. اگر 
این زنگ خطرها مشــاهده شد، تصمیم به ترک 

مجموعه بگیرید:

	e مقاومــت مــداوم در برابر هر تغییر مثبتی که
پیشنهاد می شود.

	e حالت ایســتایی مداوم، آشــوب، یا استرس
بدون هیچ امیدی به تغییر

	e زمانــی کــه بــرای مدتــی طولانــی ســپر بــا
می شــوید، سرزنش می شــوید یا با وضعیت 

امتناع از مسئولیت پذیری مواجهید.

	e وقتــی رفتارهــای غیراخاقــی، غیرقانونــی یا
آزاردهنده وجود دارد و رهبری سازمان آنها را 

می پذیرد یا نادیده می گیرد.

	e روایت هــای مختلــف و متغیر شــرکت درباره
مسائل مالی یا مسیر رشد

	e زمانــی کــه قلــدری، خصومــت، دغلــکاری و
بدرفتاری مدیران مشاهده می شود.

بــه  نــدارد کــه  را  ایــن  ارزش  شــغلی  هیــچ 
اعتمادبه نفــس و ســامت روانی شــما آســیب 

بزند.
شجاع باشید. حد و حصر را رعایت کنید و اگر 
ضــروری اســت، از مجموعه جدا شــوید. امروزه 
با تقاضای بالا برای کارکنان مســتعد، می توانید 
فضــای کاری ســالم تری پیــدا کنیــد کــه مطابق 
بــا ارزش هایتان باشــد. محیط های ســمی تنها 
زمانی تغییر می کند که افراد درســت آنجا را ترک 

می کنند  

نویسنده: پی جی هاولند
ترجمه: عرفان حاجی پروانه

منبع: لیدرز

استیو جابز: زمان شما محدود است. زندگی تان را با زندگی دیگران هدر ندهید. 
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تا چه اندازه می خواهیم اعضای تیم دیدگاه های 
متفاوتی ارائه دهند؟ سازمان هایی که می توانند 
از تنــوع شــناختی )Cognitive diversity( یا به 
اختصار CD استفاده کنند، ممکن است سازنده تر 
و رقابتی تر شوند. تنوع شناختی با تنوع جمعیتی 
)به عنوان مثال، جنســیت، نژاد و سن( متفاوت 
اســت. ما تنوع شــناختی را تفاوت در نحوه تفکر 
اعضــای تیــم در مــورد وظایــف و فعالیت هــای 
مهــم تعریــف می کنیم. همه اینها خــوب به نظر 
می آیــد، امــا در مــورد ایــن عبارت اجمــاع وجود 
ندارد. پژوهشگران تنوع شناختی را با اندازه گیری 
تفاوت هــا در متغیرهــای روانشــناختی متنوعی 
مــورد مطالعه قرار داده اند، از جمله شــخصیت، 
ارزش ها، ترجیحات، سبک های تفکر، تحصیات، 
تجربه، و اســتراتژی های حل مسائل. حتی بدتر 
از آن، ســولیک و همکارانــش )۲0۲1( اســتدلال 
کرده انــد شــواهد زیــادی مبنــی بــر اینکــه تنوع 
شــناختی تفــاوت ایجــاد می کنــد وجود نــدارد. 
بنابراین ما فرصتی برای نگاهی تازه، با اســتفاده 
از دیــدگاه طبیعت گرایانــه داشــتیم. ۲۲ مقالــه 
را بررســی کردیــم و اشــاره کردیــم که بیشــتر این 
مطالعــات بــر گروه هــای کوچکی از دانشــجویان 
تکیــه می کردند که وظایفی را انجام می دادند که 
هیــچ ارتباط مســتقیمی با زندگی آنها نداشــت. 
همچنین در مقابل، هشت مصاحبه شناختی با 

تیم مشتری انجام دادیم.

وظایف مربوطه
چهار وظیفه اصلی را شناســایی کردیم که توسط 
تنوع شناختی در کار خدمات مالی مشتری تحت 

تاثیر قرار می گیرد:

	eشناسایی فرصت های سرمایه گذاری

	e ساختن تصاویر ذهنی از شرکت هایی که برای
دریافت خدمات در نظر گرفته اند.

	eپذیرفتن تضاد دیدگاه ها و ایده ها

	e مدیریت جلسات و هماهنگی با یکدیگر )یک
کار توانمند برای سه نفر اول(.

مــا پیش بینــی کردیم کــه تنوع شــناختی در این 
کارها نقش متفاوتی بازی می کند. 

ابعاد اصلی تنوع شناختی
پنج بعد تنوع شناختی را شناسایی کردیم:

بعــد اول- واکنش به ایده های نو و بدیع: برخی 
از افراد با شــنیدن یک رویکرد جدید هیجان زده 
و مشتاق می شــوند، در حالی که برخی دیگر ذاتاً 
شــک دارنــد و بــه نقاط ضعــف آن رویکــرد فکر 
می کننــد. البته، افراد کمی همیشــه در یک طرف 
ایــن بعــد یا طــرف دیگر بــه شــل افراطی عمل 
می کننــد. با وجود این، مردم به طور کلی در یکی 
از این گروه ها قرار می گیرند. و این امر به یک تیم 
کمک می کند. شــما نمی خواهید که همه بدون 
تفکر انتقادی ســراغ هر ایــده محبوب یا مدهای 
غالــب روز برونــد، و همچنین نمی خواهید همه 
اعضای تیم با هر مفهوم ناآشــنا مخالفت کنند. 

شما هر دو نوع آدم ها را می خواهید.
بعد دوم- طرز فکر یا موضع کلی: مردم تمایات 
کلــی در مــورد نحوه برخــورد با ایده هــای جدید 
دارنــد. در مــورد تیمــی کــه مطالعه کردیم، ســه 
ذهنیــت کلــی را متمایــز کردیم: خاف گــرا، روند 
تحلیلگــر و اخالگر. این ســه رویکرد مختلف در 
گذشــته بــرای ســازمان کار می کرد. نکتــه منفی 
ایــن اســت که ذهنیت هــای مختلــف می توانند 
در زمینه مشــترک و انســجام تیم اختال ایجاد 
کنند. مگر اینکه تیم با اهداف مشــترک و احترام 

متقابل متحد شود.
بعد ســوم- دانــش و تجربه: شــاید واضح ترین 
تفاوت بین اعضــای تیم، انواع مختلف دانش و 
تجربه ای است که افراد به دست آورده اند. طول 
عمر، تنــوع تجربیات و تصمیمــات قبلی همگی 
می توانند بر نحوه تفکر امروز مردم تاثیر بگذارند.  
در حالی که در مورد ارزش دانش و تجربه متنوع 
اختاف نظــر کمی وجود دارد، هشــدارهایی نیز 
در میان اســت. کارشناســان اغلب بــه ایده های 
جدید پاســخ منفی می دهنــد و ادعا می کنند که 
آنها را در گذشــته تجربه کرده اند و کاری از پیش 
نبرده اند. شــاید اســتراتژی باید این باشــد که از 
تخصص برای درک پتانســیل و محدودیت های 
یک فرصت استفاده کنیم، اما در تصمیم گیری بر 
اســاس آنچه در گذشــته امتحان شده است، به 

متخصصان تکیه نکنیم.
بعد چهارم- ترجیح همکاری به کار مستقل تنها: 
به نظر می رســد روشی که مردم ترجیح می دهند 
ماقا ت هــا و جلســات را برگزار کننــد )بحث های 
پایــان بــاز یــا بــا یــک دســتور کار مشــخص(، با 

اولویــت و ارجحیت آنها به همکاری تیمی یا کار 
در تنهایی مرتبط است.

تنوع شناختی ممکن است در اینجا ایرادهایی 
داشته باشد. افرادی که از همکاری لذت می برند 
ممکن اســت از فرصت هایــی برای بحث گروهی 
بســیار بیشــتر از افــرادی لذت ببرند که دوســت 
دارند تحلیل مستقل را دنبال کنند و برای پایان 
دادن به بحث ها بی تاب هستند تا بتوانند به سر 
کار بازگردند. معمولًا یافتن تعادل دشوار است.

بعــد پنجم- تحمــل عدم قطعیــت: همه بر این 
باورنــد کــه تحمــل بالایی در برابر عــدم قطعیت 
دارنــد، امــا در عمــل، برخی از افــراد آماده اند که 
بــدون دقــت کاملــی کــه دیگــران انتظــار دارند، 

اقدام کنند.
تحمل عدم قطعیت این سه امر را در بر می گیرد: 
نیاز به پایان و انتها، نیاز به ساختار و واکنش به 
پایان هــای مبهــم یــا گل وگشــاد. برخــی از مردم 
برای رســیدن به ســرانجام یا همان پایان و انتها 
تــاش می کننــد، در حالــی که برخــی دیگر ارزش 
آشــفتگی را می پذیرنــد. این بعــد موافقان را در 
مقابل نوآوران و مبتکران قرار می دهد. سازگاران 
ســاختار بیشــتری را هنگام حل مســائل ترجیح 
می دهنــد، در حالــی که مبتکــران در محیط های 
کمتر ســاختاریافته به راحتی اکتشــافات را انجام 
می دهند. و باید اشاره کرد که تفاوت در سبک ها 
می تواند باعث ایجاد ناامیدی به جای هم افزایی 
شــود. ما حــدس زدیم که این پنــج بعد تاثیرات 
متفاوتــی بــر وظایــف مدیریت مالی تیــم دارد و 
استراتژی ها و معیارهایی را برای ارزیابی وظایف 

و ابعاد حیاتی آماده کردیم. 

مخالفت با باورهای تنوع شناختی
تنوع شــناختی همیشــه چیز خوبی نیســت. 
مزایــای آن بــه وظیفه بســتگی دارد. گاهی تنوع 

شناختی می تواند مانع انجام کار شود.
تیم ها می توانند از تنوع شناختی برای ارزیابی 
خــود اســتفاده کننــد، ببینند آیا تنوع شــناختی 
دارنــد یــا خیــر؟! اگــر آن را دارنــد، ببیننــد کجــا 
می توانــد در کارشــان اختال ایجــاد کند. تیم ها 
می توانند اســتراتژی هایی را برای اســتفاده بهتر 
از تنــوع شــناختی و کاهــش جنبه هــای منفــی 
اعمال کنند. تیم ها همچنین ممکن اســت تنوع 
شناختی را هنگام استخدام در نظر بگیرند. عاوه 
بر این، اعضای تیم ممکن است بخواهند موضع 

خود را در یک یا چند بعد گسترش دهند  

نویسنده: گری کلاین
ترجمه: مونا میرزایی

منبع: سایکولوژی تودی

تنوع شناختی تیم ها تا چه حد اهمیت دارد؟

پایان باز
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»فناوری اطاعات در ســایه« )Shadow IT( درســت مثل شــبحی است که 
در شــرکت، ســازمان یا نهاد پرســه می زند؛ نامرئی اســت، وقتی سر می زند 
صدای پایَش به گوش نمی رسد و با همه اینها، همه جا هم حاضر است. 

»فناوری اطاعات در ســایه« به اســتفاده کارمندان، کارکنان و دورکارها از 
سیستم ها و برنامه های IT بدون اطاع یا تایید دپارتمان فناوری اطاعات 
گفته می شــود؛ روندی که در ســال های اخیر بیش از پیش رایج شــده و به 
دلیل افزایش حمات سایبری و نقض داده های روزافزون، در کانون توجه 

قرار گرفته است. 
تحلیــل و بررســی گارتنــر نشــان می دهد حــدود یک ســوم از حمله های 
ســایبری جهــان، نتیجــه اســتفاده از Shadow IT اســت. در نیمــه اول 
ســال شمســی در ایران نیز شــاهد حمات ســایبری متعدد به شرکت ها و 

سازمان های داخلی بودیم که نتیجه شان لو رفتن داده های کاربران بود. 
بــه همیــن انگیــزه در این پرونده مفهــوم »فناوری اطاعات در ســایه« را 
توضیــح و علل اســتفاده از آن را شــرح داده ایم. مزایــا و معایب این روند 
مهــم را بررســی کرده ایــم، نظر متخصصــان امنیت و فنــاوری درباره اش را 
بازگــو کرده ایــم و نشــان داده ایم کــه در دنیای امــروز با غلبه ابــر، نرم افزار 
بــه عنــوان خدمــات و توســعه دموکراتیــک اپلیکیشــن ها بــه دســت 
شهروندتوســعه دهندگان، نمی توان بنای کار فناوری اطاعات را بر اســاس 
حذف یا نهی و تجویز صرف پیش برد و باید رویکردی را اولویت بخشــید 
کــه در حالــی که می تواند در برابر تهدیدها قــد علم کند، بر قدرت اعتماد و 
انتخــاب نیــز تمرکز دارد و با بهبود روابط تیم هــا و همچنین همکاری های 

مینا پاکدل متقابل، جلو می رود.  

پرونده ای درباره »فناوری اطلاعات در سایه«

شبحی که پرسه می زند

پرونده
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پروندهپیوست جهان

 IT افزایــش نظارت بر همــه حوزه های مربوط به
آســان نیســت، اما یکی از موانع بــزرگ این کار،  
معضلی قدیمی به نام فناوری اطاعات در سایه 
)Shadow IT( اســت؛ به ویــژه با توجه به تغییر 
کســب وکار. قلــب تصمیمــات اســتراتژیک IT را 
نقشــه ای از داده ها و نقشــه  دیگری از دارایی ها 
تشــکیل می دهــد که هر دو بایــد دقیق و جامع 
باشــند. متاســفانه، امروزه هیچ شــرکتی چنین 
چیــزی ندارد و راســتش را بخواهیــد هیچ وقت 

هم نخواهد داشت.
 IT افزایــش نظــارت بــر هــر حــوزه مربــوط به
همــواره دشــوار اســت، اما با توجه بــه تغییرات 
کســب وکارها در ســال های اخیــر،  یــک معضل 
قدیمی به نام فناوری اطاعات در ســایه، فاکتور 
مهمــی به حســاب می آیــد. در چند ســال اخیر 
چنــد موضــوع باعث شــده ایــن مســاله بیش 
از پیــش تشــدید شــود. جــدا از فراگیــر شــدن 
دســتگاه های IoT و OT و دسترســی شــرکا و 
مشــتریان بــه شــبکه، بزرگ ترین مســاله تعداد 

زیــاد دفاتر خانگــی و نبود ثبات و اســتاندارد در 
این پایگاه های دورکاری اســت. روتر های شــبکه 
شــاید متعلق به هر فروشــنده )وندور( و مرتبط 
به هــر ارائه دهنده ای باشــند. تضمینی بر وجود 
فایروال هــای ســخت افزاری هم وجــود ندارد- و 
حتی اگر هم در کار باشــند هم شاید هیچ گاه پچ 
و اصاح نشوند. بیشتر LANها ناامن هستند و 

هر کسی اجازه دسترسی به آن را دارد.
فــارغ از مشــکات ســخت افزار، نرم افــزار و 
دســتگاه ها، فنــاوری اطاعــات در ســایه هــم از 
تعریــف یک دهه قبل خود فاصله گرفته اســت. 
در گذشــته ایــن عبــارت بــه معنــای کارمنــد یــا 
پیمــان کاری بــود که بــا دور زدن IT، تکنولوژی را 
از جــای دیگــری می خرید، مثل خریــد یک روتر 
از فروشــگاه تارگــت یــا فضــای ابــری از آمازون، 
مایکروســافت یــا گــوگل. در آن زمــان مســاله 
اصلــی بی صبــری و  کم حوصلگــی کارکنــان بــود 
 IT کــه نمی توانســتند در انتظار پاســخ و راه حل
باشــند. برای کارمند/پیمانکار راحت تر اســت که 

ظرف یکی دو دقیقه مشــل را با خریدی ســاده 
حل کند.

امــا حالتــی کــه یــک تامین کننــده چیــزی به 
سیســتم اضافه کــرده و به آن اشــاره نمی کند را 
چــه بنامیم؟ چنین مشــکلی بــا خرابی یک خط 
اســمبل بــزرگ و گران قیمــت- چیزی که شــرکت 
همــواره و طــی ســالیان دراز از یــک تولیدکننده 
خریــده بــود- گریبــان یکــی از تولیدکننــدگان 
بــزرگ را گرفــت. کارکنان کــه در انتظــار تعمیرکار 
بودنــد، پنلــی را برداشــتند و میکروفون هایــی 
بــا آنتن کوچــک زیــر آن یافتند. گویــا در آخرین 
 IoT ارتقــای محصول، فروشــنده دســتگاه های
را بــه محصــول اضافــه کــرده و این تغییــر را به 

هیچ کدام از مشتریان اطاع نداده بود.
ایــن یعنی وجــود ســخت افزار IoT در کارخانه 
 IT از آن. آیا این موضوع IT و بی اطاعــی کامــل
در سایه حســاب می آید؟ وقتی کارکنان خدمات 
بــدون اجــازه بخش IT و امنیــت، لامپ یا قفل 

IoT بخرند چه؟
و اما مثال مورد عاقه من: وقتی یک شــریک 
تجاری سیســتم ها، نرم افزار یا دستگاه خاصی را 

اجباری کند، چه نامی بر آن بگذاریم؟
بــاب هنزمن، مدیر ارشــد بازاریابــی محصول 
برای بخش امنیت شــرکت Infoblox، می گوید: 
»بخــش IT دائمــاً متوجــه می شــود که افــراد از 
VPNهــا، فضــای ابــری و دیگــر خدمــات شــرکا 
استفاده می کنند که مورد تایید سازمان  نیست، 
زیرا روابط دیجیتالی در شــراکت ها بیشــتر شده 

است.«
آیــا کارمنــدان شــرکت باید این موضــوع را به 
IT اطــاع دهنــد؟ آیــا ایــن وظیفه شرکاســت؟ 
امــا در عمــل: بــدون هیچ گونه اطاع رســانی به 
IT، دسترســی و ارتباط با اموال ذهنی حســاس 
شــرکتی را شاهد هســتیم. آیا اقدام این شریک 

را می توان فناوری اطاعات در سایه دانست؟
شــریکش  و  شــرکت  وقتــی  ایــن،  از  بدتــر 
چــه  دارنــد  یکدیگــر  مخالــف  سیاســت های 
می توان کرد؟ برای مثال، اگر کارمند یک شــرکت 
 Google Drive مصرف کننــده بــر اســتفاده از
تاکیــد دارد و مانع اســتفاده از مایکروســافت و 
دراپ باکــس می شــود تکلیف چیســت؟ آن هم 
در حالــی کــه تیم شــرکا مصمم اســت کــه همه 
بــرای یک پــروژه از دراپ باکس اســتفاده کنند و 
IT آنها گوگل را ممنوع کرده اســت. حالا تکلیف 
چیســت؟ ایــن مقررات ممکن اســت بــه دلایل 
امنیتــی، قانونی یا حتی رقابتی به اجرا گذاشــته 
شــوند و برای مثال شاید آن شریک در یک حوزه 
محصولی یا جغرافیایی با گوگل در رقابت باشد.

اینها از جمله جزئیاتی است که تقریباً هیچ گاه 

نگاهی به فناوری اطلاعات در سایه به سبک ۲۰۲۳

ببر بی دندان
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در قراردادها ذکر نمی شوند.
راهکارهایی برای شناســایی IT در سایه وجود 
دارد امــا ماهیت متغیر آن باعث شــده بازدهی 
این روش ها کمتر شــود. یکی از راهکارها ردیابی 
DNS و شناســایی فعالیت یک چیز غیرمجاز در 
شــبکه شرکت است. راهکار ساده تر هم واگذاری 
پرداختی ها به IT است تا گزارش های حسابرسی 
هزینــه مدام زیر نظر آنها باشــد- و هرگونه خرید 

تکنولوژی تنها از زیر نظر IT عبور کند.
دریــک هادســون، رئیــس امنیــت ســایبری 
شــرکت NTT Australia، می گوید: »استفاده از 
تکنولوژی دشــوار اســت، زیرا به سختی می توان 
استفاده شــخصی و شرکتی را تفکیک کرد. برای 
مثــال OneDrive، می توانــد بــرای هــر دو نــوع 
مصــرف باشــد و از آنجا کــه IT در ســایه عمدتاً 
ریشــه در SaaS و اپلیکیشــن های وب دارد و 
بیشــتر آنها به صورت متن باز و رایگان هســتند، 
این مســاله رشد تصاعدی دارد- و تراکنش مالی 

هم برای بررسی و نظارت وجود ندارد.«
هادســون می گویــد: »بــرای مثــال، یکــی از 
مشــتریان نســبتاً کوچــک خدمــات مالــی که با 
آن کار می کنم-بــا کمتر از هــزار جایگاه- در ابزاری 
که برای اســکن محیط اپلیکیشــن ها اســتفاده 
می کند با حدود 4500 درخواست مواجه است. 
شناســایی IT در ســایه در چنیــن حالتــی مثــل 
ســوزن در انبار کاه اســت. اگر کســی در محل کار 
وارد گوگل درایو شــخصی اش شود، آیا این IT در 

سایه است یا یک اپلیکیشن شخصی؟«
او می گویــد: »واقع گرایانه نیســت کــه از کاربر 
بخواهیــم در هــر لحظــه تک تک آنها را بررســی 
کنــد. حتــی در غیــر این صــورت و جلوگیــری از 
دسترســی هم تجربــه کاربری ضربــه می خورد و 
هــم انجام کارهای درســت شــرکتی به مشــل 

می خورد.«
به گفته هادســون، به طور مستقیم نمی توان 
IT در ســایه را ممنوع کرد یا شکست داد. از نظر 
او رویکرد بهتر این اســت که مشــل بنیادین را 
برطــرف کنیم؛ بــه عبــارت ســاده تر، IT به حدی 

پاســخگو، مفیــد و کم هزینــه باشــد کــه کاربران 
دلیلی برای دور زدن آن نداشته باشند.

هادســون می گوید: »یکی از مشــتریان من، با 
هزینه زیاد یک پلتفرم توســعه سریع اپلیکیشن 
مبتنی بر کدنویســی کم و نیــروی مورد نیاز آن را 
تهیه کرد، ســپس IT به بخش های تجاری اجازه 
داد تا با هزینه کمی از آن برای اپلیکیشــن مورد 
نیاز خود اســتفاده کنند و دیگر نیاز به رجوع به 

جای دیگری نداشته باشند.« 
امــا از نگاه هنســمن، کاربران بــه دلیل دیگری 
جذب فناوری اطاعات در ســایه می شــوند: زیرا 
اطاعی ندارند که چرا اســتفاده از یک ابزار برای 

یک کار خاص ضرورت دارد.
هنســمن می گویــد: »کاربــران معمــولًا ابــزار 
مناســب را نمی شناســند و عمومــاً بــا یــک ابزار 
مشــابه آشنا هستند و گزینه خودشان را ترجیح 
می دهند، یا اینکه اســتفاده از یک ابزار خاص و 
غیرمجاز را یک شریک تجاری اجبار می کند، مثل 
استفاده از VPN ما یا نرم افزار تایید هویت برای 

دسترسی به منابع ما.«
از نظــر او موضــوع دیگــر نیــز بداندیشــی و 
شــکاکی IT است- البته به دلیل موجه- که تمام 
تاش هــای IT در ســایه را »تــاش مــداوم کاربر 
برای فرار از دید و کنترل شــرکت/آژانس و انجام 
کاری غیراخاقــی، غیرقانونــی و غیــره قلمــداد 
می کنــد. IT دیگــر نمی توانــد هرگونــه تخطی را 
این  چنین قلمداد کند. تاریخ نشان داده بیشتر 
تخطی های IT در سایه را می توان بدون ناراحتی 
کارمنــدان با ارزشــی که بــرای انجام کار درســت 

تاش می کنند، مرتفع کرد«.
رکــس بــوت، مدیــر ارشــد امنیــت اطاعــات 
ایــن  آینــده  شــرکت SailPoint، می گویــد در 
مشل تشــدید می شود. بوت می گوید: »فراگیر 
شــدن IT در سایه ارتباط مســتقیمی با حصول 
نتیجــه ســریع  در کســب وکار ها دارد کــه بــا دور 
زدن CIO انجــام می شــود. بــا پیدایش نرم افزار 
بــه عنــوان یک خدمت )SaaS(، ســرعت رشــد 
این شــکاف بیشتر شد و این یعنی فراگیر شدن 

هرچه بیشتر IT در سایه.« سوال مهم این است 
کــه هــوش مصنوعــی مولد چه تاثیــری خواهد 

داشت.
»اگــر یک واحد تجــاری بتواند ظــرف چند روز 
یک اپلیکیشن اختصاصی تولید کند، به نظرتان 
منتظر طی شدن روند رسمی IT باقی می ماند؟«
مساله ترسناک دیگر این است: شرکت شما تا 
چه اندازه در اجرای مقررات IT در ســایه مصمم 
اســت؟ در اکثر شــرکت ها، بخش IT به خوبی با 
دلایل منطقی IT در ســایه را ممنوع می کند. اما 
در صــورت نقض این مقــررات، مجازات چندانی 
را مشــاهده نمی کنیم. این مساله چه پیامی به 

کاربر نهایی منتقل می کند؟
 آیــا شــرکت حاضر اســت مدیر ارزشــمندی را 
 IT کــه محدودیت ها را بــا اســتفاده از خدمات
در ســایه دور زده مجــازات کند؟ آیا این موضوع 
نادیده گرفته می شــود یا پاسخی ناچیز را شاهد 

هستیم؟
آلــن بریل، مدیــر ارشــد فعالیت هــای تهدید 
ســایبری شــرکت Kroll، می گوید: »شــرکت شما 
باید در مواجهه با اســتفاده غیرمجاز از خدمات 
IT، بازدارندگــی را اولویــت قرار دهــد. مردم باید 
بداننــد کــه مجازاتی واقعــی و جدی بــرای این 
موضوع وجود دارد و در غیر این صورت هر کاری 
کــه انجام دهیــد افرادتان به دنبــال راهی برای 
دور زدن سیســتم می گردنــد، زیرا پیامد جدی را 

باور ندارند.«
بریــل می گویــد: »به نظــرم این موضــوع باید 
بــه اتفــاق IT، منابع  انســانی )HR( و واحد های 
حقوقی شــرکت بررسی شــود، اگر می خواهید با 
جدیت IT در ســایه را منع کنیــد، نقض مقررات 
باید پیامد جدی داشــته باشد. اگر اراده این کار 
را ندارید، طرح شــما برای نهی IT در سایه شبیه 

یک ببر بی دندان است.«  

نویسنده: ایوان شومان
ترجمه: مهدی جعفری

منبع: کامپیوتر ورلد

رکس بوت:  فراگیر شدن IT در سایه ارتباط مستقیمی 

با حصول نتیجه سریع  در کسب وکار ها دارد.

دریک هادسون:  واقع گرایانه نیست که از کاربر 

بخواهیم در هر لحظه تک تک آنها را بررسی کند.

آلن بریل:  افرادتان همیشه به دنبال راهی برای دور زدن 

سیستم می گردند، زیرا پیامد جدی را باور ندارند.
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پروندهپیوست جهان مشکل فزاینده فناوری اطلاعات در سایه

پی نوشــت:  داده هایمــان را در کل پایــگاه کلاینــت مدیریت نرم افزار به  عنــوان خدمات آئویــک )ASM( تحلیل کردیم تا دامنه گســترش غیرقابل کنتــرل نرم افزار به عنــوان خدمات برای 
گروه هــای فنــاوری اطلاعــات را تعیین کنیم. همچنین مشــخص کردیــم چه اتفاقــی رخ می دهد و بزرگ ترین ریســک ها کجا پنهان شــده اند. این داده ها شــامل بینش هــای تقریباً همه 

شرکت ها و بازارهای عمودی با یک تا دو هزار کارمند می شوند.

کدام فناوری اطلاعات در سایه ، سال گذشته بیشترین رشد را داشت؟

گسترش چشمگیر کاربرد این اپ در 
عرض کمتر از یک ماه بعد از راه اندازی 

در نوامبر و دسامبر سال ۲۰۲۲

رد
ارب

ن ک
یزا

م

فناوری اطلاعات در سایه چیست؟
فناوری اطاعات در سایه به هر فعالیت مربوط به فناوری اطاعات گفته می شود که در داخل 

سازمان رخ می دهد اما از نظارت اداره رسمی فناوری اطاعات خارج است.

کارمندان چگونه به اپ های وب دسترسی پیدا می کنند؟
مدیریت حساب یکی از دشوارترین کارهای مدیریتی است. دلایلش به شرح زیر است.

برای ورود به چت جی پی تی

۴۳٪ شناسایی یگانه گوگل

۵۷٪ وب فرم یا فرم آنلاین

۰٪ شناسه یگانه مایکروسافت

داده های شما ممکن است به  صورت اتفاقی به بیرون درز پیدا کنند
همه انواع اطاعات در چت جی پی تی قرار داده می شوند و اغلب شامل داده های 
کســب وکار می شــوند. وقتی کاربران با حساب های شخصی وارد می شوند، هنوز 

هم می توانند بعد از خروج از شرکت به این اطاعات دسترسی داشته باشند.

کارمندان بیشترین وقت شان را کجا صرف می کنند
کارمندان برای انجام کارشــان، وقت کمتری را با اپلیکیشــن های دســکتاپ و وقت بیشتری را 

با وب سپری می کنند. 

بیش از نیمی از وقت کارمند صرف این ابزارهای وب می شــود. کارمندان از طریق نرم افزار به 
عنوان خدمات و ابزار ابر به داده های تجاری حیاتی دسترسی پیدا می کنند. پنج اپ برتر این 
حوزه شاید غافلگیرکننده نباشند، چون ریسک هایشان شناخته شده و بررسی شده است، اما 

برنامه های دیگرند که ریسک واقعی کسب وکار را به وجود می آورند.

تعریف اپلیکیشن های کسب وکار
وب  بــر  مبتنــی  تجــاری  اپلیکیشــن های 
بزرگ تریــن نقــش را در گســترش فنــاوری 
ایــن  ایفــا می کننــد.  در ســایه  اطاعــات 
اپلیکیشــن ها شــامل نرم افــزار بــه عنــوان 
خدمــات تاییدشــده و بســیاری از ابــزاری 
نمی شــوند  لحــاظ  اغلــب  می شــوند کــه 
حیاتــی  تجــاری  داده هــای  میزبــان   امــا 

هستند.

نرم افزار به 
عنوان خدمات 

تاییدشده

اپلیکیشن های 
بانکداری 

آنلاین

نرم افزار به 
عنوان خدمات 

طرف ثالث

درگاه های وب برنامه های 
رایگان افزایش 

بهره وری 
 )productivity(

ابزارهای 
کاربردی 
دسکتاپ

متوسط تعداد اپلیکیشن های تجاری مورد استفاده

ایــن آمــار بــه شــرکت هایی مربــوط می شــود کــه 100 کارمنــد دارند. ۳۳۴ 
گــزارش بازار گارتنر در ســال ۲0۲۲ پیش بینــی می کند 1۲5 مورد از این 
اپلیکیشــن ها احتمــالًا ابزار نرم افزار به عنوان خدمات هســتند که در 

کسب وکارهای مختلف گسترش پیدا کرده اند.

تعداد اپ ها/مشتریان تجاری

تعداد کارمندان

٪۳۸
اپ های دسکتاپ

٪۶۲
اپ های وب

پنج اپ وب برتر: 
مایکروسافت ۳۶۵ سوئیت

گوگل میل

مایکروسافت شئرپوینت

گوگل داکس

سیلزفورس

چت جی پی تی با

٪ ۳۵۰ 

۴۷٪ ورود با نام عبور
۵۳٪ ورود با ایمیل

همــه مــا چنیــن کاری می کنیــم: ورود ســریع بــرای انجــام کاری 
شــخصی روی کامپیوتر کاری. بنابراین این ورودهای شخصی باید 

برای کاربرد شخصی باشند، درست است؟ نه همیشه. 

تعــداد هشــداردهنده ای از ابزارهای فناوری اطاعات در ســایه که 
ریســک ها را به وجود می آورند، با استفاده از اطاعات شخصی در 

دسترس قرار می گیرند.

۲۸٪ ورود با ایمیل با 
استفاده از حساب های 

شخصی

۳۱٪ کارمندان اذعان 
می کنند که هنوز به ابزار 

نرم افزار به عنوان خدمات 
کارمندان قبلی دسترسی دارند

۶۷٪ ورود به 
حساب شخصی

۳۳٪ ورود به 
حساب کاری

مدیریت روابط مشتری
۲.۱۱ درصد

به اشتراک گذاری فایل
۰.۵۹ درصد

هوش مصنوعی
۱.۱۸ درصد
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پروندهپیوست جهان

شــاید فنــاوری اطاعــات در ســایه، متعلــق بــه 
گذشــته تصور شــود امــا امروز نیز حضــور دارد. 
در واقــع، رشــد می کند. طبق تحقیقات شــرکت 
ســاس آپس، تعداد اپ هــای نرم افــزار به  عنوان 
خدماتی که در شــبکه های شرکتی اجرا می شوند 
ســه برابــر مقداری اســت کــه اداره هــای فناوری 
اطاعــات از آنهــا آگاه انــد. آمــار معتبــر از طرف 
تحلیلگران این موضوع را نشان می دهد. گارتنر 
گــزارش می دهد که در شــرکت های بزرگ، 30 تا 
40 درصد مخارج فناوری اطاعات صرف فناوری 
اطاعات در سایه می شود. گروه اورست این رقم 

را 50 درصد یا بیشتر برآورد می کند.
اکثر ســازمان ها »فناوری اطاعات در ســایه« را 
نوعــی مخاطره تلقی می کنند و باید هم این طور 
باشــد: فنــاوری اطاعــات در ســایه مشــکاتی 
در زمینــه امنیــت، بودجــه، حریــم خصوصــی 
و ســازگاری بــا مقــررات بــه وجــود مــی آورد و 
محدودیت های کســب مجــوز دارد- و این صرفاً 
نوک کوه یخ است. اما این کل ماجرا نیست زیرا 
مقابلــه با این پدیده عمومــی در واقع می تواند 

سازمان تان را عقب نگه دارد.

اهمیت استراتژیک
نقــاط ضعف فناوری اطاعات در ســایه به خوبی 
شــناخته شــده اند اما نقاط قوتــش چطور؟ اگر 
دیــدگاه مثبتی اتخاذ کنیم متوجه می شــویم که 
برای بســیاری از مدیران ارشــد اطاعــات، نقاط 
قوت فناوری اطاعات در ســایه بر نقاط ضعفش 
غلبه می کنند. فناوری اطاعات در ســایه را نباید 
امــری شــرورانه قلمداد کرد. بســیاری از مدیران 
ارشــد اطاعات و طرفــداران فناوری اطاعات به 
این باور می رســند که فناوری اطاعات در ســایه 
نشــان می دهد کارمندان برای انجام کارشان به 

چه چیزهایی نیاز دارند.
وقتــی کارمنــدان از اپــی خــاص بــدون تایید 
فنــاوری اطاعــات اســتفاده می کننــد، پیامــی 
مفید ارســال می کننــد: »ما به  عنــوان کارمندان 
شــما معتقدیم این اپ مزیت هایی برای شرکت 
دارد زیــرا این اپ مــا را تطبیق پذیرتر، چابک تر و 

سازنده تر می کند.«
موفــق می شــود  اطاعــات  فنــاوری  وقتــی 
»مسیری برای شهروندی کامل فناوری اطاعات« 

برای اپ های در ســایه تعریف کند، کل کسب وکار 
ســود می برد و کاربرد شــرورانه اپلیکیشن ها نیز 

مهار می شود.

از سایه بیرون بیاوریمش
اینجا توضیح می دهیم که چگونه باید از فناوری 
اطاعات در سایه قبح زدایی کرد. می توان از این 
بینش های کارمندان اســتفاده کرد تا محیط کار 

سازنده تری به وجود آورد.

	e رؤیت پذیــری در اولویت اســت؛ کشــف کنید
کــه چه اپ هایــی در واقــع در شــبکه هایتان 
اســتفاده می شــوند. احتمال زیــادی وجود 
دارد که غافلگیر شــوید؛ بــرای مثال اپ هایی 
را پیدا کنید که به  صورت غیررسمی استفاده 

می شوند.

	e خودکارســازی نقــش اساســی در ایــن زمینه
دارد. شــرکت ها معمــولًا از اپ هــای بســیار 
زیادی استفاده می کنند و این معمولًا شامل 
اپ های تاییدنشــده نمی شود. خودکارسازی 
فعالیتی حیاتی برای افزایش رؤیت پذیری در 

کل اکوسیستم اپلیکیشن هاست.

	e :مرحلــه بعدی کنترل با هدفی خاص اســت
تضمیــن اینکــه اپ جدیــد به  طــور صحیح 
مســتقر و محافظــت می شــود. مالکیــت 
شــفاف باید برای استفاده از نرم افزار و اجازه 
استفاده از داده و البته حذف نرم افزار تعیین 
شــود. اجازه دسترســی به فایل ها را می توان 
بــر اســاس سیاســت های فنــاوری اطاعات، 

شرکت و گاهی اداره خودکار مدیریت کرد.

	e وقتــی ایــن مراحــل مدیریتــی ســازماندهی
می شــوند، فنــاوری اطاعــات می توانــد بــه 
حرکتــش ادامــه دهد تا ســیلوها را به ســود 
شرکت ادغام کند. برای مثال، یک اپلیکیشن 
یــا  اســت گفت وگوهــا  بازاریابــی ممکــن 
داده هایی را درباره مشتریان آینده تولید کند 
و ایــن گفت وگوهــا یا داده هــا از نظر اهداف 
پیش بینــی بــرای اداره های فــروش یا خرید 
مفید باشــند. فنــاوری اطاعــات می تواند از 
فرصت های دیگر برای اســتفاده از سیلوهای 
داده اپ های در ســایه در ســایر قسمت های 
کســب وکار بهره بگیرد. شایسته است اشاره 
کنیــم که ادغــام داده هــای در ســایه ممکن 

اســت دشوار باشد. هیچ فضایی برای بهبود 
در ابزار اســتخراج، انتقال و بارگذاری و ســایر 
ابزار وجود ندارد تا داده ها از اپ های مختلف 

یکپارچه و همسان سازی شوند.

	e ســرانجام، »در مســیر اطاعــات جمــع آوری
کنیــد«- از کارمنــدان بپرســید چــه اپ هــا و 
داده هایی بــه آنها کمک می کند و چرا مفید 
اســت. فناوری اطاعات می تواند بخشــی از 
جست وجو و کنجکاوی درباره اپ های جدید 
در بــازار باشــد. ایــن اپ ها می تواننــد به کل 

شرکت سود برسانند.

امنیت را فراموش نکنید
اپ هایــی را شناســایی کنیــد کــه به کســب وکار 
کمــک می کنند چابک باشــد و بدانید چه زمانی 
باید »نه« بگوییــد. کارمندان گاهی مرتکب خطا 

می شوند.
کنتــرل و تعدیــل امــری ضــروری بــرای جذب 
و اســتفاده از فنــاوری اطاعات در ســایه اســت. 
هیچ کــس نمی خواهــد آشــوب بــه پــا کنــد و 
پورتفولیوی اپ های نرم افزار به  عنوان خدمات را 
بسط دهد. هدف آزادی سازنده در حین حفاظت 
از امنیــت و بودجه فناوری اطاعات اســت. این 
نــکات را نباید دســت کم گرفت. فناوری اطاعات 
در ســایه اگر کنترل نشود، ممکن است آشوب به 
پــا کند. صرفاً اگــر یک اپ با ســاختار امنیتی تان 
و مقــررات یــا نیازمندی های امنیتی تان ســازگار 
نباشــد، احتمــال دارد فاجعه به بــار آید. فناوری 
اطاعــات می توانــد بــه کارمنــدان نشــان دهد 
چگونه با فناوری اطاعات کار کنند، سیاست های 
کارآمــدی را تدویــن کننــد که موانــع و زمان لازم 
برای درخواست اپ های جدید را کاهش دهند و 
»مسیر عادی سازی« را برای افرادی فراهم کنند که 
می خواهند وارد گود شوند و از پشتیبانی فناوری 

اطاعات سود ببرند.

سرمایه حیاتی کارمندمحور
ابزارهای لازم برای یکپارچه سازی فناوری اطاعات 
در ســایه و مدیریت پیش بینی ناپذیری آن اینجا 
ارائه شــده اند و به  صورت تجاری در دسترس اند 
تا مورد اســتفاده قرار بگیرنــد. دلایل خوبی برای 
ایــن وجود دارد که فناوری اطاعات در ســایه به 
شرکت کمک کند ســازنده تر باشد و سریع تر روی 
پایَــش بایســتد. کارمندان مجبور نیســتند بین 

امنیت و چابکی یکی را انتخاب کنند 

نویسنده: جیم برنان 
ترجمه: امین پورحسن

منبع: فوربس

از فناوری اطلاعات در سایه نترسید

نوک کوه یخ
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آیــا مدیــران ارشــد اطاعــات بایــد از فنــاوری 
اطاعــات در ســایه بترســند یــا از آن اســتقبال 
کنند؟ دیــدگاه متخصصــان شــاید غافلگیرتان 

کند.
مدیران ارشــد اطاعات واکنش های متفاوتی 
بــه فنــاوری اطاعــات در ســایه دارنــد. برخی از 
آنها از این موضوع شــکایت می کنند که فناوری 
اطاعــات صرفاً وقتــی موفق تلقی می شــود که 
هــدف مد نظر کســب وکار را عرضــه می کند. اما 
سازمان های فناوری اطاعات ممکن است صرفاً 
بــرای کنترل هزینه، امنیت و حکمرانی کلی دچار 

مشل شوند.
در این زمینه اســت که مدیران ارشد اطاعات 
می گویند مهم اســت که متوجه شــویم مشل، 
فنــاوری اطاعات در ســایه نیســت. به  جای آن، 
فناوری اطاعات در ســایه عائم واقعی یا فرضی 
اســت مبنی بــر اینکه فناوری اطاعــات نیازهای 
کسب وکار را برآورده نمی کند. در عین  حال، برخی 
مدیــران ارشــد اطاعات اشــاره می کننــد که اگر 
فناوری در اطاعات در سایه دارید، یعنی فناوری 

اطاعات تان کار را انجام نمی دهد.
اکثــر مدیران ارشــد اطاعات طــور دیگری فکر 
می کننــد. می گویند ایــن وظیفه مدیران ارشــد 
اطاعــات اســت کــه گوش کننــد و راه حــل ارائه 

دهنــد. بــر ایــن اســاس، ســازمان های فنــاوری 
اطاعات باید به اســتقبال فنــاوری اطاعات در 
ســایه بروند و فرهنگی بســازند که در آن فناوری 
اطاعــات بــا کارآمــدی تاییــد و امن می شــود و 
بــا نیازهــای طیــف گســترده تر کاربــران فنــاوری 
پیــدا می کنــد. خاصــه،  اطاعــات ســازگاری 
ســازمان های فنــاوری اطاعات مجبور نیســتند 
فنــاوری اطاعات در ســایه را دشــمن تلقی کنند 
بلکه می توانند آن را فرصتی برای اصاح مســیر 

قبل از اینکه دیر شود به شمار آورند.

عبور از دپارتمانی که می گوید »نه«
مدیران ارشــد اطاعات معتقدند دپارتمان های 
فناوری اطاعات با اســتقبال از فناوری اطاعات 
در سایه، از دپارتمان »نه« به دپارتمان »دانستن« 
تبدیــل می شــود. فنــاوری اطاعــات باید جایی 
باشــد که بــه مردم کمک می کند کارشــان را امن 
و راحــت انجام دهنــد. مدیران ارشــد اطاعات 
معتقدند کلیــد محدود کردن آثار منفی فناوری 
اطاعات در ســایه در شــراکت با مدیر ارشد امور 
مالی نهفته اســت تــا تضمین کننــد که مخارج 
کنتــرل می شــود. امــا مدیــران ارشــد اطاعات 
بــا شــفافیت می گوینــد این کار زمانــی می تواند 
انجــام شــود که مدیر ارشــد اطاعــات و فناوری 
اطاعــات عملکــرد خوبــی در ارائــه راه حل و رفع 
نیازهای کســب وکار داشته باشند و با نرم افزار به 

 عنوان خدمات و ابر کنار بیایند.
یکی از مدیران ارشــد اطاعات با سایر مدیران 
اختاف نظر دارد. او می گوید اگر کارمند داشــته 
باشــید، مقــداری فنــاوری اطاعــات در ســایه 
خواهیــد داشــت. بــا وجــود این، همیــن مدیر 
معتقد اســت فنــاوری اطاعات باید نســبت به 
ایــن فعالیت آگاه باشــد و کمتر نقش دروازه بان 
ســخت گیر را ایفا کند. این مدیر ارشــد اطاعات 
اشــاره می کنــد کــه فنــاوری اطاعــات در ســایه 
همیشــه بــه افرادی مربــوط می شــود که تاش 
می کنند کارشــان را بهتر یا راحت تر انجام دهند. 
همچنین این نوع فناوری زمانی مورد اســتفاده 
قــرار می گیرد که فناوری اطاعات از افراد به  طور 
موثر پشتیبانی نمی کند. بسیاری از سازمان های 
فناوری اطاعات معتقدنــد فناوری اطاعات در 
ســایه خطرنــاک و بد اســت بدون اینکه ســعی 
کننــد دلیلش را درک کننــد. وقتی چرایی را درک 
و از کسب وکار استقبال می کنید، شروع می کنید 

به انجام کارتان.
متاسفانه حتماً باید راه حل های مدیریت شده 
فنــاوری اطاعــات یک بار هک شــوند تــا رهبری 
کســب وکار متقاعد شــود کــه فنــاوری اطاعات 
زیادی آهسته یا زیادی پرهزینه است. به همین 
دلیــل، رهبــران فنــاوری اطاعــات بایــد رهبری 
کننــد و توانمنــد کننــد. دیگــر نمی تواننــد برای 

مدتی طولانی پشــت خطوط بازی کنند. مشل 
این اســت کــه شکســت های اطاعاتــی ممکن 
اســت نتیجه این باشــد کــه رهبران کســب وکار 
نمی خواهنــد در حکمرانــی، کنتــرل هزینــه و 
امنیت شــرکت کنند. به همین دلیل مهم است 
کــه رهبران فنــاوری اطاعــات در جمــع مدیران 

کسب وکار حضور داشته باشند.
در عیــن  حــال، همــه توافــق دارند کــه اقدام 
علیه فناوری اطاعات در ســایه ایده بدی است. 
مدیران ارشد اطاعات باید نیازهای کل سازمان 
را برطرف کنند و اغلب فرصت کل ســازمان برای 
یــک دپارتمان واحــد بهینه نیســت. آنچه برای 
یــک دپارتمــان کاماً بهینه اســت ممکن اســت 
برای کل ســازمان بد باشد. در عین  حال، داده ها 
تقریباً همیشــه ناقص اند و در زمینه ای اشــتباه 
قــرار دارنــد. فرایندها و جریان هــای کاری نقص 
دارند. در غیاب رهبری فناوری اطاعات، شــانس 
کمــی برای ادغــام اپلیکیشــن ها یا رفع ریســک 
امنیتــی وجــود دارد. مدیــران ارشــد اطاعــات 
می گوینــد در غیــاب رهبــری فنــاوری اطاعــات، 
مدیریــت در نهایت جای مدیر ارشــد اطاعات را 

خواهد گرفت.

بهتر گوش دادن و انعطاف پذیری بیشتر 
فنــاوری  ارشــد اطاعــات معتقدنــد  مدیــران 
اطاعــات در ســایه فرصتــی بــه مــا می دهــد تا 
ببینیــم کارمنــدان چگونــه کار می کننــد یا حتی 
بهتــر، چگونه دوســت دارنــد کار کننــد. مدیران 
ارشد اطاعات اگر دیدگاه مناسبی داشته باشند 
می تواننــد گفت وگوهــای ســازنده ای در زمینــه 
ارائــه راه حــل یــا جایگزین برقــرار کننــد. در عین 
 حــال، مدیران ارشــد اطاعــات معتقدند گوش 
دادن، ارتبــاط برقرار کردن یــا انعطاف پذیر بودن 
گامــی حیاتی اســت؛ به ویــژه وقتی ایــن ارتباط 
فعالانــه بــا رهبــران کســب وکار برقرار می شــود. 
ســرهنگ های فنــاوری اطاعــات بایــد اینجا نیز 
نقش ایفا کنند. به همین دلیل است که مدیران 
ارشــد اطاعات باید از ســازمان الهــام بگیرند تا 
دیدگاه »ما می توانیم« داشــته باشند و بکوشند 
گفت وگوهــای فناوری اطاعات در ســایه را کلید 

بزنند.
اگر مدیران ارشد اطاعات به  طور مستمر »نه« 

مدیران ارشد اطلاعات درباره فناوری در سایه چه می گویند

پل بسازیم، نه دیوار

 فناوری اطلاعات در سایه 
 فرصتی به ما می دهد تا ببینیم کارمندان 

 چگونه کار می کنند یا حتی بهتر، 
چگونه دوست دارند کار کنند
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بگوینــد یا چیزی را در کف فهرســتی طولانی قرار 
دهند، کســب وکار امــروزی به گونه ای اســت که 
خــودش تنهایی عمل خواهد کرد. این وضعیت 
به ویــژه وقتــی پدیــد می آید کــه فراینــد بودجه 
فنــاوری اطاعــات مشــل دار اســت. و وقتــی 
وضعیت خیلی بد می شــود، این مشل مربوط 
به مدیر ارشد اجرایی یا مدیر ارشد فناوری است 

که حلش کند.
بــه همین دلیــل، کار مدیر ارشــد اطاعات به 
 طــور روزافزون بــه حاضر بــودن و آموزش دادن 
وابســته می شــود. همچنیــن چنیــن مدیری با 
صنــوف مختلــف کســب وکار همــکاری می کنــد 
تــا ابزارهــای مناســب را ارائــه دهــد. مخــارج 
فنــاوری بازاریابی مدیر ارشــد بازاریابــی امروز با 
مخــارج مدیــر ارشــد اطاعات رقابــت می کنند. 
بســیاری از ســازمان های فنــاوری اطاعات برای 
رســیدگی بــه این موضوع باید نقش واســطه را 
 ایفــا کننــد یا حتــی تغییرات ســازمانی به وجود 

آورند.
صــرف  نظر از اینکــه فناوری چگونــه خریداری 
می شــود، مدیــران ارشــد اطاعــات کارآمــد بــر 
فنــاوری حکمرانــی می کننــد. ایــن واقعیــت که 
مدیران ارشــد بازاریابی به  اندازه مدیران ارشــد 
اطاعــات در زمینــه فنــاوری خــرج می کننــد، 
موضوعــی کلیــدی اســت که بــه حکمرانــی نیاز 
دارد. مدیــران ارشــد اطاعــات معتقدنــد همه 
نرم افزارها لزوماً نباید متمرکز شــوند یا بخشــی 
از معماری شرکتی باشند. می توان نرم افزار کاماً 
محلــی برای رســیدگی به نیازهــای تخصصی به 

کار برد.
مدیران ارشد اطاعات می گویند مدیران ارشد 
بازاریابــی معمولًا نمی خواهند مخارج فناوری را 
مدیریــت کننــد- و این موضوع را به مدیر ارشــد 
اطاعــات »برون ســپاری« می کننــد. بــه همیــن 
دلیل، حیاتی اســت که رهبران فناوری اطاعات 
بتوانند با همتاهایشــان در کسب وکارهای دیگر 
کار کننــد. رهبــران فناوری اطاعــات باید بدانند 
کــه صرفاً گــوش دادن به این معنی نیســت که 
ســازمان مرکــزی در بهترین موقعیــت برای ارائه 
خدمــات قرار دارد. مدیران ارشــد اطاعات باید 
بادقت گوش کنند تا ببینند چه کسی در بهترین 
موقعیــت برای رســیدگی به نیازهای کســب وکار 

قرار دارد.
اگــر فنــاوری اطاعــات انعطاف پذیــر نباشــد، 
ممکن است اختاف هایی بین سرعت، کیفیت، 
هزینــه یــا امکانــات به وجــود آید. بــرای مثال، 
اگر مدیر ارشــد بازاریابی حالا نیاز داشــته باشــد 
کــه یــک صفحه وب را بــالا بیاورد، بــه دو هفته 
طراحــی، کنتــرل کیفیــت و تاییــد نیــاز نــدارد. 

مدیران ارشد اطاعات باید بتوانند به سرعت به 
هدف شان برسند.

خاصــه، فنــاوری اطاعــات در ســایه را بایــد 
»آزمایشــگاه ایده ها« تلقی کــرد. باید از این نوع 
فناوری برای تعریف نقشــه راه فنــاوری اطاعات 
بهــره گرفــت. البته فنــاوری اطاعــات باید مدل 
حکمرانی اش برای اجــرای بهتر، ارزان تر و امن تر 
پروژه هــا یــا برنامه هــا را برجســته کنــد. فناوری 
اطاعــات همیشــه باید آمــوزش دهــد و نقاط 
قوتــش در سیاســت گذاری، حکمرانی، امنیت و 

روابط با فروشندگان را تبلیغ کند و بفروشد.

بزرگ ترین نکات منفی 
مدیــران ارشــد اطاعات با یک فهرســت روبه رو 

هستند. اینجا به 6 مورد اشاره می کنیم.

	e -تلاش هــای جداگانه یا فقــدان یکپارچگی
مدیران ارشــد اطاعــات دوســت دارند این 
موضــوع را با برچســب داده های ســرگردان 

توصیف کنند.

	e ،منابــع متعــدد حقیقــت- بــه  عبــارت  دیگر
سیســتم های مالــی مختلــف نتایــج مالــی 
متفاوتــی را گــزارش می دهنــد. این موضوع 
ممکــن اســت از نظــر حق الزحمه بازرســی و 
جریمه رعایت نکردن قانون مسئولیت پذیری 

)SOX( هزینه داشته باشد.

	e تجربه کارمندان- باید از داشتن محیط های
مدیریــت هویــت بــا دسترســی چندگانــه و 
همچنیــن سیســتم های متعــدد ارتبــاط با 

مشتریان خدمات پرهیز کنید.

	e -در ســیلوهای ناشناخته قفل شده است IP
نبایــد اجازه دهیــد مدیر ارشــد اطاعات در 

اوقات شتاب خودش آن را حدس بزند.

	e -آسیب پذیری خارج از دید فناوری اطلاعات
یــا دور زدن ابــزار کنترلی و امنیتــی داده های 
فنــاوری اطاعــات بــرای بســیاری از مدیران 
ارشــد اطاعات ترســناک اســت. فقدان ابزار 
کنتــرل امنیــت ســایبری و حکمرانــی حــول 
اطاعــات موجود در اپلیکیشــن های فناوری 

اطاعات در سایه

	e بــا منیتــی  ا و  قــی  حقو ی  ریســک ها
اپلیکیشــن های غیر مشــهور- برخی کارکنان 
تنهــا عمل می کنند و امنیت و مقررات را دور 

می زنند.
بدیهی است کاربران کسب وکار به یکپارچه سازی 
نیــاز و عاقــه دارند. فنــاوری اطاعات در ســایه 
چالــش ایجاد می کند زیــرا پایانه های اضافی به 
وجود می آورد و اپلیکیشــن ها بــه  صورت بهینه 
تنظیم نمی شــوند- یا ادغام مناسب یا رابط های 
برنامه نویســی نرم افزار ندارند. بــه همین دلیل، 

مدیــران ارشــد اطاعــات معتقدنــد معمــاری، 
مدیریــت داده و اســتانداردهای امنیتــی ای )از 
جملــه مدیریــت هویــت( کــه در کل ســازمان از 
جمله فناوری اطاعات در سایه اعمال  می شوند، 
باید به وســیله فنــاوری اطاعات ایجاد و اعمال 
شــوند. مدیران ارشد اطاعات می گویند این کار 
کمــک اصلــی را می کند تــا داده هــای حقیقی و 
اصلی کســب وکار در مخــزن مرکزی قرار بگیرند و 
در گوشــه ها برای اهداف مختلف شخصی سازی 
شــوند. در غیــر ایــن  صــورت، فنــاوری اطاعات 
مجبور اســت نیت را »مهندســی معکوس« کند. 
در نتیجه، اگر فناوری اطاعات در ســایه ضعیف 
مدیریــت شــود، مشــتریان گمــراه می شــوند، 
اعضــای گــروه شــرمنده می شــوند و در نهایــت 

روحیه و حتی کل کسب وکار آسیب می بیند.

آیا مدیران ارشد اطلاعات و معمارهای 
شرکتی می توانند ضمانت دهند؟  

مدیران ارشــد اطاعات پاســخ های متفاوتی به 
ایــن ســوال می دهند. برخــی می گوینــد راه حل 
 )CASB( واســطه امنیتــی دسترســی بــه ابــر
می تواند برای شناسایی مستمر فناوری اطاعات 
در سایه مفید واقع شود. مدیران ارشد اطاعات 
با این راه حل می توانند مشــارکت، اولویت بندی 

و احتمالًا وظایف را تعیین یا یکپارچه کنند.
مدیران ارشــد اطاعــات برای اینکــه تضمین 
کننــد فنــاوری اطاعــات در ســایه صحیح عمل 
می کنــد، نبایــد همیشــه »نــه« بگوینــد و بایــد 
شــروع کنند به بررسی روش هایی برای رسیدگی 
بــه نیازهــای کســب وکار. مدیران بایــد تضمین 
کننــد که معماری انعطاف پذیر اســت و از نیازها 
و تغییرهــای روز پشــتیبانی می کنــد. در عیــن 
 حــال، مدیــران ارشــد اطاعــات می گویند مهم 
اســت کــه ســاخت اپلیکیشــن های انحصاری و 

مدیریت ناپذیر را متوقف کنیم.
مدیران ارشــد اطاعات قطعاً باید اضافه های 
غیرضــروری و فاقــد ارزش افزوده را شناســایی و 
حــذف کننــد. در عین  حال، این مدیــران باید از 
سر راه خاقیت در خط مقدم کنار بروند. مدیران 
ارشــد اطاعــات بایــد درک کننــد کــه قهرمــان 
کسب وکار وجود دارد و بودجه ای برای نوآوری در 

 امروز پروژه ها معمولًا به دلیل 
فرهنگ شرکتی موجود، سیلوهای جداگانه، 
فرایندهای نامناسب و فقدان کلی دانش 
شکست می خورند
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منبــع صندوق فناوری اطاعات در ســایه در نظر 
گرفته شده است.

بایــد  اطاعــات  ارشــد  مدیــران  همزمــان، 
مشــخص کنند چه فرایندهایی مانع از رســیدن 
به اهداف کســب وکار می شــوند. شــاید مشل 
ریزمدیریت )micromanage( باشــد- همیشه 
ابزار یا معماری نیســت. در حالت  کلی، معماری 
نهــادی را ســنگ محــک کاهش هرگونه ریســک 
ســازمانی تلقی می کنند. مدیران ارشد اطاعات 
توصیــه می کننــد کــه اســتانداردهای معمــاری 
به ویــژه در فناوری اطاعات ضرورت دارند، صرف 
 نظــر از اینکه چه کســی بودجــه را تامین می کند 
یــا کار را انجام می دهــد. داده ها و معماری های 
امنیتــی را بایــد وارد صحنــه کــرد. همچنیــن 
فرایندهای مستندسازی کسب وکار باید در مورد 

فناوری اطاعات در سایه اجرا شوند.
روشــن اســت کــه مدیــران ارشــد اطاعــات 
کار زیــادی در زمینــه پاک ســازی دارنــد. یکــی از 
مدیــران می گوید مدیر ارشــد اطاعــات باید در 
نقطــه مقابــل »مدیر ارشــد اطاعــات صرفه جو 
در هزینه هــا« قــرار بگیــرد. کم کــردن بدهی فنی 
زحمــت می خواهــد. به وضــوح جــواب واحدی 
نداریــم امــا ایجــاد ابزارهــای نظــارت، ارائــه و 
مدیریــت که می توانند از سیســتم های گوناگون 
اســتفاده کننــد روشــی موثر بــرای شناســایی و 

مشاهده است.
بدیهی است مدیران ارشد اطاعات می توانند 
تــاش کنند کنتــرل فناوری اطاعات در ســایه را 
به  طور کامل در دســت بگیرند. اما کانون کنترل 
موضوع اصلی نیســت. مدیران جدید باید این 
موضــوع را درک و روابــط تخاصم آمیز را برطرف 
کننــد. دلیل ریشــه ای فناوری اطاعات در ســایه 
ممکــن اســت کمبود بودجه در ســازمان فناوری 
اطاعــات باشــد. بنابراین مهم اســت که به یاد 
داشته باشیم کســب وکار بابت انجام کارها پول 

دارد.
مشــخص است که اگر مدیر ارشد اطاعات به 
 صــورت حضوری با ســایر مدیران ارشــد ماقات 
کنــد، می توانــد جزئیــات را مطــرح و حــل کند. 
بخشــی از راهکار رســیدگی به حجم زیاد فناوری 
اطاعات در ســایه این اســت که سلف ســرویس 
تعبیه شــود؛ از جمله کاتالوگ ســرویس فناوری 
اطاعــات که به  عنوان راه حــل مدیریت ابر ارائه 

می شود.

آیا معادله تغییر می کند؟
مدیــران ارشــد اطاعــات و گروه هــای فنــاوری 
اطاعــات باید نگرش شــان را از ســاختن چیزها 
به واســطه گری برای خدمــات تغییر دهند. باید 

همــکاری کنند تا راه حل های فناوری اطاعات در 
ســایه را ادغام کنند، راه حل هایی که کسب وکار را 

وارد کاتالوگ سرویس می کنند. 
 )service management ( مدیریت خدمات
صرفــاً می توانــد بــه  انــدازه روابط بیــن فناوری 
اطاعــات و کســب وکار مفیــد باشــد. شــما در 
محیطــی ســالم بایــد بــه  طــور خــودکار فناوری 
اطاعــات در ســایه را تحــت پشــتیبانی فناوری 
اطاعــات دربیاوریــد. مدیــران ارشــد اطاعــات 
بایــد متوجــه شــوند کــه آدم هــا در حالــت  کلی 
مســیر حداقل مقاومت را انتخاب می کنند. اگر 
استفاده از دراپ باکس یا اسلک یا هر چیز دیگری 
ساده تر باشد، مردم از آن استفاده خواهند کرد. 
مدیر ارشــد اطاعات بایــد ابزارهایی عرضه کند 
که مفید، کاربردی و جذاب باشند. مدیران ارشد 
اطاعات باید بکوشــند اپلیکیشــن های خارج از 
فناوری اطاعات در سایه را به مسیری با کمترین 

مقاومت تبدیل کنند.
امــروز پروژه هــا به نــدرت بــه دلیل فنــاوری یا 
بودجــه شکســت می خورنــد. دلیــل شکســت 
معمــولًا به فرهنگ شــرکتی موجود، ســیلوهای 
جداگانــه، فرایندهای نامناســب و فقــدان کلی 
دانــش مربوط می شــود. یکــی از مدیران ارشــد 
اطاعــات می گوید وقتی با مشــل مواجه شــد 
که نســبتاً تــازه کار بود و وقتی می خواســت یک 
خریــد بــزرگ را ادغام کند، متوجه شــد دو گروه 
فنــاوری اطاعــات در ســایه رقیب وجــود دارند. 
بــا نظــر بــه ایــن نکتــه و وجــود سیســتم های 
خانگی و به شــدت شخصی سازی شده، مدیریت 
خدمــات ممکن اســت به کابوس تبدیل شــود- 
 به ویــژه بــه ایــن دلیــل که ســازمان بدهــی فنی 

به بار می آورد.

به سود کسب وکار 
مدیــران ارشــد اطاعــات می گوینــد رابط هــای 
برنامه نویســی نرم افــزار بــاز در بخــش فنــاوری 
می توانند کارســاز باشند اما فناوری اطاعات در 
ســایه هنوز هم مشــکاتی دارد. داشتن فرهنگ 
یادگیری و حکمرانی در طرف کســب وکار کارســاز 
اســت. با این کار می توان بهتر انتخاب کرد. مهم 
اســت که مدیران ارشــد اطاعات کارهــای زیر را 

انجام دهند:
1. گوش بدهند و حالت تدافعی نگیرند.

۲. قبــل از انجــام هر کاری ســابقه اش را بررســی 
کنند.

3. قبل از درگیر شدن سایر اعضای مدیران ارشد 
تاش کنند به توافق برسند.

4. فرصت هایی برای پشــتیبانی مســتقیم پیدا 
کنند.

یکی از مدیران ارشــد اطاعات به یاد می آورد که 
با معاون رئیس بازاریابی ماقات جالبی داشت. 
حرفــش این بــود که اپلیکیشــن هایمان کارها را 
برای گروهش راحت تر می کنند. معاونان رؤسای 
بازاریابــی پاســخ دادند آخرین بــاری که مدیران 
ارشــد اطاعات گفتند فرایندی هشت مرحله ای 
در پیــش اســت، 14 مرحله در پیــش بود. مدیر 
ارشــد اطاعات مذکور گفت: »نکته خوبی است. 
اگر به شش یا هفت قدم برسیم چطور است؟«

اســت کــه  ایــن  راهکارهــا  از  دیگــر  یکــی 
»توســعه دهنده ها«ی فنــاوری اطاعــات را پیدا 
کنیم و زیر بال فناوری اطاعات بگیریم شان. این 
کار مســتلزم آموزش، همــکاری، ارائه ابزار بهتر و 
گوش دادن به آنهاســت. بایــد به چنین افرادی 
کمــک کــرد تــا درک کنند معماری جــاری چگونه 
آنها را در رســیدن به اهداف شــان یاری می کند. 
مدیران ارشــد ارتباطات معتقدند این کار باعث 
می شــود مجموعــه افراد به تمرین، اســتاندارد، 
مدیریــت دانــش و غیــره عاقه منــد شــوند. به 
همین دلیل اســت کــه مدیران ارشــد اطاعات 

باید ائتاف سازی کنند.
در ایــن  میــان، یکی از مدیران ارشــد اطاعات 
می گویــد بهبودهــای اخیــر از جمله کدنویســی 
کــم یا بــدون کد و مدل های مرتبــط داده باعث 
شــده اند حفــظ ســازگاری فنــاوری اطاعــات در 
ســایه بــا معمــاری شــرکت راحت تــر باشــد. اگر 
ایــن کار به خوبــی انجــام پذیــرد، پــاور اپــس و 
مدل هــای داده مشــترک و مغازه های داده برای 
شهروندتوســعه دهنده ها و حرفه ای هــا بــه یک 
انــدازه جــذاب خواهنــد بود. روشــن اســت که 
پیامدهــای فنــاوری اطاعــات در ســایه باید به 
اطــاع همــه مدیــران اجرایــی برســد. جایی که 
مشــل وجــود دارد، مدیر ارشــد اطاعات نباید 

تنها باشد.
فناوری اطاعات در سایه به وضوح هم فرصت 
و هم مانعی برای مدیران ارشــد اطاعات است. 
تاثیــرش به مدیر ارشــد اطاعات بســتگی دارد. 
آیا مدیران از فناوری اطاعات در ســایه استفاده 
می کننــد تــا پل بســازند یا بــا آن دیوار درســت 
می کنند؟ بدیهی اســت حکمرانــی اهمیت دارد 
و از ایــن نظــر، هماهنگــی بهتــر مدیــران ارشــد 
اطاعــات بــا مدیــران ارشــد اجرایــی و رهبــران 
صنــوف کســب وکار ضروری اســت. موضــوع تا 
حــدود زیادی به مدیر ارشــد اطاعات بســتگی 

دارد  

نویسنده: مایلز سیوئر
ترجمه: امین پورحسن

منبع: سی  آی اُ
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 )Catapult Sports( اســپورتس  کاتاپولــت 
ماننــد هــر ســازنده پــرکار تجهیزات ورزشــی ای 
عــادت داشــت بــه کارمندانــش اختیــار زیــادی 
بدهد تا خودشــان اپلیکیشن نرم افزار به  عنوان 
را   )software-as-a-service( خدمات شــان 
انتخــاب کنند. اما وقتــی اداره فناوری اطاعات 
کمپینــی را برای رســیدن بــه اســتاندارد امنیتی 
مهــم راه انداخــت، مشــخص شــد کــه فقــدان 
نظارت بر ســرویس های مورد استفاده کارمندان 

نقطه ضعف محسوب می شد.
کیمبرلــی وود، معاون مدیر فنــاوری اطاعات 
و مدیــر ارشــد امنیــت اطاعــات، بــا اشــاره بــه 
مخارج فناوری که تحت نظارت ســازمان فناوری 
اطاعات قرار ندارند می گوید: »فناوری  در ســایه 

پرتعــداد و گســترده بــود. نمی دانســتیم چــه 
نرم افــزاری آن بیــرون وجود دارد. می خواســتیم 
مخــارج را کنتــرل کنیــم، کاربــری را اســتاندارد و 

آنچه را به کار می رفت محدود کنیم.«
کاتاپولت اسپورتس بعد از ارزیابی پلتفرم های 
مدیریــت نرم افــزار به  عنوان خدمــات به فناوری 
 )Zluri Technologies  ( تکنولوژیــز  زلــوری 
بسنده کرد. نرم افزار این شرکت به  طور مستقیم 
از طریــق رابط هــای برنامه نویســی نرم افــزار بــه 
اپلیکیشــن های نرم افــزار بــه  عنــوان خدمــات 
وصــل می شــود. اطاعاتــی کــه از طریــق ایــن 
روش به دســت می آیند عبارت اند از: چه کســی 
از اپلیکیشــن ها اســتفاده می کنــد، چقدر خرج 
می کننــد و آیا امکان تداخل احتمالی با مقررات 

را دارند.
وود می گویــد تعــداد زیــادی از مجوزهــای 
فعــال بــه کاربران یــا کارمنــدان ســابقی مرتبط 
بودنــد کــه اصاً هرگز از نرم افزار اســتفاده نکرده 
بودنــد. او می گویــد: »صرفــاً بــرای چنــد مــاه 
زلــوری را داشــتیم اما به شــما می گویم با حذف 
فنــاوری اطاعات در ســایه، کنار گذاشــتن برخی 
سرویس ها و زیاده روی نکردن در خرید 150 هزار 
دلار صرفه جویــی کردیــم. نرم افزارهــای پرهزینه 
زیادی برای به روزرســانی در راه اند و توانایی برای 
شــمارش تعــداد واقعی آنچه بایــد می خریدیم 
احتمــالًا باعث صرفه جویی در صدهــا هزار دلار 

شد.«

رشد بی سابقه نرم افزار به  عنوان خدمات
پروداکتیــو، نرم افزار مدیریت نرم افــزار به  عنوان 
خدمات، فعالیت های هزاران گروه را تحلیل کرد 
و بــه این نتیجه رســید که متوســط پورتفولیوی 
نرم افــزار به  عنوان خدمات طی ســال های ۲019 
و ۲0۲1 بیــش از 44 درصد رشــد کرد. گروه های 
امنیتی با متوســط 73 اپلیکیشن برای هر گروه، 
بزرگ تریــن و قدرتمندترین کاربــران بودند. طی 
سال های ۲019 و ۲0۲1، شرکت های خرده فروش 
پورتفولیــوی نرم افزار به  عنوان خدمات خود را با 

متوسط 131 درصد رشد دادند.
زیلــو کــه نرم افزار مدیریــت نرم افزار بــه  عنوان 
خدمــات می فروشــد می گوید تحقیقات نشــان 
می دهند هر شــرکت یا نهاد متوســطی از حدود 
600 اپلیکیشــن نرم افــزار بــه  عنــوان خدمــات 
اســتفاده می کنــد و صرفاً یک چهــارم آنها تحت 
مدیریت فنــاوری اطاعات قرار دارند. برآورد این 
اســت که هر ماه 10 اپلیکیشــن جدیــد وارد یک 

شرکت معمولی می شود.
ردیابی و بهینه ســازی کاربرد نرم افزار به  عنوان 
خدمــات چالشــی نســبتاً جدید اســت. کمتر از 
نیمی از ســازمان های فناوری اطاعات می گویند 
مطمئن اند می توانند کاربرد تاییدنشده نرم افزار 
بــه  عنــوان خدمــات در شــبکه های شــرکت را 
شناســایی کننــد. البته این واقعیــت وجود دارد 
که طبق برآورد بترکاد، بیش از سه چهارم چنین 

اپ هایی ریسک امنیتی دارند.
ارشــد  اجرایــی  مدیــر  ژاکوئیــم،  ندریــا  آ
بیمی ساس، شرکت پاریسی مدیریت نرم افزار به 
 عنوان خدمات که تقریباً در اواســط ۲0۲۲ حدود 
 9 میلیــون دلار در تامیــن بودجه ســری A جذب 
کرده اســت، می گوید: »کاربــرد نرم افزار به  عنوان 
خدمات در شرکت های بزرگ همیشه حداقل دو 
یا ســه برابر بیشــتر از حد انتظار اســت و من 10 

برابر و بیشتر از آن را هم دیده ام.«

شرکت ها چگونه می کوشند هیولای نرم افزار ابر را اهلی کنند

غول به چراغ جادو برنمی گردد

آندریا ژاکوئیم : کاربرد نرم افزار به  عنوان خدمات در شرکت های بزرگ همیشه حداقل دو یا سه برابر بیشتر از حد انتظار است.
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دید محدود
دید محدودی که بسیاری از سازمان ها به کاربرد 
نرم افــزار بــه  عنــوان خدمــات دارند، معمــولًا به 
دورانــی برمی گــردد کــه در آن نرم افــزار به  عنوان 
خدمــات بــرای اولیــن بــار وارد بــازار شــده بود. 
گروه هــای فنــاوری اطاعــات کــه تحــت فشــار 
درخواســت بــرای اپلیکیشــن های جدیــد قــرار 
داشــتند، احساس کردند رستگار شده اند و حالا 
مــردم برای نیازهای فناوری اطاعات خودشــان 
راه حل دارند. و راه حل صرفاً با یک کارت اعتباری 
به دســت می آیــد. این موضــوع ســازوکار تهیه 
نرم افــزار را تغییــر داد و احتمال کمی وجود دارد 

که غول به چراغ جادو برگردد.
اریک کریســتوفر، هم بنیان گذار و مدیر اجرایی 
ارشد زیلو، می گوید: »اگر مانع شوید که افرادتان 
از بهتریــن فناوری برای کارشــان اســتفاده کنند، 
ممکــن اســت تجربــه کارمند مخدوش شــود.« 
کریســتوفر اضافــه می کنــد در شــرکت هایی کــه 
مدیریت ســرمایه فناوری اطاعات و کارکردهای 
تدارکاتــی مربــوط به نرم افزار بــه  عنوان خدمات 
ندارنــد، »معمــولًا دو برابــر بیشــتر از آنچه گروه 

فناوری اطاعات از آن خبر دارد پیدا می کنیم«.
چارچــوب ســنتی مدیریــت خدمــات فنــاوری 
اطاعات و کتابخانه زیرساخت فناوری اطاعات 
بــرای مدیریــت چرخــه ســرویس های فنــاوری 
اطاعــات بر قابلیت اطمینان و دســترس پذیری 
تمرکــز داشــت. آشــیش چاندارانا، مدیر ارشــد 
اطاعــات در پروداکتیو، می گویــد: »اینها عقاید 
و اصول مدیران عملیات نیســتند. موضوع این 
اســت که مطمئن شــوید ابزار مورد نیاز کادرتان 
را در اختیــار داریــد.« بــه  عبــارت  دیگــر، تمرکز از 
»چگونــه دارایــی را کنترل می کنید« بــه »چگونه 

افرادتان را توانمند می کنید« تغییر می کند.
از  اغلــب  می گوینــد کاربــران  متخصصــان 
اپلیکیشــن های نرم افزار به  عنوان خدمات عمداً 
برای دور زدن ســازمان فناوری اطاعات استفاده 
نمی کنند. اشــاعه ناخواســته نرم افــزار به  عنوان 

خدمات نتیجه چند عنصر مختلف است:
تعیین بودجــه نامتمرکــز: هزینه های اشــتراک 
در گزارش هــای مخارجــی مخفــی هســتند کــه 
در ســطح اداری تاییــد می شــوند و هرگــز تحت 
نمی گیرنــد.  قــرار  اطاعــات  فنــاوری  بازرســی 
ســازمان از تخفیف های انبوه بهره نمی گیرد زیرا 
چشم انداز منســجمی از ابزار مورد استفاده اش 
ندارد و هزینه های نرم افزار ممکن است برچسب 

غلط داشته باشند. 
مدیریت حســاب کاربری آســان: کاربران حساب 
نرم افــزار بــه  عنــوان خدمــات بــاز می کننــد- یــا 
شــاید ســازمان فناوری اطاعات این حســاب ها 

را برایشــان تدارک می بیند- و ســپس شــرکت را 
ترک می کنند. حســاب باز می ماند و هزینه ثبت 

می شود.
خرید اضافی: کارمندان جدید در اکثر شــرکت ها 
مجموعه اســتانداردی از اپلیکیشن های مربوط 
بــه شغل شــان را در اختیــار دارنــد. هیچ کــس 
هرگــز کنتــرل نمی کند کــه ببیند آیــا کارمندان از 

اپلیکیشن ها استفاده می کنند.
آمــوزش ناکافی کاربر: این مشــل بــه نرم افزار 
بــه  عنوان خدمات محدود نمی شــود اما ممکن 
اســت تاثیــر مهمــی روی ارزش شــرکت بگذارد. 
چاندارانا از پروداکتیو می گوید: »اگر اســلک را به 
حــال خــودش رها کنید، یک اپ بســیار پرهزینه 

خواهید داشت.«
وود از کاتاپولت اسپورتس منابع متعدد اسراف 
نرم افزار به  عنوان خدمات را مشاهده کرده است. 
او می گویــد: »افــرادی بودند کــه خریدهایی روی 
کارت اعتباریشــان انجام می دادند تا بازپرداخت 
دریافــت کننــد.« کارمنــدان ســابق گاهــی هنــوز 
به اپلیکیشــن هایی دسترســی دارند که شــرکت 
هزینه شــان را پرداخــت می کنــد. وود می گویــد: 
»زوم، گوگل اســپیس و سیســتم تلفنی خودمان 
ســه منبــع بــزرگ اســراف بودنــد. همــه از ایــن 
ســرویس ها برخــوردار بودند بــدون اینکه توجه 

شود آیا از آنها استفاده می کنند یا نه.«

ریسک های امنیتی
پیامدهــا فراتــر از هزینه هــا هســتند. اســتفاده 
بــدون نظــارت از اپلیکیشــن های نرم افــزار بــه 
 عنوان خدمات از سوی کاربرانی که آموزش کافی 
ندیده انــد ممکــن اســت باعث شــود داده های 
حساس در دسترس عموم قرار بگیرند. یا ممکن 
اســت مدت ها بعــد از اینکه فرد شــرکت را ترک 
کرده اســت، فایل ها در ابر رها شــوند. کریستوفر 
از زیلــو می گوید: »داشــتن مخــازن متعدد برای 
داده های شــرکت باعث می شود ریسک بیشتری 

به وجود آید.«
اپلیکیشــن های ابر برتر بازار مانند سیلزفورس 
و ادوبی امن محســوب می شــوند امــا همه 17 
هزار شــرکت نرم افزار به  عنوان خدمات در ایالات 
 متحــده شــفافیت لازم را دربــاره تدابیرشــان 

ندارند.
جیسون کارک، مدیر ارشد امنیت و استراتژی 
ابــر، در  امنیــت  ارائه دهنــده  در نت اســکوپ، 
مصاحبــه ای می گویــد: »ممکــن اســت فقط ۲0 
کارمند مشــغول باشــند و فردی در حوزه امنیت 
وجود نداشــته باشــد. ارائه دهنده هــای کوچک 
نرم افزار به  عنوان خدمات ممکن اســت روابطی 
بــا دیگــران برای به اشــتراک گذاری داده داشــته 

باشــند اما این روابط افشــا نشــوند یا صرفاً در 
قراردادهای مجوز با انتشــار محدودی که کســی 

آنها را نمی خواند ذکر شوند.«
 بــه همیــن دلیــل اســت کــه کارک اشــتراک 
خودکار تماس های کنفرانس را خاموش می کند. 
او می گویــد:  »ممکــن اســت 100 ارائه دهنده به 
داده هایــم دسترســی داشــته باشــند. تضمین 
می کنــم کــه یکی از آنهــا راهکارهــای امنیتی بد 

داشته باشد.«

عمومی شدن
ز  ا طیفــی  شــده  باعــث  حاضــر  وضعیــت 
اســتارت آپ هایی پدیــد آید که وعــده می دهند 
بــه اهلی کردن جانور نرم افــزار به  عنوان خدمات 
کمــک می کننــد. تحقیقــات تاییدشــده بــازار 
پیش بینی می کنند بازار جهانی برای پلتفرم های 
مدیریــت نرم افــزار بــه  عنــوان خدمــات از 113 
میلیارد دلار در ســال ۲0۲0 بــه 716 میلیارد دلار 
در ســال ۲0۲8 برســد- نرخ رشــد ســالانه مرکب 
بهتــر از ۲7 درصــد. گارتنــر انتظــار دارد نیمــی از 
اپلیکیشــن های متعــدد  از  ســازمان هایی کــه 
نرم افــزار بــه  عنوان خدمــات اســتفاده می کنند 
شــاخص های کاربرد و مدیریت را تا ســال ۲0۲6 

متمرکز کنند- افزایش از ۲0 درصد سال قبل.
مقــداری ســرمایه گذاری چشــمگیر وارد بازار 
شــده اســت. اوه پوینــت )AvePoint( کــه بــر 
مدیریت اپلیکیشــن های ســازندگی دفتر تمرکز 
دارد، 430 میلیــون دلار بودجــه جــذب کــرده 
است. توری لبز )Torii Labs( 65 میلیون دلار، 
بتــرکاد حــدود 187 میلیــون دلار، پروداکتیــو 
73 میلیــون دلار و زیلــو بیــش از 35 میلیــون 
دلار جــذب کرده اند. عاوه  بر این، فروشــندگان 
ســنتی مدیریــت ســرمایه نرم افــزاری، مدیریت 
پلتفرم ابر، امنیت ابر و حتی برخی فروشــندگان 
مدیریــت خدمــات فناوری اطاعــات وارد بازی 

می شوند.
فروشــندگان یا وندورهــا از زاویه های مختلف 
بــه  عنــوان خدمــات  نرم افــزار  وارد مدیریــت 
رابط هــای  بــا  برخــی فروشــندگان  می شــوند. 
برنامه نویســی نرم افــزاری ارتباط برقــرار می کنند 
که به  طور مستقیم در معرض اپلیکیشن ها قرار 
دارنــد. فروشــندگان از این طریق دربــاره کاربری 
تــا اندازه ممکــن اطاعات جمــع آوری می کنند. 
دیگــران اســناد حســابداری را بررســی می کننــد 
تــا مخارجــی را شناســایی کننــد که کاربــرد یک 
اپلیکیشــن مخرب را نشان می دهد. برخی افراد 
می توانند حســاب ها را به  طــور خودکار تعلیق یا 
لغــو کننــد و برخی دیگر صرفاً گــزارش می دهند. 
برخــی دیگــر نیز هســتند کــه می تواننــد کاربری 

پرونده
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را بــا تدارکات مجوز فروشــنده تطبیــق دهند تا 
تخفیف های بیشتری را پیشنهاد کنند.

 Market گارتنر در گزارش ســال ۲0۲1 با عنوان
 Guide for SaaS Management Platforms
نوشــت که تمایــز اهمیت دارد. کریس ســیلوا و 
نوجوناث بات، تحلیلگران، می نویسند: »اپ های 
نرم افزار به  عنوان خدمات که به  صورت یک طرفه 
بــا پلتفرم مدیریــت نرم افزار به  عنــوان خدمات 
ادغــام شــده اند صرفــاً می تواننــد مســائل را 
شناســایی کنند اما ادغام های دوطرفه مســائل 
را شناســایی می کنند و دست به اقدام می زنند. 
همــه ابزارهای ادغــام دوطرفه بــا همه اپ های 
مرتبــط بــا نرم افــزار بــه  عنــوان خدمات ســازگار 
نیســتند و ترکیبی از ادغــام یک طرفه و دوطرفه 
در پورتفولیوی نرم افزار به  عنوان خدمات یکی از 

راهکارهای رایج است.«
زیلــو یک رابط برنامه نویســی نرم افــزار امن به 
نــام RESTful ارائــه می دهد. مشــتریان با این 
رابــط می توانند داده هایی را که بازیابی می کنند 
شخصی ســازی کنند. بــرای مثال، شــرکت هایی 
کــه از ویدئوکنفرانــس زوم اســتفاده می کننــد 
می تواننــد ببیننــد کــدام کارمندان از ســرویس 
اســتفاده می کننــد، چــه تعــداد از کارمنــدان از 
جلســات فراتــر از 40 دقیقــه رایــگان اســتفاده 
می کنند و چه کســی روی چند دســتگاه مختلف 
از زوم اســتفاده می کند. ایــن داده ها را می توان 
با اسناد مخارج و مجوز زلوری مقایسه کرد. این 
اســناد با اسکن کردن فرم های مخارج به  صورت 

خودکار بازیابی می شوند.
داگ هیلمــن، نماینــده برنــد کورویو، شــرکت 
ایتالیایی مدیریت نرم افزار به  عنوان خدمات که 
در پلتفــرم آفیس 365 مایکروســافت تخصص 
دارد، می گویــد این شــرکت »روش هایی دارد که 
بــا آنها مشــخص می کند چه نرم افــزار به  عنوان 
خدماتــی مورد اســتفاده قرار می گیرد؛ از اســناد 
مالــی تــا افزونه هــای مرورگــر تــا جســت وجوی 
ایمیل هــا بــرای شناســایی قبــوض. هیچ روش 
ســامانمندی برای کشف آنچه استفاده می شود 
وجود ندارد. تنها راهش این اســت که ردپاها را 

پیدا کنیم«.
کاتاپولــت اســپورتس قبــل از اینکه بــه زلوری 
رضایــت دهد، طیفــی از گزینه ها را بررســی کرد. 
وود می گویــد ارتباطــات درونی با بیــش از ۲00 
ســرویس از طریق رابــط برنامه نویســی نرم افزار 
جذاب بود. »تقریباً هر اپلیکیشــنی که اســتفاده 
می کردیــم یــک رابــط برنامه نویســی نرم افــزار 
داشــت. بنابرایــن راحــت وصــل می شــدیم و 
اطاعــات زیــادی را برای اهداف مالــی، مقرراتی 
و مجوز دریافت می کردیم.« فروشــنده در ادامه 

پیشنهاد داد چند ده رابط برنامه نویسی نرم افزار 
اپلیکیشــن هایی  بــرای  شخصی سازی شــده 
بنویســند کــه تاکنــون از آنهــا پشــتیبانی نکرده 

است.

رویکردی تازه
اپ  چنــد  می کننــد  وقتــی کشــف  شــرکت ها 
تاییدنشده مورد استفاده قرار می گیرند، معمولًا 
به دنبال چارچوبی می گردند تا کاربری را به  جای 
محدودســازی مدیریت کنند. ژاکوئیم می گوید: 
»نرم افــزار بــه  عنوان خدمــات موضــوع فناوری 

اطاعات نیست؛ موضوع سازمانی است.«
کاتاپولــت رویکــردش بــه تهیــه و مدیریــت 
نرم افــزار به  عنوان خدمات را تغییر داده اســت. 
وود می گوید: »ما فرایند کاملی داریم که شــامل 
مدیریــت قــرارداد، امنیــت و مقررات می شــود. 
کارکنان برای هر نرم افزار جدیدی باید فرمی را پُر 
کنند که من تایید می کنم. ســپس این فرم ها را 
در لیســت نرم افزارهای تاییدشده قرار می دهیم 
و از آنهــا می خواهیم یکــی را انتخاب کنند که با 

فرم ها سازگارند.«
یکی از رویکردهای محبوب این اســت که یک 
اپ اســتور داخلی ایجاد شــود تــا حداقل برخی 
گزینه هــای تاییدشــده بــرای دســته بندی های 
اصلــی نرم افــزار را تاییــد و گزارش هــا را تحــت 
ســازمان فناوری اطاعــات متمرکز کند. این کار 
در کاتاپولت اسپورتس انجام گرفته است. وود 
می گویــد: »در 9 مــورد از 10 مــورد ابــزاری برای 

این کار داریم.«
بــرآورد درباره صرفه جویی در هزینه ها متفاوت 
اســت امــا اکثــر وندورهــا می گوینــد می توانند 
حداقــل ۲0 درصــد مخــارج ســازمان در زمینــه 
نرم افــزار بــه  عنــوان خدمــات را کاهــش دهند. 
کریســتوفر از زیلــو می گویــد: »معمــولًا با حذف 

نرم افزار بااســتفاده یا تکــراری، پنج تا 10 درصد 
صرفه جویــی می کنیــم و صرفه جویــی در کل 
هزینه هــا ممکــن اســت بــه 30 درصد برســد.« 
افــزون  بر این، »بســیاری از مشــتری هایی که هر 
ســال ۲0 درصد مخارج شان در زمینه نرم افزار به  
عنــوان خدمات افزایش پیــدا می کرد می توانند 

آن را به 10 درصد کاهش دهند«.
گارتنــر در گزارش خود به ســایر مزایــا که کمتر 
از جملــه  اشــاره می کنــد؛  ملمــوس هســتند 
رؤیت پذیــری بهتــر هزینــه، رویه هــای راحت تــر 
استفاده از نرم افزار و امنیت بهتر از طریق ادغام 

با واسطه های امنیت دسترسی به ابر.
ارزش اعام شــده ابــزار مدیریــت نرم افــزار به 
 عنــوان خدمات احتمــالًا تغییر خواهــد کرد زیرا 
ســازمان های بیشــتری درباره کاربــرد نرم افزارها 
حســاس می شــوند و راهکارهــای هزینه هــا و 
تــدارکات را رسمی ســازی می کنند. فروشــندگان 
ادغام محصولات شــان بــا مجموعه های امنیت 
ابــر را بهبــود می دهنــد و بــا اپلیکیشــن هایی 
ماننــد برنامه ریزی منابع شــرکتی بیشــتر ادغام 

می شوند. 
ســرانجام، مشــکات شــاید کاهش پیدا کنند 
زیرا سازمان ها راهکارهایشان را تنظیم می کنند. 
با ایــن اوصاف، آیا پلتفرم های مدیریت نرم افزار 
آینــده بلندمدتی دارند؟ چاندارانــا از پروداکتیو 
می گویــد: »این طــور فکر می کنــم. تجربه کارمند 
بیــش  از پیــش اهمیــت پیــدا می کنــد. آدم ها 
می خواهنــد جایــی کار کنند کــه در آن می توانند 
بهترین نســخه از خودشان باشــند و این روزها 

همه چیز نرم افزار است.«  

نویسنده: پائول گیلین
ترجمه: امین پورحسن

منبع: سیلیکون انگل

شرکت کاتاپولت اسپورتس با حذف نرم افزار بلااستفاده یا تکراری، پنج تا ۱۰ درصد در هزینه ها صرفه جویی می کند.
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داده هــای گارتنــر نشــان می دهنــد نرم افــزار به 
 عنوان خدمات ســهم بزرگــی )1۲3 میلیارد دلار( 
از مخــارج کاربر نهایی ابــر )33 میلیارد دلار( در 

سال ۲0۲1 داشت.
امــا فراگیر بودن نرم افزار بــه  عنوان خدمات و 
ســهولت دسترســی ناشــی از کاربرد گســترده ابر 
باعــث شــده اند جانوری خلق شــود که به رشــد 
SaaS یا گسترش بی نظم SaaS غیرقابل کنترل 
)SaaS sprawl( شهرت دارد. برخی شرکت ها از 
طریــق مرورگر به ۲00 متقاضی دسترســی دارند. 
چنین آماری برای بسیاری از استارت آپ های نوپا 
در حــوزه نرم افزار به  عنــوان خدمات نویدبخش 
بود اما برای شــرکت هایی که از نرم افزار استفاده 
می کنند، این وضعیت چند ســوال امنیتی مهم 
را مطرح می کند: چگونه باید کنترل امور را حفظ 
کــرد و تضمیــن کــرد کــه کارمندان از بهداشــت 

امنیتی مناسب برخوردارند؟

ایــن مشــکلی اســت کــه پــوش  ســکیوریتی، 
مســتقر در لنــدن، ســعی می کنــد حلــش کنــد. 
پلتفرم این شــرکت به کارمنــدان اجازه می دهد 
برحســب نیازشــان از همــه اپ هــای نرم افزار به  
عنوان خدمات استفاده کنند بدون اینکه اصول 

ابتدایی امنیتی را نقض کنند.
آدام بیتمــن، هم بنیان گــذار و مدیــر اجرایــی 
ارشد پوش  سکیوریتی، می گوید: »چه بخواهید 
چه نخواهید اپ های نرم افزار به  عنوان خدمات 
حــالا بخشــی از زیرســاخت شــرکت محســوب 
می شــوند. البتــه افراد زیــادی حتــی نمی دانند 
چــه چیزهایــی وجــود دارد و چــه چیزهایــی 
 وجــود نــدارد. این نــوع نرم افــزار در حال رشــد 

است.«
پــوش  ســکیوریتی با چهار میلیــون دلار جذب 
بودجــه در مرحلــه Seed بــه رهبــری دســیبل، 
کارش را رسماً در جولای ۲0۲۲ شروع کرد. تامین 

بودجــه با مشــارکت فرشــته های مهمــی مانند 
جــان اوبرهاید، هم بنیان گذار دوئو ســکیوریتی، 

انجام گرفت.

چگونه عمل می کند
تنظیمات اولیه با وصل کردن پوش  ســکیوریتی 
بــه آفیــس 365 یــا گوگل ورک اســپیس شــروع 
پروفایل هــای  پــوش  ســکیوریتی  می شــود. 
کارمندان شــرکت را وارد و وضعیت امنیتی شان 

را نیز مرور می کند.
بیتمــن می گویــد: »ایــن نقطه شــروع اســت 
زیــرا بعد از آن پلتفرم می داند باید با چه کســی 

گفت وگو را آغاز کند.«
در ادامــه، پــوش بــه همــه کارمنــدان پیــام 
می دهــد تــا افزونــه ای را روی مرورگرهایشــان 
وصل کنند. این افزونه به شناسایی میزان توده 
نرم افزار به  عنوان خدمات- و مســائل امنیتی در 

آن- می پردازد.
مدیران یــا کارکنان فناوری اطاعات می توانند 
کل نرم افــزار بــه  عنــوان خدمــات در شــرکت را 
روی یــک داشــبورد مشــاهده کننــد و تعــداد 
کاربــران را نیز ببینند. ایــن داده ها همچنین در 
داشــبوردهای مجــزای کارمنــدان نمایــش داده 
می شــوند و نشــان می دهند دقیقاً چه کســی از 
چه نرم افزار به  عنوان خدماتی استفاده می کند. 
مرورگــری کــه برای دسترســی بــه نرم افــزار مورد 
اســتفاده قرار می گیرد نیز نمایش داده می شود 
و مواردی برجسته می شوند که در آنها از یک رمز 
عبور واحد برای چند ســرویس مختلف استفاده 

شده است.
پــوش می توانــد همــه اپ هــای نرم افــزار بــه 
 عنوان خدمات و مســائل امنیتــی مرتبط با آنها 
را شناســایی کنــد؛ مانند نام کاربــری یا رمز عبور 
ضعیــف یــا تکــراری و همچنین ترکیــب با طرف 
ثالــث، افزونه هــا و بات هایی کــه کارکنان در این 

اپلیکیشن ها فعال کرده اند.
پــوش بــا اســتفاده از پیام هایی که به ســبک 
چت بات هســتند و با ابزار ارتباطی مانند اسلک 
ادغــام می شــوند، می توانــد کاربران را در مســیر 
رویه هــای امنیتی مهم هدایت کند؛ مانند وقتی 
کــه احراز هویت دوعاملی تنظیم می شــود. این 
ابــزار همچنیــن به کاربــران پیام می دهــد تا رمز 

نگاهی به عملکرد شرکت پوش سکیوریتی در زمینه امنیت

همکاری به جای دیکتاتوری

بیتمن: چه بخواهید چه نخواهید اپ های نرم افزار به عنوان خدمات بخشی از زیرساخت شرکت محسوب می شوند.
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عبورشــان را بهبــود دهنــد یــا برخــی تنظیمات 
امنیتی خاص را در اپ فعال کنند.

بزرگ ترین دردسرها
اصلی تریــن مشــکلی کــه پــوش تــاش می کند 
برطرفــش کنــد به »فنــاوری اطاعات در ســایه« 
)shadow IT( شــهرت دارد. فنــاوری اطاعــات 
در ســایه وقتــی پدیــد می آیــد کــه کارمنــدان از 
نرم افزارها و سیســتم ها استفاده می کنند بدون 
اینکــه تاییدیــه ای از فنــاوری اطاعــات دریافت 
کننــد- راهکاری کــه در دنیای نرم افــزار به  عنوان 

خدمات تسهیل شده است.
در واقــع، گزینــش و ارزیابــی هــر اپلیکیشــنی 
کــه کارمنــدان می خواهنــد از آنهــا بــرای انجام 
شغل شان اســتفاده کنند برای گروه های فناوری 
اطاعات و امنیت بســیار ســخت تر شده است. 
کارمندان ممکن اســت هر نوع نرم افزاری را برای 
گزینش و ارزیابی معرفی کنند. این کار معمولًا با 
نیت خیر انجام می شود. برای مثال، یک کارمند 
ممکن اســت صرفاً بخواهد اپلیکیشــن نرم افزار 
بــه  عنــوان خدمــات را به جای یــک پیش درآمد 
امتحــان کند تــا به صاحبان قدرت نشــان دهد 
ایــن نرم افــزار ارزش ســرمایه گذاری دارد. امــا 
وقتــی کارمندان بــا اراده خودشــان چنین کاری 
را انجــام می دهند، رمز عبــور ضعیف می گذارند 
و نمی تواننــد ابــزار کنترل امنیتــی مانند 2FA را 

فعال کنند.
ایــن موضوع در عمل می توانــد به این معنی 
باشــد که گروه های بازاریابی ای که ابزار مدیریت 
رســانه های اجتماعــی طــرف ثالــث را آزمایــش 
می کننــد ممکن اســت ناخواســته حســاب های 
توییتــر یا فیس بوک شــرکت را به خطــر اندازند. 
یــا ممکــن اســت ادمین هــا بتوانند بــا نرم افزار 
مدیریت دســتگاه موبایل کلنجــار بروند و روزنه 
ســاده ای را بــرای هکرها به وجــود آورند. هکرها 
می تواننــد از بدافزار برای هــدف قرار دادن همه 
دستگاه های موبایل در میان نیروی کار استفاده 

کنند.
درست است که شرکت ها می توانند اقداماتی 
به منظور پیشگیری از این وضعیت انجام دهند 
و سیاســت ها و نظارت های سخت گیرانه تری در 
حــوزه فنــاوری اطاعات اتخاذ کننــد اما این کار 
هرگــز به  طور کامل مشــل را برطرف نمی کند و 

همیشه هم کاماً سازنده نیست.
بیتمن می گوید: »کارمندان تان که می خواهند 
از ابــزار و امکانــات مطلوب خودشــان اســتفاده 
کننــد، کافــه می شــوند. و عــاوه  بــر ایــن، اگــر 
رقیب هایتــان اجازه می دهنــد نرم افزار به  عنوان 
خدمات در شرکت شــان به  طور گسترده استفاده 

شــود، کارمندان شــان می تواننــد ســریع تر کار 
را  بیشــتری  امکانــات  و  و محصــولات  کننــد 
نســبت به نیروی شــما عرضه کنند. شما اساساً 
کارمندان تان را از ظرفیت سازندگی شان محروم 

می کنید.«
ابزارهــای کشــف فناوری اطاعات در ســایه در 
بازار به وفور پیدا می شوند اما این ابزارها معمولًا 
به گروه های امنیتی و فناوری اطاعات می دهند 
تــا کاربرد نرم افــزار به  عنوان خدمــات را محدود 
کننــد. پــوش طــوری طراحی شــده کــه از کاربرد 
نرم افــزار بــه  عنــوان خدمــات پشــتیبانی و آن را 

امن تر کند.
بیتمــن می گویــد: »از نظــر مــا، کار کلیدی این 
اســت کــه بــا همــکاری مســتقیم بــا کارمندان، 
می توانیــم اعتمــاد متقابــل را به تدریج تقویت 
کنیم و به آنها اجازه دهیم تا آزادانه به استفاده 
از ابزار مدنظرشان ادامه دهند بدون اینکه زنگ 
هشدار گروه امنیتی شان را به صدا درآورند. گروه 
امنیتی می داند که کارمندان به  صورت امن وارد 
حساب شان می شــوند و مسئولانه از نرم افزار به  
عنــوان خدمات اســتفاده می کنند. گروه امنیتی 
می داند که دیگر نیازی به مسدودسازی و اعمال 

قوانین نیست. برد-برد.«

ماجرا تا اینجا
هر سه هم بنیان گذار به یک شرکت امنیتی دیگر 
اشاره می کنند که MWR اینفوسکیوریتی نامیده 
می شــود. اف سکیور در MWR ۲018 را به قیمت 
106 میلیون دلار خرید. حدود 18 ماه بعد، ســه 
نفر از NWR خارج شــدند تا پوش  ســکیوریتی را 
راه اندازی کنند. این ســه نفر هیچ ایده ای درباره 
شــرکت نداشــتند و برنامه صرفاً این بود که بعد 
از انجام تحقیقات بازار، مشــخص کنند مشل 
چیست و چه باید کرد. و در مارس سال گذشته، 
این ســه نفــر MVP را به  صــورت محدود عرضه 
و مــردم را به کاربرد پیش نمایش اولیه تشــویق 

کردند.
بیتمــن می گویــد: »هــدف صرفــاً ایــن بود که 
بتوانیم گفت وگوهای معنادارتری داشته باشیم، 
روی مشــکلی که قرار بود برطرفش کنیم به  طور 
دقیــق متمرکــز شــویم و پیام رســانی در بــازار را 
آزمــون کنیــم تــا درک کنیم چه چیــزی تاثیرگذار 
خواهد بود و چطور باید مردم را به اپ کشاند.« 
آگوســت ســال ۲0۲1، ســه نفــر تصمیــم گرفتند 
ســرمایه جذب کنند و بــا چهار میلیون دلار، دور 
seed تامیــن بودجه را بســتند. البته تصمیم بر 
ایــن شــد که این خبــر همراه با راه انــدازی کامل 

پلتفرم اعام شود.
هــدف زیربنایــی- کمــک گرفتــن از کارمنــدان 

برای تامین امنیت زیرســاخت شــرکت- در میان 
شرکت های مختلف مشــترک است. برای مثال، 
کولایــد اخیــراً 17 میلیــون دلار جــذب کــرد تــا 
رویکــرد کاربرمحورتــری در قبال امنیت دســتگاه 
داشــته باشــد؛ برای مثال به کاربــران پیام دهد 
کــه فضای دیســک لپ تاپ رو به اتمام اســت یا 
فایل هــا و داده هــای ارســالی مشــتری در فولدر 
دانلود بااســتفاده مانده انــد. و ایده کلی پوش 
یکســان است: امنیت از طریق همکاری به  جای 

دیکتاتوری.

بیتمــن می گوید: »مــا با قاطعیــت می گوییم 
اینکه گروه های امنیتی بر کارمندان اعمال قانون 
کنند و راه شــان را ببندند به گذشــته تعلق دارد. 
امــروز امنیت بایــد به کســب وکارها و کارمندان 

اجازه دهد تا سریع، ایمن و امن حرکت کنند.«
در  پــوش ســابقه درخشــانی  بنیان گــذاران 
ارائــه پشــتیبانی و خدمــات امنیتی بــه برخی از 
بزرگ تریــن شــرکت های جهــان دارنــد اما هدف 
پــوش این اســت که امنیت کاربرمحــور را عرضه 
کنــد؛ رویکردی که نهادهــای بزرگ تر همین حالا 
هــم به  صــورت داخلــی در مورد کســب وکارهای 
کوچک تــر در پیــش گرفته اند. پــوش آزاد نبود تا 
اسامی مشتریان اولیه اش را اعام کند اما اشاره 
کــرد که با کســب وکارهایی در فین تــک، امنیت، 

بیمه، دارو و خرده فروشی همکاری می کند.
بیتمــن می گوید: »زندگی مــان را صرف تامین 
امنیت شرکت های بزرگ کردیم زیرا می خواستیم 
امنیــت را بــه آن 99 درصــد دیگر برســانیم. این 
ابــزار را ســاختیم و آن را در اختیــار شــرکت های 
کوچک و متوســط و شــرکت هایی بــا کمتر از دو 
هــزار کارمند قرار دادیم. اما شــرکت های بزرگ تر 
نیز عاقه نشــان می دهند. موضوع جالب برای 
ما این اســت که شرکت هایی با 16 هزار کارمند و 
همچنین شــرکت هایی با صرفــاً 10 یا 1۲ کارمند 
مشــتریان مــا هســتند. معنایش این اســت که 
مــا در دســترس همه افرادی هســتیم که تاش 

می کنند این مشکات را برطرف کنند.«  

نویسنده: پائول سائرز
منبع: تک کرانچ

اینکه گروه های امنیتی بر کارمندان اعمال قانون 
کنند و راه شان را ببندند به گذشته تعلق دارد. 
امروز امنیت باید به کسب وکارها و کارمندان 
اجازه دهد تا سریع، ایمن و امن حرکت کنند
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آی دی هــای  گســترش  و  توســعه  بــه  اپــل 
مدیریت شــده اپــل برای مشــتریان کســب وکار 
ادامه می دهد و دسترسی بیشتر به سرویس های 
را   Apple Continuity امکانــات  و  آی کاد 
امکان پذیــر می کنــد. امــا این اقدامــات ممکن 
اســت بــه افزایــش افزایــش حجــم داده هــای 
پراکنده و ســیلوها منجر شــوند. نکته کنایه آمیز 
ایــن اســت که ایــن مســائل معمولًا بــه فناوری 
اطاعــات در ســایه مربــوط می شــوند بــا اینکه 
امکانات شــرکتی به شمار می رود. بیایید ببینیم 
چــه اتفاقــی دارد می افتــد و شــرکت ها چگونــه 
می تواننــد از ایــن امکانــات و ســرویس ها بهره 

بگیرند بدون اینکه به دردسر بیفتند.

آی دی مدیریت شده اپل چیست و چه 
ارتباطی با آی کلاد دارد؟

در دنیــای مصرف کننــده، آی دی اپــل اطاعــات 
اصلــی کاربــر برای همه حســاب های اپل اســت: 
برای خریدهای اپ اســتور، سرویس هایی مانند 
اپــل موزیــک و اپــل تی وی پــاس، فیس تایــم، 
فعال ســازی دستگاه، شبکه فایندمای اپل، قفل 
فعال سازی برای دستگاه های گم یا سرقت شده، 
امکانات continuity برای کار با چند دســتگاه و 

همه امکانات مربوط به آی کاد.
امکانــات آی کاد بــه کاربــر اجــازه می دهــد 
تقریبــاً همه چیز- تماس هــا، قرارها، یادآوری ها، 
عکس هــا، رمزهای عبــور و داده های مخصوص 
خــود  اپــل  دســتگاه های  همــه  در  را  اپ- 
همگام ســازی کند. کاربــران همچنین می توانند 
با اســتفاده از آی کاد نسخه پشتیبان تهیه و از 
طریق وب با استفاده از iCloud.com به بخش 

عمده این داده ها دسترسی پیدا کنند.

واقعیت استفاده از محصولات 
اپــل آی دی های مدیریت شــده به کســب وکارها 
اجــازه می دهنــد بــا اســتفاده از حســابی که از 
ســوی کارفرمــا ایجاد و کنترل می شــود، از برخی 
کارکردهــا روی دســتگاه های اپل مدیریت شــده 
پشــتیبانی کننــد. اپــل بــا ایــن کار خط شــفاف 
بیــن کاربــرد کاری و کاربرد شــخصی دســتگاه را 
روشــن می کنــد. هــر کار شــخصی ای که بــه اپل 
آی دی نیــاز دارد هنــگام اســتفاده از اپل آی دی 

شــخصی انجام می گیرد؛ هــر موضوع مربوط به 
کســب وکاری، ماننــد اســتفاده انبــوه از اپ های 
تجــاری، بــه وضعیــت ثبت نــام دســتگاه و اپل 

آی دی مرتبط با آن بستگی دارد.
 Apple( اپــل آی دی در مدیــر کســب وکار اپــل
می شــود  ایجــاد   )Business Manager
 Apple Business کســب وکارهای کوچــک از(
Essentials  استفاده می کنند(. مدیر کسب وکار 
اپل )Apple Business Manager( از همکاری 
  Azure AD با اکثر شرکت های مبتنی بر ابر مانند
و گــوگل ورک اســپیس یا راه حل هــای oAuth یا 
Okta )پشــتیبانی کامل Okta در قسمت پایانی 
امســال عرضــه می شــود( پشــتیبانی می کنــد. 
بنابرایــن ایجــاد اپــل آی دی مدیریت شــده را 
می تــوان کاماً خودکار کــرد و در آن، هر آی دی را 

با هر یک از اطاعات شرکتی کاربر تطبیق داد.
اپــل آی دی مدیریت شــده نیــز ماننــد مدیــر 
کســب وکار اپــل بــه نرم افــزار مدیریت دســتگاه 
موبایل ســازمان وصل می شود و با دستگاه های 
شــخصی یــا شــرکتی اپــل مــورد اســتفاده قرار 
می گیرنــد )وقتی مورد اســتفاده قــرار می گیرند، 
بــه  عنوان اپل آی دی دوم در قســمت تنظیمات 

سیستم روی دستگاه نمایش داده می شوند(.

امکانات جدید
اپــل آی دی دسترســی بــه ســرویس های اصلی 
آی کاد و امکانات Continuity را میسر می کند. 
این امکانات و سرویس ها تنها وقتی کار می کنند 
که آی دی یکســانی با دو یا چند دســتگاه تداعی 
شود. دو مورد از بزرگ ترین ظرفیت های آی کاد 
عبارت اند از پشــتیبان داده و همگام ســازی بین 
چند دســتگاه. اپل آی دی مدیریت شده تاکنون 
دسترســی کاملی به این امکانات نداشــته است 
امــا اپل بــا iOS 17 و macOS Sonoma )برای 

پاییز ۲0۲3( این وضعیت را تغییر می دهد.
مهم تریــن امکانــات اضافــی عبــارت اســت از 
توانایــی همگام ســازی آی کاد کی چیــن- ابــزار 
غیررســمی اپــل بــرای مدیریت رمز عبــور و کلید 
عبــور. ایــن ابــزار به نوعــی در بخــش رمــز عبور 
تنظیمات سیســتم پنهان است و با اکثر اپ های 
iOS و macOS، مرورگرهای وب و سایر ابزارهای 

نیازمند به احراز هویت کار می کند.

ارتباط این بحث با فناوری اطلاعات در 
سایه چیست؟

تعریف ســنتی این اســت که فناوری اطاعات در 
ســایه به فناوری ای گفته می شــود کــه مدیران و 
کاربران خودشــان بدون اطاع یا مشارکت گروه 
فناوری اطاعات از آن استفاده می کنند. فناوری 
اطاعات در ســایه ممکن است شامل هر چیزی 
باشــد؛ از دســتگاه های شــخصی تا حساب های 
ایمیــل خارجی تــا برنامه های ابــر مصرف کننده 
و ســرویس های همکاری. امنیت و سیلوســازی 
چالش هــای اصلی فناوری اطاعات در ســایه به 

شمار می روند.
نگرانــی امنیتــی این اســت که انباشــت داده 
چنــان زیاد شــود کــه فنــاوری اطاعــات نتواند 
بــر آن نظــارت یــا امنیتــش را تامیــن کنــد. اپل 
آی دی مدیریت شــده، تحــت مالکیت ســازمان 
و فنــاوری اطاعات قــرار دارد و بنابراین ریســک 
اســتفاده از آی کاد با اپل آی دی مدیریت شــده 
عمــاً صفــر اســت. اما حتی بــا اســتفاده از اپل 
آی دی مدیریت شــده نیــز داده ها ممکن اســت 

سیلوسازی، گم یا از دسترس خارج شوند.
ایــن وضعیــت به چنــد طریق پیــش می آید. 
آی کاد منتقــل  بــه  روی دســتگاه  داده هــای 
می شــوند؛ داده ها را می توان بین چند دستگاه 
مختلف به  صورت نابرابر تقســیم کرد؛ و داده ها 
را می تــوان از طریــق آی کاد بین کاربران متعدد 
بــه اشــتراک گذاشــت. اگــر کارمنــدی شــرکت را 
تــرک کنــد، نگرانی کمی وجــود دارد که داده های 
شــرکتی را با خودش ببرد؛ دسترســی این فرد به 
داده هــا از طریــق اپــل آی دی مدیریت شــده به 
همراه دسترســی به ســایر حســاب های شــرکتی 

قطع می شود.
اما اگر آن کارمند در حال خروج تنها شــخصی 
باشــد که داده ها را در اختیار دارد، دیگران شاید 
نداننــد چنیــن داده هایــی وجــود دارد و شــاید 

نتوانند به آنها دسترسی پیدا کنند.
کاربــران بــه راه حل های ابر و به ویــژه آی کاد به 
 طــور روزافزون اعتماد می کننــد. بنابراین داده ها 
به تدریــج از مخــازن مرکــزی )ســرورهای فایــل، 
ذخیــره ابر و ایمیــل( بیرون برده می شــوند تا در 
نهایــت صرفــاً روی دســتگاه های کاربــر و ذخیــره 
آی کاد وجــود داشــته باشــند. نتیجــه: داده هــا 
شــخصی تر می شــوند زیرا با فردی که کار را انجام 
می دهــد تداعــی می شــوند نــه خــود کار. ایــن 
وضعیــت احتمــالًا موجی از ســیلوی جدید داده 
را پدیــد می آورد، همچنین باعث از دســت رفتن 
دانش ســازمانی می شــود؛ به ویژه وقتی فردی که 
شــرکت را تــرک می کند، نســبت به ســایر اعضای 
گروه، اداره یا شرکت مهارت بیشتری داشته باشد.

آی دی های مدیریت شده اپل، آی کلاد و ارتباطات فناوری اطلاعات در سایه

عاقلانه انتخاب  کنید
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این مســائل شــاید مشــکات فوری محسوب 
نشــوند اما از آن دست مشکاتی هستند که اگر 
زود و مرتــب به آنها رســیدگی نکنیم، مثل علف 

هرز رشد می کنند.

آیا مدیران می توانند دسترسی را مسدود 
کنند؟

راحت تریــن راه حل این اســت که کاربران نتوانند 
با اســتفاده از آی کاد پشــتیبانی، همگام ســازی 
و بــه اشــتراک گذاری را انجام دهنــد. اپل آی دی 
مدیریت شــده از ایــن گزینه پشــتیبانی می کند. 
ادمین های فناوری اطاعات می توانند به کارکنان 
اجــازه دهند تماس ها و رمزهــای عبور را همگام 
سازند اما یادآوری ها و تقویم یا ترکیبی از آنها در 

کارکردهای موجود آی کاد را ممنوع کنند.
سوال این است: آیا واقعاً می خواهید این نوع 

محدودیت ها را تعیین کنید؟

اهمیت کی چین آی کلاد
تشــکیل داده هــای پراکنــده یکــی از نگرانی های 
عمده در حساب های تجاری آی کاد است اما این 
موضــوع مزیت هــای مهمــی دارد. همان طور که 
اشاره شد، مهم ترین مزیت توانایی همگام سازی 

رمز عبور و کلید عبور است.
اگر شــرکتی از کلید عبور برای امنیت اســتفاده 
می کند، اجازه دادن به همگام ســازی رمز عبور یا 
کلیــد عبــور امری اساســی برای کارکنــان صاحب 
دســتگاه های اپــل اســت )مگــر اینکــه فنــاوری 
اطاعــات از امکانــات دیگــری بــرای انجــام کار 
مشــابه اســتفاده کند(. گزینه رمز عبور امن برای 
دســتگاه های مختلــف در شــرکت هایی که هنوز 
از رمــز عبور اســتفاده می کنند قابلیت اســتفاده 
و جریــان کاری را بهبــود می بخشــد و می توانــد 
دسترســی بــه ســرویس ها و منابــع ابــر خارجی 
و داخلــی را امــن کنــد. منابع داخلــی می توانند 
بخشــی از یک فرایند واحد ورود باشــند )که اپل 
نیــز از آن پشــتیبانی می کنــد( امــا اکثــر کاربران 
احتمــالًا نیــاز دارنــد به حســاب ها یــا اطاعات 
کاربردی متعدد دسترســی داشــته باشــند. این 
قضیه به ویژه در مورد افرادی صدق می کند که به 
ســرویس هایی خارج از سازمان دسترسی دارند؛ 
مانند تامین کننده های قطعات، وب ســایت های 

دولتی و ارائه دهنده های محتوای آموزشی.
اگــر راه حــل مدیریت رمــز عبور شــرکتی وجود 
نداشــته باشــد، کاربــران یــا بر روش هــای ناامن 
یــادآوری رمزهــای عبــور تکیه خواهند کــرد )رمز 
عبور هنوز هم یادداشــت می شــود( یــا به مدیر 
رمــز عبــوری وابســته خواهنــد شــد کــه فناوری 
اطاعــات هیــچ کنترلی بــر آن نــدارد. کاربری که 

بر حســاب شــخصی اش در آی کاد متکی اســت 
می توانــد بــا خــودش رمز عبــور را بــه طرف های 
خارجــی ببــرد حتی اگر شــما دسترســی اش را به 
منابــع داخلــی قطــع کنید. امــا اگــر ادمین ها از 
اپل آی دی مدیریت شــده با پشــتیبانی کی چین 
آی کاد اســتفاده کنند، دسترسی به این رمزهای 
عبــور را به راحتی می توان پــس گرفت )به همراه 

دسترسی به حساب داخلی شان(.
ســرویس های آی کاد ممکــن اســت محدود 
باشــند. بنابرایــن ادمین هــای فنــاوری اطاعات 
ممکن اســت تمرکز محدودی داشته باشند و به 
کی چین آی کاد اجازه همگام سازی بدهند بدون 

اینکه سرویس های دیگر را فعال کنند.

فراتر از رمز عبور
درباره دستگاه های دیگر چطور؟ نگران کننده ترین 
موضوع- دوباره به فناوری اطاعات در سایه فکر 
کنیــد- این اســت که بــه کاربران اجــازه دهیم از 
آی کاد درایو اســتفاده مطلــق و کامل کنند )هر 
اپی که فایل ها و داده ها را به  صورت پیش فرض 
روی آی کاد ذخیــره می کنــد(. این اتفاق ممکن 
اســت ســاده باشــد امــا وقتــی کاربــران بــه یاد 
نمی آورند چیزها را کجا ذخیره کرده اند یا چگونه 
به اشــتراک گذاشته اند، دردســر ایجاد می شود. 
آی کاد از این کارکردها پشتیبانی می کند اما اکثر 
شرکت ها سیستم های انحصاری دیگری دارند که 
می خواهند کارکنان شــان از آنها اســتفاده کنند. 
همچنین شایســته است اشــاره کنیم که آی کاد 
بــه  عنوان مخــزن داده هــا، وضعیت آشــفته ای 
دارد. اپــل آنچــه را می تــوان ذخیــره کــرد تغییر 
داده اســت. اپل همچنین محل ذخیره و شــیوه 
ســازماندهی چندباره فضای ذخیره کاربر در طول 
ســال ها را تغییــر داده. بنابرایــن اپــل یک ظرف 

خالی ساده مثل اکثر راه حل های ابر نیست.
بــرای مثــال، همگام ســازی مــواردی ماننــد 
تماس هــا و تقویم ســاده اســت و سال هاســت 
کــه وجود دارد. این دردســر کاربران را کم می کند 
و بــه فنــاوری اطاعات اجــازه می دهد در صورت 
نیاز دسترســی را قطع کند. همچنین مانع از این 
می شــود که کاربران تماس ها و رویدادهای کاری 
را با حســاب شــخصی یــا اپل آی دی خودشــان 
ترکیــب کنند )امکانات جدیــد NameDrop اپل 
ابزار همگام ســازی داده است که می تواند و باید 

پشتیبانی کند(.
پشــتیبان دســتگاه جنبه هــای مختلفــی دارد 
و بازیابــی را بــه فراینــدی سلف ســرویس تبدیل 
کرده اســت. معماری MDM اپــل عنصر جدایی 
امــن بین اپ ها و محتواهای شــخصی و کاری را 

فراهم می کند.

AirDrop –گزینه ای »عجیب«
AirDrop از آی کاد اســتفاده می کنــد تا فایل ها 
را از طریــق اینترنــت منتقل کند )بــه  جای پایان 
دادن بــه انتقــال به دلیل دور بــودن( و بنابراین 
داده ها ممکن است درز پیدا کنند یا سیلوسازی 
شــوند. AirDrop می توانــد محل نگرانی باشــد 
زیرا داده های منتقل شده لزوماً جای دیگری غیر 
از دســتگاه کاربــر ذخیره نمی شــوند. واقعاً هیچ 
 AirDrop راهی برای ردیابی یا بازرســی از داده در
وجــود ندارد و حتی نمی تــوان تضمین کرد افراد 

با نسخه یکسان اطاعات مد نظر کار می کنند.
فناوری اطاعات باید بررسی کند AirDrop چه 

جایگاهی در موضع امنیتی شرکت دارد.

امکانات Continuity باید امن باشند
Continuity ارتباط مســتقیمی با آی کاد ندارد 
بلکــه بــه اپــل آی دی وصــل می شــود کــه حــالا 
ممکن اســت شــامل اپل آی دی مدیریت شــده 
باشــد. درســت اســت کــه داده های کســب وکار 
می توانند از طریــق Continuity در میان طیفی 
از دســتگاه های کاربــر در دســترس قــرار بگیرنــد 
امــا ایــن اطاعات اغلب به کاربــر خاصی مربوط 
می شــوند و اقدامــات در دســتگاه هایی انجــام 
می گیرنــد که برای هر فرد پشــتیبانی می شــوند. 
Continuity صرفاً تجربه کاربر را بســط می دهد 
تــا همــه دســتگاه های کاربر را دســتگاهی واحد 

تلقی کنیم.
بــه دلیــل اینکــه احتمــال دارد داده ها ســیلو 
شــوند یــا از ســازمان خــارج شــوند، پشــتیبانی 
آی دی  اپــل  از  اســتفاده  بــا   Continuity از 
مدیریت شــده می تواند روشــی موثر برای ایجاد 
ســرمایه اجتماعی با کاربران باشــد. تا این اندازه 

مفید است.

کنار هم گذاشتن همه تکه ها... یا نه
در حالــت  کلی، بســط اپل آی دی مدیریت شــده 
و کارکردهــای مرتبــط بــا آی کاد در iOS 17 و 
اطاعــات  فنــاوری  بــرای   macOS Sonoma
مثبت اســت. این تغییــرات می تواننــد امنیت، 
انعطاف پذیــری و جریان کاری کلــی کاربران )و تا 
حــدودی ادمین های فنــاوری اطاعات( را بهبود 
بخشند. اما چالش هایی باقی می ماند. باز کردن 
دروازه هــا به اکثر ســازمان ها توصیه نمی شــود- 
حداقل حالا. اما فعال کردن قطعات خاص پازل 
مطلوب اســت. فقــط اطمینان حاصــل کنید که 

عاقانه انتخاب می کنید  

نویسنده: رایان فاس 
منبع: کامپیوتر ورلد
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 Shadow« عبارت »فناوری اطاعات در ســایه« یا
 )CIO( تصویــری از مدیران ارشــد اطاعات ،»IT
را تداعــی می کنــد کــه بــه ســختی در تاش اند 
تــا ذخایــر اطاعــات را در برابــر حمــات آناین 
محافظــت کننــد، در حالی که کارمنــدان زیر نظر 
همین مدیران با استفاده بی پروا از دستگاه های 
شــخصی و خدمات ابری معمولی، آن هم بدون 
اجــازه یــا حتــی اطــاع IT، امنیــت را بــه خطــر 

می اندازند.
بخــش دیگری از این تصویر هم فروشــندگان 
IT هســتند کــه در نقــش شــریک جــرم و بدون 
توجــه بــه مخمصــه IT، کارکنــان را در دور زدن 
سیاســت ها یاری می دهند. امــا در عمل عکس 

این موضوع را شاهد هستیم.
امروزه »فناوری اطاعات در ســایه« یک پدیده 
کاماً شناخته شــده و ثمره روند بزرگ تری به نام 

»مصرفی شدن IT« است. اما آنچه حرفه ای ترین 
مدیران ارشــد اطاعــات را شــگفت زده می کند، 
تعــداد زیــاد کارکنانــی اســت که اپلیکیشــن ها، 
بــه ویــژه نمونه های ابری، را بســته بــه نظر خود 
انتخــاب می کنند و گزینه های بســیاری که پیش 

روی آنهاست.
شــرکت   ،Cipher Cloud  ،۲015 فوریــه  در 
توســعه دهنده پلتفــرم امنیت ابــری، یافته های 
یــک مطالعه  یک ســاله دربــاره اســتفاده از ابر را 
منتشــر کــرد. دو یافته مهم »گزارش اســتفاده و 
خطــر ابــر در آمریــکای شــمالی و اروپا-روند های 

۲014«، از این قرار است:

	e کسب وکارها میزان استفاده از اپلیکیشن های
ابری فناوری اطاعات در سایه در سازمان شان 
از  درصــد   86 می گیرنــد.  دســت کم  را 
اپلیکیشن های ابری که کارکنان به استفاده از 

آن معترف اند از فیلتر IT عبور نمی کند.

	e ارزیابی یک کســب وکار بزرگ آمریکایی نشان
داد 10 تا 15 اپلیکیشــن اشــتراک گذاری فایل 
در شــرکت استفاده می شود اما عدد حقیقی 

به 70 اپلیکیشن رسید.
حتی همین آمار 70تایی هم در مقابل آماری که 
 Skyhigh Networks در گــزارش فصلی شــرکت
از مصارف ابری منتشــر شــد، رقم کوچکی است. 
»گزارش به کارگیری و خطر ابری ســه ماهه چهارم 
۲014« ایــن شــرکت تصریــح می کنــد میانگین 
خدمــات ابــری مورد اســتفاده در هر شــرکت در 
سه ماهه چهارم سال ۲014 به 897 مورد رسیده 
اســت! این رقم رشــد 43 درصدی را نســبت به 
ســه ماهه چهارم سال ۲013 نشان می دهد. این 
گــزارش در ادامه می گوید: »آمــار 10 تا ۲0 درصد 
بالاتــر از انتظــارات مدیران IT اســت؛ آن هم در 
حالی که بســیاری از این خدمات ابری را کارکنان 
به صورت خودمختار و بدون اطاع بخش IT به 

کار گرفته اند.«
در نتیجــه عجیب نیســت که در گزارش ســال 
۲014 شــرکت PricewaterhouseCooper بــا 
عنــوان »مدیریــت ابــر در ســایه«، عبــارت »ابر در 
ســایه« جایگزیــن »فنــاوری اطاعات در ســایه« 
شــده اســت. ایــن گــزارش می گویــد: »فنــاوری 
اطاعات در ســایه یک مفهوم تازه نیست اما در 
سال های اخیر رشد چشمگیری پیدا کرده است. 
فرهنگ مصرفی شدن در داخل شرکت... در کنار 
تکنولــوژی ســالخورده و مدل هــای از رده خارج 
IT، رایانش ابری به گزینه بهتری برای واحد های 

تجاری و کاربران بدل شده است.«
بــا اینکــه فنــاوری اطاعــات در ســایه مفهوم 
ناشــناخته ای برای ســازمان های IT نیســت، اما 
واگــذاری اختیــار اپلیکیشــن ها و خدماتــی کــه 
کارکنــان برای دسترســی بــه سیســتم های IT و 
مدیریــت یــا اشــتراک گذاری اطاعات حســاس 
تجــاری اســتفاده می کننــد، خطــرات جــدی به 
همــراه دارد. چنیــن اقدامــی هــم تــاش  بــرای 
حفــظ امنیــت اطاعــات را خدشــه دار می کند و 
هم ممکن اســت به نقض مقررات منتهی شــود 
و بــا اضافه کردن خدمات زاید، مشــکاتی برای 
آن دسته از خدماتی که تحت نظارت IT است و 
به وسیله آنها به اجرا گذاشته شده ایجاد کند.

بهترین متحدان مدیران ارشد تکنولوژی در جنگ با »IT در سایه« چه کسانی اند

رفیقان قافله

اوجاس ریج:  توصیه می شود مدیران ارشد اطلاعات رویکرد مترقی تری را در پیش  گیرند.
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در دورانــی که تعداد روزافزونی از دیتاســنتر ها 
یــک مــدل تجــاری ترکیبــی را بــا یــک پــا درون 
ســازمان و یــک پا در ابــر به کار گرفته اند، پاســخ 
به این ســوال که »در شــبکه من چــه می گذرد؟« 
اهمیــت حیاتــی دارد. شــبکه ها نیــز به ســمت 
ترکیبــی شــدن می روند و لینک هــای خصوصی 
تعویــض نشــان چند پروتــل )MPLS( بــرای 
اپلیکیشــن های مهــم و اینترنــت عمومــی برای 

ترافیک معمولی استفاده می شوند.
شــرکت هایی که عاوه بر مدیریت تمامی این 
پیچیدگی هــای جدیــد، از آن بــه عنــوان اهرمی 
برای عملکرد بیشــترین بهره وری اپلیکیشن های 
خــود کمک می گیرند، در جهــان ترکیبی امروز از 
برتری رقابتی برخوردار می شــوند. مدیران ارشــد 
اطاعــات برای نیل به این هدف نیازمند میدان 
دیــد، کنتــرل و بهینه ســازی ابرها و شــبکه های 
ترکیبــی هســتند تــا مطمئن شــوند کــه تمامی 
اپلیکیشــن های درون ســازمانی، ابری و نرم افزار 
بــه عنوان یک خدمت )SaaS( در همان ســطح 
مقررشــده از ســوی شــرکت بازدهــی دارنــد. اگر 
مدیــران ارشــد اطاعات از ده هــا یا حتی صد ها 
خدمــت ابری و دســتگاه خــارج از نظــر کارکنان 
اطاعی نداشــته باشند و کارکنان به خودی خود 
از آنها اســتفاده کنند، این ســطح از شفافیت و 

کنترل غیرممکن است.
بــا وجــود ایــن خطــرات، همچنان با کســانی 
کــه CIOهــا را از ممنــوع کــردن هرگونه خدمت 
خارجی و تاییدنشــده ی بخش IT نهی می کنند، 

اتفاق نظر دارم.
اوجــاس ریــج،  نایب رئیس بخش اســتراتژی 
شــرکت MobileIron، در مقالــه اخیــرش بــرای 
بایــد عشــق  بــا عنــوان »چــرا   ،ITProPortal
بــه فنــاوری اطاعــات در ســایه را یــاد بگیرید«، 
چنیــن رویکــردی را این گونــه شــرح می دهــد: 
»توصیه می شــود مدیران ارشد اطاعات رویکرد 
مترقی تری را در پیش  گیرند. فناوری اطاعات در 
سایه به بخش هایی اشاره می کند که IT در آنها 
پاســخگوی نیاز های کارکنان نیســت. باید آن را 
نه یک تهدید بلکه یک دارایی ارزشــمند قلمداد 
کــرد. CIOهــا با یــک نــگاه مترقی تــر می توانند 
مقرراتــی را اجرایــی کنند که در عمل از طرح های 
فناوری اطاعات در سایه حمایت کرده و به آنها 
کمک می کند تا با درک نارضایتی های کارمند، به 

راه حل های درست دست یابند.«
گزارش PwC با عنوان »مدیریت ابر در ســایه« 
که پیشــتر به آن اشــاره کــردم، راهکار مشــابهی 
را پیــش  روی مدیــران ارشــد اطاعات گذاشــته 
و می گویــد »دوران IT بــزرگ )big IT( بــه پایان 
رسیده اما سازمان های موفق IT آنهایی هستند 

کــه بــرای رفــع مهم ترین مشــکات ســازمانی با 
کســب وکار ها همکاری می کننــد. IT از یک مقام 
متمرکز به یک مشاور، کارگزار و سامانگر خدمات 

تجاری تبدیل می شود.«
وجه اشــتراک این دو پیشــنهاد در چیســت؟ 
مدیــران ارشــد اطاعــات بایــد به جوامــع خود 
گــوش فرا دهند. فنــاوری اطاعات در ســایه در 
واقــع زاده  انعطاف ناپذیری IT »رســمی« یا نبود 
ابزار های لازم اســت. در نتیجه افراد خودشان به 
دنبــال پلتفرم همکاری می رونــد- و برای امنیت 
اهمیتی قائل نیستند. همکاری کارآمد سازمانی 

باید از اولویت های اصلی تمام ITها باشد.
افــزون بــر این، مرز بین کار و خــارج و از کار در 
حال محو شــدن اســت و سیاســت  های مربوط 
بــه دســتگاه و نرم افــزار بایــد ایــن فاکتــور را در 
نظــر بگیرند. کارکنان به احتمــال قوی در مقابل 
کنترل دستگاه های شــخصی مقاومت می کنند 
امــا عمومــاً با کنتــرل اطاعات شــرکتی موجود 
 IT در این دســتگاه ها مشــکلی ندارند. در نتیجه
باید به دنبال اپلیکیشن های موبایل و ابزارهای 

مدیریتی باشد که انعطاف بیشتری دارند.
مســاله مهــم دیگــری کــه نشــان از همراهــی 
IT بــا کارکنــان و عــدم ضدیــت بــا آنهــا دارد، 
استاندارد ســازی ســریع چنــد خدمــت اســت. 
از جملــه اولیــن نامزدهــای ایــده آل می توان به 
اپلیکیشــن های اشتراک گذاری فایل و پیام رسان 
اشــاره کرد. مهار داده های پنج خدمت ســاده تر 
 از 30 خدمــت اســت و ۲0 کاربــر هــم ســاده تر 
از دو هــزار کاربــر. دسترســی را ســاده  کنیــد- اگر 
دسترســی TLSمحور اســت )و می تــوان آن را با 
لیست شرکتی ادغام کرد(، کاربران دیگر نیازی به 
اســتفاده از VPN ندارند. ســعی کنید IT رسمی 
را تــا حدی که امکان دارد به ســادگی و انعطاف 
فناوری اطاعات در ســایه نزدیک کنید و در عین 
حــال کنتــرل کافی روی امــوال ذهنی شــرکت را 

حفظ کنید.
در آخر هم سراغ وندورهای IT بروید و به جای 
اینکــه کارکنــان یــا واحد های شــرکتی به صورت 
خودمختــار و مــوردی از خدمات آنها اســتفاده 
کنند، همکاری مستقیم با IT را به آنها پیشنهاد 
کنید. با این کار نه تنها IT کنترل و دید بیشتری 
خواهــد داشــت، بلکــه فروشــنده هــم رابطه ای 

بلند مدت و سودده پیش روی خود دارد.
ما چند ســال پیش و از ســر تجربه این درس 
را گرفتیــم و در آن مورد، فروشــنده در یک اقدام 
خــوب پیش قدم شــد. شــرکت Dropbox به ما 
اطــاع داد کــه چنــد کارمنــد شــرکت از خدمت 
ذخیــره ابــری ایــن شــرکت اســتفاده می کنند و 
پیشــنهاد کــرد یک حســاب تجــاری دراپ باکس 

تهیه کنیم. بدون شــک این را می توان بازاریابی 
خــوب دراپ باکس به شــمار آورد امــا همین کار 
بــه مــا کمک کرد تــا سیاســت ها و روال مطلوب 
شناسایی و اجرا را به کار ببندیم یا حداقل امکان 
اســتفاده از اپلیکیشــن هایی که از نظــر کارکنان 

برای بهره وری آنها بهتر است را فراهم کنیم.
دراپ باکس و گوگل تنها فروشندگانی نیستند 
کــه مدیران ارشــد اطاعات را یــاری می دهند و 
به IT در ایجاد تعادلی میان شــفافیت و امنیت 
شــبکه و آزادی کارکنان در اســتفاده از دستگاه و 
خدمــات، کمک می کنند. بلک بری نیز از مدت ها 
پیش امکان بخش بندی گوشــی های هوشــمند 
را فراهم کرده تا بتوان اپلیکیشــن ها و اطاعات 
شــخصی و کاری را از یکدیگــر تفکیــک کرد. اپل 
و IBM هم چندی اســت عرضه اپلیکیشــن های 
خاص تجاری و پشتیبانی از خدمات ابری را آغاز 
کرده انــد و ایــن خدمــات توانمندی های تحلیل 
و بــزرگ داده IBM را در اختیــار کاربــران آیفــون 
و آی پــد می گذارنــد. لیســت بلندبالایــی از این 
فروشــندگان وجود دارد و تعداد آنها همواره رو 

به افزایش است.
از نظــر من، مــوج جدید خدمات IT در ســایه 
را شــرکت هایی شــل می دهنــد کــه در حــال 
ســاخت پلتفرم های ارتباط و همکاری جایگزین 
یــا حداقــل مکمل ایمیل هســتند. این دســته 
از خدمــات به ســرعت در حــال رشــد اســت و 
فروشــندگان معتبــری مثــل مایکروســافت و 
فیس بــوک و اســتارت آپ هایی مثــل Slack  و 

Huddle را شامل می شود.
بــه عقیــده من این شــرکت ها به جــای اینکه 
 IT امکان ساخت حساب شخصی و بدون اطاع
را فراهــم کنند باید به دنبال همکاری مســتقیم 
با مدیران IT شــرکت ها و مدیران ارشد اطاعات 
باشــند. همیــن پیشــنهاد بــرای IT نیــز صــدق 
 IT می کنــد؛ تاش بــرای ممنوع کــردن خدمات
در ســایه آب در هــاون کوبیــدن اســت. دائماً با 
کارمندان و فروشــندگانی که بیشتر کارمندان به 
دنبــال خدمات آنها هســتند )یا همیــن حالا از 
آن اســتفاده می کنند( همکاری کنید و به سرعت 
برای اجرا، حتی به صورت آزمایشی، اقدام کنید. 
خطــوط ارتباطی آزادی فراهــم کنید تا کارمندان 
بتواننــد بازخــورد خــود را ارائه کنند و شــما هم 
بتوانید دلیل نامناسب بودن یک خدمت خاص 
را توضیــح دهید، زیرا غلبــه کامل بر تهدید های 

امنیتی یا مقرراتی ممکن نیست  

نویسنده: استیو رایلی
ترجمه: مهدی جعفری

منبع: ونچربیت



شماره شماره 117117       آبان  آبان  14021402   130

پروندهپیوست جهان

گســترش دورکاری، اپ های ابر و نرم افزار به  عنوان 
خدمات در دنیای امروز باعث شده ریسک فناوری 
اطاعــات در ســایه افزایــش یابــد- نرم افزارهــا و 
اپلیکیشــن های ناشــناخته و تاییدنشــده ای کــه 
کارمندان و دپارتمان ها به  صورت مستقل از آنها 
اســتفاده می کننــد و به  ایــن  ترتیــب دروازه را به 
روی مجرمان سایبری باز می کنند. این شرایط در 
بحث رعایت مقررات ســطح جدیدی از چالش را 

به وجود می آورد.
فنــاوری اطاعات در ســایه این امــکان را ایجاد 
می کنــد که ســازمان ها بتوانند خــارج از مقرراتی 
ماننــد PCI-DSS، GDPR، HIPAA، SOX و غیره 
عمــل کنند و در معرض جریمه های ســنگین قرار 
بگیرند. فناوری اطاعات در سایه همچنین ممکن 
اســت باعث افزایش احتمال درز داده شــود زیرا 
فنــاوری اطاعــات و عملیات امنیتی کنترل شــان 
بر نرم افزارها و اپلیکیشــن های مورد اســتفاده در 

محیط را از دست می دهند.
طبق گزارش سالانه IBM در این زمینه، متوسط 
هزینه درز داده از 3.86 میلیون دلار در سال ۲0۲0 

به 4.۲4 میلیون دلار در سال ۲0۲1 رسید.

چشم انداز عدم مطابقت با مقررات
تــا همیــن چنــد وقــت پیــش، صرفــاً صنایعــی 
نگــران تطبیق با مقــررات بودند که تحت مقررات 
شــدید قــرار داشــتند. ایــن وضعیــت بــا انفجار 
داده و کارآمــدی اغواگــر اپ هــای ابــر تغییــر کــرد 
و اســتانداردهایی ماننــد مقــررات حفاظــت از 
داده های عمومی اتحادیه اروپا )GDPR( و قانون 
حریــم مصرف کننده کالیفرنیا بــه وجود آمد. این 
روزها رعایت مقررات تقریباً در اولویت همه انواع 

کسب وکارها قرار دارد.
فنــاوری اطاعــات در ســایه چگونــه می توانــد 
فضــای رعایت مقررات و مطابقــت با آن را تاریک 

کند؟ اینجا به برخی سناریوها اشاره می کنیم:

	e مقرراتــی ماننــد مدیریت ســرمایه نرم افزاری
)SAM( بــه کســب وکارها کمــک می کننــد تا 
تهیه مجوزهــای نرم افــزاری را مدیریت کنند 
امــا فناوری اطاعات در ســایه ممکن اســت 
مستندســازی و تاییــد مناســب را بــه خطــر 
انــدازد. کشــف نرم افــزار تاییدنشــده ممکن 
اســت هیات هــای رگولاتــوری را مجبــور کند 

زیرســاخت شــرکت را بازرســی کننــد. این کار 
احتمالًا به صدور جریمه های سنگین و حتی 

حکم حبس منجر می شود.

	e اســتفاده ISO/IEC 20000 از ســازمان ها 
می کننــد تــا کیفیــت و امنیت شــان را بــه 
مشــتریان و ارائه دهنده های خدمات نشــان 
دهنــد- امــا اگــر مستندســازی سیســتم بــا 
واقعیت تطابق نداشــته باشــد این تضمین 

هدر می شود.

	e وقتــی فنــاوری اطاعــات در ســایه شــل
می گیــرد، کســب وکارها نمی تواننــد تدابیــر 
ارزیابــی ریســک را اعمــال کنند. ایــن تدابیر 
بــه کار  تاییدشــده  اپلیکیشــن های  بــرای 
مــی رود. همچنین کســب وکارها نمی توانند 
ســرویس های تاییدنشــده را بازرسی کنند تا 
ریســک ها را درک کننــد یــا رعایت مقــررات را 
مســتند ســازند. در نهایت، اگــر درز داده رخ 
دهد، کســب وکارها نمی تواننــد دامنه کامل 

تاثیر را شناسایی کنند.

	e در حالــت کلی تر، فنــاوری اطاعات در ســایه
معمــولًا نقــاط بازرســی جدیــدی بــه وجود 
رعایــت  اثبــات  نیازمندی هــای  مــی آورد و 
مقــررات را بســط می دهــد. بــرای مثــال، اگر 
نهادهای سامت و بهداشت داده های بیمار 
را در اپلیکیشــن های تاییدنشــده به اشتراک 
بگذارنــد، ممکــن اســت مجبــور شــوند بــه 
بازرسی، شناسایی و افشای گستره و تاثیر هر 

مورد بپردازند.

	e اپلیکیشــن ها و سیاســت های ناســازگار بــا
مقــررات نیز چالش هایــی را در مورد افزایش 
هزینه بیمه ســایبری به وجــود می آورد که در 
آن، حامــان بیمــه بیش  از پیش نســبت به 
دقت اســناد سازمان در زمینه رعایت مقررات 

امنیتی حساس اند.
چــرا روشــنگری ضروری دربــاره فنــاوری اطاعات 
در ســایه در پارادایــم فناوری اطاعــات امروز یک 
چالــش اســت؟ بــرای مثــال، بیاییــد نگاهــی به 
چالش هایــی بیندازیــم کــه ممکن اســت تقریباً 
در هــر پلتفرمی مانند مایکروســافت 365 پیش 
آیند. طبق برآورد استاتیستا، بیش از یک میلیون 
شــرکت در جهان در مایکروســافت 365 اشتراک 
دارنــد و بــرای دســترس پذیری و مقیاس پذیــری 

بــه نرم افــزار بــه  عنــوان خدمــات این ســرویس 
وابســته اند. اکثــر اوقــات، بازیگــران بــد تصمیم 
می گیرند تا از آسیب پذیری های تنظیمات ایمیل 
آوت لوک اســتفاده کننــد امــا پلتفرم هایی مانند 
مایکروســافت 365 زمینه های مشــکوک دیگری 
نیــز دارند؛ ماننــد تنظیمات ناکافی یا نامناســب 
احراز هویت چندعاملی، محدودیت های مخرب 
اپلیکیشــن و همگام ســازی ناامن در محیط های 
ترکیبی. در حالت  کلی، مایکروسافت 365 معمولًا 
در بسیاری از سازمان ها به لایه دیگری از حفاظت 
نیــاز دارد. ایــن لایــه بایــد از ســوی متخصصان 
امنیت فناوری اطاعات تنظیم شــود. برای مثال، 
اگر تدابیر بیشــتری در کار نباشــد، مایکروســافت 
365 بر حسب تعریف به کاربران اجازه می دهد تا 
فایل ها را آزادانه به اشــتراک بگذارند و جلسات را 

برای هم باز نگه دارند.
رؤیت پذیــری  بــرای  ابــزاری  مایکروســافت 
اجازه هــای OAuth دارد. ایــن اجازه ها به کاربران 
نهایی داده می شــوند تا اپلیکیشن های بیشتری 
اضافــه کننــد امــا در حالت عمومــی، پلتفرم های 
مایکروســافت و گــوگل فاقد مجموعه مناســبی 
از ابزار برای کســب وکارها هســتند تا تصمیم های 

امنیتی و مقرراتی را خودکار سازند.

بازرسی جامع برای بینش مستمر
بــرای ســازمان های امــروزی مهــم اســت ابــزاری 
داشــته باشــند کــه ابتــدا بتوانند به  طــور جامع 
همه اپلیکیشــن های مــورد اســتفاده نرم افزار به 
 عنــوان خدمــات را بازرســی کننــد )تاییدشــده و 
تاییدنشــده(. ســپس کاربــرد نرم افزار بــه  عنوان 
خدمــات بایــد به  صورت مســتمر تحــت نظارت 
و ارزیابــی قراربگیــرد. بعد از ایــن مرحله، نظارت 
مســتمر و موثــر منجــر بــه تعمیق دانــش درباره 
روندهــای فناوری اطاعات در ســایه در ســازمان 
می شــود. ایــن کار همچنیــن نشــان می دهــد 
سیاســت های امنیتــی جدیــد یا مسدودســازی 
اپلیکیشــن چه تاثیــری دارند. حتی شــاید بتوان 
را  اپلیکیشــن ها  و  مشل ســازترین کاربــران 
شناســایی کرد. کســب وکارها به  جای اینکه به کار 
مجازی در تاریکی ادامه دهند، باید سیاست های 
مربــوط به نرم افزار بــه  عنوان خدمات را به  صورت 
روشــن توســعه دهند. بــه  همین  طریــق، وقتی 
موضــوع افزایش نیاز به بهبود احراز هویت کاربر 
مطرح می شود، کســب وکارها باید توجه کنند که 
ارائه دهنده هــا ممکن اســت روش های متفاوتی 

برای احراز هویت داشته باشند 

نویسنده: گاوین گاربات 
منبع: فوربس

فناوری اطلاعات در سایه چگونه تطبیق با مقررات را دشوار می کند

روشنگری در سایه
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اســتفاده از »فنــاوری اطاعــات در ســایه« بــرای 
متخصصان تکنولوژی مســاله جدیدی نیست، 
امــا افزایــش دورکاری ایــن مســاله را تشــدید 

می کند.
در ادامــه ایــن مطلب راه حل هــای عملی برای 
مبارزه با فناوری اطاعات در ســایه در سازمان ها 

را از نگاه متخصصان مرور می کنیم.

 فناوری اطلاعات در سایه را یک طرح 
آزمایشی تصور کنید

ادنان عصار، شرکت 
Lucid Lane

»فنــاوری  از  تصورتــان 
اطاعات در سایه« را کنار 
بگذارید و آن را یک طرح 
آزمایشی و مداوم تصور 
کنید. کار خود را با نظارت بر ابزارهایی آغاز کنید 
کــه کارکنــان در حال آزمایش شــان هســتند، اما 

رویکرد تنبیهی را کنار بگذارید. 
در عــوض از ایــن فرصــت بــرای بهینه ســازی 
اســتفاده کنید. کارکنان در پــی برآورده کردن چه 
نیاز هایی هســتند؟ چه تعــداد از کارکنان جذب 
ایــن ابزارهــا می شــوند؟ یک ذهنیــت »بله، اما« 
نســبت بــه فناوری اطاعــات در ســایه می تواند 
انبار تکنولوژی شــما را بهینه سازی و شکاف های 

امنیتی را نابود کند.

روی ابزارهایی با امکان نظارت و کنترل 
سرمایه گذاری کنید

جولیت ریزکلا از شرکت 
SailPoint

ن  ا تــو  I T ی  تیم هــا
جلوگیری کامل از فناوری 
را  ســایه  در  اطاعــات 
پدیــده  ایــن  ندارنــد؛ 
اجتناب ناپذیر است. اما ابزارهایی برای شناسایی 
اپلیکیشــن های جدیــد- به ویژه اپلیکیشــن های 
ابــری- و خــارج از کنتــرل IT، وجــود دارد. پس از 
به کارگیری این ابزارها، IT میدان دید بهتر و قدرت 
بیشتری خواهد داشت و می تواند اکثریت یا حتی 
 تمام اپلیکیشن ها را تحت حاکمیت و نظارت خود 

بگیرد

جبهه گیری نکنید
الک المور از شرکت 

OpenGate مشاوره
در  اطاعــات  فنــاوری 
ســایه معمــولًا از آنجــا 
کــه  می گیــرد  نشــأت 
کاربــران در برطرف کردن 
مســاله یا زمان برطرف شــدن آن بــه IT اعتماد 
ندارنــد. کلیــد این مشــل یــک »گوش شــنوا« 
باشــد- و جبهه گیــری  بایــد شــنوا   IT .اســت
بگــذارد.  را کنــار  و بحــث در مــورد موضــوع 
 کافــی اســت گوش بســپارید، آن هــم به صورت 

مداوم. 

 تیم تان را آموزش دهید
جیسون واکر از شرکت 

Bigpanda
عمومــاً درک درســتی از 
هزینه هــای  و  خطــرات 
در  اطاعــات  فنــاوری 
ســایه وجود ندارد. باید 
آمــوزش داده شــود و ســپس بــه تیم تــان در 
تصمیم گیــری درســت اعتمــاد و از آن حمایــت 
کنیــد. و البته باید از محیــط اطراف تان نیز آگاه 
باشــید. آموزش دهید، اعتماد و حمایت کنید و 

زیر نظر بگیرید. 

 از نقاط نهایی دسترسی محافظت کنید
راندی جاف از شرکت 

Neustar
ن  ا می تــو به ســختی 
نــه  خا محیــط  ر  د
استاندارد های شرکت را 
بر تکنولوژی تاییدنشده 
یــا غیرمجــاز اعمــال کــرد. تیم هــای IT بایــد 
محافظــت پیشــرفته ای برای تمــام نقاط نهایی 
)endpoint( دسترســی در نظــر بگیرنــد و بــرای 
آگاه ســازی و اجــرای بهترین روال هــا با هر کدام 
از کارمندان همــکاری کنند؛ برای مثال، تضمین 
حفاظت از شــبکه بی سیم با رمزنگاری و یک رمز 
عبــور امن و در صورت امکان، ایجاد یک شــبکه 

جداگانه برای استفاده کودکان. 

تجهیزاتی با امکان مدیریت از راه دور 
فراهم کنید

ساریو نایار از شرکت 
Gurucul

شــرکت بایــد تجهیزاتی 
با امــکان مدیریت از راه 
دور فراهــم و کارمنــدان 
را بــه اســتفاده از ایــن 
تجهیــزات ملــزم کنــد. گزینه بعــدی، ارائه نوعی 
دســکتاپ از دسترسی از راه دور است که کاربران 
بتواننــد از منــزل وارد آن شــوند. بــدون نصــب 
نرم افــزاری کــه اعتــراض کاربــران را برانگیزد هم 

می توان ترافیک کاربر را مدیریت کرد.

»به فرض خرابی، سراغ ساختن بروید«
کیسی الیس، شرکت 

Bugcrowd
یکی از اقدامات عملی که 
در توان هر رهبری است و 
همین حالا باید انجامش 
دهــد »ســاختن به فرض 
خرابــی« اســت. با صــرف زمان کافی بررســی کنید 
که مشــکات چه شل و شمایلی در سازمان شما 
خواهــد داشــت، چطور می توان آنها را شناســایی 
کرد، چه اولویت بندی ای برای آن دارید و پاسخ تان 
چیست. از نظر من همین فرایند کم هزینه تصویر 
بهتــری از واقعیــت آنچه کاهش قــدرت لحظه ای 

رهبران IT رقم زده را به نمایش می گذارد.

خطرات را توضیح دهید
لاورین کنادسن از 

Broadcom شرکت
آسیب فناوری اطاعات را 
به تیم  خود آموزش دهید. 
بسیاری از شرکت ها بدون 
 هیچ توضیحی، مقررات 
و محدودیت هایــی تعییــن می کننــد. اگر دلیلی 
بــر اهمیت یــک دســتور ارائــه نکنیــد، خودتان 

خواستار نقض هستید  

ترجمه: مهدی جعفری
منبع: فوربس

پیشنهاد متخصصان چیست که تیم ها سراغ Shadow IT نروند

شبکه  شهر است، نه قلعه
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اگر 10 ســال پیش در رشته مربوط به فناوری کار 
می کردیــد، عبــارت »فناوری اطاعات در ســایه« 
شــاید وحشــت بــه جان تــان می انداخــت. در 
صورتــی  که متوجــه این موضوع نشــده اید- یا 
حافظــه یــاری نمی کنــد- بایــد اشــاره کنیــم که 
فنــاوری اطاعات در ســایه وقتی اتفاق افتاد که 
نرم افــزار بــه  عنوان خدمات تجاری پدیدار شــد 
و بــه گروه هــای کاری اجــازه داد بــرای اولین بار 
راه حل های نرم افزاری آماده خودشان را بخرند. 
چــرا فناوری اطاعات »در ســایه« خوانده شــد؟ 
زیــرا گروه های امنیتی فنــاوری اطاعات معمولًا 
نقشــی در تحلیل یا استقرار این اپلیکیشن های 
نرم افــزار بــه  عنوان خدمــات نداشــتند. امنیت 
فنــاوری اطاعــات اغلــب وقتی از وجــود اپ ها 
و  پیــش می آمــد  آگاه می شــد کــه مشــکلی 
درخواســت از آنها برای کمک مطرح می شــد- و 
تــا آن موقع داده هــا، اپ ها و حســاب ها در ابر 

رها می شدند.

هیولای اپ ها
اپ ها بدون وجه مشــترک ســاخته شده بودند. 
ذخیــره داده و ذخیــره کاربــر مجــزا داشــتند. 
گروه هــای مختلــف کاری در اصنــاف ایــن اپ ها 
را انتخــاب کردند زیرا چنین اپ هایی کارشــان را 
راحت تــر می کــرد. و با وجود ایــن، این وضعیت 
باعث بروز مجموعه ناخواســته ای از ریسک های 
امنیتی شــد. حتی شــرکت ها نیز با حجم عظیم 
روش  هیــچ  و  بودنــد  روبــه رو  اپلیکیشــن ها 
اســتانداردی بــرای کنترل شــان وجود نداشــت. 
همان طــور که همیشــه اتفاق می افتــد، نوآوری 
امنیتی دســت به کار شــد تا به این تهدید جدید 
پاســخ دهــد. و بعــد از بــروز مشــل، ابزارهای 
کنترل دسترســی بایــد نهادینه می شــدند. این 
موضــوع شــامل ابزارهای جدید یــا بهبودیافته 
ماننــد single sign-on، واســطه های امنیــت 
احــراز هویــت  ابــر )CASB( و  بــه  دسترســی 
چندعاملــی )MFA( بــه همــراه اســتانداردهای 

جدیدی مانند SAML، Oauth و غیره می شــد. 
کار زیادی برای فناوری اطاعات و ریســک زیادی 
برای شرکت ها به وجود آمد و یک فرایند ترکیبی 
واکنشــی شــل گرفــت نــه فراینــد کنشــگرانه، 

متفکرانه و کارآمد.

پیدایش پلتفرم به  عنوان خدمات
به لطــف استانداردســازی و تعامل بیشــتر بین 
گروه هــای امنیتــی و گروه هــای صنفــی، فناوری 
اطاعــات در ســایه رســماً بــه تاریــخ پیوســته 
اســت. امــا فنــاوری اطاعــات در ســایه ۲.0 در 
حــال پدیدار شــدن اســت و قهرمــان نمایش از 
نرم افــزار بــه  عنوان خدمات به پلتفــرم به  عنوان 
خدمــات )PaaS( تغییــر نقــش داده اســت. 
بــا پیدایش زیرســاخت ابــر عمومــی، گروه های 
توســعه می توانند بــرای اولین بار از زیرســاخت 
اپلیکیشن خودشان استفاده کنند و به تنظیم و 
مدیریتش بپردازند بدون اینکه نیازی به کســب 

اجازه از فناوری اطاعات باشد.
اگــر موضوع مهمــی به نظر می رســد، دلیلش 
این اســت کــه اهمیــت دارد. فنــاوری اطاعات 
در ســایه اولیه چالش انگیز بــود اما آنچه اتفاق 
می افتــد در مقیــاس کان رخ می دهد. به  جای 
اینکه گروه های حســابداری Expensify را بدون 
اطاع رســانی به فنــاوری اطاعات دانلــود کنند، 
گروه هــای توســعه حالا بــه ابر می رونــد تا از کل 
پلتفــرم بهــره بگیرند و روی آن اپلیکیشــن هایی 
بســازند که به جمــع آوری، مدیریــت و حفاظت 
از داده های مشــتری می پردازند. این کار نه  تنها 
فنــاوری اطاعــات در ســایه را بازتولیــد می کند، 
بلکــه انعــکاس آن را تشــدید می کنــد. مســاله 
مهم در این وضعیت، این عبارت کلیدی اســت: 
ظرفیــت بالقــوه. زیرا ایــن اصاً مجبور نیســت 
فنــاوری اطاعــات در ســایه ۲.0 باشــد. ایــن بار 
فرصــت داریــم تا این تحــول جدیــد را به امری 
خوب برای حریم داده و امنیت کلی تبدیل کنیم- 

اگر خوب بازی کنید.

توفان در راه است
شــاید مجبــور نباشــیم بــه شــما بگوییــم کــه 
توســعه دهنده ها و گروه هــای امنیــت فنــاوری 
اطاعــات همیشــه هماهنــگ نیســتند. همــه 

فناوری اطلاعات در سایه ۲.۰ سر می رسد

باز هم توفان

پرونده
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ممکــن اســت بهترین نیت ها را داشــته باشــند 
اما این نیت ها به  طور مکرر به تضاد می رســند؛ 
به ویــژه اگــر پیام های متفاوتــی را از بالا دریافت 
کنند. اما توســعه دهنده ها دیگر مجبور نیستند 
بر فناوری اطاعات تکیه کنند تا ســرور و ماشین 
مجازی بسازند. حالا توسعه دهنده ها می توانند 
فضــای ابــر را بــر حســب نیــاز اجــاره کننــد، بــه 
توســعه شــتاب دهنــد و فناوری اطاعــات بهتر 
از آنهــا نیســت. عاوه  بر این، توســعه دهنده ها 
اغلــب تحت فشــار قــرار دارند تا ســریع کار کنند 
و امکانات جدیدی را هرچه ســریع تر به مشتری 
عرضــه کنند در حالی که گروه های امنیت فناوری 
اطاعات امنیت، مقررات و کاهش آثار ریسک را 

در اولویت قرار می دهند.
زیرســاخت ابر زمین حاصلخیز بــرای این نوع 
ناهماهنگــی اســت. ســاختار نرم افزارمحــور و 
کدمحــور زیرســاخت ابــر محیطی رویایــی برای 
سرعت و انعطاف پذیری توسعه دهنده است اما 
محیط هــای »همه چیــز در قالب کــد« به  صورت 
فیزیکــی و مفهومــی خــارج از مرزهــای ســنتی 

کنترل امنیت فناوری اطاعات قرار دارند.

چشم اندازی نویدبخش تر
ناهماهنگــی و تضاد منافع در این ســطح ظاهراً 
فجایعی هستند که تاش ها را ناکام می گذارند. 
آیا باید وحشــت زده شــوید؟ در یــک  کام، خیر. 
بســیاری از شــرکت ها، از جملــه شــرکت خــود 
شــما، همین حالا هم تخصــص امنیت فناوری 
اطاعــات و تخصص توســعه برای رســیدگی به 
ایــن چالش هــا را دارد. موضــوع این اســت که 
راه حل ها شــاید در حــال حاضر در همان گروه ها 
بــا همــان افــراد وجــود نداشــته باشــند. البته 
درســت است که این بازیگران شاید استراتژی ها 
و مقاصــد متفاوتــی داشــته باشــند امــا ایــن 
اســتراتژی ها و مقاصــد می تواننــد هم زیســتی 
کاملــی پیــدا کننــد- بــرای اولیــن بــار در تاریــخ 
می تــوان آنها را به ابزار درونی محصولات تبدیل 

کرد نه افزونه ای که بعداً اضافه می شود.
اولیــن قــدم این اســت کــه اطمینــان حاصل 
کنیــم دســت راســت می داند دســت چــپ چه 
می کند. شــاید حیرت زده شــوید اگر ببینید افراد 
و گروه ها در بســیاری از شــرکت ها همه گزینه ها 
و اهــداف را انتخاب می کنند و به یکدیگر تبریک 
می گوینــد بدون اینکه بداننــد در واقع علیه هم 

کار می کنند.
گروه هــای امنیــت فناوری اطاعــات می دانند 
بــرای حفاظــت از داده هــای حســاس چــه باید 

بکنند.
گروه هــای توســعه دهنده می داننــد چطــور 

بایــد ایــن کار را در قالب سیاســت بــه  عنوان کد 
)policy-as-code( انجام دهند.

ایــن دو قضیــه را کنــار هــم می گذاریــم و بله: 
فناوری اطاعات در سایه ۲.0 هرگز رخ نمی دهد. 
بــه  جــای آن، پلتفرم های کارآمــد، انعطاف پذیر، 
به شــدت امــن و بســیار شخصی سازی شــده ای 
دریافــت می کنیــد کــه شــما را بــه مقصدتــان 

می رسانند )واقعاً!(.

چگونه از هیولای جدید پرهیز  کنیم؟
اگــر بتوانید مچ توســعه دهنده هایتان را بگیرید 
قبــل از اینکــه برونــد و خودشــان پلتفــرم بــه  
عنــوان خدمات را به کار بگیرند، عالی می شــود! 
کارکنــان را ملــزم کنید تا با حریــم داده و اهداف 
امنیتی ســازگار شــوند و اطمینــان حاصل کنید 
کــه انتظارات را از اول تعیین می کنید )به  عبارت 
 دیگر، اگر توســعه دهنده هایتان در حال  حاضر بر 
اساس سرعت و کارآمدی امکانات مشتری محور 
ارزیابی می شــوند، بایــد به آنها اجــازه دهید تا 
مقاصد امنیتی پشت صحنه را نیز دنبال کنند(.
حتــی بهتر از آن؛ برخــاف فناوری اطاعات در 
ســایه قبلی، این بار وقتی گروه هایتان هماهنگ 
شــدند، مجبور نیستید منتظر بمانید تا صنعت 
بــه شــما برســد. ابــزار مــدرن احــراز هویــت بر 
اســاس سیاســت به  عنــوان کد نه  تنهــا وظایف 
و افراد را مشــخص می کنــد بلکه انجام وظایف 
بــه وســیله ســرویس ها و پلتفرم هــا را نیز رصد 
می کنــد- تضمیــن می کنــد کــه خطــای کاربــر و 
همچنیــن عملیات نامناســب ســرویس تعدیل 
می شــوند. وقتی انتظارات روشن اند، می توانید 
سیاســت مشــترک را به  طور مستقیم در اپ ها و 
زیرســاخت ابر به کار بگیرید. در همان شروع کار 
و در کل ســازمان. ایــن کار امکان پذیر شــده زیرا 
رابط های برنامه نویســی نرم افزار به  طور گسترده 
اســتفاده می شــوند تا تعریف کنند سیســتم ها 
چگونــه باید تعامــل کنند. داده ها شــاید توزیع 
شــوند امــا دسترســی از طریق ایــن راه حل های 
سیاســت بــه  عنــوان کــد کنتــرل می شــود. این 
راه حل هــا ابزار کنترل امنیتی مد نظر )که قباً به 
وســیله فایروال ها، مدیریت هویت و دسترسی، 
را  مدیریــت می شــدند(  غیــره  و  پراکســی ها 
اســتخراج می کنند و سیاست مبتنی بر آنها را به 
 طور مســتقیم در نرم افزار یا خود زیرســاخت ابر 
بــه کار می گیرند. معنایش این اســت که مجبور 

نیستید نگران هیولای اپ ها باشید.
اگر توســعه دهنده هایتان عمیقــاً درگیر پلتفرم 
بــه  عنــوان خدمــات شــده اند، هنوز دیر نشــده 
اســت. انتظارهــا را بــا کمــک امنیــت فنــاوری 
اطاعات تعریف کنید و به توسعه دهنده هایتان 

دربــاره خروجی هــا دســتورات شــفاف دهیــد. 
تبدیــل  برنامه نویس هــای خــوب مشــکلی در 
امنیــت بــه کــد در پلتفرم هــای جــاری ندارند )و 
پلتفرم های خوب همین حالا هم متن باز هستند 
و به راحتی اصاح می شوند(. رویکرد سیاست به  
عنوان کد هنوز عمل می کند زیرا می توان آن را به 

اپ های موجود و جدید اضافه کرد.

مخلص کلام
اپ های آماده و سیاســت به  عنوان کد ســطحی 
از امنیت را فراهم می کنند که در روزهای فناوری 
اطاعــات در ســایه 1.0 قابــل  تصور نبــود. امروز 
حریــم و امنیــت را می توان بــا مجموعه قوانین 
مشــترک، خودکار و مبتنی بر رابط برنامه نویسی 
نرم افزار تضمین کرد. این مجموعه قوانین برای 
کنتــرل دسترســی مبتنی بر زمینه بــه کار می رود 
بــدون اینکــه نیــازی بــه فعالیت دائمــی تعداد 
بی شــماری ابزار و سیســتم باشــد. ایــن ارتقایی 
بزرگ نســبت بــه راه حل های قدیمی دسترســی 
مبتنی بر نقش است؛ راه حل های ایستا، متمرکز 

و شبیه باتاق بی پایان.
سیاســت »احــراز هویــت« در گذشــته وقتــی 
بســیار خوب بود که واقعــاً ورود افراد را محدود 
می کــرد و دسترسی شــان را نیــز تحــت کنتــرل 
می گرفــت. امروز احراز هویــت تکامل پیدا کرده 
اســت. حــالا می توانیــد در هــر زمینــه ای کنترل 
کنید که چه کســی وارد می شود و همچنین: چه 
ســرویس های خاصی کجــا اجرا می شــوند؛ چه 
عناصــر اپــی می تواننــد تعامل کننــد، داده های 
تحت حفاظت گذرگاه کامپیوتری کجا می توانند 
ذخیره شوند و کجا هرگز نباید ذخیره شوند، چه 
ســرویس هایی می توانند با اینترنت حرف بزنند 
و چه ســرویس هایی نمی توانند، چــه ارتباطات 
ورودی ای بایــد مــورد پذیــرش قــرار بگیرند، چه 
داده هایی می توانند از پایگاه داده خارج شــوند 
و غیــره. وقتی همه چیــز به رابط برنامه نویســی 
نرم افزار ربط پیدا می کند، سیاســت به  عنوان کد 

بسیار قدرتمند و کاماً خودکار می شود.
بخشــی از ایــن وضعیت آشناســت. بــار دیگر 
تحولــی از طرف ابر برمی خیزد و با کنترل فناوری 
اطاعات شــروع می شــود. اما برخــاف بار اول، 
ایــن بــار فنــاوری اطاعــات در ســایه ۲.0 لزومــاً 
بــه بحــران تبدیــل نخواهد شــد. در واقــع، این 
بــار صاحب دانــش، مهارت هــا و ابــزار جدیدی 
هستیم که می توانیم حرکت به ابر را سازنده تر و 

امن تر کنیم  

نویسنده: کریس وبر 
منبع: سکیوریتی مگزین
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